
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ Γ. Παπανδρέου,  Α.

Παπαϊωάννου, Θ. Ρουσόπουλου, Θ. Οικονόµου  , σελ. 21119 
2. Ανακοινώνεται ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκος Μητσοτάκης µε
την από 23 Σεπτεµβρίου 2024 επιστολή του προς τον Πρό-
εδρο της Βουλής µάς ενηµερώνει ότι ο Βουλευτής Αιτωλοα-
καρνανίας κ. Μάριος Σαλµάς τίθεται εκτός Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας., σελ. 21113 - 21115 

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 21113, 21116, 21117,
21118, 21119, 21120, 21121, 21122, 21123, 21125, 21126,
21128, 21129, 21130, 21131, 21132, 21137, 21138, 21139,
21140, 21141, 21143, 21144, 21146, 21147, 21149,  21150,
21151, 21155, 21157, 21158, 21161, 21163, 21164 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α)Προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου µε θέµα:

«Ραγδαία αύξηση των λαθροµεταναστευτικών ροών προς την
χώρα µας. Αναγκαία η λήψη µέτρων για τον περιορισµό του
φαινοµένου ώστε να διαφυλαχθεί η κοινωνική ειρήνη»., σελ.
21116 

β)Προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας,
µε θέµα: « Άµεση ανάγκη επαναλειτουργίας των οικοτρο-
φείων για τη φιλοξενία κωφών και βαρήκοων µαθητών πρω-
τοβάθµιας εκπαίδευσης, σπουδαστών ΟΑΕΔ, Σχολές Ανώτε-
ρης Επαγγελµατικής Κατάρτισης (ΣΑΕΚ) και φοιτητών Πανε-
πιστηµίων»., σελ. 21119 

γ)Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα:
«Ανακαταλήψεις του κτηρίου «Ευαγγελισµός» στο Ηράκλειο
Κρήτης και άµεση εκκένωση του από τα αντιεξουσιαστικά
στοιχεία»., σελ. 21121 

δ)Προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης
µε θέµα: «Να λυθεί άµεσα το πρόβληµα της στέγασης των
εξήντα σωµατείων του Εργατικού Κέντρου Αθήνας»., σελ.
21123 

ε)Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:  
i. µε θέµα: «Καθυστέρηση διαδικασιών Προγράµµατος

«Εξοικονοµώ- Ανακαινίζω για Νέους»., σελ. 21125 
ii. µε θέµα: «Εκτεθειµένη η Κυβέρνηση µετά το πόρισµα

της Επιτροπής Δηµοσιονοµικού Ελέγχου  (ΕΔΕΛ) που διαπι-
στώνει σοβαρές παραβιάσεις του θεσµικού πλαισίου για τα
«σπιτάκια» ανακύκλωσης»., σελ. 21126 

στ) Προς τον Υπουργό Υγείας, σελ.  
i. µε θέµα: «Για τις δοµές και υπηρεσίες ψυχικής υγείας

στον Νοµό Ηρακλείου Κρήτης»., σελ. 21129 
ii. µε θέµα: « Χαρακτηρισµός Πρέβεζας ως προβληµατικής

και άγονης περιοχής»., σελ. 21131 
iii. µε θέµα: «Δια βίου συµφωνητικά εχεµύθειας απαιτεί η

7η Υγειονοµική Περιφέρεια (ΥΠΕ) οπισθοδροµώντας τη χώρα
σε σκοτεινές και αντιδηµοκρατικές εποχές»., σελ. 21133 

iv. µε θέµα: «Δηµιουργία αίθουσας ανάνηψης στο ενδοσκο-
πικό εργαστήριο της Γαστρεντερολογικής Κλινικής του Θε-
αγένειου Αντικαρκινικού Νοσοκοµείου Θεσσαλονίκης
(ΑΝΘ)»., σελ. 21135 

v. µε θέµα: «Για τα οξυµένα προβλήµατα στο Πανεπιστη-
µιακό Νοσοκοµείο Λάρισας»., σελ. 21138 

vi: µε θέµα: «Τι θα γίνει µε τη λειτουργία και αναβάθµιση

του Κέντρου Φυσικής Ιατρικής και Αποκατάστασης (ΚΕΦΙΑΠ)
Αµυνταίου;»., σελ. 21140 

ζ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας , σελ.  
i. µε θέµα: «Μονόδροµος η απόσυρση του Περιφερειακού

Χωροταξικού Πλαισίου Δυτικής Μακεδονίας»., σελ. 21143 
ii. µε θέµα: «Χωρίς διαβούλευση και επικαιροποίηση µελε-

τών το Περιφερειακό Χωροταξικό Πλαίσιο της Περιφέρειας
Δυτικής Μακεδονίας»., σελ. 21145 

iii. µε θέµα: «Δόµηση σε γήπεδα, κείµενα εκτός ορίων οικι-
σµών και εκτός σχεδίου»., σελ. 21147 

iv. µε θέµα: «Ως πότε η Νέα Δηµοκρατία θα ασκεί πολιτική
στη λογική «αποφασίζω για εσάς χωρίς εσάς» για το ζήτηµα
του έργου Κυβερνητικό Πάρκο Ανδρέας Λεντάκης στον Δήµο
Δάφνης-Υµηττού;»., σελ. 21148 

η) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα:
«Να κατασκευαστούν τα σχολεία της Κεντρικής Μακεδονίας
των οποίων έχει εγκριθεί η ίδρυσή τους, αλλά δεν λειτουρ-
γούν λόγω έλλειψης διδακτηρίου». Θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Νικόλαος Ταχιάος.,
σελ. 21151 

θ) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Κατασκευή
νέου σχολικού συγκροτήµατος για πρότυπο Γυµνάσιο και Λύ-
κειο Λάρισας»., σελ. 21153 

ι) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
µε θέµα: «Ατελείωτα τα προβλήµατα των αγροτών και των
κτηνοτρόφων λόγω της δραµατικά παρατεινόµενης ανεπάρ-
κειας στη λειτουργία του ΟΠΕΚΕΠΕ»., σελ. 21155 

ια) Προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού :

i. µε θέµα: «Συγχωνεύσεις τµηµάτων σε σχολεία Πρωτο-
βάθµιας και Δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης»., σελ. 21158 

ii. µε θέµα: «Ορθή εφαρµογή άρθρου 17 Ν. 5128/2024».,
σελ. 21160 

iii:  µε θέµα: «Σοβαρά προβλήµατα αντιµετωπίζει η Δηµόσια
Κεντρική Ιστορική Βιβλιοθήκη Χίου «Κοραής»., σελ. 21162 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίων νόµων:
i. Ο Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού και οι Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών και Εξωτερικών, κατέθεσαν στις 20-9-2024 σχέδιο
νόµου: «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης Συνεργασίας
στον Τοµέα του Αθλητισµού µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας
της Γκαµπόν»., σελ. 21119 

ii. Οι Υπουργοί Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εθνικής  Άµυνας, Εσωτε-
ρικών, Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Προστα-
σίας του Πολίτη, Υποδοµών και Μεταφορών, Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης, Δικαιοσύνης, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας, Μετανάστευσης και Ασύλου, ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
καθώς και ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό κατέθεσαν
στις 20-9-2024 σχέδιο νόµου: «Ολοκλήρωση της κτηµατο-
γράφησης, απλοποίηση διαδικασιών, χρήση τεχνητής νοηµο-
σύνης και διατάξεις για τη λειτουργία του ν.π.δ.δ. «Ελληνικό
Κτηµατολόγιο» και λοιπές διατάξεις του Υπουργείου Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης»., σελ. 21119 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Δ’

Δευτέρα 23 Σεπτεµβρίου 2024



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 21130 - 21145
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 21145 - 21164
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 21113 - 21130

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 21130, 21131, 21132,21137, 

21138, 21139, 21140,21141, 
21143, 21144

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 21146, 21147, 21149,21150, 
21151, 21155, 21157,21158, 
21161, 21163, 21164

ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 21113, 21116, 21117,21118, 
21119, 21120, 21121,21122, 
21123, 21125, 21126,21128, 
21129, 21130

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ Μ. , σελ. 21121, 21122
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 21129, 21130, 21131,21132, 

21133, 21134, 21135,21136, 
21137, 21138, 21139,21140, 
21141, 21142

ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 21121
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 21151, 21152
ΔΙΓΕΝΗ Α. , σελ. 21162, 21163
ΖΑΧΑΡΑΚΗ Σ. , σελ. 21119, 21121
ΖΕΡΒΕΑΣ Α. , σελ. 21116, 21117
ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ Κ. , σελ. 21124
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 21123
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , 

σελ. 21143, 21144, 21145
ΚΥΡΙΑΚΗΣ Σ. , σελ. 21131, 21132
ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ Ι. , σελ. 21148
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 21138, 21139, 21140
ΜΑΚΡΗ Ζ. , σελ. 21158, 21160, 21161,21162, 

21163
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 21149, 21150, 21151
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 21155, 21156, 21157, 21158
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 21158, 21159
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 21121, 21122
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 21119, 21120, 21135, 21136
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 21133, 21134, 21136
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 21116, 21118
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 21140, 21141, 21142,21145, 

21146 , 21147
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ. , σελ. 21125, 21126, 21127,21128, 

21129
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β. , σελ. 21154
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 21156, 21157
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 21129, 21130
ΤΑΓΑΡΑΣ Ν. , σελ. 21143, 21144, 21145,21146, 

21147, 21148, 21149, 21151
ΤΑΧΙΑΟΣ Ν., σελ. 21151, 21153
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 21125, 21160, 21161
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 21126, 21127, 21128, 21129
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 21153, 21154, 21155

Γ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 21154, 21155



Αθήνα, σήµερα στις 23 Σεπτεµβρίου 2024, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 15.02’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Πριν προχωρήσουµε στη συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων,
θα ήθελα να ανακοινώσω στο Σώµα την από 23-9-2024 επιστολή
του Προέδρου της Νέας Δηµοκρατίας και Πρωθυπουργού της
χώρας κ. Κυριάκου Μητσοτάκη.

Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Κυριάκος Μητσοτάκης µε την από 23 Σεπτεµβρίου
2024 επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής µάς ενηµερώ-
νει ότι ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. Μάριος Σαλµάς τίθεται
εκτός Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας.

Η προαναφερθείσα επιστολή θα καταχωριστεί στα Πρακτικά
της σηµερινής συνεδρίασης.

(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Δ’

Δευτέρα 23 Σεπτεµβρίου 2024



21114 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Δ’ - 23 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 21115



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό της η Γενική Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα για τις επίκαιρες ερωτή-
σεις που θα συζητηθούν σήµερα.

«Με την παρούσα σάς ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση
των επικαίρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου τη Δευτέρα 23 Σεπτεµβρίου 2024, ότι οι επίκαιρες ερω-
τήσεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής:

Οι υπ’ αριθµόν 1378/11-9-2024, 1382/13-9-2024, 1383/13-9-
2024, 1391/16-9-2024, 1394/16-9-2024 και 1395/16-9-2024 επίκαι-
ρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υπουργό Υγείας κ. Σπυ-
ρίδωνα - Άδωνι Γεωργιάδη.

Οι υπ’ αριθµόν 1380/13-9-2024 και 1392/16-9-2024 επίκαιρες
ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κ. Θεόδωρο Σκυλακάκη.

Η υπ’ αριθµόν 1387/16-9-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου κ. Νικόλαο Πανα-
γιωτόπουλο.

Η υπ’ αριθµόν 1385/13-9-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας κ. Σοφία
Ζαχαράκη.

Η υπ’ αριθµόν 1377/11-9-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Εσωτερικών κ. Βασίλειο - Πέτρο Σπανάκη.

Οι υπ’ αριθµούς 1379/12-9-2024, 1386/15-9-2024 και 1399/16-
9-2024 επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από την Υφυπουργό
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού κ. Ζωή Μακρή.

Η υπ’ αριθµόν 1376/11-9-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Προστασίας του Πολίτη κ. Ανδρέα Νικολα-
κόπουλο.

Η υπ’ αριθµόν 1398/16-9-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Υποδοµών και Μεταφορών κ. Νικόλαο Τα-
χιάο.

Οι υπ’ αριθµόν 1389/16-9-2024 και 1397/16-9-2024 επίκαιρες
ερωτήσεις και οι υπ’ αριθµόν 5787/11-7-2024 και 6218/31-7-2024
ερωτήσεις (κατ’ άρθρον 130 παράγραφος 5 του Κανονισµού της
Βουλής) θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κ. Νικόλαο Ταγαρά.

Η υπ’ αριθµόν 1396/16-9-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Κων-
σταντίνο Καραγκούνη.

Η υπ’ αριθµόν 1375/9-9-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Διο-
νύσιο Σταµενίτη».

Και ξεκινάµε µε την πρώτη για σήµερα επίκαιρη ερώτηση στην
οποία θα απαντήσει ο Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύλου κ.
Νικόλαος Παναγιωτόπουλος.

Θα συζητηθεί, λοιπόν, η όγδοη µε αριθµό 1387/16-9-2024 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Σπαρτιάτες» κ. Αλέξανδρου Ζερβέα
προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου µε θέµα: «Ρα-
γδαία αύξηση των λαθροµεταναστευτικών ροών προς τη χώρα
µας. Αναγκαία η λήψη µέτρων για τον περιορισµό του φαινοµέ-
νου ώστε να διαφυλαχθεί η κοινωνική ειρήνη».

Ορίστε, κύριε Ζερβέα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, σύµφωνα µε στοιχεία τα οποία είδαν το φως

της δηµοσιότητας, έχει υπάρξει το τρέχον έτος µία ραγδαία αύ-
ξηση στη ροή αλλοδαπών πληθυσµών προς την πατρίδα µας. Πιο
συγκεκριµένα, η FRONTEX δίνει στοιχεία για αύξηση της τάξης
του 39% και ο Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών για αύξηση της
τάξης του 59%. Σε συνδυασµό µε την αλλαγή πολιτικής της Γερ-
µανίας και πιο συγκεκριµένα τη φύλαξη πλέον των συνόρων της
και τον έλεγχο για ροές λαθροµεταναστών προς αυτή -η οποία
πολιτική αλλαγή είναι πολύ πιθανόν να συµπαρασύρει και άλλες
ευρωπαϊκές χώρες προς αυτή την κατεύθυνση- δηµιουργείται
ένα µείζον θέµα για την πατρίδα µας που κινδυνεύει πλέον να µε-
τατραπεί από χώρα transit λαθροµεταναστών σε χώρα προορι-

σµού αυτών, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την κοινωνική ειρήνη.
Εποµένως, κύριε Υπουργέ, σας θέτω δύο ερωτήµατα: Πρώτον,

ισχύουν τα στοιχεία τα οποία έχουν δει το φως της δηµοσιότη-
τας; Αν ναι, ποια µέτρα θα λάβει το Υπουργείο σας για τον πε-
ριορισµό του εν λόγω φαινοµένου; Δεύτερον, ποια µέτρα θα
ληφθούν εναντίον της Τουρκίας και της Λιβύης, τα οποία είναι τα
δύο κράτη εκ των οποίων εξορµούν λαθροµετανάστες προς την
ελληνική επικράτεια;

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο να απαντήσετε στον κ. Ζερβέα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Μετανάστευ-

σης και Ασύλου): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε, για την ερώτηση. Ασφαλώς και

το ζήτηµα είναι σύνθετο και περίπλοκο. Θα προσπαθήσω όσο πιο
σύντοµα µπορώ να το αναλύσω, λέγοντας από την αρχή ότι οποι-
οδήποτε µέτρο περιορισµού της εισόδου παράνοµων µετανα-
στών στην Ευρώπη νοµίζω ότι πρέπει να αποτελέσει αντικείµενο
συνολικής ευρωπαϊκής πολιτικής και όχι να είναι αντικείµενο κά-
ποιας συγκεκριµένης χώρας µόνης της. Και τούτο, δεδοµένης
της στροφής όντως που παρατηρείται προς µια άλλη προσέγ-
γιση στο θέµα µετά τις τελευταίες εξελίξεις στη Γερµανία, δη-
λαδή όχι κλείσιµο συνόρων αλλά επιβολή αυξηµένων ελέγχων
στα σύνορα -ναι, αυτό ισχύει, ίσχυε και πριν τις δηλώσεις του
Καγκελαρίου Σολτς- και βέβαια όχι µαζικές επιστροφές προς
οποιαδήποτε χώρα πρώτης υποδοχής όπως και η χώρα µας.

Από κει και πέρα, όµως, µου δίνετε την ευκαιρία να ξεκαθα-
ρίσω κι ένα άλλο ζήτηµα που έχει να κάνει µε τη σύγχυση -ίσως
και λόγω της εκτεταµένης ανησυχίας που υπάρχει στην κοινή
γνώµη- που επικρατεί σχετικά µε τις αρµοδιότητες του Υπουρ-
γείου Μετανάστευσης.

Στην πραγµατικότητα και τα δύο ερωτήµατα, που διατυπώνετε
δεν είναι αντικείµενο άµεσης αρµοδιότητας ή αρµοδιοτήτων του
Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου. Το πρώτο όσον αφορά
τον περιορισµό και µέτρα για τον περιορισµό των µεταναστευτι-
κών ροών, εµπίπτει στις αρµοδιότητες του Υπουργείου Προστα-
σίας του Πολίτη µε την Ελληνική Αστυνοµία αφ’ ενός και του
Υπουργείου Ναυτιλίας µε το Λιµενικό Σώµα αφ’ ετέρου, ενώ το
δεύτερο για το οποίο θα πω µερικά πράγµατα στη δευτερολογία
για την οικονοµία του χρόνου και της συζήτησης, δηλαδή επι-
βολή µέτρων κατά της Τουρκίας και της Λιβύης, έχει να κάνει συ-
νολικότερα µε την εξωτερική πολιτική της χώρας και όχι µε
κάποιο µέτρο που προτίθεται να λάβει το Υπουργείο Μετανά-
στευσης και Ασύλου. Δεν µπορεί το Υπουργείο Μετανάστευσης
να επιβάλει κάτι στην Τουρκία ή στη Λιβύη. Αυτό θα είναι απόρ-
ροια, θα έλεγα, συντονισµένων ενεργειών της εξωτερικής πολι-
τικής της χώρας.

Από κει και πέρα, τι κάνει το Υπουργείο Μετανάστευσης; Θα
σας πω για να το ξεκαθαρίσουµε και να γνωρίζουµε πού βρισκό-
µαστε. Πρώτον, οι αρµοδιότητές του αφορούν στον σχεδιασµό
και στην εφαρµογή της ελληνικής πολιτικής για τη µετανά-
στευση, τόσο σχετικά µε τη νόµιµη είσοδο, διαµονή και κοινωνική
ένταξη, όπου αυτό είναι δυνατόν, πολιτών τρίτων χωρών στην ελ-
ληνική επικράτεια νοµίµως -νόµιµη µετανάστευση, φερ’ ειπείν για
να καλυφθούν ανάγκες στην αγορά εργασίας, καθώς το ζητά η
αγορά- όσο και σχετικά µε την υποδοχή και ταυτοποίηση πολιτών
τρίτων χωρών που εισέρχονται στη χώρα χωρίς τις νόµιµες δια-
τυπώσεις, δηλαδή παράνοµοι µετανάστες. 

Δεύτερον, σχεδιασµός και υλοποίηση εθνικής πολιτικής για τη
χορήγηση ασύλου ή άλλων µορφών διεθνούς προστασίας.

Και τρίτον, παροχή προστασίας των αιτούντων και των ατόµων
που διαπιστωµένα χρήζουν διεθνούς προστασίας, δηλαδή των
αναγνωρισµένων προσφύγων, αυτών που έχουν εισέλθει παρα-
νόµως στη χώρα, έχουν υποβάλει αίτηση για άσυλο στα κέντρα
υποδοχής και ταυτοποίησης, κατά µήκος δηλαδή των συνόρων
µας, και έχει ευδοκιµήσει αυτή η αίτηση ασύλου, χαρακτηρίζον-
ται πρόσφυγες κ.λπ., κ.λπ., καθώς και των δικαιούχων ανθρωπι-
στικού καθεστώτος. 

Εποµένως, λανθασµένα θεωρείτε ότι το Υπουργείο Μετανά-
στευσης και Ασύλου εµπλέκεται στη διαχείριση και τον έλεγχο
των συνόρων. Αυτό δεν ισχύει. Βέβαια, αυτό που ισχύει είναι ότι
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λόγω της συνθετότητας του προβλήµατος είµαστε σε διαρκή και
άµεση συνεργασία τόσο µε το Υπουργείο Προστασίας του Πο-
λίτη, όσο και µε το Υπουργείο Ναυτιλίας και άλλα Υπουργεία στο
πλαίσιο µιας συνολικής προσέγγισης της κυβερνητικής πολιτικής
για την αντιµετώπιση των συνολικών εκφάνσεων του µεταναστευ-
τικού φαινοµένου.

Στο πρώτο ερώτηµα θα απαντήσω σύντοµα, κύριε Πρόεδρε,
αλλά καταλαβαίνετε ότι είναι µεγάλο το θέµα. Όντως, σύµφωνα
µε στοιχεία που τηρούνται από το Υπουργείο Προστασίας του
Πολίτη, και ουδέποτε το αρνηθήκαµε, αναρτώνται βέβαια και
στην ιστοσελίδα του Υπουργείου, έχουµε µεγάλη αύξηση των µε-
ταναστευτικών ροών. Η ποσοστιαία µεταβολή των µεταναστευ-
τικών ροών για το διάστηµα από τον Ιανουάριο µέχρι και τον
Αύγουστο του τρέχοντος έτους, σε σχέση µε το ίδιο διάστηµα
για το 2023, παρουσιάζει αύξηση της τάξης περίπου του 60%. Η
FRONTEX λέει 39%. Τα στοιχεία των Υπουργείων λένε 59%.
Κάπου εκεί είναι. Σίγουρα δεν είναι 222%, όπως είδα σε ένα πρω-
τοσέλιδο στον Τύπο προ ηµερών. Βέβαια, η ίδια εφηµερίδα µετά
από κάποιες ηµέρες, όταν πήρε τα πιο επίσηµα στοιχεία της
FRONTEX, δέχθηκε το 39% και όχι το 222%. Μόνο που το 39%
καταχωρήθηκε σε ένα µονόστηλο στην τρίτη σελίδα και όχι µε
πηχυαίους τίτλους σε πρωτοσέλιδο. Καταλαβαίνω την ανάγκη να
δηµιουργηθούν εντυπώσεις.

Επίσης, όντως τους τελευταίους µήνες έχουµε αφίξεις και από
τη βόρεια Αφρική, δηλαδή από τη Λιβύη και την Αίγυπτο προς
την Κρήτη, οι οποίες όµως δεν είναι τόσο συχνές, δεν γίνονται
µε τη συχνότητα που γίνονται στα νησιά του νοτιοανατολικού Αι-
γαίου, εκεί που εστιάζω και το πρόβληµα µε τη µεγάλη αύξηση
των ροών. Πλην όµως ενώ πέρσι είχαν αφιχθεί συνολικά εβδο-
µήντα επτά άτοµα στην Κρήτη από τη βόρεια Αφρική, φέτος
µέχρι στιγµής είναι περί τους δύο χιλιάδες οκτακόσιους. Είναι
δραµατική η αύξηση στη ροή σε αυτή τη συγκεκριµένη οδό.

Σε κάθε περίπτωση, η όποια αύξηση παρατηρείται δεν συνιστά
κρίση µε τα δεδοµένα της παρούσης, δεδοµένου ότι η υφιστά-
µενη κατάσταση είναι απόλυτα διαχειρίσιµη και αντιµετωπίζεται
αρκετά αποτελεσµατικά θα έλεγα από τις αρµόδιες ελληνικές
αρχές τόσο από επιχειρησιακή άποψη, όσο και από άποψη δια-
χείρισης όσον αφορά τη χωρητικότητα των δοµών, η οποία αυτή
τη στιγµή που µιλάµε είναι περί το 60%. Εποµένως, υπάρχει πε-
ριθώριο. Βέβαια, κάποιες δοµές στην Κω, στη Λέρο, στο νοτιοα-
νατολικό Αιγαίο παρουσιάζουν πληρότητα. Αποφορτίζονται µε τη
σταδιακή µετακίνηση κάποιων προς δοµές της ενδοχώρας έτσι
ώστε να µην είναι πλήρης, διότι το νότιο Αιγαίο -όπως σας είπα-
είναι σηµείο άφιξης των αυξηµένων ροών. Γενικά η κατάσταση
είναι διαχειρίσιµη.

Όµως, δεν µπορώ να προβλέψω το µέλλον. Αν -ας πούµε- τις
επόµενες µέρες συµβεί µια έκρηξη στον Λίβανο, µε βάση τα όσα
γίνονται αυτές τις ηµέρες εκεί, δεν µπορώ να αποκλείσω µια δρα-
µατική αύξηση ροών από εκεί, η οποία ασφαλώς και θα δοκιµά-
σει τις αντοχές του συστήµατος. Προς το παρόν τούτο δεν
συµβαίνει και η κατάσταση είναι διαχειρίσιµη.

Μέσες άκρες περίπου τα έχω πει. Η µεγάλη αύξηση παρατη-
ρείται στα νησιά του νοτίου Αιγαίου. Στα νησιά του βορείου Αι-
γαίου υπάρχει οριακή µείωση όπως και οριακή µείωση έχουµε
στα χερσαία σύνορα, κυρίως, του Έβρου. Όµως, η µεγάλη αύ-
ξηση παρατηρείται κυρίως κατά το τέλος του 2023 και τους πρώ-
τους µήνες του 2024. Τον Αύγουστο οι ροές ήταν περίπου στο
ίδιο επίπεδο µε τον περσινό Αύγουστο. Συνιστά το τελικό συνο-
λικό αποτέλεσµα της αύξησης των ροών κατά 60% περίπου.

Κοιτάξτε, και κλείνω την πρωτολογία µου, η Ελλάδα ως κυ-
ρίαρχο κράτος είναι πάντα προσηλωµένη και στη φύλαξη των συ-
νόρων. Δεν θα εµποδίζονται όλοι οι παράνοµοι να εισέλθουν,
αλλά θα γίνεται η καλύτερη δυνατή προσπάθεια ταυτόχρονα µε
τη µέριµνα για τον πλήρη σεβασµό και την προστασία των αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων. Αναφέροµαι, κυρίως, στο δικαίωµα στη
ζωή και στην αξιοπρεπή µεταχείριση αυτών που εισέρχονται και
φιλοξενούνται στις κατάλληλες δοµές. Και φυσικά αναφέροµαι
στο πρόσφατο τραγικό ναυάγιο της Σάµου, όπου είχαµε νε-
κρούς. Όπως και να έχει το πράγµα είναι τραγικό να πνίγονται
άνθρωποι στη θάλασσα. Νοµίζω ότι είναι υποχρέωση των αρχών
να προσπαθούν να διασώζουν ανθρώπους που πνίγονται και κιν-

δυνεύουν µε πνιγµό στη θάλασσα, ακόµα κι αν αυτοί είναι παρά-
νοµοι µετανάστες. Ναι, πρέπει να σώζουµε κάθε άνθρωπο στη
θάλασσα. Αυτό κάνει το Λιµενικό. Κάνει πάρα πολύ καλή δουλειά
όσον αφορά την έρευνα. Αυτήν τη στιγµή διεξάγεται έρευνα και
διάσωση ανοιχτά της Σάµου. Πρέπει να τηρήσουµε αυτή την
πολύ λεπτή ισορροπία προστασίας συνόρων, η οποία µεταφρά-
ζεται και ως αίσθηση εσωτερικής ασφάλειας, αλλά και διάσωση
όλων αυτών.

Και φυσικά η καταπολέµηση της παράνοµης µετανάστευσης -
για να το πούµε κι αυτό γιατί δεν ακούγεται αρκετά- είναι η εν-
τατικοποίηση του πολέµου κατά των κυκλωµάτων των διακινη-
τών, κάτι το οποίο προϋποθέτει και συνεργασία, σε αυτό το κοµ-
µάτι ειδικά, µε την Τουρκία, όπως θα πω στη δευτερολογία µου.

Αν δεν χτυπήσουµε στην καρδιά του αυτό το σύστηµα παρά-
νοµης διακίνησης ανθρώπων, παράνοµων µεταναστών, ναι, από
τους διακινητές που κερδοσκοπούν από αυτή τη δραστηριότητα,
νοµίζω ότι θα έχουµε αφήσει πολλά όχι καµωµένα στη µάχη αυτή
κατά της παράνοµης µετανάστευσης.

Τα υπόλοιπα, κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να τα πω στη δευ-
τερολογία µου, τα στοιχεία µε την Τουρκία και τη Λιβύη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και φαντάζοµαι,
κύριε Υπουργέ, στη δευτερολογία να µην πάρετε τον χρόνο που
πήρατε στην πρωτολογία.

Κύριε Ζερβέα, έχετε τον λόγο για τη δική σας δευτερολογία.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα συµφωνήσω µαζί σας ότι στη διαχείριση

του µεταναστευτικού δεν εµπλέκεται µόνο το δικό σας Υπουρ-
γείο. Εµπλέκεται το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, το
Υπουργείο Ναυτιλίας, το Υπουργείο Δικαιοσύνης, ακόµη-ακόµη
και το Υπουργείο των Εξωτερικών. Δεν µπορούσα όµως να φέρω,
όπως καταλαβαίνετε, όλους τους Υπουργούς για να µου απαν-
τήσουν, οπότε επέλεξα εσάς.

Θα συµφωνήσω επίσης µαζί σας ότι χρειάζεται µια συνολική
ευρωπαϊκή πολιτική. Κι εδώ είναι αυτό που εµείς προτείνουµε ως
προς το τι θα κάνουµε µε την Τουρκία. Η Τουρκία λοιπόν η οποία
έχει χαρακτηριστεί ως ασφαλής χώρα µε αποτέλεσµα να υπο-
χρεούται να παραλάβει πίσω τους λαθροµετανάστες που έρχον-
ται σε εµάς, δυστυχώς, δεν τηρεί τα συµφωνηθέντα. Και τι κάνει
η Ευρωπαϊκή Ένωση και µε τη δική µας ανοχή; Τους δίνει έναν
«σκασµό» -να µου επιτρέψετε την έκφραση- λεφτά κι αυτοί συ-
νεχίζουν να κάνουν ότι δεν βλέπουν, ουσιαστικά να συµπράττουν
µε τους διακινητές, γιατί αυτό γίνεται. Εποµένως, θα πρέπει η
ελληνική Κυβέρνηση και σε συνεργασία όλοι οι Υπουργοί που
προανέφερα να πιέσουν την Ευρωπαϊκή Ένωση ώστε να επιβάλει
ποινές στην Τουρκία. Ακόµη-ακόµη θα µπορούσαµε να προειδο-
ποιήσουµε την Τουρκία ότι αφού επιτρέπει τέτοιες εχθρικές
ενέργειες προς εµάς θα επιβάλλουµε εµείς κυρώσεις. Θα µπο-
ρούσαµε για παράδειγµα να τους προειδοποιήσουµε ότι θα κλεί-
σουµε το τελωνείο των Κήπων στον Έβρο και να δούµε µετά εάν
θα άλλαζαν πολιτική ή όχι. 

Από εκεί και πέρα, έχω ένα δηµοσίευµα των «ΝΕΩΝ» που λέει
ότι η Ελλάδα δίνει άσυλο σε δύο στους τρεις αιτούντες -το πο-
σοστό αυτό αντιστοιχεί στο 68%-, εν αντιθέσει µε τον ευρωπαϊκό
µέσο όρο που αντιστοιχεί στο 46%. Και αναρωτιέµαι: Γιατί υπάρ-
χει αυτή απόκλιση; Είµαστε εµείς γαλαντόµοι; Δεν µπορώ να κα-
ταλάβω. Αυτό δεν δίνει επίσης ένα µήνυµα στους διακινητές και
στους υποψήφιους λαθροµετανάστες ότι εδώ υπάρχει ανοχή, ότι
στην Ελλάδα υπάρχει ανοχή;

Θέλουµε να περιορίσουµε το φαινόµενο της λαθροµετανά-
στευσης. Πώς θα το περιορίσουµε όταν δίνουµε, όχι µόνο εµείς
και οι άλλες ευρωπαϊκές χώρες, παχυλά επιδόµατα; Γιατί άλλο
πρόσφυγας και άλλο λαθροµετανάστης. Πρόσφυγας είναι ο άν-
θρωπος ο όποιος διώκεται για τις θρησκευτικές πεποιθήσεις του,
για την εθνοτική καταγωγή, τη θρησκεία κ.ο.κ. και πηγαίνει σε
µια όµορη χώρα. Εκεί κανονικά πρέπει να ζητήσει άσυλο.

Μετά, όταν κάνει ένα ολόκληρο ταξίδι από τα βάθη της Αφρι-
κής ή από τα βάθη της Ασίας, δεν είναι πρόσφυγας, είναι λαθρο-
µετανάστης και έρχεται στην Ευρώπη για να πάρει τα παχυλά
επιδόµατα που δίνουν οι δυτικοί.

Επίσης, κύριε Παναγιωτόπουλε, αν και δεν είναι στο δικό σας
Υπουργείο, θα πρέπει να έρθετε σε συνεννόηση µε τον Υπουργό
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Δικαιοσύνης ώστε να επιβάλλονται αυστηρές, αυστηρότατες ποι-
νές στους διακινητές. Κι όταν λέω ποινές εννοώ ποινές ισόβιας
κάθειρξης. Και όταν λέµε ισόβια να εννοούµε ισόβια. Όταν, λοι-
πόν, θα υπάρχουν τέτοιες ποινές θα το σκεφτεί δύο και τρεις
φορές ο διακινητής να διακινδυνεύσει. Αυτά ήθελα να πω.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Ζερβέα.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Μετανάστευ-

σης και Ασύλου): Δεν έχω κανένα λόγο να διαφωνήσω. Θα συµ-
φωνήσω, όσον αφορά την αυστηροποίηση των ποινών για τους
λαθροδιακινητές. 

Πρόσφατα, έγινε µια συζήτηση σε επίπεδο Υπουργείου Μετα-
νάστευσης και Δικαιοσύνης και, µάλιστα, µπήκε στο τραπέζι να
αυστηροποιηθεί η ποινή όχι µόνο για τους εγκεφάλους διακινη-
τές που µεταφέρουν λαθροµετανάστες, παράτυπους µετανά-
στες, πρόσφυγες κ.λπ. κ.λπ. από εµπόλεµες περιοχές, από τα
µικρασιατικά παράλια στα ελληνικά νησιά, αλλά και γι’ αυτούς οι
οποίοι χωρίς να είναι -να το πω έτσι- αφεντικά της επιχείρησης,
πιάνουν στα χέρια τους το τιµόνι και οδηγούν τα ταχύπλοα. Πολ-
λές φορές έχουµε ταχύπλοα µε µεγάλες δυνατότητες τα οποία
αναπτύσσουν ταχύτητες, όχι µε κακό καιρό. Δεν είναι σύµπτωση
ότι σήµερα, αυτές τις ώρες στη Σάµο είχαµε πολλά µποφόρ -
πέντε ή έξι- που κάνουν το ταξίδι πολύ δυσκολότερο και αυξά-
νουν τις πιθανότητες κάποιου ναυαγίου όπως και δυστυχώς,
συνέβη στο ταξίδι αυτό το σύντοµο, το ολιγόλεπτο. Αν λοιπόν
αυστηροποιηθούν οι ποινές για όλους, ακόµα και γι’ αυτούς που
ως βοηθοί διαπράττουν τη µεταφορά οδηγώντας το ταχύπλοο,
ίσως αυτό θα µπορούσε να λειτουργήσει ως αποτρεπτικό στοι-
χείο για τη συνέχιση της διενέργειας αυτής της δραστηριότητας. 

Όµως, παρατηρήσαµε και διαπιστώσαµε τη στροφή των ευ-
ρωπαϊκών χωρών, όσον αφορά τη διαχείριση του φαινοµένου.
Νοµίζω ότι αυτό θα οδηγήσει σε κάποιες προσαρµογές του ευ-
ρωπαϊκού Συµφώνου για τη Μετανάστευση και το Άσυλο, αυστη-
ροποιώντας κάποιους κανόνες ενδεχοµένως µετά από συζητή-
σεις που έχουν αναπτυχθεί στο εσωτερικό της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης µε τα κράτη-µέλη. 

Αυτή είναι µια πρόβλεψη που κάνω. Από κει και πέρα οφείλω
να σας πω ότι µε τα υπόλοιπα Υπουργεία, κυρίως µε το Υπουρ-
γείο Προστασίας του Πολίτη και το Υπουργείο Ναυτιλίας γίνεται
µια συζήτηση ώστε να αυξηθεί η παρουσία των αρχών που είναι
επιφορτισµένες για την τήρηση της τάξης και της ασφάλειας,
ιδίως στα σύνορά µας, ως αποτρεπτικό στοιχείο αυτού του φαι-
νοµένου. Εκτιµώ ότι θα αυξηθεί η παρουσία της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας στα ελληνικά νησιά, ιδίως στα µικρά νησιά, όπου είναι
επιβεβληµένη. Από εκεί και πέρα το Λιµενικό κάνει ό,τι µπορεί µε
τα µέσα που διαθέτει -βέβαια δεν είναι άπειρα αυτά, ιδίως τα
πλωτά µέσα- για να έχει µια παρουσία παντού στο πεδίο.

Να προσθέσω ότι η χώρα µας διατηρεί σε υψηλό επίπεδο την
επιχειρησιακή συνεργασία µε τη FRONTEX προκειµένου να επι-
τυγχάνεται ο βέλτιστος συντονισµός στον τοµέα της προστασίας
των εξωτερικών συνόρων της Ευρώπης στην ουσία. Και ασφα-
λώς θέλουµε τη FRONTEX ενεργό συµµετέχοντα στη διαδικασία
αυτή της προστασίας των συνόρων. 

Επίσης, η Ελληνική Αστυνοµία έχει ενισχύσει τη συνεργασία
της µεταξύ άλλων και µε τις αρµόδιες τουρκικές αρχές στα χερ-
σαία σύνορα. Αποδίδει αυτή η συνεργασία δεδοµένης της µεί-
ωσης των ροών. Είναι και ο φράχτης στον Έβρο, ο οποίος
συνεχίζει να κατασκευάζεται. Δεν θα καλύψει όλο το µήκος της
ακτογραµµής, αλλά ασφαλώς θα καταστήσει δυσκολότερη την
είσοδο των παράνοµων µεταναστών στη χώρα. Προωθούνται
προσλήψεις επιπλέον συνοριοφυλάκων, κυρίως για την ανατο-
λική Μακεδονία και Θράκη, προκειµένου να ενταθεί εκεί, όπως
σας είπα, η παρουσία και σε δεύτερη γραµµή και ο έλεγχος των
ροών, ενώ παράλληλα επιδιώκεται συστηµατικά η διαµόρφωση
των απαραίτητων συµµαχιών και συνεργασιών µε χώρες που αν-
τιµετωπίζουν κι αυτές το ίδιο περίπου πρόβληµα, όπως, οι λεγό-
µενες χώρες MED5 κυρίως της νότιας Ευρώπης, προκειµένου να
προωθηθούν οι εθνικές µας θέσεις ως προς αυτό.

Κοιτάξτε, το σύµφωνο ασφαλώς έχει ψηφιστεί, έχει εγκριθεί

από τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είµαστε σε φάση υλο-
ποίησης. Ενδεχοµένως να γίνουν κάποιες προσαρµογές, αλλά
είναι η ολοκληρωµένη προσέγγιση του µεταναστευτικού µε πα-
ραµέτρους που ρυθµίζουν τις ανάγκες για ασφαλή εξωτερικά
σύνορα, ταχείες και αποτελεσµατικές διαδικασίες, αποτελεσµα-
τικό σύστηµα επιµερισµού των βαρών µε πνεύµα ευρωπαϊκής αλ-
ληλεγγύης, απαραίτητο -αν καταλυθεί αυτό το πνεύµα και η κάθε
χώρα αποφασίζει για τον εαυτό της τι µέτρα θα πάρει πολύ φο-
βούµαι ότι ζηµιά θα είναι πολύ χειρότερη, όχι µόνο στη διαχεί-
ριση µεταναστευτικού αλλά και στο ίδιο το µέλλον της Ευρώπης-
και βέβαια ενσωµάτωση της µετανάστευσης και διεθνείς εταιρι-
κές σχέσεις µε πρόβλεψη αντικανονικών αναχωρήσεων, καταπο-
λέµηση της παράνοµης διακίνησης µεταναστών κ.λπ. κ.λπ. κ.λπ..
Ως προς αυτό να πω ότι φέτος, όπως και πέρυσι, είχαµε επιστρο-
φές από τη χώρα προς τρίτες χώρες περίπου τεσσάρων χιλιάδων
επτακοσίων παράτυπων µεταναστών που κρίθηκε ότι δεν υπάρχει
λόγος να παραµένουν και έφυγαν πίσω. 

Είπα ότι µαζικές επιστροφές από τη Γερµανία δεν πρόκειται
να υπάρξουν. Όµως, η ευρωπαϊκή νοµοθεσία προβλέπει εντού-
τοις -πριν µιλήσει ο Καγκελάριος Σολτς- ένα καθεστώς επιστρο-
φών, ας πούµε, για µη αναγνωρισµένους βάσει Δουβλίνου III.
Αυτό, όµως, δεν πρόκειται µε τίποτα να γίνει µε τρόπο που να
διασαλεύσει την εσωτερική έννοµη τάξη και θέλω να το επανα-
λάβω.

Όσον αφορά την Τουρκία, ζήτηµα είναι η µη εφαρµογή από
την Τουρκία της συµφωνίας µε την Ευρωπαϊκή Ένωση των δέκα
έξι. Η λαβή ήταν το καθεστώς του COVID από το 2019 και µετά.
Συνέβησαν κι αυτά που συνέβησαν τον Μάρτιο του 2023. Η δική
µας πάγια θέση είναι ότι πρέπει να εφαρµοστεί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ. Έχουµε είκοσι τρεις επίκαιρες ερωτήσεις και βρισκό-
µαστε δυστυχώς στην πρώτη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Μετανάστευ-
σης και Ασύλου): Τέλος, απλά να πω ότι σχετικά µε τη Λιβύη η
Ευρωπαϊκή Ένωση υλοποιεί κάποιες πρωτοβουλίες και προγράµ-
µατα για τη βελτίωση επιχειρησιακών δυνατοτήτων και τεχνογνω-
σίας στον τοµέα µετανάστευσης και ασύλου, συµπεριλαµβα-
νοµένης και της διαχείρισης των συνόρων. Το ότι πολλοί πήραν
άσυλο, κύριε συνάδελφε -κι εδώ κλείνω- δείχνει δύο πράγµατα:
Πρώτον ότι εξαρχής οι άνθρωποι αυτοί, οι παράτυποι µετανά-
στες, που µπήκαν στην Ελλάδα παράνοµα είχαν σκοπό και τελικό
προορισµό άλλες χώρες της βόρειας Ευρώπης. Άρα, η ταχεία
διεκπεραίωση των διαδικασιών για την αίτηση ασύλου σηµαίνει
και ταχεία επαναπροώθησή τους σε χώρες της βόρειας Ευρώ-
πης. Δεν µπήκαν όλοι αυτοί για να µείνουν στην Ελλάδα. Μπήκαν
για να καταλήξουν σε χώρες όπως η Γερµανία, που σήµερα αν-
τιδρά, εξ ου και οι εξελίξεις. Κάποτε µας εγκαλούσαν ότι προχω-
ράµε αυτή τη διαδικασία µε πολύ αργούς ρυθµούς και εγκλω-
βίζονται άνθρωποι εδώ. Τώρα, θα έλεγα ότι ισχύει το αντίθετο.
Μας λένε λίγο πολύ: Γιατί προχωράτε τόσο γρήγορα; Μα πάµε
γρήγορα γιατί θέλουµε να αποφορτίσουµε την κατάσταση στην
Ελλάδα και αυτοί οι άνθρωποι να καταλήξουν στην Ευρωπαϊκή
Ένωση όπου είναι και η αρχική τους πρόθεση να πάνε.

Τέλος, όπως σας είπα το ευρωπαϊκό σύµφωνο πρέπει να εκ-
φράσει ένα πνεύµα ευρωπαϊκής αλληλεγγύης. Αν δεν το κάνει,
έχουµε πρόβληµα. Κι επειδή βλέπουµε το πρόβληµα να αναφύε-
ται, εκτιµούµε, και αυτή είναι η πάγια θέση µας, ότι πρέπει οπωσ-
δήποτε να τηρηθεί αυτό το πνεύµα του συµφώνου. Εάν τηρηθεί,
θα βρούµε λύσεις. Αν το καταλύσουµε και κάθε χώρα προσπα-
θήσει µε δικές της δυνάµεις, πολύ φοβούµαι, δεδοµένων και των
γεωπολιτικών εντάσεων που µπορεί να επιτείνουν πίεση από µε-
ταναστευτικές ροές, και στη χώρα µας ασφαλώς, ότι τα πράγ-
µατα θα είναι χειρότερα. 

Εποµένως, επιβάλλεται ευρωπαϊκή λύση σε ένα πρόβληµα το
οποίο εγώ χαρακτηρίζω ως ευρωπαϊκό πρόβληµα και όχι µόνο
πρόβληµα της χώρας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν περάσουµε στην επόµενη

επίκαιρη ερώτηση, θα ήθελα να κάνω κάποιες ανακοινώσεις.
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Ο Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού και οι Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
και Εξωτερικών, κατέθεσαν στις 20-9-2024 σχέδιο νόµου: «Κύ-
ρωση του Μνηµονίου Κατανόησης Συνεργασίας στον Τοµέα του
Αθλητισµού µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της Γκαµπόν».

Οι Υπουργοί Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εθνικής Άµυνας, Εσωτερικών, Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Προστασίας του Πολίτη,
Υποδοµών και Μεταφορών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ανά-
πτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Δικαιοσύνης,
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, Μετα-
νάστευσης και Ασύλου, ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών καθώς και ο Υφυπουργός στον Πρω-
θυπουργό κατέθεσαν στις 20-9-2024 σχέδιο νόµου: «Ολοκλή-
ρωση της κτηµατογράφησης, απλοποίηση διαδικασιών, χρήση
τεχνητής νοηµοσύνης και διατάξεις για τη λειτουργία του ν.π.δ.δ.
«Ελληνικό Κτηµατολόγιο» και λοιπές διατάξεις του Υπουργείου
Ψηφιακής Διακυβέρνησης».

Παραπέµπονται στις αρµόδιες Διαρκείς Επιτροπές. 
Ο πρώην Πρωθυπουργός κ. Γεώργιος Παπανδρέου ζητεί άδεια

ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Η Ανεξάρτητη Βουλευτής κ. Αρετή Παπαϊωάννου ζητεί άδεια

ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας και Πρόεδρος της Κοι-

νοβουλευτικής Συνέλευσης του Συµβουλίου της Ευρώπης κ. Θε-
όδωρος Ρουσόπουλος ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο
εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Θωµαΐς Οικονόµου

ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλή εγ-
κρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Θα συνεχίσουµε τώρα µε τη συζήτηση της δέκατης µε αριθµό

1385/13-9-2024 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου της Βου-
λευτού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου προς την
Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, µε θέµα: «Άµεση
ανάγκη επαναλειτουργίας των οικοτροφείων για τη φιλοξενία
κωφών και βαρήκοων µαθητών πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης,
σπουδαστών ΟΑΕΔ, Σχολές Ανώτερης Επαγγελµατικής Κατάρ-
τισης (ΣΑΕΚ) και φοιτητών Πανεπιστηµίων».

Στην ερώτηση προφανώς είναι παρούσα και θα απαντήσει η
Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας κ. Σοφία Ζαχα-
ράκη.

Η κ. Νοτοπούλου έχει τώρα τον λόγο για να πρωτολογήσει.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε και σας εύχοµαι καλή εβδοµάδα!
Κυρία Υπουργέ, ερχόµαστε για δεύτερη φορά να φέρουµε

στην Βουλή το ζήτηµα της ισότιµης αντιµετώπισης των ατόµων
µε αναπηρία και τις ίσες ευκαιρίες πρόσβασης στην εκπαίδευση
των κωφών και βαρήκοων ατόµων.

Στις 3 Ιουλίου του 2024 λάβαµε µε τον Χρήστο τον Γιαννούλη
την επιστολή που απηύθυνε ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεµόνων
των Ειδικών Σχολείων Κωφών και Βαρήκοων Ατόµων Πανοράµα-
τος Θεσσαλονίκης. Αυτή, όπως γνωρίζετε, είναι µία επιστολή που
υπογράφουν τριάντα ένας σύλλογοι και σχολεία σε ολόκληρη τη
χώρα. Την έχουν απευθύνει τόσο ως προς εσάς, όσο και ως προς
τη συναρµόδια Υπουργό Εσωτερικών, κ. Κεραµέως και την Υφυ-
πουργό Παιδείας την κ. Μακρή και θα καταθέσω στα Πρακτικά

την επιστολή τους.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αικατερίνη (Κατερίνα) Νοτο-

πούλου  καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επι-
στολή, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Αποφασίσαµε, λοιπόν, σήµερα να σας απευθύνουµε αυτή την
ερώτηση, διότι όταν την απευθύναµε στην Υφυπουργό την κ.
Μακρή, όπου σύµφωνα µε τον ν.682/1977 και συγκεκριµένα τα
άρθρα 19, 20, 21 και 22, τα σχολικά οικοτροφεία υπάγονται στην
αρµοδιότητα του Υπουργείου Παιδείας, η κ. Μακρή κάπως δη-
κτικά απέφυγε να απαντήσει στην ουσία της ερώτησής µας -
χωρίς καν να δηλώσει αναρµόδια εκ των προτέρων- που είναι το
πως θα διευκολύνουµε τις οικογένειες των µαθητών και των µα-
θητριών να αποκτήσουν στέγη στα µεγάλα αστικά κέντρα, όπου
είναι αυτά τα ειδικά σχολεία, έτσι ώστε να µπορέσουν τα παιδιά
τους να φοιτήσουν σε αυτά.

Γνωρίζετε, πάρα πολύ καλά, πως η ανάγκη για στέγαση είναι
ανελαστική και ταυτόχρονα, τη δυσκολία που υπάρχει µε τη στε-
γαστική κρίση. Στο δικό σας χαρτοφυλάκιο είναι, την αντιµετω-
πίζετε καθηµερινά. Τα σχολεία αυτά είναι Αθήνα, Θεσσαλονίκη,
Πάτρα, δηλαδή στα τρία µεγάλα αστικά κέντρα.

Οι άνθρωποι που βρίσκονται σε άλλες περιοχές, λοιπόν, θα
πρέπει να µετακοµίσουν. Αυτό σηµαίνει ότι χρειάζονται στέγη.
Είναι από τις λίγες φορές που το πρόβληµα στη στεγαστική τους
ανάγκη έχει λύση η οποία µπορεί να δοθεί εφόσον υπάρξουν
εκείνες οι απαραίτητες πρωτοβουλίες, αλλά και η συνεργασία
µεταξύ της πολιτείας και της κοινωνίας των πολιτών. Υπάρχει το
Εθνικό Ίδρυµα Κωφών. Εκεί λειτουργούσαν οικοτροφεία παλαι-
ότερα, αλλά σήµερα δεν λειτουργούν. Πράγµατι, δεν έχουν γίνει
προσλήψεις, δεν έχουν γίνει ανακαινίσεις στον χώρο, αλλά υπάρ-
χει ο χώρος και ο εξοπλισµός. 

Επειδή, λοιπόν, τα πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαιδευ-
τικά ιδρύµατα για κωφά και βαρήκοα παιδιά βρίσκονται σε αυτά
τα τρία µεγάλα αστικά κέντρα, επειδή υπάρχει µεγάλη επιθυµία
και δηλωµένη ανάγκη -θα σας πω αργότερα και παραδείγµατα,
αν και είµαι βέβαιη ότι τα γνωρίζετε- από γονείς που θέλουν να
γράψουν τα παιδιά τους σε αυτά τα σχολεία και δεν µπορούν να
λύσουν το πρόβληµα της στέγασης, επειδή ταυτόχρονα υπάρχει
και υποχρέωση του Εθνικού Ιδρύµατος Κωφών µεταξύ των
άλλων υποχρεώσεων, όπως είναι και η εκπαίδευση, η επαγγελ-
µατική κατάρτιση, η αποκατάσταση κωφών και βαρήκοων ατό-
µων όλων των ηλικιών, αλλά και η διευκόλυνσή τους µε κάθε
σύγχρονο τρόπο στη χρήση τεχνολογίας και επικοινωνίας µε
τους ακούοντες και επειδή το Εθνικό Ίδρυµα Κωφών αποτελεί,
πραγµατικά, έναν πάρα πολύ σηµαντικό φορέα παροχής υπηρε-
σιών για κωφά και βαρήκοα άτοµα, οφείλετε να αναβαθµίσετε
και τις υπηρεσίες του, έτσι ώστε να ολοκληρώσει τον σκοπό του.

Άρα, λοιπόν, σας καλώ να µας πείτε τι προτίθεσθε εσείς να κά-
νετε, για να διευκολύνετε την ανεµπόδιστη είσοδο των µαθητών
και των µαθητριών στην εκπαίδευση και ταυτόχρονα, για να λει-
τουργήσουν ξανά αυτά τα οικοτροφεία; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η κυρία Υπουργός

έχει τον λόγο για να απαντήσει.
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Σας ευχαριστώ, κυρία Νοτοπούλου, για την ερώ-
τηση.

Βέβαια, η αλήθεια είναι ότι είχατε ήδη θέσει µαζί µε τον συνά-
δελφό σας και το καλοκαίρι ένα ζήτηµα το οποίο έρχεται και επα-
νέρχεται και δεν είναι τωρινό, καθώς η µη λειτουργία των
οικοτροφείων για όποιον παρακολουθεί τον χώρο της εκπαίδευ-
σης είναι ένα καίριο ζήτηµα. Θα σας πω την άποψή µου περί της
λειτουργίας και ίσως µιας εναλλακτικής στη δευτερολογία µου,
γιατί νοµίζω ότι έχω άποψη αρκετά ολοκληρωµένη για το θέµα.

Θέλω όµως, γι’ αυτούς και γι’ αυτές που µας ακούν σήµερα,
να θυµίσουµε λίγο αυτό το οποίο γίνεται και να επισηµάνω και
τον πολύ σηµαντικό ρόλο του Εθνικού Ιδρύµατος Κωφών, των
ανθρώπων-υπαλλήλων, αλλά και πάρα πολλών επιστηµονικών
συνεργατών οι οποίοι σε πολύ καίριες στιγµές δίνουν µε καινο-
τόµο τρόπο και πρωτοποριακό εργαλεία στους συµπολίτες µας
που τα έχουν άµεση ανάγκη αυτή τη στιγµή.
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Το «RELAY» είναι ένα εξ αυτών. Ξέρω ότι το ξέρετε πολύ καλά.
Είναι ένα πρόγραµµα το οποίο διευκολύνει τους συµπολίτες µας,
έχοντας συνεχή κάλυψη µέσω ηλεκτρονικών µέσων της δυνατό-
τητάς σου να πας σε µια δηµόσια υπηρεσία, να έλθεις σε επαφή
µε τους συγγενείς σου, να έχεις µια καθηµερινότητα µε λιγότερα
εµπόδια και όσο γίνεται µε απρόσκοπτη και ισότιµη µεταχείριση
για κωφούς και βαρήκοους συµπολίτες µας.

Πάµε τώρα και στο θέµα των µαθητριών και µαθητών. Ξέρετε,
πολύ καλά, ότι σε όλα αυτά προφανώς πρωτεύοντα και επισπεύ-
δοντα ρόλο έχει το Υπουργείο Παιδείας, αλλά δεν είµαστε εδώ
για να πούµε απλά ποιος έχει τον επισπεύδοντα ρόλο. Ειδικά στο
κοµµάτι της µάθησης, είµαστε για να διευκολύνουµε ζητήµατα.

Στις εγκαταστάσεις του ΕΙΚ στο Πανόραµα Θεσσαλονίκης λει-
τουργούν το 3ο Νηπιαγωγείο Κωφών -γι’ αυτούς που µας παρα-
κολουθούν το λέω- µε τρεις µαθητές, το Ειδικό Δηµοτικών
Κωφών και Βαρηκόων Πανοράµατος µε δεκατέσσερις µαθητές
και το Ειδικό Γυµνάσιο, οι λυκειακές τάξεις, µε είκοσι επτά µα-
θητές.

Για το σχολικό έτος 2024-2025 έχουµε εγγραφή µιας µαθή-
τριας από τη Βέροια και το κόστος της µετακίνησης το καλύπτει
η περιφέρεια. Οι µαθητές που φοιτούν στις προαναφερόµενες
σχολικές µονάδες στεγάζονται στις εγκαταστάσεις του παραρ-
τήµατος ΕΙΚ στη Θεσσαλονίκη. Διαµένουν στην ευρύτερη πε-
ριοχή της Θεσσαλονίκης και στα περίχωρα και µετακινούνται
καθηµερινά µε λεωφορεία και πάλι της περιφέρειας.

Επίσης, οι υπόλοιποι µαθητές έχουν επιλέξει να φοιτήσουν
στις σχολικές µονάδες. Από τις είκοσι οκτώ µονάδες ειδικής αγω-
γής και εκπαίδευσης για µαθητές µε προβλήµατα ακοής, που
έχουν ιδρυθεί υπό την αρµοδιότητα του Υπουργείου Παιδείας,
οι οκτώ πλέον είναι σε αναστολή -αυτό είναι σηµαντικό γιατί κα-
ταλαβαίνουµε και την αφοµοίωση του πληθυσµού και αξία εδώ
έχει να κάνουµε την κουβέντα συνδεόµενοι µε την κάλυψη της
οικογένειας και των αναγκών- και λόγω αυτής της γεωγραφικής
δυσκολίας έχουν συσταθεί από το Υπουργείο Παιδείας δεκατέσ-
σερα τµήµατα ένταξης για κωφούς και βαρήκοους µαθητές σε
υπάρχουσες σχολικές µονάδες.

Οι συνθήκες έχουν αλλάξει, η τεχνολογία έχει προοδεύσει. Πε-
ρισσότερα σύγχρονα εργαλεία έχουν τεθεί και στη διάθεση των
µαθητών µας και επειδή µε ρωτήσατε και για άλλους τρόπους
και µεθοδολογίες, πριν πάω στην ακριβή απάντηση που θα είναι
στη δευτερολογία, να σας πω ότι δίνω ιδιαίτερη σηµασία στην
υπηρεσία και της πρώιµης παρέµβασης στα µικρά παιδάκια, σ’
αυτό το οποίο γίνεται µηδέν έως έξι ετών από το ίδρυµα και βε-
βαίως στις συναντήσεις που πραγµατοποιούνται µία φορά την
εβδοµάδα κατόπιν ραντεβού στο Εθνικό Ίδρυµα Κωφών σε
Αθήνα και Θεσσαλονίκη µε τους γονείς. Για τις οικογένειες που
διαµένουν εκτός των περιοχών, στην Πάτρα και στην υπόλοιπη
Ελλάδα, υπάρχει και η δυνατότητα τηλεδιάσκεψης. Το λέω γιατί
το συνδέω µε αυτό που είπα για τα σύγχρονα εργαλεία που µπο-
ρούν να διευκολύνουν την οικογένεια. Ογδόντα οικογένειες πε-
ρίπου εξυπηρετούνται επί του παρόντος. Δεκαπέντε αφορούν σε
οικογένειες που υποστηρίζονται εξ ολοκλήρου εξ αποστάσεως
από πληθώρα περιοχών -σκεφθείτε την Εύβοια, την Καρδίτσα, τη
Ροδόπη- µέσω ζουµ τηλεδιάσκεψης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Επειδή µε ενδιαφέρει ιδιαίτερα το κοµµάτι της στέγασης, το
συνδέω και µε αυτό που είπατε. Επιτρέψτε µου, αφού κάνετε και
εσείς την τοποθέτησή σας, να σας πω τι σκέφτοµαι για αυτό και
ποια είναι η άποψή µου για το θέµα της επαναλειτουργίας των
οικοτροφείων. Αυτό, όµως, θα το κάνουµε στη δευτερολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Νοτοπούλου,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ,
κυρία Υπουργέ, για την απάντηση. Καταλαβαίνετε ότι φέραµε
αυτό το ζήτηµα, όχι µε αντιπολιτευτική διάθεση, αλλά µε από-
λυτη αγωνία να δοθεί λύση στο πραγµατικό πρόβληµα αυτών των
οικογενειών. 

Κατανοώ γιατί αναφερθήκατε στα προγράµµατα ένταξης και
πρώιµης παρέµβασης. Τα οικοτροφεία, από την ίδρυσή τους, άλ-
λωστε, υπήρξαν άρρηκτα συνδεδεµένα, όταν δεν υπήρχαν αυτά

τα τµήµατα. Σήµερα, όµως, υπάρχουν και γι’ αυτό και έχουν υπο-
λειτουργήσει τα οικοτροφεία ή έφθασαν και να κλείσουν. 

Νοµίζω πως µε τη στεγαστική κρίση που υπάρχει στη χώρα
µας και µε δεδοµένο πως κάποιες αποστάσεις είναι πολύ µεγα-
λύτερες από αυτές που µπορούν να εξυπηρετηθούν σε καθηµε-
ρινή βάση, ακόµα και µε τη διευκόλυνση της µετακίνησης, θα
πρέπει να φροντίσουµε, έτσι ώστε αυτός ο αριθµός των µαθητών
να µπορέσει να βρει στέγη, πιθανόν µαζί µε τους γονείς τους. 

Άρα, λοιπόν, γνωρίζοντας ότι πάνω από 21% των ανηλίκων και
18% των ενηλίκων ζουν κάτω από το όριο της φτώχειας και βρί-
σκονται σε κίνδυνο εξαθλίωσης, θα πρέπει να δούµε πώς εξυπη-
ρετούµε αυτούς τους µαθητές. 

Θα σας αναφέρω κάποια στοιχεία, που έχουν έρθει σε γνώση
µου. Στην Αθήνα είναι οκτώ οικογένειες που υπέβαλαν αίτηµα
στο Ειδικό Σχολείο Κωφών της Αγίας Παρασκευής, αναζητώντας
φιλοξενία για τα παιδιά τους, ακόµα και εντός του ίδιου του σχο-
λικού κτηρίου, προκειµένου να µπορέσουν τα παιδιά τους να φοι-
τήσουν εκεί.

Επίσης, όπως σας είπα αναφορικά µε το Ειδικό Σχολείο Κω-
φών και Βαρήκοων Πανοράµατος Θεσσαλονίκης, για τη φετινή
χρονιά, όπως γνωρίζουµε µε τον συνάδελφο Χρήστο Γιαννούλη,
κατατέθηκαν πάρα πολλές ερωτήσεις για τη δυνατότητα φοίτη-
σης παιδιών από όλη την Ελλάδα, ακόµα και από το Καρπενήσι,
ακόµα και από τη Ρόδο. 

Θα κάνω, όµως, συγκεκριµένη αναφορά στα αιτήµατα των γο-
νιών τεσσάρων παιδιών από την Καρδίτσα, που ήταν και η αφορ-
µή για την επίκαιρη ερώτηση που κατέθεσα. Τα δύο από τα τέσ-
σερα παιδιά της οικογένειας δεν θα µπορέσουν να φοιτήσουν
στο ειδικό σχολείο, γιατί δεν έχουν την οικονοµική δυνατότητα
να εξασφαλίσουν στέγη στη Θεσσαλονίκη και δεν λειτουργούν
τα οικοτροφεία. Το τρίτο παιδί, ενώ φοίτησε στο ειδικό γυµνάσιο
και στην πρώτη τάξη του λυκείου, επιστρέφει για τις επόµενες
τάξεις του λυκείου στην Καρδίτσα, αφού έχουν στερέψει οι οι-
κονοµικές δυνάµεις της οικογένειας. Το τέταρτο παιδί θα κατα-
φέρει να έρθει στη Θεσσαλονίκη, εξασφαλίζοντας µετά από
κοπιώδεις προσπάθειες της µητέρας φιλοξενία στο «Παπάφειο»
ορφανοτροφείο. 

Νοµίζω, όµως, πως ένα ορφανοτροφείο δεν είναι πραγµατικά
η λύση. Γνωρίζουµε πως µέσα στα ειδικά σχολεία αλλά και σε
χώρους ειδικής παρέµβασης υπάρχει µία ολόκληρη διεπιστηµο-
νική προσέγγιση και υποστήριξη στο παιδί και στην οικογένεια,
που όχι µόνο αµελητέες δεν είναι, αλλά είναι πολύτιµες και κα-
θοριστικές, έτσι ώστε το παιδί να έχει οµαλή ψυχοκοινωνική εξέ-
λιξη. 

Σήµερα υλοποιούνται πάρα πολλά προγράµµατα σε αυτά τα
σχολεία, που δεν είναι µόνο περιβαλλοντικά ή πολιτιστικά. Είναι
διάφορα προγράµµατα στην εκπαίδευση, προγράµµατα «ERAS-
MUS», προγράµµατα σε συνεργασία µε µουσεία και πανεπιστή-
µια. Είδαµε στη Γιορτή για την Αποκατάσταση της Δηµοκρατίας
τα παιδιά από τη Θεσσαλονίκη που είχαν κερδίσει στον πανευ-
ρωπαϊκό διαγωνισµό το βραβείο κοινού για την αγαπηµένη ευ-
ρωπαϊκή µαθητική εικονική επιχείρηση. Αυτά τα παιδιά µας
κάνουν να νιώθουµε υπερηφάνεια. Οφείλουµε, λοιπόν, ως πολι-
τεία να πάρουµε και εµείς πρωτοβουλίες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Δεν θέλω να µπω σε περισσότερες λεπτοµέρειες, γιατί δεν έχω
τον χρόνο. Θα πω µόνο ότι υπάρχουν µαθητές µε ιδιαίτερες ευα-
λωτότητες, όπως παιδιά προσφύγων, για παράδειγµα, που δεν
έχουν καµµία δυνατότητα πραγµατικής στήριξης. Επειδή το
Εθνικό Ίδρυµα Κωφών, επαναλαµβάνω, είναι ένας πάρα πολύ ση-
µαντικός φορέας παροχής υπηρεσιών, νοµίζω ότι θα πρέπει να
αναληφθούν όλες εκείνες οι πρωτοβουλίες, να εξαντληθούν όλα
τα περιθώρια, έτσι ώστε κανένα κτήριο, που µπορεί να αξιοποι-
ηθεί για να στεγαστούν άνθρωποι που έχουν αυτή την ανάγκη
και ειδικά για την εκπαιδευτική διαδικασία, να µην µείνει ανεκµε-
τάλλευτο. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
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ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Πολλές σκέψεις περνούν από το µυαλό µου, ακού-
γοντας όλα αυτά. 

Θα σας πω από την αρχή ότι είµαι πάντα διστακτική στη λει-
τουργία των οικοτροφείων, γιατί θεωρώ ότι η ενταξιακή διαδικα-
σία και όλη η τάση πρέπει να είναι, εάν θέλετε, τόσο προς στην
οικογένεια, όσο και προς το παιδί που έρχεται, περισσότερο να
δοθεί µια εναλλακτική, σε συνεργασία για παράδειγµα µε τον
δήµο -και αυτή είναι η εναλλακτική που σκέφτοµαι-, ώστε να βοη-
θηθεί περισσότερο η οικογένεια για την περίοδο που το παιδί θα
φοιτά στο σχολείο, κάπου όµως πιο ανεξάρτητα.

Τα οικοτροφεία, εάν θυµάστε, όπου λειτούργησαν, πράγµατι,
επιτέλεσαν πολύ σηµαντικό ρόλο στο παρελθόν, είχαν όµως και
µια λογική του έγκλειστου, του περίκλειστου. Καταλαβαίνω τη
λογική της διεπιστηµονικής προσέγγισης, η οποία όµως δίδεται
και στο σχολείο και µπορεί να δοθεί και µε παράλληλα προγράµ-
µατα, που ήδη παρέχονται και από το ΕΙΚ. Ας µην υποβαθµί-
σουµε τη λογική των παράλληλων προγραµµάτων, που σε ωθούν
να είσαι πιο κοντά στην κοινότητα, που βοηθούν σε µεγαλύτερη
εξωστρέφεια. 

Τα οικοτροφεία, ναι, επιτέλεσαν σηµαντικό ρόλο. Οι γονείς µας
πήγαν σε οικοτροφεία, ερχόµενοι από τα χωριά της Ευρυτανίας,
για να µπορέσουν ως παιδιά να έχουν συνθήκες αξιοπρεπούς
διαβίωσης. Ασφαλώς και δεν θέλουµε να αποτρέψουµε τη δυνα-
τότητα των τεσσάρων παιδιών από την Καρδίτσα ή ενός άλλου
από τη Φλώρινα ή ενός άλλου από τη Ροδόπη να φοιτήσει. Γιατί,
προφανώς, αυτά τα παιδιά που ενεγράφησαν θα ήταν περισσό-
τερα εάν είχαν οικοτροφεία ή εάν είχαν τη δυνατότητα στέγασης. 

Θα σας πω ότι θα το διερευνήσω, µην έχοντας την απόλυτη
αρµοδιότητα σε αυτό, έχοντας όµως τη διάθεση να βοηθήσουµε
αυτές τις οικογένειες. Θα διερευνήσω µαζί µε τους δήµους τις
δυνατότητες που έχουµε, πρώτα από όλα, µέσα από τα προ-
γράµµατα για την αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας. Παρα-
δείγµατος χάριν, τώρα ξεκινούµε από το τέλος της χρονιάς µε
τον Δήµο Θεσσαλονίκης πρόγραµµα ανακαίνισης διαµερισµάτων
δηµόσιας και κρατικής περιουσίας. Γιατί όχι, λοιπόν, να µην
έχουν µία ή δύο οικογένειες εξ αυτών τη δυνατότητα µίας προ-
τεραιοποίησης µε ειδική µοριοδότηση σε αυτό; Ούτως ή άλλως,
αυτά τα διαµερίσµατα θα είναι για ευπαθείς οµάδες, θα είναι για
ευάλωτους συµπολίτες µας, άρα στην πλήρη, εάν θέλετε, γκάµα
της συµπερίληψης εντάσσεται και αυτό. 

Επόµενη επιλογή αλλά λίγο πιο µακροπρόθεσµη είναι το κοµ-
µάτι της αξιοποίησης της περιουσίας του δικού µας Υπουργείου.
Εµείς αυτή τη στιγµή καταγράφουµε τα χίλια επτακόσια ακίνητα
που έχουν ενταχθεί στη σύµβαση µε το Ταµείο Ανάκαµψης, τα
οποία µπορεί να είναι διαµερίσµατα, ακίνητα. Πρέπει να δούµε
ποια εξ αυτών µπορούν να αξιοποιηθούν. Δεσµεύοµαι ότι αυτά
τα οποία αρκούν και είναι και αξιοπρεπή ως προς την αξιοποίηση
θα πηγαίνουν µόνο σε αυτές τις ανάγκες, σε ευπαθείς οµάδες
και ναι, όπου µπορεί και εάν υπάρχει συνδυασµός και σύνδεση
µεταξύ της ανάγκης µιας οικογένειας και της ύπαρξης του δια-
µερίσµατος, θα προτεραιοποιούνται. Δεν µπορώ, όµως, να λέω
στον κόσµο, στους πολίτες που µας ακούν αυτή τη στιγµή, ότι
µπορεί να υπάρχει άµεση, τωρινή λύση. Μιλώ σίγουρα για κάποι-
ους µήνες που έχω µπροστά µου, γιατί θα ήταν ανέφικτο να σας
πω ότι κάτι θα λειτουργούσε αυτή τη στιγµή.

Για το οικοτροφείο, σίγουρα, δεν µπορώ να δεσµευτώ και
οφείλω να πω και την άποψη ότι θα προτιµούσα να πάµε σε κάτι
που είναι πιο εξατοµικευµένο, έτσι ώστε να µπορεί να λαµβάνει
η οικογένεια την υποστήριξη, αλλά να το κάνουµε µε παράλληλα
προγράµµατα, όπως ήδη δίνει το ΕΙΚ ή το ανάλογο σχολείο της
κάθε περιοχής. Συµφωνώ, όµως, ότι είναι ένα ζήτηµα, το οποίο
είναι υπαρκτό, δεν είναι κάτι το οποίο µπορούµε να αφήσουµε
έτσι, µε µία γενικόλογη τοποθέτηση και δεσµεύοµαι να δω πιο
εξειδικευµένες λύσεις, τουλάχιστον, στα τρία µεγάλα αστικά κέν-
τρα που έχουµε το µεγάλο ζήτηµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ, κυρία

Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Είπατε ότι είναι χίλια επτακόσια δια-

µερίσµατα;

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Χίλια επτακόσια, που τώρα τα καταγράφουµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τριτολογίες δεν
υπάρχουν στις επίκαιρες. 

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, προς επίρρωση… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παράκληση θερµή
τόσο προς τους συναδέλφους Βουλευτές, όσο και προς τις κυ-
ρίες και τους κυρίους Υπουργούς -το είπα και πρωτύτερα, διότι
στην πρώτη επίκαιρη ερώτηση µας ξέφυγε σηµαντικά ο χρόνος-
να είµαστε εντός των χρονικών περιθωρίων που ορίζονται από
τον Κανονισµό, µε µια ανοχή, αλλά πάντως µικρή ανοχή. Είναι εί-
κοσι τρεις επίκαιρες ερωτήσεις.

Συνεχίζουµε µε την ένατη µε αριθµό 1376/11-9-2024 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Ηρακλείου
κ. Μιχαήλ Γαυγιωτάκη προς τον Υπουργό Προστασίας του Πο-
λίτη, µε θέµα: «Ανακαταλήψεις του κτηρίου «Ευαγγελισµός» στο
Ηράκλειο Κρήτης και άµεση εκκένωσή του από τα αντιεξουσια-
στικά στοιχεία».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη, ο κ. Αν-
δρέας Νικολακόπουλος. 

Κύριε Γαυγιωτάκη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την πρω-
τολογία σας.

ΜΙΧΑΗΛ ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, εδώ είµαστε ξανά για το ίδιο θέµα, το θέµα

του «Ευαγγελισµού». Παρ’ όλες τις χρόνιες προσπάθειες των
αστυνοµικών δυνάµεων να διασφαλιστεί και να αποδοθεί για πο-
λιτιστική χρήση αυτό το εµβληµατικό κτήριο, διαπιστώνουµε ότι
εδώ και είκοσι δύο χρόνια δεν µπορεί να αποκατασταθεί η τάξη.
Αντ’ αυτού, διαπιστώνουµε ότι βρίσκεται εκ νέου στα χέρια αν-
τιεξουσιαστών και όλων αυτών των περιθωριακών στοιχείων, που
το χρησιµοποιούν ως ορµητήριο για παράνοµες δραστηριότητες. 

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι από το 2002 τελεί υπό παράνοµη κατά-
ληψη και µάλιστα, παρ’ όλο που έχει εκκενωθεί από τις αστυνο-
µικές δυνάµεις πολλές φορές, µόνο τον Σεπτέµβριο του 2023
κρίθηκε επιτυχής. 

Στη συνέχεια φορείς του δηµοσίου και της περιφέρειας θα
πραγµατοποιούσαν εργασίες ανάπλασης µε τη συνδροµή της
Αστυνοµίας. Εντούτοις µετά από περίπου έναν µήνα οι αστυνο-
µικές δυνάµεις αποδεσµεύτηκαν, πιθανώς για άλλες υπηρεσια-
κές ανάγκες που µπορεί να προέκυψαν. Επακόλουθο ήταν η
ανακατάληψή του.

Εάν θέλετε βέβαια να σας θυµίσω και το χρονικό. Η εκκένωση
έγινε στις 30 Σεπτεµβρίου του 2023 και την 1η Δεκεµβρίου ανα-
καταλήφθηκε. Έχουµε και µία χρηµατοδότηση για το κτήριο, που
εκδόθηκε στις 11 Δεκεµβρίου του 2023, που όµως τελούσε εκ
νέου σε κατάληψη. Εδώ έρχεται ένα συµπέρασµα: Ο µόνος σκο-
πός της εκκένωσης ήταν για να µπορέσουν να µπουν µέσα, να
φτιάξουν την κάτοψη του κτηρίου οι αρµόδιες αρχές και για να
τρέξουν οι µελέτες του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου. Εν συ-
νεχεία επέτρεψαν ξανά την κατάληψη του κτηρίου µε σκοπό όταν
οι διαδικασίες είναι έτοιµες να γίνει ξανά η εκκένωση.

Και έρχοµαι και σας ρωτώ ξανά:
Πρώτον, για ποιους λόγους αποµακρύνθηκαν οι αστυνοµικές

δυνάµεις χωρίς να έχουν ολοκληρωθεί οι εργασίες αποκατάστα-
σης, µε αποτέλεσµα να υπάρξει η ανακατάληψη αυτού του κτη-
ρίου;

Δεύτερον, έχουν εγκριθεί κονδύλια που θα µπορούσαν βέβαια
να συµπεριλάβουν την ανάπλαση του κτηρίου, ώστε να µπορεί
να αποκατασταθεί και να γίνει πολιτιστικός πόλος έλξης για όλη
την Κρήτη;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, όπως είπατε και εσείς, σας έχω απαντήσει
πάλι γι’ αυτό το θέµα στις 26 Ιανουαρίου του 2024 σε επίκαιρη
ερώτησή σας ακριβώς για το ίδιο αντικείµενο. Τώρα βάζετε και
άλλα θέµατα που άπτονται αρµοδιοτήτων άλλων Υπουργείων και
προφανώς αντιλαµβάνεστε και εσείς ότι η εκτέλεση επιχείρησης
από την Αστυνοµία για να είναι αποτελεσµατική σχετίζεται και µε
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ενέργειες που έχουν να κάνουν και µε άλλους που εµπλέκονται
στην υπόθεση όπως σας εξήγησα την προηγούµενη φορά. 

Θα πρέπει να σας πω όµως για ακόµη µια φορά ότι η Ελληνική
Αστυνοµία µεριµνά για την εξασφάλιση της δηµόσιας ειρήνης,
της ευταξίας και της απρόσκοπτης κοινωνικής συµβίωσης όλων
των πολιτών και στο πλαίσιο πάντα της συνταγµατικής τάξης
αναπτύσσει δράσεις προληπτικές και κατασταλτικές, πάντοτε
στο πλαίσιο της νοµιµότητας, της αναλογικότητας και της προ-
σφορότητας και µε γνώµονα πάντοτε την υπεροχή του δηµοσίου
και κοινωνικού συµφέροντος. 

Κάθε φορά που διαπιστώνουµε οπουδήποτε ότι εκδηλώνονται
έκνοµες συµπεριφορές οµάδων, προσώπων ή ατόµων που συγ-
κροτούν την αντικειµενική υπόσταση αξιόποινων πράξεων προ-
βαίνουν σε όλες τις προβλεπόµενες υπηρεσιακές και δικονοµικές
ενέργειες, ενηµερώνουν πάντοτε και τον αρµόδιο εισαγγελικό
λειτουργό και ενεργούν σύµφωνα και µε τις κατευθύνσεις και εν-
τολές του εισαγγελικού λειτουργού.

Είναι χρήσιµο να σας µιλήσω λίγο για το νοµικό πλαίσιο που
ρυθµίζει αυτή η διαδικασία, για να αντιληφθούµε τι αρµοδιότητες
έχει ο καθένας. Στις περιπτώσεις κατάληψης κτηρίων εφαρµό-
ζονται κατ’ αρχάς οι διατάξεις του άρθρου 168 για διατάραξη
της λειτουργίας υπηρεσίας ή και του άρθρου 334 του Ποινικού
Κώδικα για διατάραξη οικιακής ειρήνης, σε συνδυασµό µε άλλα
αδικήµατα που τυχόν τελούνται, όπως το αδίκηµα του 378,
φθορά ξένης ιδιοκτησίας. Για τις περιπτώσεις δε κατάληψης
χώρων στους οποίους στεγάζονται και λειτουργούν υπηρεσίες
του δηµοσίου ή νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου έχει εκδοθεί
και σχετική εγκύκλιος του εισαγγελέα του Αρείου Πάγου. 

Θα πρέπει όµως να σας πω και για τις υποχρεώσεις των ιδιο-
κτητών για τη συντήρηση των ακινήτων αυτών, που προβλέπον-
ται στο άρθρο 1 του ν.1512/1985. Αξίζει να σας πω τι προβλέ-
πεται εκεί. Οι κύριοι επικαρπωτές ή νοµείς κτηρίων οφείλουν να
τα διατηρούν σε τέτοια κατάσταση, ώστε να µην αποτελούν κίν-
δυνο ανθρώπων ή ξένων πραγµάτων ή κίνδυνο για τη δηµόσια
υγεία, να µην προσβάλλουν το φυσικό, το πολιτιστικό και το πο-
λεοδοµικό περιβάλλον και γενικότερα να µην υποβαθµίζουν την
ποιότητα ζωής της περιοχής τους. Αν οι κύριοι επικαρπωτές ή
νοµείς παραλείπουν την υποχρέωσή τους αυτή, µπορεί να επεµ-
βαίνει το δηµόσιο ή ο οικείος οργανισµός τοπικής αυτοδιοίκησης
και να εκτελεί εργασίες, καταλογίζοντας σχετική δαπάνη σε
βάρος των υπόχρεων. Οι κάτοχοι των ακινήτων υποχρεούνται να
ανέχονται τις πράξεις αυτές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Στην ερώτησή σας αναγνωρίζετε -και χαίροµαι γι’ αυτό- τις
ενέργειες που έχει κάνει µέχρι σήµερα η Ελληνική Αστυνοµία.
Μιλάτε για χρόνιες προσπάθειες των αστυνοµικών δυνάµεων
στην ερώτησή σας, για επιχειρήσεις των αστυνοµικών δυνάµεων
-πολλές φορές και εκκενώσεις- και για την πετυχηµένη επιχεί-
ρηση το 2023. Πράγµατι έγινε εκκένωση του κτηρίου στις 30-9-
2023 µετά από επιτυχηµένη επιχείρηση της Ελληνικής Αστυνο-
µίας και βέβαια από τότε οι αστυνοµικές δυνάµεις από όλη την
Αστυνοµική Διεύθυνση Ηρακλείου ανέλαβαν τη φρούρηση του
κτηρίου σε εικοσιτετράωρη βάση. Ενηµερώθηκε, όµως, και η
πρυτανεία προκειµένου να προβεί σε όλες τις απαραίτητες ενέρ-
γειες για τον αποκλεισµό της πρόσβασης άλλων ατόµων και βέ-
βαια να ξεκινήσουν οι διαδικασίες αποκατάστασης και αξιοποίη-
σης. Εφόσον δεν υπήρχε όµως σαφές χρονοδιάγραµµα από το
οποίο να προκύπτει η εκµετάλλευση και αξιοποίηση του κτηρίου,
δεν ξεκίνησαν ποτέ οι εργασίες. Υπήρξε κλιµακωτή αποχώρηση
των αστυνοµικών δυνάµεων φρούρησης και συνεχίστηκε η επι-
τήρησή του σε εικοσιτετράωρη βάση και φρούρηση µόνο κατά
τις βραδινές ώρες σε πρώτη φάση. Δεδοµένου µάλιστα ότι η πο-
λυήµερη φύλαξη και φρούρηση παρουσίαζε αρκετές δυσκολίες
στην υλοποίηση λόγω και της θέσης που βρίσκεται το κτήριο
αυτό -εντός της παλιάς πόλης του Ηρακλείου- και ότι στη συνέ-
χεια υπήρχαν αυξηµένες υπηρεσιακές ανάγκες, αντιλαµβάνεστε
ότι λόγω της απασχόλησής τους στη φρούρηση του συγκεκρι-
µένου κτηρίου στερούνταν οι δυνάµεις αυτές από άλλες επιχει-
ρήσεις που έπρεπε να γίνουν στην περιοχή αυτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τα υπόλοιπα στη δευ-

τερολογία σας, κύριε Υπουργέ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Στη δευτερολογία µου θα σας πω και περισσότερα
πράγµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι πάρα πολλά γιατί
ήδη έχετε ξεπεράσει πολύ τον χρόνο της πρωτολογίας.

Κύριε Γαυγιωτάκη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, λίγη ανοχή σάς πα-

ρακαλώ γιατί είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό θέµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όλα τα θέµατα που

θέτουν οι συνάδελφοι είναι σοβαρά.
ΜΙΧΑΗΛ ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ: Συµφωνώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ακόµα πιο σοβαρός,

όµως, είναι ο Κανονισµός που προβλέπει κάποιους χρόνους. Γι’
αυτό φροντίστε να είστε εντός του χρόνου.

ΜΙΧΑΗΛ ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ: Θα είµαι πάρα πολύ σύντοµος, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ξέρετε, οι επίκαιρες
ερωτήσεις έχουν ένα µικρό σκεπτικό το οποίο παλαιότερα το διά-
βαζε ο Προεδρεύων και έχουν µέχρι δύο ερωτήµατα. Αν θέλουµε
να κάνουµε επίκαιρη επερώτηση, είναι άλλος ο τρόπος.

Κύριε Γαυγιωτάκη, έχετε τον λόγο µόνο επί της επίκαιρης. Δεν
σας έχω χρεώσει τον χρόνο που πήρα εγώ.

ΜΙΧΑΗΛ ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, πιστεύω και προσδοκώ να βρεθεί οριστική

λύση και να συνδράµουν και τα δύο εµπλεκόµενα Υπουργεία. 
Πέρα από αυτό, κατά καιρούς η Αστυνοµία εντόπιζε σε αυτούς

τους χώρους ταυτότητες που δεν ανήκαν σε αυτά τα περιθω-
ριακά στοιχεία. Καταλαβαίνετε ότι είναι θέµα τάξεως πλέον. Δεν
αφορά τις πανεπιστηµιακές κοινότητες. Είναι δικό σας θέµα.

Θέλω, όµως, αν εσείς γνωρίζετε, να µε ενηµερώσετε τι ακρι-
βώς έχει γίνει µε την απόφαση του Υπουργείου Παιδείας και
Θρησκευµάτων που έχει εγκρίνει για την ανάπλαση του «Ευαγ-
γελισµού» ποσό 744 χιλιάδων ευρώ, πώς θα γίνει αυτό το πράγ-
µα, αν υπάρχει αυτός ο κωδικός -εµείς έχουµε τα στοιχεία-, πού
είναι και γιατί δεν αξιοποιούνται. 

Πριν όµως µου απαντήσετε γι’ αυτό, αν το γνωρίζετε -που σί-
γουρα δεν είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου σας-, θα ήθελα να
αναφερθώ ως αντιπαραβολή όσον αφορά την εκµετάλλευση που
γίνεται σε αυτά τα κονδύλια του ΕΣΠΑ. Γιατί αυτά τα 744 χιλιά-
ρικα που έχουν δοθεί στο πανεπιστήµιο είναι χρήµατα φορολο-
γούµενων και οφείλουµε αυτά να είναι στον τόπο που πρέπει να
είναι. Αυτή τη στιγµή λοιπόν σας λέω ότι -ως αντιπαραβολή-,
όσον αφορά αυτά τα χρήµατα που παίρνουµε, Βουλευτής δικός
µας, και συγκεκριµένα ο κ. Μαµουλάκης, έχει επιδοτηθεί από το
ΕΣΠΑ. Σας το λέω σαν αντιπαραβολή, για να δείτε ότι είναι πολύ
σοβαρά τα θέµατα. Έχει χτίσει µε τέτοια χρήµατα και τέτοια βοή-
θεια βίλες, µαζί µε την αδερφή του, στον Εύδηλο της Ικαρίας. Η
ίδια η αδελφή του συνδιαχειρίστρια σε οµόρρυθµη εταιρεία, που
σήµερα τυχαίνει να είναι και δηµόσιος υπάλληλος, έχει προσλη-
φθεί σε δηµόσιο ΑΕΙ. 

Σας τα αναφέρω όλα αυτά, κύριε Υφυπουργέ, και επιστρέφω
στο θέµα του «Ευαγγελισµού», στο κονδύλι που έχει εγκριθεί για
την ανάπλαση. Διότι καταλαβαίνετε αυτά τα χρήµατα υπάρχουν
και αν δεν αξιοποιηθούν για την ανάπλαση του συγκεκριµένου
κτηρίου, θα φύγουν ή εν πάση περιπτώσει θα χρησιµοποιηθούν
για κάτι άλλο. Θα έλεγα, λοιπόν, σε εσάς ότι πρέπει τα δύο εµ-
πλεκόµενα Υπουργεία να έρθουν σε συνεννόηση και να δοθούν
επιτέλους εκεί που πρέπει και να δοθεί το κτήριο ολοκληρωτικά
στους δηµότες Ηρακλείου. Γιατί εδώ θα επανέλθουµε ξανά. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη

δευτερολογία σας. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Κύριε συνάδελφε, βάζετε καινούργια ερωτήµατα
που δεν περιλαµβάνονται στην επίκαιρη ερώτηση, τα οποία όµως
δεν περιλαµβάνονται και στις αρµοδιότητες του Υπουργείου.
Παρ’ όλα αυτά επειδή το Υπουργείο µας παρακολουθεί την εξέ-
λιξη της χρηµατοδότησης, της αξιοποίησης του συγκεκριµένου
κτηρίου, ακριβώς για να µπορέσει να εκτελέσει, όταν λάβει τις
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εντολές, την κατάλληλη επιχείρηση για την εκκένωση, θα πρέπει
να σας πω αυτά τα οποία γνωρίζουµε ως Υπουργείο και από εκεί
και πέρα µπορείτε στη συνέχεια να απευθυνθείτε στα αρµόδια
Υπουργεία και να λάβετε περισσότερες απαντήσεις. 

Θα πρέπει να σας πω, λοιπόν, ότι σύµφωνα µε την Υπηρεσία
Νεωτέρων Μνηµείων και Τεχνικών Έργων Κρήτης το Νοσοκοµείο
«Ευαγγελισµός» αποτελεί ιδιοκτησία του Πανεπιστηµίου Κρήτης,
όπως ξέρετε, και έχει χαρακτηριστεί ιστορικό διατηρητέο µνη-
µείο µε σχετική υπουργική απόφαση. Σύµφωνα µε το άρθρο 11
του ν.4858/2021 αρµόδιος φορέας για το έργο αποκατάστασης
του µνηµείου είναι το Πολυτεχνείο Κρήτης υπό την εποπτεία των
αρµόδιων υπηρεσιών του Υπουργείου Πολιτισµού.

Στις 10-6-2024 υπογράφηκε προγραµµατική σύµβαση πολιτι-
σµικής ανάπτυξης µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού, της Πε-
ριφέρειας Κρήτης, του Πανεπιστηµίου Κρήτης και του Εθνικού
Μετσόβιου Πολυτεχνείου για την εκπόνηση ερευνητικού προ-
γράµµατος µε τίτλο «Ερευνητικές εργασίες για την ιστορική και
τεχνολογική τεκµηρίωση της µελέτης ωρίµανσης για την αποκα-
τάσταση, στερέωση και αλλαγή χρήσης του κτηρίου του «Ευαγ-
γελισµού» στο Ηράκλειο της Κρήτης». Στο πλαίσιο αυτής της
προγραµµατικής σύµβασης θα γίνουν και οι απαιτούµενες µελέ-
τες για την ανάπλαση και αποκατάσταση του κτηρίου: αρχιτεκτο-
νική, στατική κ.λπ.. 

Τι προβλέπει η προγραµµατική αυτή σύµβαση; Ότι το Πανεπι-
στήµιο Κρήτης ως κύριος του έργου αναλαµβάνει την εξασφά-
λιση της αναγκαίας χρηµατοδότησης -εκεί λοιπόν είναι η
αρµοδιότητα, στο Πανεπιστήµιο της Κρήτης, για τη χρηµατοδό-
τηση και όλα αυτά τα οποία θέσατε-, την καταβολή του προβλε-
πόµενου ποσού στον φορέα υλοποίησης, που είναι το Εθνικό
Μετσόβιο Πολυτεχνείο, και το Υπουργείο Πολιτισµού ως αρµό-
διος φορέας εποπτείας αναλαµβάνει την εποπτεία της υλοποί-
ησης του φυσικού αντικειµένου της προγραµµατικής σύµβασης. 

Θα πρέπει να σας πω επίσης και σε ό,τι µας αφορά, ότι η Υπη-
ρεσία Νεωτέρων Μνηµείων και Τεχνικών Έργων Κρήτης έχει
αποστείλει έγγραφο στην Εισαγγελία Πρωτοδικών Ηρακλείου
όπου ζητάει την εκκένωση του κτηρίου αυτού, το οποίο είναι µνη-
µείο χαρακτηρισµένο, και για την αποκατάσταση της νοµιµότη-
τας. Σε περίπτωση λοιπόν που λάβουν σχετική εντολή, η Διεύ-
θυνση Αστυνοµίας Ηρακλείου µπορεί να πραγµατοποιήσει αστυ-
νοµική επιχείρηση για την εκκένωση του κτηρίου. Κρίνεται όµως
σκόπιµο για να µην κατασπαταληθούν δυνάµεις της Αστυνοµίας
στη φρούρηση αυτού, να έχουν ξεκινήσει και να ολοκληρωθούν
οι εργασίες, οι προπαρασκευαστικές ενέργειες, να γίνουν όλες
οι ενέργειες για την αξιοποίηση του κτηρίου. Για τον λόγο αυτό
παρακολουθούµε και την όλη διαδικασία. 

Θα πρέπει να σας πω ότι έχει αποδείξει η Ελληνική Αστυνοµία
ότι µπορεί να εκτελέσει τέτοιες επιχειρήσεις µε µεγάλη επιτυχία.
Και θα σας αναφέρω συγκεκριµένα ορισµένες τελευταίες και θα
τα καταθέσω στα Πρακτικά να τα δείτε:

Στις 14 Μαΐου του 2024 στη Νοµική Σχολή Αθηνών έγινε επι-
χείρηση εκκένωσης. Κατασχέθηκαν µεταξύ άλλων ρόπαλα, κρά-
νη, πανό. 

Στις 3 Ιουνίου του 2024 στον χώρο του Αριστοτελείου Πανεπι-
στηµίου Θεσσαλονίκης έγινε αστυνοµική επιχείρηση, όπου εκεί
πέρα πάλι διαπιστώθηκαν ξύλινα κοντάρια, λοστός, κράνη και
ένα ποδήλατο που κατασχέθηκε. 

Στις 5 Ιουνίου του 2024 πάλι έγινε επιχείρηση για εκκένωση
δύο υπό κατάληψη κτηρίων σε Εξάρχεια και Άγιο Παντελεήµονα.
Και εκεί διαπιστώθηκαν διάφορες παράνοµες ενέργειες. 

Στις 13 Ιουνίου του 2024 εκκενώθηκε κατάληψη σε κτήριο του
Δήµου Αθηναίων στον Λόφο του Στρέφη. Και εκεί κατασχέθηκαν
κράνη, πανό και διάφορα άλλα. 

Τα καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ.

Ανδρέας Νικολακόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Αυτά είναι µόνο ορισµένες τελευταίες επιχειρήσεις της Ελλη-
νικής Αστυνοµίας. Το ίδιο θα πράξουµε όταν είναι όλα έτοιµα και
εκεί. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός

Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Κωνσταντίνος Καραγκού-
νης. 

Πρόκειται για την έβδοµη µε αριθµό 1396/16-9-2024 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου, του Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα
Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας» κ. Χρήστου Κατσώτη, προς την Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Να λυθεί άµεσα το πρόβληµα
της στέγασης των εξήντα σωµατείων του Εργατικού Κέντρου
Αθήνας». 

Ορίστε, κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Το Εργατικό Κέντρο της Αθήνας είναι η µεγαλύτερη δευτερο-

βάθµια συνδικαλιστική οργάνωση και το µεγαλύτερο εργατικό
κέντρο της χώρας. Έχει µέλη τριακόσια πρωτοβάθµια σωµατεία,
που έχουν µε τη σειρά τους εκατοντάδες χιλιάδες µέλη εργαζό-
µενους. Από τα µέσα της δεκαετίας του 1980 το ΕΚΑ στεγάζεται
σε κτήριο δυόµισι χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων στο κέντρο της
Αθήνας, το οποίο ενοικιάζει από ιδιώτη. Σε αυτό το κτήριο στε-
γάζονται και εξήντα πρωτοβάθµια σωµατεία. Από το 2023 ο ιδιο-
κτήτης του ακινήτου έχει πωλήσει το ακίνητο σε επιχειρηµατικό
όµιλο για να µετατραπεί σε ξενοδοχείο, µε το συµβόλαιο ενοι-
κίασης να λήγει στις 30 Νοέµβρη του 2024. 

Από τα µέσα του 2023, κύριε Υπουργέ, η διοίκηση του Εργατι-
κού Κέντρου έχει απευθυνθεί στο Υπουργείο Εργασίας ζητώντας
να δοθεί οριστική λύση από την Κυβέρνηση για το θέµα της στέ-
γασης του ΕΚΑ. Όπως προβλέπεται και από την ΚΥΑ 67262 του
2019, η Κυβέρνηση µέσω της ΔΥΠΑ είναι υποχρεωµένη να εξα-
σφαλίσει στέγαση στο µεγαλύτερο Εργατικό Κέντρο σε κάθε
νοµό, είτε παραχωρώντας κτήριο είτε καταβάλλοντας το ενοίκιο
που απαιτείται. Ο τότε Υπουργός Εργασίας κ. Γεωργιάδης δε-
σµεύτηκε να παραχωρήσει συγκεκριµένο κτήριο στο κέντρο της
Αθήνας για να στεγαστούν το ΕΚΑ και τα σωµατεία του, δέ-
σµευση όµως που αργότερα αρνήθηκε να υλοποιήσει, όπως και
η διάδοχός του η κ. Μιχαηλίδου. 

Η διοίκηση του ΕΚΑ σε συνάντηση µε τη σηµερινή Υπουργό
Εργασίας κ. Κεραµέως στις 19 Ιούλη ζήτησε εκ νέου οριστική
λύση του στεγαστικού προβλήµατος. Η ηγεσία του Υπουργείου
δεσµεύτηκε να διερευνήσει αν υπάρχει κτήριο κατάλληλο να στε-
γάσει το ΕΚΑ και τα σωµατεία του. Παράλληλα δεσµεύτηκε σε
µια µεταβατική λύση, όπου θα συνέχιζε η ΔΥΠΑ να καλύπτει το
ενοίκιο για να στεγαστεί η διοίκηση και το προσωπικό του ΕΚΑ
σε νέο, µικρότερο, ιδιόκτητο ακίνητο που έχει βρεθεί και ταυτό-
χρονα θα εξασφάλιζε ένα µικρότερο κτήριο ή κάποιους ορόφους
σε άλλο κτήριο της ΔΥΠΑ ή του ΕΦΚΑ για να στεγαστούν τα σω-
µατεία. Σχεδόν δύο µήνες µετά κι ενώ το ΔΣ της ΔΥΠΑ ενέκρινε
την κάλυψη του νέου ενοικίου, δεν αποδόθηκε ακόµη χώρος για
να στεγαστούν τα εξήντα σωµατεία του ΕΚΑ. 

Κύριε Υπουργέ, σε νέα συνάντηση που έγινε στις 3 Σεπτέµβρη
µε εκπροσώπους των σωµατείων µε τον Γενικό Γραµµατέα του
Υπουργείου Εργασίας µεταφέρθηκε ότι δεν ισχύει η δέσµευση
της ηγεσίας του Υπουργείου όπως δόθηκε στη συνάντηση στις
19 Ιούλη και µάλιστα ότι δεν εξετάζεται καθόλου να δοθεί ορι-
στική λύση στο στεγαστικό πρόβληµα του ΕΚΑ σε ενιαίο µεγάλο
κτήριο της ΔΥΠΑ ή του ΕΦΚΑ κι ότι η ακίνητη περιουσία της
ΔΥΠΑ και του ΕΦΚΑ προορίζεται µόνο για εµπορική αξιοποίηση,
να γίνουν δηλαδή ξενοδοχεία στα πλαίσια της τουριστικής ανά-
πτυξης στο κέντρο της Αθήνας. Και έχει µετατρέψει τη λαϊκή
στέγη σε πανάκριβο εµπόρευµα. Έτσι τα εξήντα σωµατεία που
εκπροσωπούν χιλιάδες εργαζόµενους της Αθήνας κινδυνεύουν
να βρεθούν στον δρόµο στις 30 του Νοέµβρη. 

Αυτό που ρωτάµε λοιπόν είναι τι µέτρα θα πάρετε ως Κυβέρ-
νηση, ώστε να λυθεί άµεσα το πρόβληµα της στέγασης των
εξήντα σωµατείων του Εργατικού Κέντρου της Αθήνας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
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Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Αξιότιµε συνάδελφε, γνωρίζεις
πάρα πολύ καλά την εκτίµηση που έχω στο πρόσωπό σου. Νο-
µίζω ότι πάντα βρισκόµαστε σε µια πολύ καλή συνεργασία ώστε
να επιλύουµε προβλήµατα τα οποία ανακύπτουν κάθε φορά και
γνωρίζεις πολύ καλά ότι στο συγκεκριµένο ζήτηµα από την ηγε-
σία του Υπουργείου Εργασίας υπήρξε µια άµεση ανταπόκριση
σε ένα πραγµατικά σοβαρό πρόβληµα το οποίο προέκυψε και το
οποίο µόλις τώρα εξέθεσες, µε τη στέγαση του Εργατικού Κέν-
τρου Αθηνών, που προφανώς είναι το µεγαλύτερο εργατικό κέν-
τρο της χώρας. Οπότε έγινε µια συγκεκριµένη προσπάθεια τόσο
από εµένα προσωπικά όσο βεβαίως και από την Υπουργό. 

Και δεν θα µπορούσε να γίνει διαφορετικά, διότι ήταν αδήριτη
ανάγκη να παρέµβουµε να επιλύσουµε το πρόβληµα.

Oπότε, αγαπητέ συνάδελφε, και σε όσα εξέθεσες αλλά και για
όσους µας ακούν, να ενηµερώσω το Σώµα που προφανώς δεν
γνωρίζει όλες τις παραµέτρους αυτού του προβλήµατος τι ακρι-
βώς έχει προηγηθεί πριν καταλήξουµε στη λύση που τελικά βρή-
καµε και καλό είναι να αποτυπωθεί πλήρως το ζήτηµα. 

Θα µεταφέρω καταρχήν την επίσηµη ενηµέρωση που είχαµε
από τη ΔΥΠΑ σχετικά µε το ζήτηµα αυτό. 

Το Εργατικό Κέντρο Αθηνών από κοινού µε τη ΓΣΕΕ απέστειλε
στη ΔΥΠΑ επιστολή µε ηµεροµηνία 22-03-2024, µε την οποία ενη-
µέρωνε ότι θα πρέπει να αποχωρήσουν από το ακίνητο που µι-
σθώνουν, όπως κι εσύ ανέφερες, λόγω της αξιοποίησής του από
τους εκµισθωτές, µε αποτέλεσµα να δηµιουργείται ένα έντονο
πρόβληµα στέγασης και της διοίκησης του ΕΚΑ και των σωµα-
τείων. Ζήτησαν τη συνδροµή της ΔΥΠΑ στην εξεύρεση ακινήτου
ιδιοκτησίας ΔΥΠΑ ικανού να στεγάσει και τις υπηρεσίες και τη
διοίκηση και τα σωµατεία.

Η ΔΥΠΑ µε το αριθµό πρωτοκόλλου 1183 του 2024 έγγραφο
προς την ΓΕΣΕΕ και προς το ΕΚΑ ενηµέρωσε ότι δεν διαθέτει
κτήριο ιδιοκτησίας της διαθέσιµο προς περαιτέρω παραχώρηση
της χρήσης από το Εργατικό Κέντρο Αθηνών. Αναφέρεται συγ-
κεκριµένα ότι τµήµα των κτηρίων ιδιοκτησίας της ΔΥΠΑ επί της
Σολωµού 60 και Πατησίων 37, επί της οδού Αγησίλαου 10 κατα-
λαµβάνεται από υπουργικές αποφάσεις εποπτεύοντος Υπουρ-
γείο Εργασίας για την παραχώρηση της χρήσης σε υπηρεσίες
του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, καθώς και
στο τµήµα, όπως ξέρετε πολύ καλά, Σώµα Επιθεώρησης Εργα-
σίας και πλέον Ανεξάρτητη Αρχή Επιθεώρησης Εργασίας. Σηµει-
ώνεται ότι το υπολειπόµενο µη παραχωρηµένο τµήµα των
κτηρίων ιδιοκτησίας της ΔΥΠΑ Σολωµού 60 και Πατησίων τελεί
υπό διαχείριση για τη στέγαση των υπηρεσιών της. Αυτό όσον
αφορά τη ΔΥΠΑ.

Τώρα πάµε στο ειδικότερο του ζητήµατος και στην προσπά-
θεια που έγινε να βρεθεί µια λύση στο πρόβληµα που προέκυψε. 

Προσέξτε, το Συµβούλιο Κοινωνικών Εταίρων διατύπωσε
γνώµη προς το Διοικητικό Συµβούλιο της ΔΥΠΑ –είναι η 1709/31-
07-2024- για την εξαίρεση του Εργατοϋπαλληλικού Κέντρου Αθή-
νας υπό τους όρους και τα προβλεπόµενα της παραγράφου 7γ
και 7δ της ΚΥΑ του Φεβρουαρίου του 2019.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Απλά να έχει ολοκληρωµένη την
απάντηση ο κ. Κατσώτης.

Και την έγκριση µηνιαίας δαπάνης ύψους 8.000 ευρώ για την
ενοικίαση γραφείων έστω και µικρότερης επιφανείας, καθώς
σύµφωνα µε τον ΕΚΑ, το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Αθήνας,
αποδέχονται να στεγαστούν σε χώρο οκτακοσίων τετραγωνικών
που θα καλύπτει τις ανάγκες του ΕΚΑ.

Το διοικητικό συµβούλιο της ΔΥΠΑ, λαµβάνοντας υπ’ όψιν αφ’
ενός µεν την ανωτέρω διατύπωση γνώµης του Συµβουλίου Κοι-
νωνικών Εταίρων, αφ’ ετέρου τη διαβεβαίωση του προέδρου του
ΕΚΑ ότι ο χώρος των οκτακοσίων τετραγωνικών µέτρων που βρέ-
θηκε καλύπτει τις ανάγκες στέγασης του ΕΚΑ, αποφασίστηκε
αυτό το οποίο τελικά έγινε. 

Αναφέρω, αγαπητέ συνάδελφε, την επίσηµη ενηµέρωση της
ΔΥΠΑ. Δεν θα πω περισσότερα. Θα περιµένω να ακούσω και θα
συζητήσουµε στη συνέχεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Κα-
τσώτη, για τη δευτερολογία σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, νοµίζω η απάντηση
δεν είναι θετική, δεν αντιµετωπίζει το θέµα.

Έχετε υποχρέωση µε βάση την ΚΥΑ να λύσετε το πρόβληµα
της στέγασης των δεκάδων σωµατείων µε χιλιάδες εργαζόµε-
νους µέλη. Η άρνηση να ανταποκριθεί το Υπουργείο µε την κάθε
φορά ηγεσία είναι και απαράδεκτη και προκλητική, κύριε Υπουρ-
γέ. 

Και λέω ότι είναι προκλητική γιατί όταν πρόκειται για επιχειρη-
µατικούς οµίλους, η Κυβέρνηση µε fast-track διαδικασίες παρα-
χωρεί γη και ύδωρ για τις µπίζνες τους και έχουµε πλείστα τέτοια
παραδείγµατα: εκτάσεις γης, ακίνητα, βουνά, παραλίες. Και όταν
πρόκειται για τις οργανώσεις των εργαζοµένων, στέκεται ταξικά
απέναντι και κόντρα στις µέχρι τώρα ρυθµίσεις, επιχειρεί να
θέσει και νέα εµπόδια στη λειτουργία και τη δράση τους. 

Η απόφασή σας να ενοικιάσετε ένα µικρό σε εµβαδόν κτήριο
αποκλειστικά για τη διοίκηση του ΕΚΑ και να κάνετε έξωση σε
πάνω από εξήντα µαζικά, ενεργά σωµατεία είναι µια συνέχεια
όλων των αντεργατικών µέτρων και της αντίληψής σας δηλαδή
που έχετε πάρει εσείς και η Κυβέρνηση αλλά και οι προηγούµε-
νες ακριβώς για να χτυπήσετε το εργατικό κίνηµα. 

Να ξέρετε ότι δεν θα τα καταφέρετε να πετύχετε τους στό-
χους σας. Οι εργαζόµενοι όλο και περισσότεροι καταλαβαίνουν
ότι έχουν απέναντί τους το πολιτικό προσωπικό του κεφαλαίου
που διαγωνίζεται ποιος θα το υπηρετήσει καλύτερα. Γι’ αυτό και
διευρύνεται το ρεύµα αµφισβήτησης αυτής της βαρβαρότητας
την οποία υπηρετείτε.

Το εργατικό κίνηµα δεν θα σταµατήσει να δρα, να βάζει µπρο-
στά τις ανάγκες του, να αγωνίζεται για την ανατροπή της αντερ-
γατικής πολιτικής, λειτουργώντας ακόµα και στον δρόµο, κύριε
Υπουργέ.

Απευθυνόµαστε βέβαια και σήµερα σε όλους τους εργαζόµε-
νους, σε όσους είναι µέλη των σωµατείων και σε όσους δεν είναι
ακόµα και τους καλούµε να βγάλουν συµπεράσµατα από το
µίσος που δεν το κρύβετε απέναντι στα σωµατεία τους και την
αγωνιστική τους δράση. Γιατί αυτό κάνετε, προσπαθείτε να βά-
λετε εµπόδια στη λειτουργία τους.

Και να µαζικοποιήσουν αυτοί οι εργαζόµενοι τα σωµατεία τους
και να συµµετέχουν καθολικά στους κλαδικούς αγώνες και στην
πανεργατική απεργία που ήδη έχει αποφασιστεί από τις οργα-
νώσεις για τον Νοέµβρη µε σοβαρά ζητήµατα των εργαζοµένων
για αυξήσεις στους µισθούς τους, ενάντια στην ακρίβεια, ενάντια
στους φόρους, ενάντια στους πλειστηριασµούς, ενάντια σε
αυτήν την πολιτική που περιορίζει το δικαίωµα στην οργάνωση
των εργαζοµένων. 

Σας καλούµε να λύσετε άµεσα το ζήτηµα της στέγασης των
σωµατείων του Εργατικού Κέντρου Αθήνας, της µεγαλύτερης
οργάνωσης των εργαζοµένων της χώρας µε διακόσιες ενενήντα
πέντε χιλιάδες µέλη στην περιοχή της Αθήνας. 

Στο ΕΚΑ δεν έχει παραχωρηθεί κτήριο από τη Εργατική Εστία
και στη συνέχεια από τον ΟΑΕΔ. Τα κτήρια του ΕΦΚΑ, του ΟΑΕΔ
στην περιοχή της Αθήνας που είναι πολλά είναι πληρωµένα από
τις εισφορές των εργαζοµένων και εσείς τα παραχωρείτε για επι-
χειρηµατική δράση, για ξενοδοχεία, στηρίζοντας την Αθήνα ως
τουριστικό προορισµό. Υπάρχουν κτήρια που έχουν τις προϋπο-
θέσεις να στεγάσουν τα σωµατεία και τα εξήντα, αλλά και όλα
αυτά που θα χρειαστεί στο µέλλον. 

Γι’ αυτό λοιπόν σας καλούµε αυτήν τη ρύθµιση που υπάρχει
µέχρι τώρα να την κάνετε σεβαστή και να λύσετε το ζήτηµα και
να αφήσετε αυτά που λέτε ότι είναι για αξιοποίηση εµπορική και
όλα τα υπόλοιπα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, για τη δευτερολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης): Να το ξαναπώ ίσως πιο καθαρά,
γιατί µάλλον µπορεί να µην έγινα αντιληπτός. 

Προφανώς, κύριε συνάδελφε, καταλαβαίνετε ότι όχι µόνο
έξωση δεν έγινε, όχι µόνο καµµία εκδίωξη δεν έγινε, εµείς τρέ-
ξαµε άµεσα να βρούµε λύση και κάναµε πράξη αυτό που το ΕΚΑ
µάς ζήτησε. Δεν κάναµε κάτι από µόνοι µας. Αυτό το οποίο το
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ΕΚΑ µάς ζήτησε εµείς το κάναµε πράξη.
Όπως σας είπα και πριν, πάντα η πρόθεση του Υπουργείου

είναι να είµαστε σε συνεννόηση, σε καλή συνεργασία, να βρί-
σκουµε λύσεις και αυτό κάναµε και σε αυτήν την περίπτωση. Και
πράγµατι, κύριε συνάδελφε, σας το λέω µε µεγάλη συµπάθεια
και σεβασµό, θα περιµέναµε τουλάχιστον µια αναγνώριση των
άµεσων προσπαθειών που κάναµε.

Διότι γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι µε την υπ’ αριθµόν 1513
του 2024 απόφαση του διοικητικού συµβουλίου της ΔΥΠΑ και κα-
τόπιν -ακούστε το λίγο αυτό- της γνώµης του Συµβουλίου Κοινω-
νικών Εταίρων -όχι δική µας-, αποφασίστηκε σχετικά µε την
κάλυψη των λειτουργικών δαπανών και των δαπανών στέγασης
των εργατοϋπαλληλικών κέντρων να ακολουθείται η υπ’ αριθµόν
67262 του 2019 ΚΥΑ, δηλαδή του Φεβρουαρίου του 2019 από
την προπροηγούµενη κυβέρνηση και σύµφωνα µε τις διατάξεις
που προβλέπονται από τον νόµο 4044 του 2013.

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι ειδικά για το Εργατικό Κέντρο Αθή-
νας, όπως ανέφερα και στην πρωτολογία µου, έγινε εξαίρεση
από την ΚΥΑ και τις αποφάσεις του διοικητικού συµβουλίου της
ΔΥΠΑ που αναγκαστικά ακολουθεί κατά γράµµα την ΚΥΑ. Άλλω-
στε την εξαίρεση αυτή, όπως σας είπα και νωρίτερα, µας τη ζή-
τησε το Συµβούλιο Κοινωνικών Εταίρων που διατύπωσε γνώµη
προς το διοικητικό συµβούλιο της ΔΥΠΑ στις 31-07-2024 για την
έγκριση µηνιαίας δαπάνης πολύ µεγαλύτερης από την προβλε-
πόµενη, ανάλογα δηλαδή του τιµήµατος µε τα τετραγωνικά.

Επίσης θα το επαναλάβω ότι στη διατυπωµένη γνώµη του Συµ-
βουλίου Κοινωνικών Εταίρων, την οποία βεβαίως έχω και εδώ -
είναι το επίσηµο πρακτικό της ΔΥΠΑ-, εµπεριέχεται και η
διαβεβαίωση του ΕΚΑ ότι ο χώρος των οκτακοσίων τετραγωνικών
που βρέθηκε καλύπτει τις ανάγκες στέγασης του ΕΚΑ.

Οπότε, χωρίς να έχω την οποιαδήποτε διάθεση, πραγµατικά
σας το λέω, αντιπαράθεσης, θα ήθελα να µεταφέρω τη βούληση
του Υπουργείου ότι εµείς αυτό που θέλουµε πάντα σε συνεν-
νόηση µαζί σας- σας το έχουµε πει πάρα πολλές φορές- είναι να
βρίσκουµε λύσεις, να συζητάµε µε τους κοινωνικούς εταίρους,
πραγµατικά καλόπιστα να εξετάζουµε κάθε φορά το οτιδήποτε
προκύπτει.

Θέλω, επίσης, από τη µεριά σας να αναγνωρίζετε αυτές τις
προσπάθειες τις οποίες κάνουµε και ότι ανταποκρινόµαστε στα
θέµατα που µας θέτετε. Προφανώς, αδήριτος είναι η ανάγκη και
προφανώς υποχρεούµεθα, αλλά το κάνουµε και σύµφωνα και µε
τις γνώµες που µας δώσατε. 

Κατά συνέπεια, είµαστε εδώ –επαναλαµβάνω- αξιόπιστα και
σοβαρά, µε καλή συνεργασία, να προσπαθούµε να βρούµε λύση
για οποιοδήποτε θέµα προκύψει. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ. Στις επόµενες δύο επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντήσει
ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας ο κ. Θεόδωρος Σκυ-
λακάκης.

Πρώτη θα συζητηθεί η πέµπτη µε αριθµό 1380/13-9-2024 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Σπυρίδωνα Τσιρώνη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Καθυστέρηση
διαδικασιών Προγράµµατος «Εξοικονοµώ- Ανακαινίζω για Νέ-
ους».

Ορίστε, κύριε Τσιρώνη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, οι αιτήσεις για το πρόγραµµα «Εξοικονοµώ-

Ανακαινίζω για Νέους» υποβλήθηκαν τον Νοέµβριο του 2023 -
µέχρι τον Νοέµβριο- και στις 23 Ιανουαρίου του 2024 ανακηρύχ-
θηκαν οι προσωρινώς επιλεγέντες. Από τότε -αν και έχουν περά-
σει οκτώ µήνες- δεν έχει γίνει απολύτως τίποτα. Το πρόγραµµα
έχει βαλτώσει και δεν υπάρχει και συγκεκριµένο χρονοδιά-
γραµµα ούτε κάποια ενηµέρωση για τα περαιτέρω στάδια υλο-
ποίησής του. 

Αντίθετα µε το πρόγραµµα για νέους το απλό «Εξοικονοµώ-
Ανακαινίζω» -που δεν αφορά τους νέους- υλοποιείται κανονικά.
Από την ιστοσελίδα του προγράµµατος προκύπτει ότι το επόµενο
βήµα που καθυστερεί τόσους µήνες -γιατί άραγε, περιµένουµε

απάντηση- είναι να ανοίξει η πλατφόρµα του ΤΕΕ για την υπο-
βολή της ηλεκτρονικής ταυτότητας ακινήτου. Όπως φηµολογεί-
ται, όταν ανοίξει η πλατφόρµα, θα δοθεί δίµηνη, τουλάχιστον,
προθεσµία και πιθανόν κάποια παράταση για την υποβολή των
ηλεκτρονικών ταυτοτήτων. Αφού εκπνεύσει η προθεσµία υποβο-
λής των ταυτοτήτων µετά -γιατί άραγε µετά- θα εκκινήσει ο έλεγ-
χός τους µε άγνωστο χρόνο ολοκλήρωσης της συγκεκριµένης
διαδικασίας.

Δεδοµένου ότι χιλιάδες ωφελούµενοι -κυρίως νέα ζευγάρια-
περίµεναν να ανακαινίσουν το σπίτι τους και ακόµη δεν έχουν
προχωρήσει οι αιτήσεις τους και βάσει των όσων προαναφέρθη-
καν, είναι δεδοµένο ότι και τον φετινό χειµώνα οι ανωτέρω εµ-
πλεκόµενοι δεν θα δουν καµµία αλλαγή στο σπίτι τους και φυσικά
στους λογαριασµούς ρεύµατος και φυσικού αερίου.

Δεδοµένου ότι το ως άνω ζήτηµα δεν αφορά µόνο εξίµισι χι-
λιάδες συµπολίτες µας ωφελουµένους, αλλά αφορά και στην εύ-
ρυθµη λειτουργία και την συνέπεια των δηµοσίων υπηρεσιών,
αλλά και τη σωστή υλοποίηση των κυβερνητικών εξαγγελιών και
φιλόδοξων προγραµµάτων της Κυβέρνησής σας, ερωτάσθε: Σε
ποιες άµεσες ενέργειες προτίθεσθε να προβείτε, ώστε να επιτα-
χυνθεί η διαδικασία υλοποίησης του προγράµµατος «Εξοικο-
νοµώ- Ανακαινίζω για Νέους» και ποιο το χρονοδιάγραµµα
ολοκλήρωσης των ενεργειών αυτών, ώστε να µπορούν και οι εµ-
πλεκόµενοι και οι πολίτες και οι επιχειρήσεις να κάνουν τον απα-
ραίτητο προγραµµατισµό τους;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας

κ. Θεόδωρος Σκυλακάκης για την απάντησή του.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Αξιότιµε κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς να πω ότι σε
αυτό το συγκεκριµένο πρόγραµµα το κοµµάτι του «Εξοικονοµώ»
έχει προχωρήσει µε σχετική ταχύτητα, δυστυχώς, δεν έχει προ-
χωρήσει µε την αντίστοιχη ταχύτητα το κοµµάτι του «Ανακαινίζω
- Εξοικονοµώ», υποθέτω ότι σε αυτό αναφέρεστε. Σε αυτό που
έχει προχωρήσει είναι στο δύο χιλιάδες οκτακόσια σαράντα
πέντε, όπου έχει ενεργοποιηθεί το στάδιο υποβολής ηλεκτρονι-
κής ταυτότητας και θα ακολουθήσει η κατάρτιση προσωρινών
και οριστικών πινάκων και η υπαγωγή θα γίνεται άµεσα. 

Σε ό,τι αφορά τις αιτήσεις που έχει και το σκέλος «Ανακαινίζω»
µε συνολική δέσµευση περίπου 11 εκατοµµυρίων από την ΔΥΠΑ,
έχουµε τρεις χιλιάδες οκτακόσιες τριάντα τέσσερις αιτήσεις, οι
οποίες δεν µπορούν να προχωρήσουν για την ώρα, θα προχω-
ρήσουν στο αµέσως επόµενο διάστηµα και θα βγει, επιτέλους, η
κοινή υπουργική απόφαση που είναι αναγκαία. Αποδείχθηκε πιο
δύσκολο απ’ ό,τι ανεµένετο να συνεννοηθούν οι τρεις διαφορε-
τικές υπηρεσίες, οι δικές µας, η ΔΥΠΑ και η Αναπτυξιακή Τρά-
πεζα. Από εκεί και πέρα, µε την υπογραφή της ΚΥΑ, η υπόθεση
θα προχωρήσει µε ταχύτητα, ελπίζω.

Παρ’ όλα αυτά, στο συγκεκριµένο θέµα αποδέχοµαι την κρι-
τική σας. Υπάρχει καθυστέρηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Ορίστε, κύριε Τσιρώνη, έχετε τον λόγο για την δευτερολογία
σας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς σας τιµά
το ότι αποδέχεστε αυτήν την καθυστέρηση. Όµως αυτό δεν απα-
λύνει την ταλαιπωρία των πολιτών. Και δεν ξέρω αν µου απαντή-
σατε στο κοµµάτι για νέους ή απλά στο «Ανακαινίζω - Εξοικονο-
µώ». 

Θα σας παραθέσω και εγώ κάποια στοιχεία που καταδεικνύουν
την κρατική ασυνέπεια και την ταλαιπωρία των εµπλεκοµένων πο-
λιτών. Συνολικά υπεβλήθησαν έξι χιλιάδες εξακόσιες εβδοµήντα
εννέα αιτήσεις, συνολικού προϋπολογισµού 88 εκατοµµυρίων -
λίγα παραπάνω- ευρώ. Από αυτές οι τρεις χιλιάδες οκτακόσιες
τριάντα έξι αφορούν το σκέλος της ανακαίνισης. Από το σύνολο
των αιτήσεων, οι καταρχήν επιλέξιµες προς έλεγχο αριθµούν τις
τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιες ενενήντα εννέα, ενώ οι καταρχήν
επιλέξιµες προς την ηλεκτρονική ταυτότητα µόλις τις δύο χιλιά-
δες εβδοµήντα επτά. Εποµένως, προκύπτει και εδώ ότι τα κον-
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δύλια που θα χρησιµοποιηθούν από το πρόγραµµα είναι τουλά-
χιστον κατά το ένα τρίτο µειωµένα. 

Πέρα όµως από τις καθυστερήσεις και την παντελή έλλειψη
ενηµέρωσης από πλευράς του Υπουργείου σας, υπάρχουν κα-
ταγγελίες από επαγγελµατίες του χώρου ότι και άλλα αντίστοιχα
προγράµµατα του «Εξοικονοµώ», του 2021 και του 2023, δεν
προχωρούν. Σήµερα, µόλις είδα δηµοσιεύµατα ότι ξεµπλοκάρει
το δεύτερο. 

Μάλιστα δεν είναι καν ξεκάθαρο -και περιµένω την απάντησή
σας- αν τα προβλεπόµενα κονδύλια είναι διαθέσιµα. Ωστόσο στα
πλαίσια της ΔΕΘ, η αρµόδια Υφυπουργός, κ. Σδούκου, ανακοί-
νωσε έξι επιπλέον προγράµµατα ενεργειακής αναβάθµισης και
τα λέω έτσι συνοπτικά: «Εξοικονοµώ για Ευάλωτα Νοικοκυριά»,
«Εξοικονοµώ για Όλα τα Νοικοκυριά», «Ανακυκλώνω – Αλλάζω
Θερµοσίφωνα», «Αντικατάσταση Συστηµάτων Θέρµανσης»,
«Ενεργειακή Αναβάθµιση Σχολικών Κτηρίων», «Εξοικονοµώ για
Επιχειρήσεις στον Τουριστικό Κλάδο», µε συνολικό προϋπολογι-
σµό 515 εκατοµµύρια ευρώ. 

Πώς είναι δυνατόν να ανακοινώνονται νέα προγράµµατα µε τα
υψηλά αυτά κόστη, ενώ δεν έχουν ολοκληρωθεί, τουλάχιστον
προχωρήσει αρκετά, τα προηγούµενα; Από πολλαπλές επικοινω-
νίες ωφελουµένων και επαγγελµατιών µε το Υπουργείο Ενέρ-
γειας, προκύπτει ότι δεν είναι σαφές, ούτε ποιο ή ποια Υπουργεία
είναι υπεύθυνα για το πρόγραµµα, µε αποτέλεσµα να µην είναι
γνωστό αυτή τη στιγµή αν θα πρέπει να συνυπογραφεί κάποια
κοινή υπουργική απόφαση, για να προχωρήσουν οι διαδικασίες
µε πιθανότερο σενάριο αυτό, της συνεργασίας του Υπουργείου
Ενέργειας και του Υπουργείου Εργασίας. 

Κύριοι αποδέκτες αυτών των καθυστερήσεων είναι τα νέα ζευ-
γάρια, ορισµένα εκ των οποίων έχουν ήδη αρχίσει τις εργασίες,
ελπίζοντας ότι σύντοµα θα έχουν στη διάθεσή τους και τα υπό-
λοιπα κονδύλια, καθώς επίσης και οι επαγγελµατίες του χώρου,
όπως τεχνικά γραφεία, που αναλαµβάνουν την υλοποίηση των
προγραµµάτων και οι καθυστερήσεις τους δηµιουργούν και έλ-
λειψη ρευστότητας. Αµφότεροι οδηγούνται εκτός προϋπολογι-
σµού. Ειδικά τα νέα ζευγάρια αναγκάζονται είτε να προβούν σε
δανεισµό είτε να χρησιµοποιήσουν ίδια κεφάλαια, αν τα έχουν ή
απλά να περιµένουν την εκταµίευση του ποσού που τους αντι-
στοιχεί. 

Σας καλούµε να παρέµβετε άµεσα, ώστε να επιταχυνθεί η δια-
δικασία και να ξεβαλτώσει το πρόγραµµα. Για παράδειγµα, γιατί
δεν ανοίγει άµεσα η πλατφόρµα για τις ηλεκτρονικές ταυτότητες;
Χαίροµαι που είπατε -ελπίζω να ισχύει- γιατί οι ωφελούµενοι πρέ-
πει να περιµένουν όλοι την ολοκλήρωση της προθεσµίας υποβο-
λής των ηλεκτρονικών ταυτοτήτων και µετά να υπάρχει ο
έλεγχός τους, ώστε να προχωρήσουν στο επόµενο στάδιο. Γιατί
ο έλεγχος και το αποτέλεσµα να µη γίνεται στον καθένα ατοµικά,
µε την κατάθεση ηλεκτρονικών ταυτοτήτων, ώστε να προχωρή-
σει και η διαδικασία πιο σύντοµα και να µην µπλοκάρεται χωρίς
λόγο; 

Στο πρόγραµµα «Σπίτι Μου» όλοι οι έλεγχοι διεξάγονταν ατο-
µικά στον καθένα µε την κατάθεση των δικαιολογητικών και έτσι
δεν υπήρχε καµµία καθυστέρηση. Αφού υπήρχε µια καλή πρα-
κτική γιατί δεν την εφαρµόζετε και στα νέα ζευγάρια; 

Με όλα τα παραπάνω και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, καθίσταται
σαφές πως τίθεται εν αµφιβόλω η αξιοπιστία των κυβερνητικών
εξαγγελιών. Η Κυβέρνηση µπορεί να τάζει προγράµµατα και στην
πράξη είτε δεν υλοποιούνται πλήρως είτε δεν υλοποιούνται. Αν-
τίστοιχα τα συστηµικά µέσα µαζικής επικοινωνίας αναδεικνύουν
αυτές τις εξαγγελίες ενώ δεν δείχνουν, δυστυχώς, την ίδια θέρµη
για την ταλαιπωρία που οδηγούνται οι αιτούντες. 

Ο εµπαιγµός και η ταλαιπωρία των πολιτών πρέπει επιτέλους
να σταµατήσει. Να µην είµαστε Ευρώπη µόνο σε ό,τι συµφέρει
την Κυβέρνηση. Να γίνουµε Ευρώπη, σε ό,τι αφορά τη διευκό-
λυνση και την ευηµερία των πολιτών. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, να πούµε µερικά πράγµατα για
τα «εξοικονοµώ». Τα «εξοικονοµώ» µε βάση και µε τους κανονι-

σµούς και τις προδιαγραφές που έχουν από την ευρωπαϊκή
πλευρά, είναι πάρα πολύ δύσκολα προγράµµατα. 

Για να δώσω ένα παράδειγµα, έχει ανοίξει εδώ και πολλούς
µήνες και είναι και ορόσηµο του Ταµείου Ανάκαµψης και το πρό-
γραµµα «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» για επιχειρήσεις, το οποίο, παρά τις
προσπάθειες που έχουµε κάνει -αλλαγές οδηγών κ.λπ.-, δεν εµ-
φανίζει επαρκές ενδιαφέρον κυρίως εξαιτίας του γραφειοκρατι-
κού βάρους που επιβάλλεται από την ίδια τη διαδικασία του
«ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ». Εµείς έχουµε ζητήσει από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή να απλοποιηθεί σε διάφορα σηµεία η διαδικασία και σε
κάποια µας βοήθησε, σε κάποια δεν µπόρεσε να υπερβεί τον κα-
νονισµό. Να σας δώσω ένα παράδειγµα για να καταλάβετε. Στην
περίπτωση των επιχειρήσεων ζητείται να υπάρχει 30% βελτίωση
του ενεργειακού αποτυπώµατος της επιχείρησης. Όµως, µια µι-
κροµεσαία επιχείρηση δεν ξέρω ποιο είναι το ενεργειακό της
αποτύπωµα. Δεν ξέρει και άλλα πολλά, από τη φύση του µεγέ-
θους, αφού είναι δύο άνθρωποι, τρεις άνθρωποι, πέντε άνθρω-
ποι. Το γραφειοκρατικό κόστος και βάρος είναι τέτοιο που δεν
ενδιαφέρονται καν να αιτηθούν.

Οι ίδιες δυσκολίες υπάρχουν και στα υπόλοιπα «ΕΞΟΙΚΟ-
ΝΟΜΩ», δηλαδή έχουν πολύ µεγάλο γραφειοκρατικό βάρος εκ
κατασκευής. Αναζητούµε τρόπους στα νέα προγράµµατα να
απλοποιήσουµε αυτό το γραφειοκρατικό βάρος αλλά δεν είναι
καθόλου βέβαιο γιατί οι απαιτήσεις των ίδιων των οδηγιών είναι
αρκετά δύσκολες.

Εδώ σε αυτή την περίπτωση, στο γραφειοκρατικό βάρος που
ήδη υπάρχουν στο «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» και το οποίο, µετά από κά-
ποια εµπειρία, στο κανονικό «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» προχωρεί µε µια
σχετική ταχύτητα -δηλαδή αυτό που δεν έχει το «ΑΝΑΚΑΙΝΙΖΩ»-
, προστίθεται η διάσταση του «ΑΝΑΚΑΙΝΙΖΩ» που εµπεριέχει και
άλλη µία υπηρεσία και ένα τελείως καινούργιο πακέτο υποχρεώ-
σεων γραφειοκρατικών και αλληλοσυνεννόησης των υπηρεσιών.
Αυτή είναι και η δυσκολία που οδήγησε στην καθυστέρηση η
οποία ελπίζω ότι θα ξεπεραστεί πλέον.

Είναι κάτι που το κυνηγάµε ως Υπουργείο και θέλω να ελπίζω
ότι αυτή η κοινή υπουργική απόφαση θα υπογραφεί στο αµέσως
επόµενο διάστηµα. Εξίµισι 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Συνεχίζουµε µε τη δωδέκατη µε αριθµό 1392/16-9-2024 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία» του κ. Σωκράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας µε θέµα: «Εκτεθειµένη η Κυβέρνηση µετά το
πόρισµα της Επιτροπής Δηµοσιονοµικού Ελέγχου (ΕΔΕΛ) που
διαπιστώνει σοβαρές παραβιάσεις του θεσµικού πλαισίου για τα
«σπιτάκια» ανακύκλωσης».

Ορίστε, κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καλή εβδοµάδα, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι.
Βρισκόµαστε εδώ σήµερα, κύριε Υπουργέ, για να συζητή-

σουµε ξανά, αυτή τη φορά µε εσάς Υπουργό, ένα µείζον σκάν-
δαλο, το οποίο ο ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµµαχία έχει αναδείξει
ιδιαίτερα τα τελευταία πέντε χρόνια. Ένα σκάνδαλο που έχει
πολλές πτυχές, οικονοµικές και πολιτικές, αλλά έχει και περιβαλ-
λοντικές και κοινωνικές εφόσον έχει συµβάλει στην καθίζηση της
ανακύκλωσης τα τελευταία πέντε χρόνια. Μας έχει εκθέσει, κύριε
Πρόεδρε, και στην Ευρώπη. Είναι το σκάνδαλο που αφορά την
ανακύκλωση συσκευασιών.

Η πρώτη ερώτηση, κύριε Υπουργέ, είναι να µας πείτε εάν η Κυ-
βέρνηση εκτιµά και συµφωνεί ότι υπάρχει σκάνδαλο, γιατί τοπο-
θέτηση εκ µέρους της Κυβέρνησης δεν έχουµε ακούσει ακόµη
και φυσικά, πότε θα αναλάβετε ως Κυβέρνηση την πολιτική ευ-
θύνη.

Αφορµή, κύριε Πρόεδρε, για την ερώτηση είναι η δηµοσιοποί-
ηση του πορίσµατος της επιτροπής δηµοσιονοµικού ελέγχου για
την προµήθεια, µε χρηµατοδότηση από το ΕΣΠΑ, των πολυκέν-
τρων ανακύκλωσης, των γνωστών και  ως «σπιτάκια» ανακύκλω-
σης. Πρόκειται για µία προµήθεια που αφορά τον ειδικό διαβαθ-
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µικό σύνδεσµο της Αττικής -τον ΕΔΣΝΑ-, τον ενιαίο σύνδεσµο
απορριµµάτων της Κρήτης -τον ΕΣΔΑΚ- και τον ΦΟΔΣΑ της Πε-
λοποννήσου.

Ο έλεγχος, όπως γνωρίζετε, έχει ζητηθεί από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή πριν από τις εκλογές µετά από µια εκτενή αλληλογρα-
φία µε τα Υπουργεία Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος. Προφανώς,
οι απαντήσεις που δόθηκαν τότε και από τους Υπουργούς και
από τους Γενικούς Γραµµατείς δεν ήταν επαρκείς. Αναφέροµαι
πολύ ειδικά και στις δηλώσεις του κ. Γεωργιάδη, που εδώ στη
Βουλή προσπάθησε να µας πείσει ότι τίποτα δεν ήταν µεµπτό.
Τελικά, µε το πόρισµα αυτό πρώτα απ’ όλα θέλω να πω ότι εκτί-
θεται ο κ. Γεωργιάδης, γιατί η ΕΔΕΛ λέει ακριβώς το αντίθετο.

Τι µας λέει, λοιπόν, το πόρισµα; Μας λέει ότι υπήρχαν φωτο-
γραφικές προκηρύξεις για να αγοραστούν µηχανήµατα συγκε-
κριµένου τύπου τα οποία τιµολογήθηκαν, κύριε Υπουργέ, στις
300.000 ευρώ, ενώ υπάρχουν αντίστοιχα µηχανήµατα στην αγο-
ρά 60.000 και 70.000 ευρώ.

Μιλάει για προµήθεια η οποία παραβιάζει το Ενωσιακό Δίκαιο
και το Εθνικό Δίκαιο και για απώλεια πόρων, γιατί τα συγκεκρι-
µένα µηχανήµατα έπρεπε να χρησιµοποιηθούν για την ανακύ-
κλωση συσκευασιών, άρα οι πόροι έπρεπε να χρησιµοποιηθούν
από τα συστήµατα, από τις εισφορές και να προέρχονται, δη-
λαδή, εµµέσως από τους καταναλωτές και όχι φυσικά από εθνι-
κές ή ευρωπαϊκές χρηµατοδοτήσεις.

Αναφέρει πολλαπλές αβλεψίες, παρατυπίες, παραλείψεις -δεν
συνεχίζω, λόγω χρόνου- και τα συνεχιζόµενα χρόνια που αφο-
ρούν τα Υπουργεία, τον ΕΟΑΝ, τον ΕΣΔΝΑ, τους ΦΟΔΣΑ, ακόµα
και το Ελεγκτικό Συνέδριο, µε παραδείγµατα συγκεκριµένα τον
αδιεκπεραίωτο προϋπολογισµό, την παραβίαση κανόνων αντα-
γωνισµού, τη µη τήρηση ειδικών όρων. Καταλήγει σε ένα αποτέ-
λεσµα που είναι ιδιαίτερα κρίσιµο και είναι η επαπειλούµενη
δηµοσιονοµική διόρθωση, κάτι το οποίο θα πληρώσουν στο τέ-
λος οι πολίτες.

Άρα έχουµε διπλό ζήτηµα. Την παραβίαση των κανόνων αλλά
και το κόστος για τους πολίτες που ήδη χρεώνονται και µε τις
χρηµατοδοτήσεις αυτές που έπρεπε να καλυφθούν από τα συ-
στήµατα.

Τα ερωτήµατα, λοιπόν, για να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, είναι τα
εξής:

Πρώτον, η επιτροπή δηµοσιονοµικού ελέγχου στο πόρισµά της
το οποίο πιστεύω δεν αµφισβητείται -έχει προκύψει από τη δη-
µοσιότητα σε γνώση µας- ζητάει από τον ΕΣΔΝΑ να προσκοµίσει
µια σειρά από βεβαιώσεις από τη Γενική Γραµµατεία Συντονι-
σµού Διαχείρισης Αποβλήτων, άρα από το Υπουργείο σας και
από τον οργανισµό ανακύκλωσης που είναι στη δική σας πολιτική
ευθύνη. Ρωτώ, λοιπόν, εάν το Υπουργείο και ο ΕΟΑΝ έχουν προ-
βεί σε αυτές τις βεβαιώσεις. Δεύτερον, εάν θα τις καταθέσετε,
εάν υπάρχουν. Και τρίτον, εάν έχετε προβεί σε οποιαδήποτε
ενέργεια για να διασφαλίσετε το δηµόσιο συµφέρον, τώρα που
έχετε στα χέρια σας το πόρισµα της ΕΔΕΛ. Εάν δεν το έχετε, θα
το καταθέσω στη δεύτερη τοποθέτησή µου.

Τι θα κάνετε, όµως, εφόσον γνωρίζετε ότι οι αντίστοιχες προ-
µήθειες έχουν γίνει µόνο από το ΕΣΠΑ αλλά και από το πρό-
γραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» και µε ευθύνη επίσης της Κυβέρ-
νησής σας; Εάν έχετε στείλει το πόρισµα στην Επιτροπή Αντα-
γωνισµού και κυρίως, κύριε Υπουργέ, εάν έχετε στείλει το πόρι-
σµα στην εισαγγελική αρχή για να διερευνήσει τις διαπιστωµένες
παραβάσεις του νοµοθετικού πλαισίου αλλά και την απόδοση ευ-
θυνών. Εκτός εάν για εσάς δεν έχει καµµία σηµασία ούτε η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή ούτε η Επίτροπος ούτε η Επιτροπή Δηµοσιο-
νοµικού Ελέγχου ούτε το δηµόσιο συµφέρον.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ πολύ τον

κ. Φάµελλο.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Να ξεκαθαρίσουµε λίγο τα πράγµατα. Υπάρχει το σύστηµα αν-
ταποδοτικής ανακύκλωσης και υπάρχουν και τα προγράµµατα
του ΕΣΠΑ τα οποία δόθηκαν στον ΕΣΔΝΑ, στους δήµους και νο-

µίζω στον ΦΟΔΣΑ Πελοποννήσου. Αυτά είναι δύο διαφορετικά
πράγµατα.

Εµείς, ως Υπουργείο παρακολουθούµε το σύστηµα ανταποδο-
τικής ανακύκλωσης. Τα Υπουργεία Οικονοµικών τώρα και Εσω-
τερικών -στο Οικονοµικών ανήκει πλέον και το πρώην Ανάπτυξης
και η ΕΔΕΛ, η οποία ανήκε παλαιότερα στο δικό µου Υπουργείο-
παρακολουθούν το θέµα µε τους δήµους και τον ΕΣΔΝΑ και τον
ΦΟΔΣΑ που αφορά το πρόγραµµα του ΕΣΠΑ.

Εµάς η ΕΔΕΛ δεν µας έχει κοινοποιήσει πόρισµα. Από τη δη-
µοσιότητα το πληροφορηθήκαµε και εµείς, διότι προφανώς η
ΕΔΕΛ -η οποία είναι µια εξαιρετικά προσβλητική υπηρεσία,
µπορώ να σας διαβεβαιώσω, γιατί υπήρξα προϊστάµενός της- δεν
θεώρησε ότι είναι δική µας αρµοδιότητα, που δεν είναι η παρα-
κολούθηση του συγκεκριµένου προγράµµατος.

Ποια είναι η δική µας αρµοδιότητα; Είναι να παρακολουθούµε
την καταγραφή στο ΗΜΑ των ποσοτήτων που ανακυκλώνονται
από της πάσης φύσεως πηγές προελεύσεως, είτε είναι από το
σύστηµα ανταποδοτικής ανακύκλωσης είτε είναι από επιµέρους
δράσεις, όπως αυτές που γίνονται από τους δήµους. Από αυτή
την άποψη, πράγµατι, µας ζήτησε ο ΕΣΔΝΑ τις σχετικές ποσό-
τητες τις οποίες και του τις αποστείλαµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Ορίστε, κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, οµολογώ ότι εκπλήσσοµαι. Δεν έχω δει τόσο,

αν θέλετε, προφανώς τον Υπουργό να βγάζει τις ευθύνες από
πάνω του και να πετάει την µπάλα στην εξέδρα. 

Μας είπε, λοιπόν, ο κ. Σκυλακάκης ότι ο ίδιος είχε και σχέσεις
πολιτικού προϊσταµένου µε την ΕΔΕΛ. Μας είπε ότι έχει βρει από
τη δηµοσιότητα το πόρισµα της ΕΔΕΛ και ενώ λέει µέσα το πό-
ρισµα ότι υπάρχει θέµα δηµοσιονοµικού ελέγχου, δηλαδή διόρ-
θωσης και επιστροφής χρηµάτων, και υπάρχει σκάνδαλο στις
προµήθειες και στην τιµολόγηση, ο ίδιος έχει την αξιοπιστία ενός
Υπουργού που παρ’ ότι προΐσταται στην υπηρεσία ή πριν τη γνω-
ρίζει και είναι αξιόπιστη, δεν επικοινώνησε για ένα θέµα της αρ-
µοδιότητάς του. Τι κάνει, δηλαδή, στο Υπουργείο; 

Τροχονόµος των εγγράφων είστε, κύριε Σκυλακάκη;
Κύριε Πρόεδρε, το θέµα αυτό έχει πολύ µεγάλη ιστορία και

βαθιές πολιτικές προεκτάσεις και πιστεύω, κύριε Σκυλακάκη, και
στη δική σας αδράνεια οι πολιτικές προεκτάσεις του σκανδάλου
είναι αυτές που επηρεάζουν τη στάση σας. Ελπίζω να µας δια-
ψεύσετε σήµερα µετά τη συνεδρίαση. 

Υπάρχουν δύο ισχυρά αποτυπώµατα από το παρελθόν: Πρώ-
τον, η απαξίωση του περιβάλλοντος και της ανακύκλωσης. Γνω-
ρίζετε ως αρµόδιος Υπουργός ότι δεν υπάρχουν κάδοι στους
δήµους και η ανακύκλωση πάει από το κακό στο χειρότερο και
είµαστε στις τελευταίες θέσεις της Ευρώπης; Το γνωρίζετε ή όχι
αυτό; Πρέπει να µας απαντήσετε. Δεν είναι δυνατόν να είστε
πρώτοι µόνο στην ακρίβεια του ρεύµατος στο Υπουργείο που
έχετε την ευθύνη και τελευταίοι στην ανακύκλωση και να µας λέει
τώρα λόγια και πράσινα άλογα για την ανακύκλωση ο κ. Μητσο-
τάκης. 

Δεύτερον, υπάρχει θέµα δηµοσίου συµφέροντος. Δεν είστε
εκεί για τροχονόµος εγγράφων. Υπάρχει δηµόσιο συµφέρον.
Όταν υπάρχει ένα πόρισµα που το µαθαίνετε εµµέσως, που ανα-
φέρεται στο δηµόσιο συµφέρον, σε ζηµία των πολιτών, σε απώ-
λεια ευρωπαϊκών πόρων και σε κίνδυνο δηµοσιονοµικής διόρ-
θωσης, έπρεπε πρώτα από όλα να ενεργήσετε. Δεν σας έχουν
βάλει Υπουργό για να είστε ανενεργός. 

Εδώ οι πολίτες, κύριε Σκυλακάκη, για να τα µάθετε γιατί ίσως
δεν τα ξέρετε καλά, έχουν πληρώσει τρεις φορές για τα σπιτάκια
ανακύκλωσης, µία µε τα προϊόντα που αγοράζουν και τις εισφο-
ρές που δίνουν οι πολίτες στις εταιρείες παραγωγής και εµπο-
ρίας, µία δεύτερη φορά µέσω του ΕΣΠΑ και των προγραµµάτων
που δόθηκαν, για τα οποία το πόρισµα της ΕΔΕΛ αναφέρεται σε
φωτογραφικές διαδικασίες και σε δηµοσιονοµική διόρθωση και
τρίτον, µέσα από το πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» του Υ-
πουρ- γείου Εσωτερικών µε δανειοδότηση από την ΕΤΕΠ. Τρεις
φορές πληρώνει ο Έλληνας πολίτης και ο παραγωγός για το ίδιο
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πράγµα και δεν έχει και αποτέλεσµα. 
Δεν το λέει ο ΣΥΡΙΖΑ αυτό, το λένε υπηρεσιακοί παράγοντες

του οργανισµού ανακύκλωσης, εκτός αν δεν τους εµπιστεύεστε,
ότι αυτά τα συστήµατα δεν έχουν απόδοση, δηλαδή, κύριε Πρό-
εδρε, δεν έχουν ανακύκλωση, δεν βγάζουν προϊόντα τα οποία
πρέπει να επιστρέψουν, δευτερογενή προϊόντα. Η Κυβέρνησή
σας εδώ και πέντε χρόνια γνωρίζει για το σκάνδαλο ανακύκλω-
σης. 

Θα καταθέσω, κύριε Πρόεδρε, εδώ στα Πρακτικά έντεκα ερω-
τήσεις του ΣΥΡΙΖΑ και κοινοβουλευτικό έλεγχο. Θα το δώσω
µετά, είναι αυτό το πακέτο, για να ενηµερωθεί ο Σκυλακάκης
αλλά µάλλον πρέπει να ενηµερωθούν και άλλοι.

Προχωρήσατε σε έγκριση -και αναφέροµαι στο Υπουργείο Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας- ενός συστήµατος ανακύκλωσης ενώ
είχατε εισήγηση -και θα καταθέσω, κύριε Πρόεδρε, και την εισή-
γηση της υπηρεσίας- ότι δεν πιάνει τους στόχους και, ταυτό-
χρονα, περάσατε νόµο, τον ν.4819, που επιτρέπει στα συστήµατα
να λειτουργούν ακόµα και αν δεν πιάνουν τους στόχους και στη
συνέχεια ξεκινήσατε διαγωνισµούς από διάφορους φορείς και
χρηµατοδοτήσεις µε αποτέλεσµα να φτάνουµε σε αυτό το πόρι-
σµά της ΕΔΕΛ, που θα το καταθέσω στα Πρακτικά, κύριε Πρό-
εδρε. 

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι το θέµα αυτό έφτασε στα µάτια µας
µέσα και από δηµοσιεύµατα για το σκάνδαλο των υποκλοπών
γιατί αφορούσε συνοµιλίες του κ. Γραφάκου και του κ. Χατζη-
δάκη και στηρίζω τους ανθρώπους αυτούς, που, δυστυχώς, βγαί-
νουν δηµοσιεύµατα για επικοινωνίες τους παράνοµα από ένα
σκάνδαλο που έχει χαρακτηρίσει και αυτό την Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη, όσον αφορά την προσβολή των ατοµικών τους δικαιω-
µάτων. Εσείς, όµως, δεν έχετε κάνει τίποτα για αυτό. 

Το ερώτηµα είναι αν θα κάνετε κάτι, κύριε Υπουργέ, συγκεκρι-
µένα. Προχθές µιλούσα σε ένα συνέδριο της ΕΕΔΣΑ µε τον κ.
Γραφάκο. Ο κ. Γραφάκος παραδέχτηκε ότι υπάρχει σοβαρό θέµα
στη διοίκηση του ΕΟΑΝ που διορίσατε εσείς, άρα στην Κυβέρ-
νησή σας, που έχει αρνητικό αποτύπωµα στο θέµα της ανακύ-
κλωσης και αναφέρθηκε και στον διευθύνοντα σύµβουλο µε
σκληρά λόγια θα έλεγα.

Όµως, σε κάθε περίπτωση, αυτή ήταν η µισή αλήθεια, κύριε
Πρόεδρε, γιατί δεν είπε τίποτα προφανώς για το πρόγραµµα
«Τρίτσης», δεν είπε τίποτα για το ΕΣΠΑ, δεν είπε τίποτα για το
ποιος έχει αφήσει τον ΕΟΑΝ χωρίς στελέχη, τον οργανισµό ανα-
κύκλωσης και τους δήµους χωρίς κάδους και την Ελλάδα χωρίς
ανακύκλωση. 

Ρωτώ, λοιπόν, ξανά και ρωτώ πολύ συγκεκριµένα και θα κατα-
θέσω στα Πρακτικά και το πόρισµα της ΕΔΕΛ και την εισήγηση
του ΕΑΜ για το σύστηµα ανταποδοτικής ανακύκλωσης. Θα πάτε
στον εισαγγελέα; Θέλουµε µια δέσµευση δική σας εφόσον εδώ
στην ελληνική Αντιπροσωπεία αποκαλύπτεται πλέον θεσµικά
αυτό το ζήτηµα, γιατί δεν µπορεί να είναι στο «κόκκινο» η δια-
σπάθιση δηµοσίου χρήµατος και εσείς να λέτε απλά ότι δώσατε
ένα έγγραφο για τα στοιχεία των υπηρεσιών όσον αφορά είτε τη
διαχείριση αποβλήτων είτε τον περιβαλλοντικό έλεγχο. 

Αν δεν δεσµευτείτε, κύριε Σκυλακάκη, θα έχετε και εσείς ευ-
θύνη για τη ζηµία εις βάρος του ελληνικού δηµοσίου και θα έχετε
και πολιτική ευθύνη για τη συζήτηση που γίνεται εδώ. 

Η κατάσταση µε έναν τρόπο διορθώνεται, µε το να στείλουµε
το σκάνδαλο στη δικαιοσύνη. 

Εγώ, λοιπόν, λέω, κύριε Πρόεδρε, ότι αν ο κύριος Υπουργός
δεν δεσµευτεί σήµερα, αναλαµβάνω εγώ την ευθύνη να στείλω
όλον αυτόν τον φάκελο που καταθέτω στη Βουλή γιατί πρέπει να
είναι προς ενηµέρωση όλων των πολιτών, µε όλον τον κοινοβου-
λευτικό έλεγχο και µε το πόρισµα της ΕΔΕΛ στον Άρειο Πάγο. 

Ταυτόχρονα, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να στείλουµε και το
πόρισµα αυτό και στην Επίτροπο η οποία ζήτησε τον έλεγχο και
στην Ευρωβουλή διότι τα ψέµατα τελείωσαν. Δεν µπορεί να κα-
λύπτετε σκάνδαλα. Δεν µπορεί να καλύπτετε την καθυστέρηση
της χώρας µας. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας

και Πρακτικών της Βουλής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Νοµίζω ότι κ. Φάµελλος παριστάνει ότι δεν υπήρξε
Υπουργός σε κυβέρνηση. Οπότε θα πρέπει να του υπενθυµίσω
µερικά πράγµατα.

Πρώτον, στην ΕΔΕΛ, πράγµατι, ήµουν προϊστάµενος όσο ή-
µουν στο Υπουργείο Οικονοµικών όσο δηλαδή ξεκίνησε να διε-
νεργείται ο έλεγχος. 

Ένα πράγµα που θα έπρεπε να ξέρει ο κ. αξιότιµος συνάδελ-
φος της Αντιπολίτευσης, είναι ότι οι έλεγχοι της ΕΔΕΛ δεν πα-
ραγγέλλονται από τους Υπουργούς. Υπάρχει ανεξαρτησία της
αρχής και ούτε παραγγέλλουµε ούτε παρακολουθούµε εκτός αν
ο ίδιος στην Κυβέρνησή του είχε άλλες πρακτικές.

Όσον αφορά τους ελέγχους οι οποίοι γίνονται, όταν αυτοί οι
έλεγχοι ολοκληρώνονται πηγαίνουν εκεί που πρέπει να πάνε προ-
φανώς και στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή εξ όσων γνωρίζω και η
ΕΔΕΛ τους στέλνει στα αρµόδια Υπουργεία. Δεν ακούσατε αυτό
που σας είπα. Σας το επαναλαµβάνω. Το αρµόδιο Υπουργείο δεν
είναι το Υπουργείο Περιβάλλοντος. 

Υπάρχουν παραλήπτες του πορίσµατος οι οποίοι και θα σας
απαντήσουν, αν φροντίσετε, κάνετε τον κόπο να κάνετε την ερώ-
τηση στα αρµόδια Υπουργεία. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ο οργανισµός ανακύκλωσης, κύριε
Υπουργέ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας):

Ούτε ο ΕΟΑΝ είναι παραλήπτης του πορίσµατος. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Σας ρώτησα αν έγιναν αιτήµατα για

τις βεβαιώσεις.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Λέω ξανά, λοιπόν, κύριε Φάµελλε… 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Για τις βεβαιώσεις σας ρώτησα. Τις

δώσατε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Όταν δεν είναι παραλήπτης του πορίσµατος ούτε ο
ΕΟΑΝ ούτε το Υπουργείο -δεν είναι παραλήπτες του πορίσµα-
τος….

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Για τις βεβαιώσεις.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας):
Πάµε τώρα στις βεβαιώσεις. Εδώ έχω τις βεβαιώσεις και τις

καταθέτω στα Πρακτικά. Το αίτηµα για τα στοιχεία είναι. Στοιχεία
είναι δεν είναι βεβαίωση, και τα στοιχεία τα οποία κατατέθηκαν.

Παρακαλώ τα καταθέτω και αν µπορεί κάποιος να τα παραλά-
βει γιατί δεν έχω την ευκολία του κ. Φάµελλου να σηκωθώ.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Θεόδωρος Σκυλακάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Εδώ, λοιπόν, είναι το αίτηµα του ΕΔΣΝΑ και εδώ είναι τα στοι-
χεία που κατατέθηκαν που δόθηκαν δηλαδή στον ΕΔΣΝΑ.

Τώρα, επίσης, σας αναφέρω µια πρακτική πτυχή. Ο ΕΟΑΝ δεν
έχει διευθύνοντα σύµβουλο, έχει διευθύνουσα σύµβουλο. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Είχε. Ο κ. Γραφάκος αναφέρθηκε
όχι εγώ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας):

Το λέω για να είµαστε σαφείς για ποιον αναφερόµαστε τώρα.
Πρακτικά υπάρχουν δύο χωριστά πράγµατα. Υπάρχει το σύ-
στηµα και υπάρχει και η συγκεκριµένη επένδυση που έκαναν οι
δήµοι. Προφανώς για να µπει στο ΕΣΠΑ -και τώρα βγαίνω από
την αρµοδιότητά µου- το ΕΣΠΑ το ενέκρινε σε όλα τα επίπεδα.
Δεν µπαίνει κάτι στο ΕΣΠΑ χωρίς έγκριση. 

Συνεπώς, δεν µπορείτε να λέτε ότι το ενέκρινε το ΕΣΠΑ -µπο-
ρείτε να το πείτε βέβαια αλλά θα πρέπει να το αποδείξετε- είναι
παραβίαση των ευρωπαϊκών κανονισµών. Το πώς υλοποιείται και
ποιο είναι το αποτέλεσµα… 
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ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Η ΕΔΕΛ το λέει αυτό, κύριε Υπουρ-
γέ. Έχετε διαβάσει το πόρισµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Σας είπα. Αυτό τι είναι; Το τι λέει το πόρισµα σε
σχέση µε το ΕΣΠΑ, σε σχέση µε τους δήµους, τον ΕΔΣΝΑ είναι
αρµοδιότητα του Υπουργείου Οικονοµικών τώρα και του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών. 

Ενδεχοµένως εξυπηρετεί να κάνετε µια ερώτηση σε τρίτο
υπουργείο που δεν έχει τη συγκεκριµένη αρµοδιότητα γιατί λέ-
γεται Περιβάλλοντος, αλλά είστε πιο έµπειρος από αυτό για να
γίνεται αυτό από ατύχηµα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ. 
Τώρα θα πάµε σε ένα κύκλο έξι ερωτήσεων στις οποίες θα

απαντήσει ο Υπουργός Υγείας, ο κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιά-
δης. Και επειδή ο κ. Ανδρέας Παναγιωτόπουλος που η ερώτησή
του είναι πρώτη αλλά είναι σε κυκλοφοριακό πρόβληµα, θα πάµε,
όπως έχω ειδοποιήσει ήδη, στον κ. Συντυχάκη και µετά στον κ.
Κυριάκη τους οποίους εγώ έφερα στην Αίθουσα για να µην χά-
νεται ο χρόνος, και εφόσον έλθει ο κ. Παναγιωτόπουλος θα πάει
η ερώτησή του τρίτη στη σειρά.

Θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 1394/16-9-2024 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ
Συντυχάκη προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Για τις δοµές και
υπηρεσίες ψυχικής υγείας στον Νοµό Ηρακλείου Κρήτης».

Ορίστε, κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. Έτσι όπως τα είπατε είναι. Είχα τη σχετική ενηµέρωση.
Κύριε Υπουργέ, είναι απαράδεκτη η κατάσταση στις δοµές και

τις υπηρεσίες ψυχικής υγείας στο Νοµό Ηρακλείου, τον µεγαλύ-
τερο νοµό της Κρήτης.

Συγκεκριµένα, η Ψυχιατρική Κλινική του ΠΑΓΝΗ εξυπηρετεί
όλη την ανατολική Κρήτη, και το λέω αυτό διότι παρά τις δεσµεύ-
σεις χρόνων και τις αυξανόµενες ανάγκες του πληθυσµού του
Λασιθίου δεν έχει δηµιουργηθεί ψυχιατρική κλινική στο Νοσοκο-
µείο του Αγίου Νικολάου. Αυτό, βέβαια, έχει ως συνέπεια η κλι-
νική να λειτουργεί πάνω από τα όριά της µε δεκάδες ράντζα
στους διαδρόµους σε τακτική βάση, µε συνθήκες αναξιοπρεπείς
και απαράδεκτες για τη νοσηλεία και αποκατάσταση ψυχικά πα-
σχόντων. 

Μάλιστα, οι τέσσερις ψυχίατροι που καλύπτουν εφηµεριακά
την ψυχιατρική κλινική δέχτηκαν πρόσφατα ένα απαράδεκτο «εν-
τέλλεσθαι» να εφηµερεύουν και ως παιδοψυχίατροι για την παι-
δοψυχιατρική κλινική του νοσοκοµείου, η οποία έχει µείνει µε
έναν µόνο παιδοψυχίατρο και αδυνατεί να συνεχίσει µε ασφαλείς
όρους τη λειτουργία της. Πρόκειται για µια άκρως αντιεπιστηµο-
νική απόφαση που θέτει σε κίνδυνο την ασφαλή λειτουργία και
των δύο κλινικών ενάντια στην οποία έχουν ταχθεί τα συνδικαλι-
στικά και τα επιστηµονικά όργανα των ψυχιάτρων και παιδοψυ-
χιάτρων. Εδώ και δεκαετίες οι δύο αυτές ειδικότητες έχουν
διαχωριστεί και παραµένει σε πλήρη ισχύ η νοµοθεσία που καθι-
στά παράνοµη κάθε προσπάθεια άσκησης µιας ειδικότητας από
µία άλλη. 

Την ίδια ώρα, ένας µόνο ψυχίατρος βρίσκεται αυτήν τη στιγµή
εν ενεργεία στο Κέντρο Ψυχικής Υγείας Ηρακλείου και άλλη µία
ψυχίατρος στο «Βενιζέλειο» Νοσοκοµείο. 

Επιπλέον, στις 6 Σεπτεµβρίου οι εργαζόµενοι της Κινητής Μο-
νάδας Ψυχικής Υγείας Ηρακλείου µε επιστολή τους ενηµέρωσαν
τη διοίκηση του ΠΑΓΝΗ ότι από 13-9-24 η λειτουργία της µονά-
δας αναγκαστικά αναστέλλεται, καθώς παρά τις διαβεβαιώσεις
ότι οι συµβάσεις τους θα ανανεωθούν µετά τη λήξη τους στις 31-
7-2024, αυτό δεν έγινε ποτέ, µε αποτέλεσµα να συνεχίσουν να
εργάζονται µέχρι και σήµερα απλήρωτοι. 

Σηµειώνουµε ότι η Κινητή Μονάδα Ψυχικής Υγείας Ηρακλείου
παρακολουθεί πάνω από τέσσερις χιλιάδες ασθενείς της ενδο-
χώρας του Ηρακλείου, ενώ δεν είναι η πρώτη φορά που διακό-
πτεται η λειτουργία της λόγω µη συνέχισης της χρηµατοδό-
τησης.

Τέλος, οι συµβάσεις των εργαζοµένων στα κέντρα διπλής διά-
γνωσης του ΚΕΘΕΑ και τις κινητές µονάδες που δηµιουργήθηκαν
µε ΕΣΠΑ, λήγουν τον Δεκέµβρη και οι εργαζόµενοι δεν έχουν
λάβει καµµία απάντηση για την προοπτική ανανέωσής τους. Για
το ΚΕΘΕΑ «ΑΡΙΑΔΝΗ» στο Ηράκλειο, αυτό αφορά δεκατρείς ερ-
γαζόµενους µε πολύτιµες γνώσεις, πείρα και δεσµούς µε τους
θεραπευόµενους και τις οικογένειές τους. 

Ταυτόχρονα, όλες οι µονάδες του ΚΕΘΕΑ είναι σηµαντικά υπο-
στελεχωµένες, τη στιγµή που τα αιτήµατα για θεραπεία στο
Νοµό Ηρακλείου ολοένα και αυξάνονται.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ποια µέτρα προτίθεται να
πάρει η Κυβέρνηση, ώστε να παρθεί πίσω η απόφαση του ΚΕΣΥ
για εφηµεριακή κάλυψη της Παιδοψυχιατρικής Κλινικής του
ΠΑΓΝΗ από ψυχιάτρους ενηλίκων και να εξασφαλιστεί η χρηµα-
τοδότηση και η συνέχιση λειτουργίας της Κινητής Μονάδας και
της Μονάδας Διπλής Διάγνωσης του ΚΕΘΕΑ «ΑΡΙΑΔΝΗ» και η
κινητή µονάδα ψυχικής υγείας να ενταχθεί στο δηµόσιο σύστηµα
υγείας µε συνέχιση χρηµατοδότησης, µόνιµο προσωπικό και
τέλος να ενισχυθούν άµεσα µε προσωπικό όλων των ειδικοτήτων
οι λοιπές κλινικές και δοµές ψυχικής υγείας στον Νοµό Ηρα-
κλείου. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, ο λόγος σε εσάς για την απάντησή σας. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ο κ. Φάµελλος προηγουµένως ρώτησε για θέµα που αφο-

ρούσε την προηγούµενή µου θητεία και ήξερε πόσο δύσκολο
µού είναι να συγκρατηθώ και να µην απαντάω όταν κάτι µε
αφορά, αλλά τέλος πάντων το προσπάθησα. Ό,τι ακούστηκε
είναι τελείως λάθος.

Κύριε Συντυχάκη, κύριε συνάδελφε, για άλλη µία φορά θέλω
να εξάρω – και το λέω χωρίς ίχνος ειρωνείας, το λέω µε πάσα ει-
λικρίνεια- το πραγµατικά ζωηρό ενδιαφέρον σας για όλες τις
δοµές υγείας της Κρήτης. Το παραδέχοµαι. Είστε µακράν ο πρώ-
τος σε ερωτήσεις Βουλευτής για τα θέµατα αυτά που έχω συ-
ναντήσει όχι στην παρούσα θητεία µου, κύριε Πρόεδρε, αλλά θα
έλεγα στη σταδιοδροµία µου ως Υπουργός. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε συνάδελφε. Εµένα η Βουλή µού
αρέσει. Όµως, οφείλω να βάλω τα πράγµατα σε µία σειρά. 

Πρώτον, όσον αφορά την αποπληρωµή των δεδουλευµένων
και την παράταση των συµβάσεων, ο κ. Χαλκιαδάκης Γεώργιος,
διοικητής του ΠΑΓΝΗ, απήντησε στις 18-9-2024 τα εξής. Δια-
βάζω την απάντησή του. Η απάντηση προκλήθηκε από την ερώ-
τησή σας αν πήραµε στοιχεία για να σας απαντήσουµε. Σας
απαντώ τώρα λόγω της ερωτήσεως. Δεν κάνω κριτική. Καλό είναι
που ρωτήσατε και δίνω την απάντηση. Αυτό εννοώ. Το λέω για
να µην παρεξηγηθώ. «Η αποπληρωµή των δεδουλευµένων και η
παράταση των συµβάσεων των εργαζοµένων της Κινητής Μονά-
δας Ψυχικής Υγείας ΠΑΓΝΗ έχει ολοκληρωθεί και η Κινητή Μο-
νάδα Ψυχικής Υγείας ΠΑΓΝΗ θα συνεχίσει το πολύ σηµαντικό
έργο της». Το καταθέτω για τα Πρακτικά. Να δοθεί και στον κύριο
συνάδελφο.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γε-
ωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όσον αφορά δε το άλλο ερώτηµα σχετικά µε την εφηµέρευση
της Παιδοψυχιατρικής Κλινικής του Πανεπιστηµιακού Γενικού
Νοσοκοµείου Ηρακλείου, σας δίνω πάλι την απάντηση µε ηµε-
ροµηνία 7-8-2024 όπου έχει γίνει δεκτή από τον Υφυπουργό, τον
κ. Βαρτζόπουλο εν προκειµένω, η γνωµοδότηση του ΚΕΣΥ ανα-
φορικά µε την εφηµέρευση της παιδοψυχιατρικής και δίνει εν-
τολή ο προϊστάµενος της Διεύθυνσης Ψυχικής Υγείας, κ.
Κουφάκης, στην ΥΠΕ για τις ενέργειές του να συνεχιστεί κανο-
νικά η εφηµέρευση. Το καταθέτω και αυτό για τα Πρακτικά. Το
λέω αυτό διότι ασφαλώς και δεν θα αφήναµε να µη λειτουργήσει
η µονάδα.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γε-
ωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
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Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Πάω τώρα να µιλήσω για τα γενικά. Μάλλον όχι. Θα τα πω στη

δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε, γιατί είµαστε στα τρία λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ, για την οικονοµία στον χρόνο που βολεύει και εµάς.
Ορίστε, κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Πολύ σύντοµη η απάντηση του

Υπουργού. Έθεσα, όµως, πολλά ζητήµατα. Καλό είναι να απαν-
τώνται στην πρωτολογία για να έχει ενδιαφέρον και η δική µου
δευτερολογία και η δική σας µετά.

Μπορεί ο κ. Χαλκιαδάκης να απάντησε ότι έχει εξασφαλιστεί
η συνέχιση της λειτουργίας της κινητής µονάδας ψυχικής υγείας,
αλλά ξέρετε ότι η λειτουργία της κινητής µονάδας εξαρτάται από
την λειτουργία του ΕΣΠΑ, που σηµαίνει ότι είναι πάρα πολύ ευά-
λωτη η λειτουργία της. Εδώ µιλάµε ότι πρέπει το κράτος να εξα-
σφαλίσει τη συνέχιση της λειτουργίας της κινητής µονάδας
ψυχικής υγείας.

Γνωρίζετε πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, ότι οι ψυχικές ασθένειες
έχουν αυξηθεί σηµαντικά µετά την πανδηµία, κυρίως µετά την
πανδηµία. Ακόµα και ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας είχε προ-
ειδοποιήσει ότι θα πάρουν τη µορφή «τσουνάµι». Άρα, είναι ένα
θέµα το κατά πόσο η Κυβέρνηση έχει αντιστοιχηθεί µε αυτές τις
νέες αυξηµένες ανάγκες που προκύπτουν ειδικά µετά την παν-
δηµία. 

Αντίθετα, όµως, η κατάσταση έχει επιδεινωθεί µετά το κλείσιµο
του Ψυχιατρικού Νοσοκοµείου Χανίων, κάτι που έρχεται να επι-
βαρύνει ακόµη περισσότερο την κατάσταση.

Ποια είναι τα µέτρα που η Κυβέρνηση πήρε; Έφερε µέσα στο
καλοκαίρι µε διαδικασίες fast track ένα νοµοσχέδιο επικίνδυνο,
αντιεπιστηµονικό, εγκληµατικό -έτσι το χαρακτηρίσαµε-, ολοκλη-
ρώνοντας τη λεγόµενη ψυχιατρική µεταρρύθµιση, που σηµαίνει
ότι «µπαίνει ταφόπλακα» στις δηµόσιες υπηρεσίες ψυχικής
υγείας και της απεξάρτησης, ανοίγοντας διάπλατα τις πόρτες σε
ιδιώτες, σε κάθε λογής ΑΜΚΕ και µη κυβερνητικές οργανώσεις. 

Η Ψυχιατρική Κλινική του Πανεπιστηµιακού Γενικού Νοσοκο-
µείου Ηρακλείου δέχεται έναν διαρκώς αυξανόµενο όγκο νοση-
λευοµένων, µε αποτέλεσµα να µην επαρκεί ο συνήθης αριθµός
κρεβατιών και τα ράντζα να αυξάνονται διαρκώς. Η κατάσταση
επιβαρύνεται και από το γεγονός ότι στην κλινική νοσηλεύονται
άνθρωποι που για διάφορους λόγους θα έπρεπε να βρίσκονται
αλλού. Μιλάµε για χρόνιους υπολλειµµατικούς ασθενείς, εξαρ-
τηµένους από ναρκωτικά και αλκοόλ και αυτό λόγω έλλειψης αν-
τίστοιχων δοµών. 

Το ίδιο θα συµβεί τώρα µε την κατάργηση των δύο ψυχιατρι-
κών νοσοκοµείων της Αθήνας και της Θεσσαλονίκης. Μη νοµίζετε
ότι θα υπάρχει κάποια βελτίωση µε τη µετατροπή τους από νο-
µικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου σε αποκεντρωµένες διοικήσεις
που προοδευτικά θα µετατραπεί, βέβαια, σε κουφάρια κτηρίων -
και εδώ θα είµαστε, να µου το θυµηθείτε- χωρίς προσωπικό και
χωρίς υποδοµές. 

Χωρίς, λοιπόν, να ανοίξουν νέες δοµές, υπηρεσίες και αντί να
επεκτείνουν την υπάρχουσα Ψυχιατρική Κλινική του ΠΑΓΝΗ, την
κόψατε στη µέση. Τη διαιρέσατε σε τµήµα οξέων, ακούσιες και
βαριές ασθένειες, σε έναν υποτυπώδη χώρο εκατόν εβδοµήντα
τετραγωνικών µέτρων και σε βραχείας νοσηλείας. Είναι η µονα-
δική δηµόσια κλινική -προσέξτε!- σε Λασίθι και Ηράκλειο. Δεν
επηρεάζει µόνο το Ηράκλειο, αλλά δύο νοµούς της Κρήτης, την
ανατολική Κρήτη που καλείται να καλύψει τις ανάγκες εκατοντά-
δων χιλιάδων κατοίκων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το 40% µε 50% των εισαγωγών είναι ακούσιες, δηλαδή, µέσω
εισαγγελικής παρέµβασης. Αυτά σε συνδυασµό µε την αύξηση
των κρουσµάτων κατά τους θερινούς µήνες και την τουριστική
περίοδο δηµιουργούν ακόµα πιο εκρηκτικές καταστάσεις, όπως
ράντζα, συνωστισµούς ασθενών µε διάφορες ψυχικές ασθένειες,
ενώ δεν υπάρχει χώρος για να ανασάνει το προσωπικό.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Οι θέσεις, λοιπόν, στις δηµόσιες µονάδες ψυχοκοινωνικής

αποκατάστασης είναι ελάχιστες. Το σηµαντικό φορτίο της φρον-
τίδας των ψυχικά ασθενών σε οικονοµικό και όχι µόνο επίπεδο
αναλαµβάνουν οι οικογένειές τους, εφόσον αυτές υπάρχουν και
µε την προϋπόθεση ότι µπορούν να ανταποκριθούν. Εδώ, λοιπόν,
εκτυλίσσεται µια τραγωδία, κύριε Υπουργέ. Οι ψυχιατρικές κλι-
νικές των γενικών νοσοκοµείων καταντούν άσυλα. 

Το δεύτερο ζήτηµα είναι η ανυπαρξία δοµών φιλοξενίας παι-
διών και εφήβων που χρήζουν εξειδικευµένης φροντίδας µε χρό-
νια αναπτυξιακά προβλήµατα, σοβαρές ψυχικές παθήσεις ή
ψυχοκοινωνικά προβλήµατα. Οι ελάχιστες δοµές που λειτουρ-
γούν, οι ελάχιστες θέσεις φιλοξενίας καθιστούν σχεδόν αδύνατο
το να βρεθεί κενή θέση για κάποιο παιδί ή έφηβο που αντιµετω-
πίζει σοβαρά προβλήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε, σας παρακαλώ. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Εµείς -και κλείνω, κύριε Πρό-
εδρε- από το 2019, κύριε Υπουργέ, ως ΚΚΕ προειδοποιούσαµε
ότι η παιδοψυχιατρική κλινική αντιµετωπίζει από την αρχή της
λειτουργίας της σοβαρά προβλήµατα εξαιτίας της έλλειψης προ-
σωπικού όλων των κατηγοριών, αλλά και εξαιτίας του τρόπου
στελέχωσης, όπως γνωρίζετε, µε µπλοκάκια, συµβάσεις ορισµέ-
νου χρόνου και πάει λέγοντας.

Κατά συνέπεια, αυτή η πολιτική ψυχιατρικής µεταρρύθµισης
δεν είναι απλώς χάλια αλλά είναι το µαύρο της το χάλι, είναι εγ-
κληµατική πέρα από το ότι είναι και αντιεπιστηµονική και όλα όσα
σας είπα. Οι δηµόσιες δοµές πεθαίνουν! Ζήτω η ψυχιατρική µε-
ταρρύθµιση που πέτυχε, κύριε Υπουργέ! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Για να είµαστε ειλικρινείς πετύ-
χατε, πραγµατικά, τη δραστική περικοπή των κρατικών δαπανών,
τη δραστική µείωση των κλινών, την παράδοση των υπηρεσιών
αυτών σε ιδιώτες που βγάζουν τα άνοµα κέρδη τους από τον ψυ-
χικό πόνο των ανθρώπων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε, σας παρακαλώ!

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Φυσικά δεν περιµένουµε απαν-
τήσεις που θα λύνουν οριστικά το πρόβληµα, αλλά τουλάχιστον
να ανακουφίσουν… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, µε
ακούτε; 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κλείνω µε αυτό, κύριε Πρό-
εδρε. 

Εµείς, λοιπόν, καλούµε τον λαό να δώσει τη δική του πάλη και
να διεκδικήσει να παλέψει για σύγχρονες και υψηλού επιπέδου
δηµόσιες και δωρεάν υπηρεσίες ψυχικής υγείας µε την αποκλει-
στική ευθύνη του κράτους.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Συντυχάκη. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη

δευτερολογία σας. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κατ’

αρχάς, κύριε συνάδελφε, την ψυχιατρική µεταρρύθµιση την ψη-
φίσαµε τέλος Ιουλίου. Εποµένως, δεν έχει εφαρµοστεί ακόµα.
Τώρα το αν θα πετύχει ή όχι θα το κρίνει η ιστορία. Εσείς την
εφαρµόσατε, λέτε ότι έχει ήδη αποτύχει και ότι έχει στείλει τους
πάντες σε ιδιώτες. Λέτε, επίσης, ότι έχουµε ήδη κλείσει τα νοσο-
κοµεία αλλά ακόµα δεν έχει εφαρµοστεί το νοµοσχέδιο. Από τις
αρχές του χρόνου θα αρχίσει να εφαρµόζεται. Αυτό, κύριε Πρό-
εδρε, θα είναι ένα συγκλονιστικό νοµοσχέδιο αφού θα έχει απο-
τελέσµατα πριν καν εφαρµοστεί. Το λέω γιατί πρέπει να είµαστε
λίγο µέσα στον πραγµατικό κόσµο.

Επίσης, αν και τα είπαµε στη Βουλή στη σχετική συζήτηση δεν
κλείνουµε κανένα ψυχιατρείο. Δεν κλείνει καµµία νοσοκοµειακή
µονάδα, δεν κλείνει καµµία κλινική. Η σχετική µεταρρύθµιση δεν
κλείνει καµµία µονάδα. Το επαναλαµβάνω, γιατί είπατε πάλι ότι
θα τώρα που θα κλείσουν τα νοσοκοµεία στην Αττική, θα πάνε
στην Κρήτη. Όχι, δεν κλείνουµε κανένα νοσοκοµείο στην Αττική.
Δεν χρειάζεται να λέµε συνέχεια τα ίδια. Δεν κλείνουµε κανένα
νοσοκοµείο, δεν κλείνει κανένα ψυχιατρείο, δεν κλείνει καµµία
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κλινική! Τελεία! Έχουµε διαφορετική διάρθρωση της διοικητικής
δοµής αυτών των µονάδων. Δεν αφορά στα κρεβάτια, δεν αφορά
στο προσωπικό, δεν αφορά στα κτήρια, δεν αφορά στη µονάδα
όπως τη βλέπετε. Αυτό που αφορά είναι το πώς θα τη διοικούµε. 

Πάµε τώρα στην ερώτηση. Για την αντιµετώπιση των πιεστικών
στεγαστικών αναγκών του Τµήµατος Οξέων Περιστατικών στην
Ψυχιατρική Κλινική του ΠΑΓΝΗ, η 7η ΥΠΕ Κρήτης έχει επιχορη-
γήσει µε πόρους για την κατασκευή νέας πτέρυγας οξέων περι-
στατικών και ιατρείων ψυχιατρικής στο ΠΑΓΝΗ, η οποία πρό-
κειται να δώσει λύση στο στεγαστικό πρόβληµα του τµήµατος,
το οποίο διαχρονικά έχει υψηλές πληρότητες. 

Η εργολαβία ανέγερσης νέας πτέρυγας πρώτα θα δηµοπρα-
τηθεί από την Περιφέρεια Κρήτης. Με την µε αριθµό τάδε 31-7-
2024 απόφαση της διοικούσας επιτροπής του ΚΕΣΥ που έγινε
δεκτή από τον αρµόδιο για θέµατα ψυχικής υγείας Υφυπουργό
ως προσωρινό µέτρο για την επίλυση του προβλήµατος εφηµέ-
ρευσης της παιδοψυχιατρικής και µε γνώµονα την εξυπηρέτηση
του παιδικού και εφηβικού πληθυσµού αλλά και των φροντιστών
αυτών εντός των διοικητικών ορίων της υγειονοµικής µας περι-
φέρειας, στο εφηµεριακό πρόγραµµα της κλινικής συµµετέχει
ιατρικό προσωπικό ειδικότητας ψυχιατρικής. Ταυτόχρονα, θα συ-
νεχιστεί η προσπάθεια για την πλήρωση των κενών οργανικών
θέσεων µέσω νέων προκηρύξεων µόνιµων θέσεων και µε τη συ-
νεργασία µε κάθε διαθέσιµο ιατρικό προσωπικό.

Κατά τη διάρκεια των ετών 2020 έως και σήµερα και κατόπιν
σχετικών εγκριτικών αποφάσεων του Υπουργείου Υγείας, εκδό-
θηκαν συνολικά επτά προκηρύξεις και προκηρύχθηκαν συνολικά
είκοσι µία θέσεις ειδικότητας ψυχιατρικής. Εκ των προκηρυσσο-
µένων θέσεων, οι δεκατέσσερις απέβησαν άγονες. Επαναλαµ-
βάνω, έχουµε προκηρύξει είκοσι µία µόνιµες θέσεις και οι δεκα-
τέσσερις κρίθηκαν άγονες. Γι’ αυτό και προχωρήσαµε -να µη λέω
τα ίδια- στην αύξηση των κινήτρων για τις άγονες που ξέρετε και
που θα αρχίσουν να εφαρµόζονται µε την πρόσκληση του Οκτω-
βρίου. 

Για την αντιµετώπιση εκτάκτων αναγκών εφηµέρευσης εγκρί-
νεται η συνεργασία νοσοκοµείων, παραδείγµατος χάριν του Γε-
νικού Νοσοκοµείου Χανίων µε ιδιώτες γιατρούς κατ’ εφαρµογή
του πεντηκοστού πρώτου άρθρου, όπως τροποποιήθηκε και
ισχύει για την πραγµατοποίηση εφηµεριών. 

Σύµφωνα µε το έγγραφο 18-9-2024 του ΠΑΓΝΗ, επιβεβαιώνε-
ται ότι έχει ολοκληρωθεί η αποπληρωµή των δεδουλευµένων και
η παράταση των συµβάσεων για ένα τρίµηνο των εργαζοµένων
στην κινητή µονάδα ψυχικής υγείας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Για την κάλυψη των αναγκών της κινητής µονάδας χρειάστηκε
η έγκριση του Υφυπουργού Υγείας. Εγκρίθηκε στο ΠΑΓΝΗ µε
δύο ιδιώτες ψυχιάτρους και τρεις ψυχολόγους µε έκδοση δελ-
τίου απόδειξης παροχής υπηρεσιών. 

Άρα, έχουµε ήδη απαντήσει σε όλες τις ερωτήσεις σας που
επαναλαµβάνω ότι είναι αυθεντικές και εκφράζουν πραγµατικές
αγωνίες. Δεν πρόκειται να κλείσει καµµία µονάδα ούτε θα αφή-
σουµε τον κόσµο χωρίς ψυχιατρική ή παιδοψυχιατρική κλινική
στο ΠΑΓΝΗ.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 1378/11-9-2024 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Πρεβέζης της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία» κ. Σπυρίδωνα Κυριάκη
προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Χαρακτηρισµός της Πρέβε-
ζας ως προβληµατικής και άγονης περιοχής».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΥΡΙΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θα προσπαθήσω να

είµαι σύντοµος. 
Από το 1987, ο Νοµός της Πρέβεζας και η πόλη της Πρέβεζας

µε το π. δ.131/1987 περιλαµβάνονταν στις προβληµατικές και
άγονες περιοχές του υγειονοµικού χάρτη της χώρας. Δυστυχώς,
η πολιτική λαίλαπα που πέρασε από τη χώρα µας µε την ονοµα-
σία ΣΥΡΙΖΑ, εκτός όλων των άλλων δεινών που επέφερε στη
χώρα στοχοποίησε τον νοµό και την πόλη της Πρέβεζας. Και επι-

τρέψτε µου τη λέξη στοχοποίησε, γιατί µε έναν ακατανόητο, δυσ-
νόητο και αδιανόητο για εµάς τους Πρεβεζάνους νόµο, µε ένα
άρθρο του νόµου αυτού, το άρθρο 137 του ν.4600/2019, η Πρέ-
βεζα αποτέλεσε τη µοναδική περιοχή στην Ελλάδα, στη χώρα,
που αποχαρακτηρίστηκε από άγονη και προβληµατική επί ηµε-
ρών της υπουργίας του κ. Ξανθού και του κ. Πολάκη. Πραγµατικά
δεν µπορώ να διανοηθώ και να αντιληφθώ τι πρόβληµα δηµιουρ-
γούσε η Πρέβεζα στον συνολικό υγειονοµικό χάρτη της χώρας. 

Πρόσφατα δηµοσιεύθηκε η ΚΥΑ, την οποία γνωρίζετε πολύ
καλά και φέρει την υπογραφή σας, του Υπουργείου Υγείας και
του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε την
οποία παρέχονται αυξηµένα κίνητρα στους γιατρούς του ΕΣΥ, οι
οποίοι υπηρετούν αποκλειστικά σε δοµές υγείας που εδρεύουν
σε προβληµατικές και άγονες περιοχές κατηγορίας Α’ και Β’.

Στον Νοµό της Πρέβεζας ως προβληµατικές περιοχές κατη-
γορίας Α’ έχουν ενταχθεί και δικαίως και πολύ σωστά οι περιοχές
της Πάργας και του Καναλλακίου µε τα αντίστοιχα κέντρα υ-
γείας, όπως και στις περιοχές κατηγορίας Β’ το Θεσπρωτικό µε
το αντίστοιχο Κέντρο Υγείας.

Όµως, η πόλη της Πρέβεζας παραµένει, δυστυχώς, αποχαρα-
κτηρισµένη και ως εκ τούτου αποκλεισµένη από τα οικονοµικά
κίνητρα που παρέχονται στους ιατρούς που υπηρετούν εκεί.

Ως αποτέλεσµα είναι να δυσχεραίνεται η προσέλκυση ειδικευ-
µένων ιατρών στις δοµές υγείας που εδρεύουν στην Πρέβεζα και
ιδιαίτερα στο Νοσοκοµείο της Πρέβεζας. Είναι ένα νοσοκοµείο
το οποίο έχει σηµαντικά προβλήµατα στελέχωσης, αλλά παράλ-
ληλα και ένα νοσοκοµείο το οποίο ιδιαίτερα για τους καλοκαιρι-
νούς µήνες εξυπηρετεί τόσο το αεροδρόµιο του Ακτίου όσο και
τις αυξηµένες ροές προς την περιοχή.

Είναι, λοιπόν, κρίσιµο η Πρέβεζα να επαναχαρακτηριστεί εκ
νέου ως άγονη και προβληµατική περιοχή, ιδιαίτερα µε τη νέα
ΚΥΑ διότι και τα όµορα νοσοκοµεία είναι και αυτά αντίστοιχα χα-
ρακτηρισµένα, για να µπορεί να προσελκύσει το αντίστοιχο υγει-
ονοµικό προσωπικό. 

Η ερώτηση, λοιπόν, είναι αν υπάρχει πρόθεση εκ µέρους του
Υπουργείου για τον εκ νέου χαρακτηρισµό της πόλης της Πρέ-
βεζας ως «άγονη και προβληµατική περιοχή κατηγορίας Β’»,
διορθώνοντας το λάθος το οποίο έκανε τότε η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κυριάκη.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Κύριε Κυριάκη, αγαπηµένε φίλε, θέλω από το ιερό Βήµα της Βου-
λής των Ελλήνων να ζητήσω «συγγνώµη» από την Πρέβεζα.
Πραγµατικά, µε την αρχαιοελληνική έννοια, «αιτούµαι συγγνώ-
µονα είναι», σας καλώ να έρθετε στη θέση µου. Η µη συµπερί-
ληψη της πόλεως της Πρεβέζης στον πίνακα των άγονων περιο-
χών και συγκεκριµένα στα «άγονα Β’» δεν ήταν προϊόν της πολι-
τικής µου βούλησης.

Όµως, συνέβη το εξής, κύριε Πρόεδρε: Όταν κάναµε τον κα-
τάλογο µε τις περιοχές που θα εντάσσαµε ή όχι και σε ποιο κα-
θεστώς, είχαµε πάρει στα χέρια µας τον πίνακα που ίσχυε στην
Ελλάδα από το 1987 και δεν είχε ποτέ πειραχτεί. Η υπηρεσία µε
είχε ενηµερώσει ότι από το 1987 δεν έχει γίνει αλλαγή στον πί-
νακα αυτόν. Και εγώ είχα στο γραφείο µου τον πίνακα του 1987
και καθόµασταν να δούµε αν κάτι είχε αλλάξει σε κάποια άλλη
περιοχή είτε επί τα βελτίω, είτε επί τα χείρω, για να δούµε τι θα
προσθέσουµε και τι άλλο θα κάνουµε πάνω στον χάρτη.

Όταν, λοιπόν, εξέδωσα την ΚΥΑ, είχα την πεποίθηση ότι η Πρέ-
βεζα ήταν στα «άγονα Β’», γιατί την έβλεπα στα «άγονα Β’» και
είπα «επανάληψη της λίστας». Όταν µε πήρατε τηλέφωνο –και
δικαίως- ως Βουλευτής Πρεβέζης να µου διαµαρτυρηθείτε, έµει-
να έκπληκτος διότι εµείς είχαµε συµπεριλάβει και περιοχές που
δεν ήταν στις άγονες περιοχές στον Νοµό Πρεβέζης, ακριβώς
γιατί η πολιτική µας βούληση ήταν να ενισχύσουµε την Πρέβεζα. 

Τότε έψαξα να δω πώς είχε γίνει αυτό το σφάλµα και διαπί-
στωσα ότι η πληροφορία ότι ο πίνακας δεν είχε µεταβληθεί από
το 1987 δεν ήταν ακριβής. Δεν λέω ότι ήταν ψευδής. Λέω ότι δεν
ήταν ακριβής, διότι πράγµατι τον Μάρτιο του 2019, κύριε Πρό-
εδρε, η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ µε Υπουργό Υγείας τον κ. Ανδρέα
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Ξανθό και αναπληρωτή Υπουργό Υγείας τον κ. Παύλο Πολάκη
ψήφισε ένα άρθρο σε έναν νόµο και εξαίρεσε µόνο την Πρέβεζα.
Το γιατί εξαίρεσε την Πρέβεζα δεν το γνωρίζω. Όταν το ανέφερα
στον κ. Πολάκη σε µια επιτροπή που ήµουνα πριν από µία εβδο-
µάδα, το διέψευδε µετά βδελυγµίας. Φυσικά είναι γραµµένο στο
ΦΕΚ, έχει τυπωθεί στο Εθνικό Τυπογραφείο, έχει ψηφιστεί νόµος,
δεν συζητείται. Μου είπαν από το Υπουργείο –το µεταφέρω µε
επιφύλαξη- ότι είχε κάνει µία επίσηµη ο κ. Πολάκης στο Νοσοκο-
µείο Πρεβέζης και είχε τσακωθεί µε κάποιους εκεί στο νοσοκο-
µείο και όταν γύρισε είπε «Θα τους βγάλω από τα άγονα» και
τους έβγαλε. Αυτό µπορεί να είναι ψευδές. Δεν το ξέρω. Λέω τι
µου είπαν. Μπορεί να είναι ψευδές. Το βέβαιον είναι ότι από το
1987 η µόνη πόλη που βγήκε από τα άγονα ήταν η Πρέβεζα. Η
Κυβέρνηση ήταν του ΣΥΡΙΖΑ και τους Υπουργούς τους ανέφερα.

Κατά συνέπεια, ζητώ «συγγνώµη» για την αναστάτωση. Στην
ΚΥΑ που τώρα εκδίδεται µε τις διορθώσεις που έχουµε ανακοι-
νώσει για την Καλαµάτα, για παράδειγµα, κύριε Λαµπρόπουλε,
και την Κυπαρισσία και διάφορες άλλες περιοχές όπως τα Σφα-
κιά, τα Ανώγεια, τον Νοµό Σερρών και τα κέντρα υγείας, συµπε-
ριλαµβάνω και την Πρέβεζα κανονικά ως άγονη περιοχή Β’,
δηλαδή όπως ήταν µέχρι το 2019. Σ’ αυτό, άλλωστε, συνηγορεί
το γεγονός ότι ενώ έχουµε κάνει αρκετές προσκλήσεις γιατρών
αυτά τα τρία χρόνια για το Νοσοκοµείο Πρεβέζης, έχουµε έναν
σηµαντικό αριθµό, περίπου το 40%, που έχουν βγει άγονες. Άρα,
πληροί τη βασική µας προϋπόθεση να δίνουµε το αυξηµένο κί-
νητρο στις περιοχές που δεν έχουµε προσέλευση ιατρών.

Κατά συνέπεια, ναι, τις επόµενες µέρες θα εκδοθεί η καινούρ-
για ΚΥΑ και θα είναι η Πρέβεζα «άγονος Β’» ως ήταν από το 1987
έως το 2019. Συγχωρήστε µας γι’ αυτή τη µικρή διακοπή αυτών
των ετών, διότι πραγµατικά οµολογώ ότι και µένα αν µε ρωτήσετε
γιατί εξαιρέθηκε η Πρέβεζα το 2019, θα σας πω ότι δεν έχω την
παραµικρή ιδέα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. Αργήσατε, όµως, να το καταλάβετε.
Ορίστε, κύριε Κυριάκη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΥΡΙΑΚΗΣ: Η αλήθεια, κύριε Υπουργέ, είναι ότι

και το σύνολο του λαού της Πρέβεζας δεν έχει ιδέα για ποιον
λόγο εξαιρέθηκε το νοσοκοµείο από τις προβληµατικές και άγο-
νες περιοχές. 

Εγώ θέλω να σας ευχαριστήσω και προσωπικά για τη συνερ-
γασία που είχαµε όχι µόνο σήµερα, αλλά όλο αυτό το χρονικό
διάστηµα. Να σας ευχαριστήσω εκ µέρους του συνόλου του
λαού της Πρέβεζας για την αποκατάσταση και τη διόρθωση µιας
πραγµατικής αδικίας η οποία υπάρχει όλα αυτά τα χρόνια. Το
ΕΣΥ αποτελεί τον κύριο πυλώνα περίθαλψης στη χώρα µας για
την αντιµετώπιση των αναγκών της υγείας, σε όλο το φάσµα της
φροντίδας και θεωρώ πολύ σηµαντικό ότι η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας και ο Πρωθυπουργός ακόµη και κατά τις προγραµ-
µατικές δηλώσεις το έθεσε ως πρώτη προτεραιότητα για την κοι-
νοβουλευτική αυτή θητεία.

Δυστυχώς, όπως και σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, υπάρχουν σηµαντικά προβλήµατα σε έλλειψη ιατρικού προ-
σωπικού και για τον λόγο αυτόν θα ήθελα να σας συγχαρώ προ-
σωπικά για τη νοµοθετική σας πρωτοβουλία που πήρατε πριν
από λίγο χρονικό διάστηµα, έτσι ώστε για πρώτη φορά στη χώρα
µας να γεφυρωθεί το χάσµα µεταξύ δηµοσίων ιατρών και ιδιωτι-
κών ιατρών. Είναι πραγµατικά ένα εµβληµατικό νοµοσχέδιο το
οποίο θα συµβάλει πάρα-πάρα πολύ στην κάλυψη των αναγκών,
ιδίως στα περιφερειακά νοσοκοµεία. Το ίδιο θα γίνει και µε την
προαναφερόµενη ΚΥΑ µε το Υπουργείο Οικονοµικών, δίνοντας
κίνητρα ουσιαστικά στους γιατρούς να πάνε στα επαρχιακά νο-
σοκοµεία τα οποία αντιµετωπίζουν προβλήµατα, δίνοντάς τους
οικονοµικά κίνητρα. 

Όµως, εγώ θέλω από το Βήµα αυτό της Βουλής να σας ευχα-
ριστήσω και για µια σειρά ακόµα από σηµαντικά βήµατα τα οποία
έχουν γίνει για τη βελτίωση του χώρου της υγείας στον νοµό µου,
στον Νοµό της Πρέβεζας. 

Τον τελευταίο έναν χρόνο, κύριε Υπουργέ και επί δικής σας
υπουργίας, έχουν προκηρυχθεί συνολικά δεκαεπτά θέσεις ια-
τρών και δεκατρείς θέσεις νοσηλευτικού προσωπικού. Για το Γε-

νικό Νοσοκοµείο της Πρέβεζας είναι η πρώτη φορά που συµβαί-
νει κάτι τέτοιο σε τόσο µεγάλη κλίµακα και τόσο µεγάλο βαθµό.
Έχουν διατεθεί δύο ασθενοφόρα, ένα στο Κέντρο Υγείας Καναλ-
λακίου και ένα στο Κέντρο Υγείας Θεσπρωτικού. Έχουν εγκριθεί
325.000 ευρώ για το Γενικό Νοσοκοµείο Πρέβεζας για να αλλαχ-
θούν τα παλαιωµένα κρεβάτια της δεκαετίας του 1970 και να
µπουν σύγχρονα. Έχουν ενταχθεί τρία κέντρα υγείας στον µη-
χανισµό του RRF για να µπορέσουν να ανακαινιστούν, αλλά και
ως προς το Νοσοκοµείο της Πρέβεζας εντάχθηκε έστω και την
τελευταία στιγµή το Τµήµα Επειγόντων Περιστατικών προς ανα-
καίνιση στο RRF.

Με τη σηµερινή σας δέσµευση ότι η Πρέβεζα θα είναι και αυτή
πλέον στον υγειονοµικό χάρτη µε τις αδύναµες περιοχές διορ-
θώνεται ένα πρόβληµα το οποίο υπήρχε όλα αυτά τα χρόνια και
αποκαθίσταται η αδικία. Γι’ αυτόν τον λόγο θέλω για µια ακόµη
φορά να σας ευχαριστήσω. Θέλω να ακούσουν όλοι οι άνθρωποι
ότι όλα αυτά τα πράγµατα έγιναν µε την Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας και υπουργίας Άδωνι Γεωργιάδη.

Να είστε καλά!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κυριάκη.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε συνάδελφε. Το καθήκον µας πράττουµε, όχι
περισσότερο. 

Όµως, θέλω να απαντήσω και σε ένα σχόλιο που έκανε ο κύ-
ριος Πρόεδρος ότι αργήσαµε να το καταλάβουµε. Καλά έκανε
και έκανε το σχόλιο. Δεν διαµαρτύροµαι. Το αντίθετο. Ήταν χρή-
σιµο το σχόλιο για να καταλάβετε γιατί αυτό λειτουργεί υπέρ
µας. 

Η Πρέβεζα ήταν άγονη περιοχή Β’. Τι σήµαινε αυτό µέχρι σή-
µερα; Σήµαινε ότι ένας γιατρός που θα ήταν στο µάξιµουµ της
κλίµακας, δηλαδή θα είχε συµπληρώσει τα τρία χρόνια παραµο-
νής, θα έπαιρνε 50 ευρώ τον µήνα. Αυτό θα έπαιρνε µε το µάξι-
µουµ. Αν ήταν έναν χρόνο, θα έπαιρνε 20 ευρώ. Αν ήταν δύο
χρόνια, θα έπαιρνε 30 ευρώ. Κι αν ήταν τρία χρόνια και πάνω, θα
έπαιρνε 50 ευρώ. 

Αυτό ήταν µέχρι τώρα το «άγονο Β’» που είχε η Πρέβεζα. Προ-
φανώς, όταν καταργήθηκε, δεν έκανε καµµία τεράστια διαφορά
στην περιοχή και δεν έγινε καµµία τεράστια φασαρία. 

Τώρα, όµως, γιατί κινητοποιήθηκε η πόλη της Πρεβέζης και ο
αρµόδιος Βουλευτής τον οποίο και ευχαριστώ; 

Διότι µε τη νέα ΚΥΑ, το «άγονο Β’», κύριε Πρόεδρε, είναι 200
ευρώ τον µήνα, ασχέτως αν είσαι ένα ή τρία χρόνια και για δε-
καοκτώ ειδικότητες είναι 400 ευρώ τον µήνα. Άρα, τώρα το να
είσαι «άγονο Β’», αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, έχει πολύ µεγάλη ση-
µασία, ενώ προηγουµένως το να ήσουν «άγονο Β’» είχε σχεδόν
ανούσια σηµασία. 

Αυτός ήταν ο λόγος που αργήσαµε, γιατί κανείς δεν διαµαρ-
τυρήθηκε γιατί το θεωρούσε αυτό ένα ανούσιο κίνητρο. Σήµερα,
όµως, αυτή η Κυβέρνηση αυτό το ανούσιο κίνητρο το κάνει ση-
µαντικό. Κι έτσι απαντάται το ερώτηµά σας.

Κύριε συνάδελφε, θέλω να µεταφέρετε στους ψηφοφόρους
σας και στους συµπολίτες µας του Νοµού Πρεβέζης ότι δεν
υπάρχει καµµία περίπτωση η Κυβέρνηση αυτή να αδιαφορήσει
για την ελληνική επαρχία και για ανθρώπους οι οποίοι επιλέγουν
να µείνουν σε αυτές τις πόλεις και να τους δίνουν ζωή σε εποχές
τόσο µεγάλης δηµογραφικής κρίσης και τόσο µεγάλης αστυφι-
λίας. Ο σκοπός της πολιτικής µας είναι περισσότεροι άνθρωποι
να γεµίζουν τα χωριά µας και τις πόλεις µας στην επαρχία, παρά
λιγότεροι. 

Kαι όλη η πολιτική που εκφράζεται µε την παρούσα πρωτοβου-
λία, µε τη νέα ΚΥΑ και τα νέα κίνητρα, στοχεύει σ’ αυτό πράγµα.
Και φυσικά συµπεριλαµβάνεται και η Πρέβεζα και τα κέντρα
υγείας γύρω-γύρω, όχι µόνο η πόλη.

Θα φέρουµε µέσα στον µήνα Οκτώβριο και τροπολογία για τα
θεσµικά κίνητρα που αφορά τους γιατρούς που θα πηγαίνουν
στα περιφερειακά νοσοκοµεία. Είχα σήµερα συνάντηση µε τον
ΟΕΝΓΕ γι’ αυτό. Την περασµένη εβδοµάδα είχα µε την ΕΙΝΑΠ
και µε τον Πανελλήνιο Ιατρικό Σύλλογο. Ετοιµάζουµε τη σχετική
νοµοθετική πρωτοβουλία για να την ψηφίσουµε µέσα στον Οκτώ-
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βριο. Γιατί µέσα στον Οκτώβριο; Επειδή αρχές Οκτωβρίου θα
γίνει η πρόσκληση για τις άγονες θέσεις όλων των γιατρών των
περιφερειακών νοσοκοµείων, θέλουµε να τρέχει µαζικά η πρό-
σκληση για τις διακόσιες πενήντα θέσεις γιατρών σε περιφερει-
ακά νοσοκοµεία, όλες οι κενές θέσεις θα προκηρυχθούν ταυτό-
χρονα, θα δουλεύει η ΚΥΑ µε τα αυξηµένα µισθολογικά κίνητρα
και η ΚΥΑ που θα βγει για τα θεσµικά κίνητρα. Άρα, θα ξέρουν
πια οι υποψήφιοι γιατροί, που θα θέλουν να πάνε στο περιφερει-
ακό νοσοκοµείο, το σύνολο της πολιτικής για να αποφασίσουν
να πάνε και έτσι να έχουµε µια πολύ καλύτερη ανταπόκριση -
αυτό προσδοκούµε- γιατί σκοπός µας είναι του χρόνου το καλο-
καίρι να έχουµε πολύ καλύτερη στελέχωση των περιφερειακών
νοσοκοµείων γιατί και ο Νοµός Πρεβέζης τους τουριστικούς
µήνες έχει πολύ µεγαλύτερη κίνηση και πρέπει να είµαστε έτοιµοι
για την επόµενη τουριστική περίοδο.

Παρ’ ότι φέτος, κύριε Πρόεδρε, και κλείνω µε αυτό, πήγαµε
πολύ καλύτερα µε τα περιφερειακά νοσοκοµεία από πέρυσι. Εί-
χαµε πολύ καλύτερη ροή των εφηµεριών και η συνεργασία µε
τους ιδιώτες γιατρούς, για την οποία έγινε τόσο µεγάλη φασαρία
το καλοκαίρι, απέδωσε πάρα πολύ καλά σε όλες τις προβληµα-
τικές περιοχές.

Θέλω να ευχαριστήσω τον ιατρικό κόσµο, παρά τις αντιδρά-
σεις και την αντιδικία που είχαµε. Χωρίς να χρειαστεί, αγαπητέ
Δηµήτρη, να βγάλω οποιαδήποτε ΚΥΑ από αυτές για τις οποίες
φωνάζαµε και αντιδικούσαµε -δεν βγήκε τίποτα τέτοιο, όλοι βοη-
θήσαµε- πληρώθηκαν οι θέσεις, βγήκαν οι εφηµερίες και όλα
πήγαν όπως έπρεπε να πάνε. Του χρόνου, όµως, µε τις µόνιµες
θέσεις θα πάµε ακόµα καλύτερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ. Ευχαριστώ κι εγώ για την σαφήνεια µε την οποία
απάντησε.

Θα συνεχίσουµε µε τη δεύτερη, µε αριθµό 1382/13-9-2024,
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Αν-
δρέα Παναγιωτόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Δια
βίου συµφωνητικά εχεµύθειας απαιτεί η 7η Υγειονοµική Περιφέ-
ρεια (ΥΠΕ) οπισθοδροµώντας τη χώρα σε σκοτεινές και αντιδη-
µοκρατικές εποχές».

Έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, κύριε συνάδελφε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πιστεύω, κύριε Υπουργέ, να διαβάσατε την ερώτηση, να είδατε

το συµφωνητικό εχεµύθειας του εργαζόµενου που απαιτεί η 7η

Υγειονοµική Περιφέρεια. Τους καλεί να το υπογράψουν, τους
συµβασιούχους βασικά ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου. Δεν
επαναλαµβάνω, λοιπόν, το ερώτηµα µιας και το έχετε δει, αλλά
πρόκειται για µια αµιγώς αντισυνταγµατική και αντιδηµοκρατική
πρακτική.

Οι υποψήφιοι για εργασία εξαναγκάζονται να υπογράψουν ένα
συµφωνητικό εχεµύθειας το οποίο ισχύει διά βίου και αφορά
κάθε πληροφορία που τυχόν περιέλθει σε γνώση τους κατά την
άσκηση των υπηρεσιακών τους καθηκόντων. Εκτός του ότι µια
τέτοια πρακτική αντιβαίνει στο Σύνταγµα, αλλά και την κείµενη
νοµοθεσία της χώρας, την αρχή της ελευθερίας του λόγου του
άρθρου 14, που περιλαµβάνει και την αρχή της ισότητας, αντι-
βαίνει και σε όσα φέρετε κι εσείς να πιστεύετε, αλλά και το κόµµα
σας, της Νέας Δηµοκρατίας, περί της ελευθερίας και του φιλε-
λεύθερου χαρακτήρα τον οποίον επικαλείστε, κατά την ουσία της
λέξης βέβαια, διότι απ’ ό,τι βλέπουµε περικόπτεται η ελευθερία
εδώ βάναυσα και απολυταρχικά.

Και βεβαίως αφήνετε µια ΥΠΕ ασύδοτη, αν εσείς δεν το γνω-
ρίζετε και δεν είναι υπό την καθοδήγησή σας, να λειτουργεί κατ’
αυτόν τον αυταρχικό τρόπο.

Όµως, τι ακριβώς δραστηριότητες αναπτύσσει η 7η Υγειονο-
µική Περιφέρεια που λέει µέσα ότι είναι όλα απόρρητα, οι επιχει-
ρηµατικές δραστηριότητες κ.α. Ποιες επιχειρηµατικές δραστη-
ριότητες αναπτύσσει και χρειάζεται συµφωνητικό εχεµύθειας;

Ξαναγυρνάµε νοµίζω πολύ πίσω, διότι αυτό προϋποθέτει διοι-
κητικές και ποινικές κυρώσεις στους εργαζόµενους. Θέλω να τις
περιγράψετε τις δραστηριότητες αυτές και βεβαίως να µην µε-
τατρέπετε τις υγειονοµικές περιφέρειες σε απλά νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου, διότι έτσι ευτελίζετε κάθε έννοια δηµο-

σίου και κάθε δηµόσιο συµφέρον. 
Κάνατε τα νοσοκοµεία, ή επιχειρείτε να κάνετε όσα έχουν απο-

µείνει, νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, διότι βάζετε τα πάντα
στην ελεύθερη οικονοµία και στην επιχειρηµατική δραστηριότητα
για να ξεπουληθούν ουσιαστικά τα πάντα.

Όµως, δεν κατάλαβα τι δραστηριότητα αναπτύσσει µια ΥΠΕ.
Γνωρίζετε για τη στέρηση µισθού οκτώ ηµερών στο Νοσοκοµείο
της Καβάλας από τον διοικητή σε γιατρό γιατί µίλησε, λέει. Μα,
πού ζούµε, κύριε Υπουργέ; Πόσο πίσω θα πάµε; Και µην επικα-
λείστε αυτά που επικαλείστε δηµόσια, ενδεχοµένως για να κά-
νετε θόρυβο, τη «συµµορία της µιζέριας» και άλλα τινά που λέτε,
διότι όλα αυτά γυρίζουν µπούµερανγκ στο κεφάλι σας.

Είδατε, την ΟΕΓΝΕ και την ΕΙΝΑΠ καλέσατε χθες για να δια-
βουλευθείτε και να πείτε για τα κίνητρα στις άγονες περιοχές,
παρ’ όλο που κι εµείς και τα άλλα κόµµατα της Αριστεράς –θα
έλεγα- έχουµε καταθέσει και προτάσεις και κίνητρα για τις άγο-
νες περιοχές. Ουδέποτε τα δεχθήκατε και πηγαίνετε τώρα, αφού
απέτυχε πλήρως η πολιτική σας, να τα «µπαλώσετε» και να δώ-
σετε κάτι.

Νοµίζω ότι το σιωπητήριο που έχετε κηρύξει για τους εργαζό-
µενους στο ΕΣΥ δεν µας αξίζει, δεν µας ανήκει, το επιστρέφουµε
πίσω και καλό είναι να πάρετε κι εσείς θέση και να µαζέψετε λίγο
τα πράγµατα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Εδώ,

πραγµατικά, αξίζει να λεχθεί από τη θεία λειτουργία το: «Ο Θεός,
ιλάσθητί µοι τω αµαρτωλώ και ελέησόν µε». Τι ρωτάτε; Εάν το
σύµφωνο εχεµύθειας –και θα το εξηγήσω- γυρνάει την Ελλάδα
σε χρόνους σκοτεινούς, σε χρόνους αντιδηµοκρατικούς και πα-
ραβιάζει τα δικαιώµατα των εργαζοµένων; Το σύµφωνο εχεµύ-
θειας έχετε καταλάβει έστω τι περιλαµβάνει;

Το σύµφωνο εχεµύθειας, το οποίο πράγµατι ο διοικητής της
7ης ΥΠΕ έχει ζητήσει να υπογράψουν οι γιατροί, απορρέει ως
υποχρέωση από την ευρωπαϊκή οδηγία για την προστασία των
προσωπικών δεδοµένων, τη GDPR. Η εχεµύθεια δεν είναι για να
µην µιλάνε για το τι συµβαίνει γενικώς στο νοσοκοµείο, αλλά
αφορά το ότι απαγορεύεται να διαδίδουν προσωπικά δεδοµένα
των ασθενών που διαχειρίζονται. Αυτό είναι το συµφωνητικό εχε-
µύθειας. Και συνδέετε τώρα το συµφωνητικό εχεµύθειας που
έχει εγκρίνει η νοµική υπηρεσία της 7ης ΥΠΕ κατ’ εφαρµογή της
ευρωπαϊκής οδηγίας για την προστασία προσωπικών δεδοµένων
που αφορά σε εχεµύθεια ως προς τα προσωπικά δεδοµένα και
το παρουσιάζετε ως γενικό σιωπητήριο που δήθεν βάζουµε
στους γιατρούς και στους υπολοίπους για να µην λένε τι γίνεται
στα νοσοκοµεία. Έλα Χριστέ και Παναγία! Με συγχωρείτε.

Για να καταλάβετε πόσο τυραννικός Υπουργός είµαι και πόσο
βάζουµε οκταήµερα πρόστιµα για να µην µιλάνε οι εργαζόµενοι
στο Facebook και πόσο απαγορεύω τη διαµαρτυρία, εγώ ο ίδιος,
ο κακός Γεωργιάδης, όποτε πάω ο καψερός σε νοσοκοµείο –και
έχω πάει µέχρι τώρα σε πενήντα πέντε και σε µερικά δύο και
τρεις φορές- από την ώρα που κατεβαίνω από το αυτοκίνητο
µέχρι την ώρα που γυρίζω, κάνω Facebook live. Αν µπείτε στην
ιστοσελίδα µου θα δείτε αυτούς που µε βρίζουν, τα πανό, εµένα
που τους φωνάζω. Όλα αυτά τα ενσταντανέ που τσακώνοµαι µε
τον «άλφα» ή τον «βήτα» και µου κάνουν και κακό, αυτά που παί-
ζουν τα κανάλια από το δικό µου Facebook live είναι. Όχι µόνο
δεν τους απαγορεύω να µιλάνε, αλλά τους προβάλλω κιόλας.

Στη Λέρο έγινε το εξής καταπληκτικό περιστατικό. Ήρθε µια
κυρία, κύριε Πρόεδρε, και µου φώναζε. Ήθελε να διαµαρτυρηθεί
γιατί –δεν ξέρω ακριβώς- την καθυστερούσαν για µια αξονική το-
µογραφία. Το σέβοµαι. Και φώναζε στον Υπουργό. Και φώναζε,
φώναζε, φώναζε. Καµµία αντίρρηση. Την πήρα µέσα για να ακού-
σει –δεν ξέρω αν το είδατε- και στο τέλος τόσο πολύ που µε συµ-
πάθησε άρχισε να µου σκουπίζει τον ιδρώτα από το µέτωπο γιατί
είχα ιδρώσει.

Εγώ θα εµποδίσω σε κάποιον να µιλήσει; Μα είστε τώρα µε τα
καλά σας; Πραγµατικά, είστε µε τα καλά σας;

Προφανώς λοιπόν η ερώτησή σας δεν αφορά ούτε σε καµµιά
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δική µου βούληση, ούτε της Κυβέρνησης να φιµώσουµε οποιον-
δήποτε διαµαρτυρόµενο. Ό,τι θέλουν ας λένε. Δεν µπορούν
όµως να αποκαλύπτουν προσωπικά δεδοµένα γιατί το απαγο-
ρεύει η ευρωπαϊκή νοµοθεσία. Και σε περίπτωση που δεν έχουν
καταλάβει πολύ καλά τι συµπεριλαµβάνεται στην GDPR για τα
προσωπικά δεδοµένα, το γράφουµε και σε ένα χαρτί για να µην
πουν αύριο: «Δεν είχα καταλάβει ότι αυτό συµπεριλαµβάνεται
στα προσωπικά δεδοµένα». Τόσο απλά, κύριε συνάδελφε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μιλάει γρήγορα ο Υπουργός και δεν προλαβαίνω να τα πιάσω

όλα.
Θέλω να πω, κύριε Υπουργέ, ότι και τα προσωπικά δεδοµένα

προστατεύονται µε τον Κανονισµό και µάλιστα προστατεύονται
για τα φυσικά πρόσωπα, όχι για τα νοµικά πρόσωπα, από τον Γε-
νικό Κανονισµό, να το ξέρετε. Μάλιστα, ο Συνήγορος του Πολίτη
θέτει την προϋπόθεση να αποφεύγεται η προσχηµατική επίκληση
αυτών των περιορισµών που λέτε. Και για το συγκεκριµένο λέει
ότι έχουµε δικαίωµα στην πληροφόρηση. Η Ευρωπαϊκή Ένωση
και ο ΟΟΣΑ µιλάνε για ανοιχτή διακυβέρνηση και ανοιχτά δεδο-
µένα, κριτική και νόµιµο έλεγχο από την κοινωνία και τους πολί-
τες. Μας λέτε ότι το συµφωνητικό αυτό -τάχα µου- κατατείνει
στην προστασία των προσωπικών δεδοµένων, ενώ ο Γενικός Κα-
νονισµός λέει ρητά ότι πρόκειται για φυσικά πρόσωπα και όχι για
νοµικά. Απλώς είναι προσχήµατα αυτά που χρησιµοποιείτε.

Και βεβαίως η κριτική πάντα ενοχλεί και πολύ περισσότερο ο
συνδικαλισµός. Όµως, εδώ θα ήθελα να σας πω, κύριε Υπουργέ,
να δείχνετε µεγαλύτερο σεβασµό στον συνδικαλισµό και να τον
ακούτε πολύ περισσότερο, γιατί αν τον είχατε ακούσει και στους
σιδηροδρόµους δεν θα είχαµε Τέµπη σήµερα, θα είχαµε γλιτώσει
ένα τεράστιο έγκληµα, θα είχαµε γλιτώσει πολλές ζωές.

Αυτό δε ισχύει και για το υγειονοµικό σύστηµα. Οι γιατροί και
το λοιπό προσωπικό κάνουν ευσυνείδητα τη δουλειά τους. Ση-
κώνουν το µεγάλο φορτίο. Σεβαστείτε τους, δώστε τους την
ελευθερία των κινήσεων. Μην φωνάζετε, µην τους υβρίζετε, γιατί
όπου πάτε γίνεται φασαρία, πιθανότατα για επικοινωνιακούς λό-
γους. 

Νοµίζω, ως γιατροί και ως υπηρέτες του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας, αξίζουµε µεγαλύτερο σεβασµό, απαιτούµε περισσότερη
ελευθερία, µέσα σε αυτό το δυσβάσταχτο κλίµα στο οποίο λει-
τουργούµε, κύριε Υπουργέ.

Όπως ξέρετε, δεν αναφέροµαι προσωπικά συνήθως, αλλά
όταν σήµερα έχουµε πέντε χιλιάδες γιατρούς στη Γερµανία, εί-
κοσι χιλιάδες γιατρούς στην Ευρώπη, πώς θα ανασχεθεί αυτό το
κλίµα; Με αυτά τα µικρά που δίνετε ως κίνητρα; Είναι πολύ λίγα
για τις άγονες περιοχές. Οι άγονες περιοχές θέλουν γενναία στή-
ριξη, όχι µόνον οικονοµική. Από πολλές απόψεις θέλουν στήριξη
για να µπορέσουµε να διατηρήσουµε και να φτιάξουµε δηµογρα-
φικό ανάχωµα, να έχουµε ανάσχεση, αλλά και επιστηµονικό ανά-
χωµα για να µην µας φύγει ο επιστηµονικός κόσµος, ο οποίος
είναι εξειδικευµένος κόσµος, από τα δηµόσια πανεπιστήµια της
χώρας µας, και ουσιαστικά τον εξάγουµε στη Γερµανία και στην
Ευρώπη.

Νοµίζω ότι αυτό το συµφωνητικό ούτε χρειάζεται, ούτε προ-
ϋποτίθεται, ούτε εξυπηρετεί κάτι. Τώρα, άµα αρχίσετε να φωνά-
ζετε πάλι ή να επιτίθεστε σε προσωπικό επίπεδο, τι να σας πω;
Θα πω ότι είστε το ροντβάιλερ της Νέας Δηµοκρατίας. Έτσι είπε
ο Καρατζαφέρης σήµερα. Αν σας αρµόζει αυτός ο ρόλος, κύριε
Υπουργέ, τι να σας πω εγώ;

Δεν έχω να πω τίποτα άλλο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Παναγιωτόπουλε.
Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Έχε-

τε τον λόγο µου, κάνω αυστηρή δίαιτα, προσπαθώ να αδυνατίσω
για να µην µοιάζω µε ροντβάιλερ, αλλά δεν τα έχω καταφέρει,
προφανώς.

Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς, απ’ ό,τι κατάλαβα από τη δευ-
τερολογία σας, το κοµµάτι του συµφώνου εχεµύθειας πήγε πε-

ρίπατο. Άρα, κάνουµε λίγο πιο µεγάλη συζήτηση, καµµία αντίρ-
ρηση.

Πρώτα απ’ όλα ως προς τη φράση µου: «Συµµορία της µιζέ-
ριας» θέλω να πω τα εξής. Ξέρω ότι ενοχλεί. Δεν είναι δικιά µου.
Την έχω αντιγράψει από έναν άνθρωπο που τον θεωρώ έναν από
τους καλύτερους περιφερειάρχες της χώρας, τον κ. Γιώργο Χα-
τζηµάρκου από το Νότιο Αιγαίο.

Βρέθηκα µαζί του στη Ρόδο φέτος το καλοκαίρι, κατά την επί-
σκεψή µου στο εκεί νοσοκοµείο, και άρχισε να τους λέει: «Είστε
η συµµορία της µιζέριας, είστε η συµµορία της µιζέριας».

Ο κ. Χατζηµάρκου –για να ξέρετε- επανεξελέγη περιφερειάρ-
χης µε 70%. Οι επτά στους δέκα τον έχουν ψηφίσει. Ένας άν-
θρωπος που έχει εκλεγεί µε το 70% -άρα, έχει όχι απλά αποδοχή,
αλλά πάνδηµη λαϊκή αποδοχή- έχει καταλάβει το αυτονόητο.
Αυτό που δεν καταλαβαίνετε εσείς που πάτε για το τρία. Ποιο
είναι; Ότι δεν σηµαίνει ότι κάθε διαµαρτυρία είναι σωστή ούτε
ότι όταν κάποιος διαµαρτύρεται, έχει πάντα δίκιο. Διότι ναι, αγα-
πητέ συνάδελφε, υπάρχουν και επαγγελµατίες διαµαρτυρόµενοι
στην Ελλάδα. 

Πρέπει δε να σας πω αυτούς που εγώ τους αποκαλώ ως συµ-
µορία της µιζέριας, δηλαδή συνδικαλιστές κυρίως στον χώρο της
υγείας, όταν ήσασταν εσείς κυβέρνηση είχατε µε αυτούς µετω-
πική σύγκρουση. Με τη δε ΠΟΕΔΗΝ, ο κ. Πολάκης είναι ακόµη
στα δικαστήρια γιατί έχουν βριστεί και αλληλοµηνυθεί και έχουν
γίνει οι σχετικές δίκες. Ο κ. Πολάκης δεν τους έλεγε «συµµορία
της µιζέριας», τους έβριζε κανονικότατα και του κάναν µήνυση
για εξύβριση και συκοφαντική δυσφήµιση.

Άρα λοιπόν και εσείς όταν κυβερνήσατε µε τους δικούς σας
Υπουργούς, είχατε πικράν πείραν της «συµµορίας της µιζέριας».
Αυτή η έκφραση που χρησιµοποιώ εγώ, η «συµµορία της µιζέ-
ριας», είναι πολύ ήπια έκφραση µπροστά σε ό,τι κάνατε στη δική
σας εποχή. Διότι πράγµατι –εγώ θέλω να είµαι δίκαιος- διαµαρ-
τυρία µπορεί να υπάρχει και να είναι και σωστή, αρκεί να γίνεται
µεταξύ ανθρώπων που µπορούν να ανταλλάξουν επιχειρήµατα
και να συνεννοηθούν. Αν υπάρχει διαµαρτυρία µόνο για τη δια-
µαρτυρία, µε συγχωρείτε, αυτή είναι η «συµµορία της µιζέριας».

Λέω για παράδειγµα ότι όταν είδα για πρώτη φορά την ΕΙΝΑΠ
στο γραφείο µου στη δεύτερή µου θητεία, το πρώτο αίτηµα που
µου θέσανε ήταν η αυτοτελής φορολόγηση των εφηµεριών. Αυτό
ήταν το πρώτο. Και τους είπα ότι είναι πολύ δύσκολο, η Κυβέρ-
νηση έχει δώσει 20% αύξηση στις εφηµερίες εις αντιστάθµισµα
που δεν σας δίνει αυτοτελή φορολόγηση γιατί το Υπουργείο Οι-
κονοµικών διαφωνεί για κάποιους λόγους. «Όχι, θέλουµε την αυ-
τοτελή φορολόγηση, γιατί πάµε 40% και χάνουµε το µισό εισό-
δηµά µας κ.λπ.». Πολύ ωραία. Δέχθηκα –και τους το είπα- ότι
θεωρώ πως ήταν σοβαρό και σωστό αυτό που µου έλεγαν και θα
έδινα µάχη για να το πετύχω. Πραγµατικά, δούλεψα, όπως δου-
λεύουν οι Υπουργοί, ενδοκυβερνητικά και ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός το ανακοίνωσε στη ΔΕΘ και πράγµατι θα έχουµε από του
χρόνου αυτοτελή φορολόγηση όλων των εφηµεριών των για-
τρών. Πολύ ωραία, 22%.

Σε συνάντησή µου µετά από την εξαγγελία του κυρίου Πρω-
θυπουργού όπου περιµένω να µου πουν, κύριε Υπουργέ, σας κα-
τηγορούµε για διακόσια πράγµατα, αλλά αυτό που το ζητάγαµε
από πενήντα κυβερνήσεις, εσείς το κάνατε πράξη. Η πρώτη τους
κουβέντα ήταν «σιγά τα ψίχουλα!». Μα, συγγνώµη ρε παιδιά, άµα
είναι «σιγά τα ψίχουλα», γιατί το ζητάγατε από πενήντα Υπουρ-
γούς; Διαλέξτε. Ή ήταν κάτι σηµαντικό και καλώς το ζητάγατε
από πενήντα Υπουργούς, άρα πείτε και ένα µπράβο στον Μητσο-
τάκη που σας το έκανε ή δεν ήταν σηµαντικό και άρα εσείς ερ-
χόσαστε σε πενήντα Υπουργούς να ζητάτε κάτι το οποίο δεν είναι
σηµαντικό. Αυτό είναι η «συµµορία της µιζέριας»! Συµµορία της
µιζέριας είναι άνθρωποι που οτιδήποτε καλό και να συµβεί, θα
προσπαθήσουν να σου πουν ότι είναι κακό. Παραδείγµατος
χάριν, εξηγώ πριν στον κύριο Πρόεδρο –εσείς είστε γιατρός, δεν
µπορεί να µην τα ξέρετε, ο κύριος Πρόεδρος δεν είναι υποχρε-
ωµένος να τα ξέρει- τι κάναµε στα άγονα έως τον Υπουργό
Υγείας, Άδωνι Γεωργιάδη από το 1987. Είσαι γιατρός σε «άγονο
Β’». Έπαιρνες τον πρώτο χρόνο 15 ευρώ, τον δεύτερο χρόνο 20
ευρώ, τον τρίτο χρόνο 50 ευρώ –τα νούµερα είναι ενδεικτικά, το
50 είναι το ταβάνι- και έπαιρνες συν 50 ευρώ τον µήνα για όσον
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καιρό έµενες στο νοσοκοµείο. Δηλαδή, 50 ευρώ επί δώδεκα
µήνες έπαιρνες 600 ευρώ τον χρόνο επιπλέον. Τώρα, ο ίδιος για-
τρός µε το ίδιο «άγονο Β’» παίρνει 200 ευρώ τον µήνα, δηλαδή
2.400 ευρώ τον χρόνο και, εάν είναι σε δεκαοκτώ ειδικότητες,
δεν παίρνει 2.400 ευρώ τον χρόνο, παίρνει 4.800 ευρώ τον χρόνο
επιπλέον του µισθού του.

Εσείς είστε ένας Βουλευτής ενός κόµµατος που κυβέρνησε
και δίνατε στην εποχή σας 600 ευρώ. Εµείς δίνουµε από σήµερα
έως 4.800 ευρώ. Είναι δυνατόν, λοιπόν, εσείς που δίνατε τα 600
ευρώ να λέτε σε µένα τι ψίχουλα τους δώσατε; Μα, είναι δυνα-
τόν; Ε, ναι λοιπόν, σας λέω ότι είστε η «συµµορία της µιζέριας»,
διότι εάν σας ενδιέφερε το εισόδηµα των γιατρών, θα λέγατε
«µπράβο που τα 600 ευρώ που έπαιρναν µέχρι τώρα τα κάνατε
2.400 και έως 4.800 ευρώ, αλλά ξέρετε, κύριε Υπουργέ, η ζωή
έχει αυξηθεί, τα ενοίκια είναι πιο µεγάλα, οι γιατροί φεύγουν στο
εξωτερικό, πρέπει να τα κάνετε παραπάνω». Και εκεί να γίνει η
κουβέντα µεταξύ σοβαρών ανθρώπων και να σας πω «πράγµατι,
µήπως δεν φθάνουν τα 4.800 ευρώ και πρέπει να τα κάνουµε
5.800 ευρώ, ξέρω εγώ;». Αυτή είναι η κουβέντα των φυσιολογι-
κών, κανονικών ανθρώπων.

Εσείς, λοιπόν, είστε η «συµµορία της µιζέριας» γιατί και 50.000
ευρώ τον µήνα να τους δίναµε, πάλι ψίχουλα θα µας λέγατε ότι
τους δίνουµε. Αυτό είναι το πρόβληµα. Και όπως το κάνετε εσείς,
έτσι το κάνουν και αυτοί οι συνδικαλιστές που τώρα τους συµ-
παθείτε γιατί είστε Αντιπολίτευση, αλλά τους έχετε µηνύσει
όλους όταν ήσασταν κυβέρνηση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Θα συνεχίσουµε τώρα µε τη δεύτερη µε αριθµό 1383/13-9-

2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσ-
σαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Δηµιουργία αίθουσας ανάνηψης στο ενδοσκο-
πικό εργαστήριο της Γαστρεντερολογικής Κλινικής του Θεαγέ-
νειου Αντικαρκινικού Νοσοκοµείου Θεσσαλονίκης (ΑΝΘ)».

Η κ. Νοτοπούλου έχει τον λόγο για δύο λεπτά να πρωτολογή-
σει.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, µε αυτήν την ερώτηση που σας θέτουµε σή-
µερα επανερχόµαστε στην αναγκαιότητα της δηµιουργίας αίθου-
σας ανάνηψης στο ενδοσκοπικό εργαστήριο της Γαστρεντερο-
λογικής Κλινικής του Θεαγένειου Αντικαρκινικού Νοσοκοµείου
Θεσσαλονίκης. Γνωρίζετε πως πρόκειται για το µοναδικό αντι-
καρκινικό νοσοκοµείο της Βόρειας Ελλάδας, πως δέχεται εννιά
χιλιάδες ασθενείς και τους περιθάλπει σε µηνιαία βάση και γνω-
ρίζετε πως στην ενδοσκοπική µονάδα του Γαστρεντερολογικού
Τµήµατος πραγµατοποιούνται τεσσεράµισι χιλιάδες ενδοσκοπή-
σεις ετησίως, ενώ το µοναδικό σε δηµόσιο νοσοκοµείο στη Βό-
ρεια Ελλάδα εντεροσκόπιο δεν χρησιµοποιείται λόγω ελλείψεως
χώρου. Το γνωρίζετε και αυτό.

Συγκεκριµένα, από τον Μάρτιο του 2024 σας είχαµε υποβάλει
ερώτηση µετά από τη δηµοσιοποίηση µιας φωτογραφίας που θα
σας την καταθέσω ξανά στα Πρακτικά µε ένα περιστατικό ανά-
νηψης ασθενούς σε πλαστικά καθίσµατα στην αίθουσα αναµονής
µετά από ενδοσκοπική εξέταση.

Θα καταθέσω, λοιπόν και την ανάρτηση του διευθυντή του Γα-
στρεντερολογικού Τµήµατος µε την επίµαχη φωτογραφία µετά
από συναίνεση των παρευρισκοµένων.

Σε κοινή ανακοίνωσή τους στις 7 Μαρτίου του 2024 η Ελληνική
Γαστρεντερολογική Εταιρεία και η Επαγγελµατική Ένωση Γα-
στρεντερολόγων Ελλάδας επισηµαίνουν και εξηγούν ότι σύµ-
φωνα µε τις κατευθυντήριες οδηγίες, ευρωπαϊκές εταιρείες
ενδοσκοπήσεων, της αµερικανικής, του Παγκόσµιου Οργανισµού
Υγείας, αλλά και των αντίστοιχων ελληνικών εταιρειών, κάθε εν-
δοσκοπική µονάδα θα πρέπει να διαθέτει χώρο ανάνηψης κατάλ-
ληλα εξοπλισµένο και σε χωροταξική επαφή µε τις αίθουσες
ενδοσκοπήσεων για την παραµονή των ασθενών για όσο χρει-
αστεί.

Το συγκεκριµένο νοσοκοµείο που αφορά η ανάρτηση δεν δια-

θέτει αίθουσα ανάνηψης και το σχετικό αίτηµα του τµήµατος
είναι σε εκκρεµότητα από τριετίας τουλάχιστον. Θα την κατα-
θέσω και αυτήν στα Πρακτικά, κύριε Πρόεδρε.

Και επανέρχοµαι: Αφ’ ενός, επειδή µε την απάντηση που µου
δώσατε έναν µήνα και δέκα µέρες µετά την ερώτηση, επικαλού-
µενος το δυσβάσταχτο οικονοµικό κόστος της µεταφοράς της
κλινικής και όλων των ενδοσκοπικών εργαστηρίων, ουσιαστικά
τότε µας παραπέµψατε στη δηµιουργία του νέου αντικαρκινικού
νοσοκοµείου, η οποία όµως παραµένει στα χαρτιά και µε άγνω-
στο χρόνο παράδοσης. Ενηµερώστε µας λοιπόν, µακάρι να προ-
χωράει. Όπως δεσµευθήκαµε και πρόσφατα µε την επίσκεψή
µας στο «Θεαγένειο», θα είµαστε πάνω από αυτό το θέµα, γιατί
µας ενδιαφέρει όλους. Είναι έργο για την πόλη, είναι έργο για τη
χώρα, είναι ένα κρίσιµο έργο ζωής.

Πέντε µήνες, όµως, µετά την απάντησή σας δεν υπάρχει θε-
τική εξέλιξη ούτε καµµία αλλαγή σε σχέση µε τη δηµιουργία αί-
θουσας ανάνηψης στο ενδοσκοπικό εργαστήριο του «Θεαγέ-
νειου». Το διαπιστώσαµε στην επίσκεψή µας λίγες µέρες πριν µε
την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ. Άρα, λοιπόν, σας καλώ
να µας απαντήσετε γιατί εκκρεµεί αυτό το αίτηµα για τρία χρόνια
τουλάχιστον; Θα µπορούσατε να είχατε αξιοποιήσει και την πε-
ρίοδο της πανδηµίας για να το λύσετε αυτό. Επίσης, σε ποιες
ενέργειες προτίθεστε να προβείτε για να δηµιουργηθεί αυτή η
αίθουσα ανάνηψης γιατί αυτές οι εικόνες δεν περιποιούν τιµή σε
κανένα. Πάνω απ’ όλα είναι η ασφάλεια και η αξιοπρέπεια των
ασθενών!

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αικατερίνη (Κατερίνα) Νοτο-

πούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Νοτοπούλου.

Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κατ’

αρχάς, ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση. Είναι σωστή και θίγει
ένα καίριο ζήτηµα και οι σχετικές εικόνες που έχετε στα χέρια
σας και δείχνετε, όταν κυκλοφόρησαν στα µέσα µαζικής επικοι-
νωνίας, προκάλεσαν και τη δική µου παρέµβαση, κύριε Πρόεδρε,
καθώς και τη διενέργεια ένορκης διοικητικής εξέτασης για ποιο
λόγο έχει συµβεί αυτό και θέλω να εξηγήσω για ποιο λόγο τη διέ-
ταξα.

Οι συγκεκριµένες εικόνες ανέβηκαν από κάποιον γιατρό που
ζητά να δηµιουργηθεί ξεχωριστή αίθουσα ανάνηψης. Μάλιστα.
Θα ήταν καλό να υπάρξει ξεχωριστή αίθουσα ανάνηψης; Πιθα-
νότατα ναι. Δεν είµαι απολύτως ειδικός για να το κρίνω. Μπορώ
να σας πω µετά βεβαιότητας την απάντηση της υπηρεσίας ότι
σύµφωνα µε τον ισχύοντα κανονισµό του νοσοκοµείου που ισχύει
από το 2012, δεν προβλέπεται η ύπαρξη ενδοσκοπικού εργαστη-
ρίου ως αυτοτελούς εργαστηρίου. Εποµένως, εφόσον δεν πρό-
κειται για ανεξάρτητο εργαστήριο, δεν µπορεί να υπάρξει
σχετική πρόβλεψη για ανεξάρτητη αίθουσα ανάνηψης.

Άρα, υπάρχει ένα διαδικαστικό ζήτηµα που δεν επιτρέπει τη
δηµιουργία ξεχωριστής αίθουσας ανάνηψης, ανεξάρτητης -το
τονίζω το «ανεξάρτητης»- χωρίς αλλαγή του ισχύοντος κανονι-
σµού, του οργανογράµµατος δηλαδή του νοσοκοµείου. Είµαστε
σε µία διαδικασία, που συζητούµε αλλαγές πολλών οργανογραµ-
µάτων πολλών νοσοκοµείων. Πιθανότατα θα έκανα και αυτό. 

Όµως, αυτό δεν σηµαίνει ότι πρέπει να αφήνουν τον κόσµο,
εάν χρειάζεται να ξαπλώσει, στο παγκάκι που είχε η συγκεκρι-
µένη φωτογραφία. Διότι την ίδια ώρα, την ίδια ηµέρα αυτής της
φωτογραφίας, το νοσοκοµείο είχε σε άλλους ορόφους δεκάδες
κενά κρεβάτια, όπου θα µπορούσε, εάν το επιθυµούσε, ο θερά-
πων ιατρός να είχε µετακινήσει αυτόν τον ασθενή, που τον πα-
ρακολουθείτε να είναι ξαπλωµένος στο παγκάκι, ώστε να έχει
πάει σε κρεβάτι και να έχει ανθρώπινη περίθαλψη, αυτό δηλαδή
που θέλουµε όλοι για το ΕΣΥ. 

Άρα, είναι απόλυτη ευθύνη αυτού που τον άφησε να ξαπλώσει
στο παγκάκι, για να τον βγάλει φωτογραφία και να τον ανεβάσει
στα social media. Απαράδεκτη πράξη, που ήθελε µε αυτόν τον
τρόπο να δυσφηµίσει το ΕΣΥ και έχουν επιληφθεί επ’ αυτού διοι-
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κητικές διαδικασίες.
Εγώ, λοιπόν, δεν παίζω µε το ΕΣΥ και την εικόνα του. Το ΕΣΥ

µπορεί να έχει πάρα πολλά προβλήµατα, αγαπητή κυρία συνά-
δελφε. Αυτονόητο για ένα τόσο δαιδαλώδες δηµόσιο σύστηµα. 

Για να έχετε µία τάξη µεγέθους, πρέπει να σας πω ότι το ΕΣΥ
εξυπηρετεί την ηµέρα ογδόντα οκτώ χιλιάδες ανθρώπους, κύριε
Πρόεδρε. Είκοσι πέντε εκατοµµύρια περιστατικά τον χρόνο δια-
χειρίζεται το ΕΣΥ σε εκατόν τριάντα τέσσερα νοσοκοµεία, σε
τριακόσια πενήντα επτά κέντρα υγείας, σε χίλια τετρακόσια ένα
περιφερειακά ιατρεία. Είναι δυνατόν να πηγαίνουν όλα τέλεια και
να µην γίνει κάπου, κάτι, που να µην έχει πάει όπως το θέλουµε;
Εάν µένουµε µόνο σε αυτό το κάτι και οι ίδιοι οι εργαζόµενοι στο
ΕΣΥ το κάνουν σηµαία για προσωπικούς σκοπούς, τότε στην
ουσία βλάπτουµε το ίδιο το σύστηµα και αυτό είναι απαράδεκτο.

Επίσης, πρέπει να σας πω ότι είχα την τύχη πριν από λίγες ηµέ-
ρες, λίγο πριν τη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης, να επισκεφθώ
τη Μονάδα Ηµερήσιας Νοσηλείας του «Θεαγενείου» Νοσοκο-
µείου, τη Μονάδα «Νίκος Κούρκουλος», η οποία αποτελεί δωρεά
της κ. Μαριάννας Λάτση. Φαντάζοµαι ότι ως Βουλευτής, κύριε
Παναγιωτόπουλε, την έχετε επισκεφθεί.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Πρό-

κειται περί ενός κοσµήµατος! Είναι ενταγµένη στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας. 

Εγώ δεν σας κρύβω ότι συγκινήθηκα, όταν πήγα και την είδα.
Θέλω να ευχαριστήσω και δηµόσια την κ. Μαριάννα Λάτση για
αυτή την προσφορά της και να πω ότι είµαστε κοντά στο να κά-
νουµε ανακοίνωση και για τρίτη µονάδα στην Ελλάδα. Η πρώτη
Μονάδα «Νίκος Κούρκουλος» είναι στον «Άγιο Σάββα». Η κ.
Λάτση έχει εκφράσει τη βούληση να δωρίσει και τρίτη Μονάδα
Νοσηλείας «Νίκος Κούρκουλος» σε άλλη περιοχή της χώρας.
Δεν κάνω την ανακοίνωση τώρα, γιατί θέλω να τελειώσει η µε-
λέτη και να µπορούµε να την ανακοινώσουµε όπως πρέπει.
Όµως, η ίδια έχει αυτή την πολύ µεγάλη βούληση, να βοηθήσει
τους συµπολίτες της και την ευχαριστώ. 

Ξέρετε, κυρία συνάδελφε, όταν πήγα προχθές, συγκινήθηκα,
γιατί θυµήθηκα τη µητέρα µου. Τη µητέρα µου την έχασα από
λευχαιµία, κύριε Πρόεδρε, στις 9 Δεκεµβρίου 1993 στο «Λαϊκό»
Νοσοκοµείο. Δεν έχει υπάρξει ούτε µία ηµέρα που να µην έχω
σκεφθεί τη µητέρα µου εδώ και τριάντα ένα χρόνια. Ξέρετε πώς
πέθανε; Έκανε τη χηµειοθεραπεία σε µία καρέκλα και της έπαιρ-
να από το σπίτι κουβέρτα. Έκανε µονοκλωνικά αντισώµατα, µία
πρωτοποριακή τότε θεραπεία. Σήµερα πηγαίνεις στη Μονάδα
Ηµερήσιας Νοσηλείας «Νίκος Κούρκουλος» του «Θεαγενείου»,
µε δωρεά της κ. Λάτση, και παρέχει την τέλεια φροντίδα στον
ασθενή, την καλύτερη που µπορεί να φανταστεί κάποιος στον
πλανήτη για ανθρώπους που δίνουν αυτή την πολύ µεγάλη µάχη.
Δεν είναι, λοιπόν, όλα για πέταµα στο ΕΣΥ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Όσον αφορά στις κυβερνητικές πρωτοβουλίες -και κλείνω µε
αυτό-, το νέο «Θεαγένειο» Νοσοκοµείο στη Θεσσαλονίκη στο
Στρατόπεδο Καρατάσιου είναι πλέον καθ’ οδόν. Ενεκρίθη από τη
διυπουργική επιτροπή ΣΔΙΤ πριν από λίγες ηµέρες µε δική µου
εισήγηση. Έχει γίνει η σύµβαση παραχώρησης από το Υπουρ-
γείο Άµυνας προς το Υπουργείο Υγείας, για να µπορούν να
βγουν οι σχετικοί διαγωνισµοί και τα τεύχη δηµοπράτησης του
διαγωνισµού. Έχει οριστικοποιηθεί το κόστος και καλώς εχόντων
των πραγµάτων το 2031 θα είναι έτοιµο, για να µεταστεγαστεί
σε ένα τελείως καινούργιο νοσοκοµείο σαράντα πέντε χιλιάδων
τετραγωνικών µέτρων, που θα είναι το µεγαλύτερο και πιο εξε-
λιγµένο ογκολογικό νοσοκοµείο της Ελλάδος. Έτσι, η Θεσσαλο-
νίκη µέσα στα επόµενα χρόνια θα έχει το νέο παιδιατρικό νο-
σοκοµείο, δωρεά του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος», που θα
είναι το µεγαλύτερο παιδιατρικό νοσοκοµείο στη χώρα και το νέο
ογκολογικό νοσοκοµείο που φτιάχνει το ελληνικό δηµόσιο µε
ΣΔΙΤ στο Στρατόπεδο Καρατάσιου και θα είναι το µεγαλύτερο
ογκολογικό νοσοκοµείο στη χώρα. Με αυτό τον τρόπο δείχνουν
αυτή η Κυβέρνηση και αυτός ο Πρωθυπουργός την πραγµατική
τους βούληση για τη Θεσσαλονίκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Κυρία Νοτοπούλου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευ-

τερολογία σας.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ,

πραγµατικά δυσκολεύοµαι να κατανοήσω την αγανάκτησή σας.
Μας είπατε, εν ολίγοις, ότι δεν θα έπρεπε να είναι αγανακτισµέ-
νοι οι γιατροί και οι νοσηλευτές, δεν θα έπρεπε να είναι αγανα-
κτισµένοι οι ασθενείς της Θεσσαλονίκης, δεν θα έπρεπε να
είµαστε αγανακτισµένοι και να µεταφέρουµε αυτή την οργή και
την αγωνία οι Βουλευτές της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, δεν
θα έπρεπε κανένας να µιλάει, θα έπρεπε να κρύβονται τα προ-
βλήµατα κάτω από το χαλί. Γι’ αυτό και άλλοι συνάδελφοί σας
αγοράζουν χαλιά αρκετά ακριβά, αντί να επενδύσουν εκεί που
επιτάσσουν το δηµόσιο συµφέρον και ο ρόλος σας. 

Πραγµατικά προσπαθώ να καταλάβω τη σκέψη σας. Είπατε ότι
υπάρχει ζήτηµα µε το οργανόγραµµα. Έξι χρόνια κυβερνάτε,
γιατί δεν το αλλάζετε το οργανόγραµµα; 

Μου δώσατε ξανά την απάντηση που µας δώσατε και γραπτώς
στην ερώτηση που σας κατέθεσα τον Μάρτιο. Σας κατέθεσα,
όµως, ταυτόχρονα και στα Πρακτικά επιστολές από οργανισµούς
που αποδεικνύουν πόσο αναγκαίο είναι να δηµιουργηθεί αυτό το
τµήµα. 

Εσείς, λοιπόν, σε αυτή την καταγγελία του προσωπικού και του
γιατρού, των ασθενών που µε αυτοθυσία στηρίζουν το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας και άρα στην πραγµατικότητα τη ζωή των συµ-
πολιτών µου, τι απαντήσατε; Απαντήσατε µε πολιτική δίωξη, εφό-
σον κάνετε ΕΔΕ, αντί να εκλάβετε την ανάρτηση και την αγωνία
τους ως µία ανάγκη να κινητοποιηθεί το πολιτικό προσωπικό της
χώρας και να δώσει λύση στο πρόβληµα. Εσείς αποδώσατε, δη-
λαδή, µία θεωρία πολιτικών ή προσωπικών παιχνιδιών, αντί να αν-
τιµετωπίσετε το ζήτηµα. Δηλαδή, θεωρείτε ότι ένας ασθενής
κάθεται εκεί, ενώ έχει κάπου αλλού να πάει;

Θα ήθελα, λοιπόν, να µας δώσετε και άλλη µία απάντηση. Θα
καταθέσω στα Πρακτικά φωτογραφία αίθουσας, στην οποία γί-
νονται τα ενδοσκοπικά υπερηχογραφήµατα και οι βιοψίες παγ-
κρέατος. Αυτή τώρα είναι εικόνα που περιποιεί τιµή; Είναι µία
εικόνα που είναι αποδεκτή; Την καταθέτω και σας καλώ να πάµε
και µαζί να τη δείτε.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αικατερίνη (Κατερίνα) Νοτο-
πούλου καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα φωτο-
γραφία, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σίγουρα δεν συνάδει µε σύγχρονο χώρο εργασίας σε δηµόσιο
νοσοκοµείο. Μοιάζει µε αποθηκευτικό χώρο. Και δυστυχώς,
όπως έχει αναδείξει πάρα πολλές φορές και ο κ. Παναγιωτόπου-
λος και όλοι οι συνάδελφοί µας στον ΣΥΡΙΖΑ, µαζί µε το ΕΣΥ κα-
ταρρέουν και οι οροφές των νοσοκοµείων, καταρρέει και το
προσωπικό.

Πείτε µας, λοιπόν: Αναισθησιολόγος στο «Παπανικολάου», που
κατέρρευσε και υπέστη εγκεφαλικό από υπερκόπωση εξαιτίας
συνεχών εφηµεριών και εξαντλητικών ωραρίων, ελλείψει προσω-
πικού, ήταν από πολιτική σκοπιµότητα; Τις ακυρώσεις χειρουρ-
γείων και µεταµοσχεύσεων και αυτές τις εντάσσετε σε πολιτική
σκοπιµότητα; 

Αποτέλεσµα δικών σας πολιτικών είναι η πλήρης κατάρρευση
του δηµόσιου συστήµατος υγείας και των λειτουργών του και θα
αναφερθώ µόνο στην έρευνα που έκανε ο Ιατρικός Σύλλογος
Θεσσαλονίκης τον Ιούλιο 2024. Μόλις το 26% των συµπολιτών
µας από την Περιφερειακή Ενότητα Θεσσαλονίκης είναι ικανο-
ποιηµένο από τις προσφερόµενες υπηρεσίες υγείας. Το 66%
απαντά ότι για την ιατρική του περίθαλψη επισκέπτεται ιδιωτικά
ιατρεία. Για την έσχατη δε κορωνίδα της κυβερνητικής σας πο-
λιτικής, για τα απογευµατινά χειρουργεία µε πληρωµή, µόνο το
30% των συµπολιτών µας την αντιµετωπίζει θετικά.

Αυτά τα ευρήµατα εσείς µπορεί να τα θεωρείτε επιβράβευση
της πολιτικής σας, αλλά εµείς λέµε ότι κινδυνεύει η ασφάλεια
των συµπολιτών µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Έρχοµαι στο συγκεκριµένο ερώτηµα και κλείνω, κύριε Πρό-
εδρε.
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Η αναγκαιότητα επέκτασης, αναδιοργάνωσης και εκσυγχρονι-
σµού της ενδοσκοπικής µονάδας, έτσι ώστε να εγγυηθεί και την
ασφάλεια των ασθενών και του προσωπικού δεν είναι καινούργια
και δεν σχετίζεται µε πολιτικές σκοπιµότητες. Υπάρχει πριν από
δύο χρόνια η εκκένωση του ένατου ορόφου µετά από µετακίνηση
της µονάδας ηµερήσιας νοσηλείας σε νέες εγκαταστάσεις. Αυτή
ήταν µία µοναδική ευκαιρία για την ανάπτυξη του γαστρεντερο-
λογικού ογκολογικού τµήµατος και της µονάδας ενδοσκοπή-
σεων. Η διοίκηση του νοσοκοµείου, σε ένα αίτηµα του τµήµατος
για παραχώρηση χώρου τετρακοσίων τετραγωνικών µέτρων για
την αναδιοργάνωσή της µε βάση τις ισχύουσες προδιαγραφές,
παραχώρησε µόνο ενενήντα τετραγωνικά µέτρα στο χώρο ανα-
µονής του ενάτου ορόφου. Είναι µη λειτουργικός χώρος µε βάση
τις µαρτυρίες των γιατρών. Θα προκαλούσε κατάτµηση των πα-
ρεχόµενων υπηρεσιών, οι οποίες προκειµένου να διενεργούνται
µε ασφάλεια, προϋποθέτουν όλους τους χώρους και το προσω-
πικό στον ίδιο όροφο.

Άρα, κύριε Υπουργέ, για µία ακόµη φορά σας παρακαλώ να
αφήσετε κατά µέρος όλες αυτές τις θεατρικές παραστάσεις που
δίνετε κατά συρροή στη Βουλή και επιτέλους να ενσκήψετε πάνω
στα προβλήµατα των πολιτών. Έχετε κάνει ένα δισεκατοµµύριο
απευθείας αναθέσεις τον χρόνο της πανδηµίας από το Υπουρ-
γείο Υγείας και δεν µπορείτε να ρυθµίσετε το αυτονόητο και για
το «Θεαγένειο» και για όλα τα νοσοκοµεία της πόλης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε την
κυρία Νοτοπούλου.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερο-
λογία σας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Όλο
θετικές εκπλήξεις µου έχετε σήµερα στη Βουλή! Πριν ήρθα και
µε το που µπήκα, άκουγα ερώτηση που αφορούσε τη θητεία µου
στο Υπουργείο Ανάπτυξης και τώρα κάθοµαι δίπλα στον κ. Τα-
γαρά. Για όσους δεν το ξέρετε, µιλάµε για τον καλύτερο Υπουρ-
γό. Λύνει τα προβλήµατα σε χρόνο µηδέν. Τον θαυµάζω, το λέω
ειλικρινά. 

Θέλω να σε ευχαριστήσω, Νίκο, µε αυτή την ευκαιρία. Σε είδα
τώρα και ήθελα να το πω.

Έρχοµαι στην ερώτηση. Ακούστε, κυρία συνάδελφε. Σας είπα
εγώ να µην κάνετε ερώτηση; Σας συνεχάρην στην αρχή για την
ερώτηση και σας είπα ότι πολύ καλώς την κάνατε, διότι µου δώ-
σατε την ευκαιρία να απαντήσω για το απαράδεκτο να ανεβάζει
γιατρός στο Facebook αυτή τη φωτογραφία. 

Αντί να πάρει τον ασθενή και να τον βάλει σε κρεβάτι, εφόσον
ο ασθενής πράγµατι ζαλιζόταν και ήθελε να ξαπλώσει, τον άφησε
στο παγκάκι για να τον βγάλει φωτογραφία. Αυτό στηλίτευσα,
γιατί πάνω από την αντιπολίτευση στην Κυβέρνηση προέχει η αν-
θρωπιά. 

Είσαι γιατρός, κύριε. Τον βλέπεις στο παγκάκι και τον αφήνεις
για να βρίζει τον Γεωργιάδη; Αυτό είναι το πρώτο που σε καίει ή
να βάλεις τον άρρωστο αξιοπρεπώς σε ένα κρεβάτι; Αυτό σάς
είπα. Προφανώς, όµως, εσείς προτιµάτε το πρώτο και όχι το δεύ-
τερο, γιατί βρήκατε την ευκαιρία να «πετάξετε» και το χαλί της
κ. Κεφαλογιάννη στην απάντηση γιατί δεν θέλατε να αποστήτε
από τον λαϊκισµό. Μην κάτσω τώρα να ψάξω έναν χρόνο ως
Υπουργός η Νοτοπούλου τι λεφτά έχει ξοδέψει το γραφείο της
και να βγάλω τόσες χιλιάδες ευρώ εδώ, τόσες χιλιάδες ευρώ
εκεί, γιατί σίγουρα το γραφείο σας -όχι εσείς- έχει ξοδέψει. Δεν
υπάρχει υπουργικό γραφείο που δεν ξοδεύει λεφτά. Έτσι δου-
λεύουν τα υπουργικά γραφεία. Μου το «πετάτε» όµως µέσα στην
απάντηση για να κάνετε και εσείς λίγο λαϊκισµό. Θέλετε να πάµε
τώρα να ψάξουµε ευρώ το ευρώ τι ξοδέψατε ως Υπουργός; Αυτό
θα κάνουµε τώρα στη Βουλή; Αυτά είναι ντροπιαστικά πράγµατα.
Δεν είναι αντάξια του κοινοβουλευτισµού. Είναι ντροπιαστικά,
είναι για καφενεία, δεν είναι για τη Βουλή.

Πάµε τώρα στο συγκεκριµένο, για να απαντήσω, γιατί δεν
θέλω να αποστώ και να µοιραστώ µε τους καλούς συναδέλφους
µου εδώ από τη Νέα Δηµοκρατία γιατί επιµένω στη «συµµορία
της µιζέριας», γιατί διαβάζω και κάποια παραπολιτικά ότι κάποιοι,
λέει, συνάδελφοί µου έχουν στενοχωρηθεί, που το λέω. Δεν το
πιστεύω αλλά ξέρετε ότι εγώ θέλω να τα σχολιάζω όλα.

Πριν από δέκα χρόνια ακριβώς ήµουνα πάλι Υπουργός Υγείας

της ελληνικής δηµοκρατίας -είχα αυτή την πολύ µεγάλη τύχη και
πολύ µεγάλη τιµή, αγαπητέ Γιάννη, που έχεις και εσύ αξιωθεί
τέσσερις µεγάλες τύχες στη δική σου σταδιοδροµία- και έχω
συµφωνήσει µε τον τότε διευθύνοντα σύµβουλο της Εθνικής
Τράπεζας, τον αείµνηστο Τουρκολιά, να µας κάνει µια χορηγία
30 εκατοµµυρίων ευρώ για να φτιάξουµε τα νέα χειρουργεία
στον «Ευαγγελισµό». Πράγµατι δώσαµε τα χέρια, υπογράψαµε
τη συµφωνία, αποδέχθηκα τη δωρεά και πήγαµε σε µια ωραία
τελετή στον «Ευαγγελισµό» για να πέσει η πρώτη φτυάρια όπου
ξεκίναγαν τα θεµέλια της αίθουσας των νέων χειρουργείων του
«Ευαγγελισµού» µε χορηγία της Εθνικής Τράπεζας. 

Τη µέρα που έχω πάει, φτάνοντας στο νοσοκοµείο έχει ΜΑΤ,
φασαρία, Αστυνοµία, πανό, συνδικαλιστές φωνάζαν -κυρίως του
ΚΚΕ, αν θυµάµαι καλά, που έχει µεγάλη ισχύ στον «Ευαγγελι-
σµό»-, ντουντούκες: «Δεν θέλουµε τη χορηγία της Εθνικής. Πρέ-
πει να τα φτιάχνει το κράτος». Μάλιστα πήγα να µιλήσω στους
συνδικαλιστές για να µου εξηγήσουν γιατί δεν θέλουν να γίνουν
τα νέα χειρουργεία του «Ευαγγελισµού». 

Πού θυµήθηκα τώρα αυτή την ιστορία; Τα νέα χειρουργεία έγι-
ναν, δουλεύουν -µπορείτε να πάτε να τα επισκεφθείτε, είστε και
γιατρός- και προχθές που ήρθε ο συνάδελφός µου από την Κύπ-
ρο, ο οµόλογός µου, ο Μιχάλης ο Δαµιανός, να υπογράψουµε τη
συµφωνία Ελλάδας - Κυπριακής Δηµοκρατίας για τις µεταµο-
σχεύσεις και την επιτάχυνσή τους µου λέει: Σε ποιο δηµόσιο νο-
σοκοµείο να πάµε; Του είπα να πάµε στον «Ευαγγελισµό».
Πηγαίνουµε στον «Ευαγγελισµό», µας πάει ο διοικητής στα νέα
χειρουργεία. Βλέπει τα νέα χειρουργεία και λέει: «Καταπληκτικά!
Ούτε στον ιδιωτικό τοµέα δεν έχουµε τέτοια χειρουργεία στην
Κύπρο». Του είπα ότι έγιναν µε χορηγία της Εθνικής Τραπέζης.
Όταν, όµως, πήγαµε να τα φτιάξουµε, η τότε συµµορία της µιζέ-
ριας είχε κάνει φασαρία για να µην τα φτιάξουµε. 

Καταλαβαίνετε τι σας λέω; Καταλαβαίνετε γιατί είναι συµµορία
µιζέριας; Γιατί αντί να ενδιαφέρονται πώς θα κάνουµε καλά
πράγµατα, ενδιαφέρονται πώς θα βγάλουν φωτογραφία µε τον
άνθρωπο στο παγκάκι.

Εµείς δεν είµαστε εδώ για τον λαϊκισµό, αγαπητοί κύριοι συ-
νάδελφοι. Έχετε να µας κάνετε προτάσεις για να κάνουµε καλύ-
τερα τα νοσοκοµεία; Λέτε ότι πέφτουν οι οροφές τους. Πράγµατι
στο Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο της Λάρισας είχαµε ένα ατυχές
περιστατικό. Ξέρετε τι έπεσε; Πότισε από µέσα το κλιµατιστικό
και δεν φαινόταν ένα από τα κουτάκια της οροφής, που είναι από
φελιζόλ, έλιωσε το φελιζόλ από τον αέρα του κλιµατιστικού και
έπεσε αυτό το κοµµατάκι του φελιζόλ. Το είπατε, το αναδείξατε
και καλά κάνατε. 

Αφού όµως σας ενδιαφέρουν τα κτήρια των νοσοκοµείων, γιατί
δεν λέτε ότι αυτή τη στιγµή έχουµε ανακαινίσει και ανακαινίζουµε
ενενήντα τρία νοσοκοµεία από τα εκατόν τριάντα τέσσερα της
Ελλάδας, πολλά από τα οποία στην εκλογική σας περιφέρεια; 

Αφού σας ενδιαφέρει η Θεσσαλονίκη και πώς πηγαίνει η υγεία
στη Θεσσαλονίκη τόσο που να πω ότι σας ενδιαφέρει αυθεντικά,
γιατί δεν µας έχετε αναφέρει τίποτα για το «Ιπποκράτειο» της
Θεσσαλονίκης στο οποίο εγκαινίασα µόλις προχθές την καλύτερη
µονάδα µελανώµατος στην Ελλάδα και στα Βαλκάνια; Η νούµερο
ένα µονάδα για µελάνωµα και δερµατικούς καρκίνους στην Ελ-
λάδα -για όσους δεν το ξέρουν- είναι στη Θεσσαλονίκη, στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, στο «Ιπποκράτειο» Νοσοκοµείο. Έχει το
καλύτερο µηχάνηµα -ένα από τα τρία που υπάρχουν σε όλη την
Ευρώπη-, ολοκαίνουργιο κτήριο, που αν το δεις, είναι αξιοθέατο.
Αχρείαστο να είναι, αλλά όσοι το χρειαστούν, θα το βρουν.

Δεν σας ενδιαφέρει, όµως, αυτό, αλλά σας ενδιαφέρει αν
έπεσε το φελιζόλ στο Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο της Λάρισας
για να µας πείτε ότι καταρρέουν τα νοσοκοµεία. E, δεν καταρρέ-
ουν τα νοσοκοµεία λοιπόν. Αντιθέτως, αν θέλετε να ξέρετε, αυτήν
την περίοδο λόγω του Ταµείου Ανάκαµψης εκτελείται το µεγα-
λύτερο πρόγραµµα ανακαίνισης των δηµοσίων δοµών της υγείας
στην Ελλάδα, τόσο της πρωτοβάθµιας, όσο και της δευτεροβάθ-
µιας από την ίδρυση του ΕΣΥ, ύψους άνω των 500 εκατοµµυρίων
ευρώ. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
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Θα συνεχίσουµε µε την τρίτη µε αριθµό 1395/16-9-2024 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βου-
λής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κο-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας», κ. Γεωργίου Λαµπρούλη, προς τον
Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Για τα οξυµένα προβλήµατα στο Πα-
νεπιστηµιακό Νοσοκοµείο Λάρισας».

Κύριε Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε, για δύο
λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Η επίκαιρη ερώτηση όπως φαίνεται και από τον τίτλο της
αφορά στα προβλήµατα ή µάλλον τµήµα αυτών, τα πιο χαρακτη-
ριστικά, που αναδεικνύουν βέβαια και οι εργαζόµενοι εκεί µε
σειρά καταγγελιών και ανακοινώσεων και δη οι γιατροί του Πα-
νεπιστηµιακού Νοσοκοµείου στη Λάρισα. 

Κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου εδώ και τρεις, τέσσερις
µήνες εξαιτίας των τεράστιων ελλείψεων σε υλικά σε αρκετά τµή-
µατα µε αποτέλεσµα οι ασθενείς να εξαναγκάζονται να απευθύ-
νονται στον ιδιωτικό τοµέα, υποχρεούµενοι να βάζουν το χέρι
βαθιά στην τσέπη για να διεκπεραιώσουν αυτές τις εξετάσεις. Το
κυριότερο όµως είναι η ανασφάλεια που δηµιουργείται στο προ-
σωπικό λόγω ακριβώς αυτών των ελλείψεων, που έχει επιπτώσεις
και κινδύνους στην αντιµετώπιση των περιστατικών σε ό,τι αφορά
δηλαδή αφ’ ενός τη διαγνωστική προσπέλαση ενός περιστατικού
και αφ’ ετέρου στη θεραπεία. 

Ενδεικτικά, όπως αναφέρεται και στην ερώτηση, αφορά τα
τµήµατα του παθολογοανατοµικού εργαστηρίου, το οποίο δεν
έχει αντιδραστήρια για ανοσοϊστοχηµεία. Στη δευτερολογία αν
θέλετε να σας εξηγήσω τι εστί ανοσοϊστοχηµεία. Δεν είναι µια
µεµονωµένη διαγνωστική εξέταση ενός εργαστηρίου που παίρ-
νεις ένα αποτέλεσµα, αλλά χρειάζεται ακριβώς αυτού του είδους
η εξέταση, προκειµένου, για παράδειγµα, οι ογκολογικοί ασθε-
νείς να πάρουν το συγκεκριµένο φάρµακο που είναι για τον καρ-
κίνο τους, για την πάθησή τους. Αντίστοιχα προβλήµατα υπάρ-
χουν στο µικροβιολογικό εργαστήριο, το ανοσολογικό εργαστή-
ριο, το τµήµα ακτινοθεραπείας µε συχνές βλάβες των µηχανη-
µάτων, κάτι που καταλαβαίνετε ότι επιβαρύνει τη διαδικασία
θεραπείας των ασθενών. Θα καταθέσω τα σχετικά έγγραφα.
Είναι µεγάλη η λίστα των ελλείψεων στα χειρουργεία. Επίσης στο
αιµοδυναµικό εργαστήριο, εκεί που γίνονται δηλαδή οι επεµβα-
τικές εξετάσεις και παρεµβάσεις των καρδιολόγων και αφορούν
στεφανιογραφίες, αγγειοπλαστικές κ.λπ..

Όλα τα ανωτέρω φυσικά είναι απόρροια της πολιτικής της
υποχρηµατοδότησης. Αυτό λένε όλοι, εχθροί και φίλοι. Δεν είναι
σε καµµία συµµορία αυτοί που τα λένε αυτά. Δικοί σας άνθρωποι
είναι. Το ξέρετε καλά το Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο της Λάρι-
σας. Το έχετε επισκεφθεί και στο πρόσφατο παρελθόν. 

Κύριε Πρόεδρε, µε την επίκαιρη αυτή ερώτηση προς τον
Υπουργό, προς το Υπουργείο, προς την Κυβέρνηση αναδεικνύον-
ται τα προβλήµατα του Πανεπιστηµιακού Νοσοκοµείου Λάρισας
αναλαµβάνοντας την υποχρέωση που έχω ως Βουλευτής του
νοµού να αναδείξω τα ζητήµατα που οι ίδιοι οι συνάδελφοι -είµαι
και εγώ γιατρός- µου έδωσαν, µέσα από τις ανακοινώσεις τους,
µέσα από τις καταγγελίες. 

Το ερώτηµα είναι σε ποιες άµεσες ενέργειες -όχι αύριο, χθες-
θα πρέπει να προβεί το Υπουργείο, η Υγειονοµική Περιφέρεια, οι
διοικήσεις, προκειµένου να αντιµετωπιστούν αφενός µεν τα προ-
βλήµατα που αποτυπώνονται και αναδεικνύονται στην ερώτηση,
κυρίως όµως να µπορούν να λειτουργούν απρόσκοπτα όλα τα
τµήµατα και φυσικά οι ασθενείς να µην υποβάλλονται στο βά-
σανο και πολύ δε περισσότερο από την άλλη µεριά και οι εργα-
ζόµενοι -γιατροί, νοσηλευτικό προσωπικό- να µην ζούνε σε ένα
καθεστώς ανασφάλειας σε ό,τι αφορά την πορεία, την έκβαση
των περιστατικών.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Λαµπρούλη.
Κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ό-

σον αφορά την υποστελέχωση του Πανεπιστηµιακού Νοσοκο-
µείου Λάρισας, που αναφέρει ο κύριος συνάδελφος, να αναφέρω

για το Σώµα και τον ίδιο το εξής: Το ιατρικό προσωπικό την πε-
ρίοδο 2019 - 2024 έχει αυξηθεί κατά 5,6%. Συγκεκριµένα, το 2019
είχε τετρακόσιους εξήντα τρεις γιατρούς. Τώρα έχει τετρακόσι-
ους ογδόντα εννέα. 

Το νοσηλευτικό προσωπικό έχει αυξηθεί κατά 12,81%. Συγκε-
κριµένα, το 2019 είχε εξακόσιους σαράντα οκτώ νοσηλευτές.
Τώρα υπηρετούν στο νοσοκοµείο επτακόσιοι τριάντα ένας. 

Όσον αφορά δε τη χρηµατοδότησή του, ο ετήσιος προϋπολο-
γισµός του Πανεπιστηµιακού Νοσοκοµείου Λαρίσης -κρατηθείτε-
έχει αυξηθεί σε σχέση µε το 2019 κατά 57,79%. Η αύξηση των
χρηµάτων που δαπανά ο Έλληνας φορολογούµενος για το Πα-
νεπιστηµιακό Νοσοκοµείο Λαρίσης είναι 57,79% περισσότερο
από ό,τι µέχρι το 2019.

Ασφαλώς θα µου πείτε, δικαίως, ότι εσείς δεν είστε από τον
ΣΥΡΙΖΑ και διαµαρτυρόσασταν και το 2015 - 2019. Άρα δεν θεω-
ρείτε καλύτερη την περίοδο 2015 - 2019 από ό,τι τη σηµερινή και
µας κατηγορείτε όλους το ίδιο. Όµως ο ελληνικός λαός πρέπει
να ξέρει ότι και σε αυτό το νοσοκοµείο έχουµε αύξηση στο ια-
τρικό, στο νοσηλευτικό, στο λοιπό προσωπικό και αύξηση του
προϋπολογισµού. Είναι αυτά αρκετά; Πιθανόν όχι. Αλλά δεν µπο-
ρεί να µην αναγνωριστεί µια πολύ µεγάλη πρόοδος. 

Είπατε, κύριε Λαµπρούλη, ότι πρόσφατα επισκέφθηκα το Πα-
νεπιστηµιακό Νοσοκοµείο Λαρίσης. Μάλιστα. Ευχαριστώ που το
θυµηθήκατε, αλλά δεν είπατε γιατί το επισκέφτηκα. Έτσι, πήγα
να κάνω βόλτα; Δεν είχα πού να πάω και πήγα στο Πανεπιστη-
µιακό Νοσοκοµείο Λαρίσης; Ή µήπως το επισκέφθηκα γιατί κά-
ναµε τα εγκαίνια της πρώτης µονάδος εντατικής νοσηλείας
παίδων, που ισχύει σε όλη την κεντρική Ελλάδα από καταβολής
ελληνικού κράτους, αξιοποιώντας τη δωρεά του κ. Ξενοφώντα
Καντώνια και της οικογενείας του και χρήµατα του ΕΣΠΑ, στελε-
χώνοντάς το φουλ µε προσωπικό, συνδέοντάς το µε το πανεπι-
στήµιο και φτιάχνοντας τη µεγαλύτερη µονάδα ΜΕΘ παίδων
στην κεντρική Ελλάδα; Ή µήπως είναι ψέµατα ότι δίπλα από τη
µονάδα ΜΕΘ παίδων, που δεν είχατε και τώρα έχετε χάρη σε
αυτή την Κυβέρνηση, φτιάχνουµε µέσω των χρηµάτων του Τα-
µείου Ανάκαµψης τη µονάδα αυξηµένης φροντίδας παίδων, που
συµπληρώνει τη µονάδα εντατικής θεραπείας και θα έχουµε στο
Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο Λαρίσης, κύριε συνάδελφε, την κα-
λύτερη µονάδα για παιδιά σε όλη την κεντρική Ελλάδα που δεν
τη είχατε δει ούτε στον ύπνο σας; Αυτά γιατί δεν τα λέτε και λέτε
µόνο τα άλλα; Γιατί δεν τα λέτε; Δεν τα λέτε γιατί δεν ταιριάζει
το αφήγηµα αυτό στη συµµορία της µιζέριας. Η συµµορία της
µιζέριας θέλει να λέει µόνο τα στραβά, δεν θέλει να λέει κανένα
καλό. 

Όσον αφορά δε -και κλείνω- τα ερωτήµατα τού αν η µη νόµιµη
συγκρότηση του ΔΣ… Τι εννοώ ως µη νόµιµη συγκρότηση; Για
να είναι σαφές. Το Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο Λαρίσης είχε το
εξής θέµα: Διορίζαµε διοικητικό συµβούλιο, αλλά…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ρώτησα εγώ τέτοιο πράγµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Θα πάρετε τον λόγο
σε λίγο, κύριε συνάδελφε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Το
λέω γιατί έχει ακουστεί στον δηµόσιο διάλογο, δεν είπα για εσάς. 

Δεν είπα για εσάς. Λέω: Όσον αφορά αυτό που έχει ακουστεί,
ανακοινώνω ότι δεν έχει αναβληθεί ούτε ένα χειρουργείο και δεν
έχει σταµατήσει ούτε ένας διαγωνισµός από την καθυστέρηση
διορισµού του αναπληρωτού διοικητού, που είναι τώρα ήδη στο
Εθνικό Τυπογραφείο, αν δεν έχει ήδη εκδοθεί σε ΦΕΚ, καθ’ όσον
σύµφωνα µε τον νόµο όταν δεν µπορεί να υπογράψει το ΔΣ υπο-
γράφει ο διοικητής και όταν γίνει η νόµιµη συγκρότηση του ΔΣ,
εγκρίνει τους σχετικούς διαγωνισµούς. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε, για τρία λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Με άλλα λόγια να αγαπιόµαστε! Λέει ο Υπουργός αυτό που θέλει
να πει. 

Κατ’ αρχάς όσον αφορά τον κοινοβουλευτικό έλεγχο ξέρετε
πολύ καλά -τώρα δεν χρειάζεται να τα επαναλαµβάνουµε- ότι
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είναι συγκεκριµένα τα ερωτήµατα, συγκεκριµένο το περιεχόµενο
της επίκαιρης ερώτησης, και σε αυτό δεν απαντήσατε. Τι είπατε;
Είπατε: Σύµφωνα µε όσα ακούγονται ή µε όσα δηµοσιεύονται το
διοικητικό συµβούλιο, από το οποίο λείπουν… Λείπουν λοιπόν
άτοµα. Ε και; Εσείς πού είσαστε, το Υπουργείο, η Κυβέρνηση να
λύσετε αυτό το θέµα, αν αυτό είναι για παράδειγµα το πρόβληµα
όλων αυτών των τεράστιων ελλείψεων υλικών που σας αναφέρω
στην επίκαιρη ερώτηση; Και δεν το βγάζουµε από το µυαλό µας.
Ακριβώς αυτά αναφέρονται σε ανακοίνωση των νοσοκοµειακών
γιατρών στο Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο της Λάρισας. Θα την
καταθέσω στα Πρακτικά. Θα την έχετε δει, ψάξτε την από τον κ.
Σερέτη, από όπου θέλετε. Έχει ανακοινωθεί.

Και σας λέω συγκεκριµένα και θέλω συγκεκριµένη απάντηση,
κύριε Πρόεδρε. Θα έρχεται εδώ ο Υπουργός Υγείας να απαντάει
σε ερωτήµατα συγκεκριµένα που τίθενται, λέγοντας ή αν θέλετε
προπαγανδίζοντας -ενδεχοµένως γι’ αυτόν αυτό θέλει να κάνει-
την πολιτική του ή τα έργα που κάνει; Κανένας δεν είπε ότι δεν
είναι απαραίτητα όλα αυτά, αλλά εδώ έχουµε συγκεκριµένη δια-
δικασία και συγκεκριµένα ζητήµατα. 

Κατεπείγον αίτηµα προς το γραφείο προµηθειών, τη διοίκηση
του Πανεπιστηµιακού Νοσοκοµείου Λάρισας κ.λπ. από το τµήµα
αιµοδοσίας του αιµατολογικού. Αναφέρουν ότι δεν υπάρχουν συ-
σκευές παροχής αίµατος, χορήγησης αίµατος και µάλιστα προς
αυτή την κατεύθυνση ζητά η διευθύντρια του τµήµατος αιµοδο-
σίας του αιµατολογικού, λόγω των ελλείψεων αυτών για τη χο-
ρήγηση παραγώγων αίµατος, να ανασταλούν τα τακτικά χει-
ρουργεία, διότι τα διαθέσιµα αποθέµατα συσκευών είναι ελάχι-
στα, µε αποτέλεσµα να χρειάζονται για τα επείγοντα περιστατικά
που µπορεί να χειρουργηθούν.

Θέλετε να σας πω για τα χειρουργικά, για το χειρουργείο;
Ακόµα και ράµµατα και θωρακικοί καθετήρες λείπουν. Διαβάστε
τα, θα σας τα δώσω. Τα ξέρετε αυτά, τα µάθατε µε βάση την
ερώτηση; Τι κάνατε, τι κάνει η διοίκηση; Σηκώνει τα χέρια και λέει
«δεν έχουµε λεφτά, δεν φτάνουν τα λεφτά». Άλλοτε είναι το ΔΣ,
άλλοτε είναι τα λεφτά, άλλοτε είναι το ότι δεν γίνονται διαγωνι-
σµοί, άλλοτε είναι «παγωµένα» όλα. 

Φτάνουµε τώρα στο αιµοδυναµικό. Τι λένε στο αιµοδυναµικό
µε έγγραφο στη διοίκηση; Λένε ότι εκκρεµούν αιτήµατα εδώ και
πάρα πολύ καιρό, διαδοχικά αιτήµατα για διεκπεραίωση, για προ-
µήθεια κ.λπ. όλων των υλικών των απαραίτητων για να γίνονται
οι στεφανιογραφίες, οι παρεµβατικές εξετάσεις και οι παρεµβά-
σεις των καρδιολόγων και λένε επίσης: πλέον αρκετά! Λένε ότι
δεν µπορούν άλλο µε τις δωρεές, να ψάχνουν µε το τηλέφωνο
τον όποιο καλόπιστο δωρητή για να τους δώσει χρήµατα για να
πάρουν καθετήρες για να καθετηριάζουν και να βάζουν στεντ. 

Σε όλα αυτά τα ερωτήµατα που κατά καιρούς πάνε προς τη δι-
οίκηση και την υγειονοµική περιφέρεια έρχεται τώρα ο ΥΠΕάρ-
χης -ανανεώθηκε µάλιστα και η θητεία του πρόσφατα- και τι λέει
προς αυτούς που όχι διαµαρτύρονται, αλλά ζητούν την προµή-
θεια υλικών; Λέει: Σας υπενθυµίζουµε ρητά την υποχρέωσή σας
–απευθυνόµενος προς τους διευθυντές, προφανώς, των τµηµά-
των που ασχολούνται µε τα διοικητικά αυτά καθήκοντα- για τη
µη εισαγωγή υλικών στο νοσοκοµείο σας χωρίς την προηγού-
µενη ανάληψη δέσµευσης πίστωσης του προϋπολογισµού για
την εν λόγω δαπάνη. 

Τώρα αυτό είναι απάντηση διοικητή υγειονοµικής περιφέρειας,
το αν είναι δηλαδή γραµµένο ή όχι στον προϋπολογισµό ή θα
πρέπει να χτυπήσει πόρτες -να το πω έτσι-, να σκίσει βουνά -τι
θα κάνει δεν ξέρω-, να κόψει τον λαιµό του να βρει και τα χρή-
µατα και να προµηθευτεί το Πανεπιστηµιακό και κάθε άλλο νο-
σοκοµείο, αλλά και το Πανεπιστηµιακό εν προκειµένω, για το
οποίο γίνεται η ερώτηση, όλα τα απαραίτητα υλικά προκειµένου
να µη διασαλεύεται η λειτουργία του;

Και κλείνω µε τούτο, κύριε Πρόεδρε, γιατί ο κύριος Υπουργός
συνεχίζει να είναι προκλητικός. Όντως σας ενόχλησαν όλο το
προηγούµενο διάστηµα και σας ενοχλούν ακόµα οι παρεµβάσεις
οι αγωνιστικές και των υγειονοµικών και του λαού µας για τα
χάλια του δηµόσιου συστήµατος υγείας, για τα οποία δεν έχετε
µόνο εσείς ευθύνη, διαδοχικά όλες οι κυβερνήσεις έχουν, και οι
προηγούµενοι από εσάς, του ΣΥΡΙΖΑ, και οι πιο προηγούµενοι,
που ήσασταν και πάλι και εσείς Υπουργός για ένα διάστηµα, και

πάει λέγοντας, ακριβώς γιατί η πολιτική αυτή που ασκείτε διαδο-
χικά και διαχρονικά όλες οι κυβερνήσεις απογειώνει την εµπο-
ρευµατοποίηση των δηµόσιων δοµών υγείας. Και αυτό είναι το
αποτέλεσµα αυτής της πολιτικής, που το βλέπουµε περίτρανα
και στο Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο µε τα συγκεκριµένα προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κλείστε, σας παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κλείνω µε το εξής, κύριε Πρόεδρε. 

Η συµµορία της µιζέριας, κύριε Υπουργέ, είστε εσείς και οι
όµοιοί σας και φέρεστε σαν άλλες Μαρίες Αντουανέτες που δεν
κατανοείτε γιατί ο λαός εξοργίζεται µε αυτή την κατάσταση. Και
συµµορία της µιζέριας είναι όσοι τον καλούν τον λαό να αποδεχ-
θεί µοιρολατρικά αυτή τη βαρβαρότητα που έχει τη σφραγίδα
όλων των κυβερνήσεων, και της δικής σας και των προηγούµε-
νων, αλλά και των κοµµάτων που πίνουν νερό στο όνοµα της πο-
λιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του κεφαλαίου, σε µια
περίοδο που η πρόοδος, η επιστήµη, η τεχνολογία και στον το-
µέα της υγείας έχει απογειωθεί. Αλλά ο λαός µας τα στερείται ή,
για να τα έχει, πρέπει να βάζει βαθιά το χέρι στην τσέπη. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Στο σηµείο αυτό ο ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Γεώργιος

Λαµπρούλης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Λαµπρούλη. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Θα

αφήσω τις απαντήσεις στα γενικά για το τέλος, για να απαντήσω
πρώτα στα ειδικά, για να µην λέει ο κύριος Αντιπρόεδρος ότι δεν
απήντησα στα συγκεκριµένα.

Παθολογοανατοµικό: Από την αρχή της χρονιάς έχουν υπο-
γραφεί δέκα συµβάσεις, από τις οποίες έχουν ολοκληρωθεί όλες
πλην δύο, οι υπόλοιπες αναµένονται. 

Δεύτερον, έχει προχωρήσει µια διαγωνιστική διαδικασία µε
απόφαση διοικητή, για την οποία υπήρξε ενηµέρωση για το ποιον
του χαρακτήρα, για το ίδιο το εργαστήριο. Εκκρεµούν άλλες
πέντε διαγωνιστικές διαδικασίες.

Μικροβιολογικό: Εννέα εκκρεµείς διαγωνιστικές διαδικασίες
µέχρι 30.000 ευρώ πλέον ΦΠΑ, εκ των οποίων η µία προχώρησε
µε απόφαση του διοικητή.

Ανοσολογικό: Εκκρεµούν εγκρίσεις πρακτικών για πέντε δια-
γωνιστικές διαδικασίες.

Για την ασυνεχή λειτουργία λόγω συχνών βλαβών των µηχα-
νηµάτων ακτινοθεραπείας, επισηµαίνεται από το επαρχιακό Γε-
νικό Νοσοκοµείο Λαρίσης ότι το µηχάνηµα ακτινοθεραπείας,
γραµµικός επιταχυντής, ως το µοναδικό δηµόσιο της 5ης Υγειονο-
µικής Περιφέρειας, υπερλειτουργεί σε καθηµερινή βάση µε δι-
πλάσιο φόρτο από τον προβλεπόµενο, προκειµένου να ανταπο-
κριθεί σε όσο το δυνατόν µεγαλύτερο αριθµό ασθενών που κάνει
ακτινοθεραπεία. Τώρα σε αυτά που βγάλαµε από το Ταµείο Ανά-
καµψης προβλέπουµε σχετικό µηχάνηµα.

Αναφορικά µε το αιµοδυναµικό εργαστήριο, επισηµαίνει πως
δεν αντιµετωπίζει κίνδυνο αναστολής της λειτουργίας του,
καθώς η διοίκηση είναι σε θέση να εξασφαλίζει όλα τα απαραί-
τητα υλικά για τη λειτουργία του. 

Αυτά προς τα ειδικά ερωτήµατα που µου θέσατε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Θα λύσετε το πρόβληµα; Εδώ µιλάµε ότι καίγεται ο κόσµος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Πε-

ριµένω, δεν µου έχει έρθει ακόµη απάντηση στο κινητό µου…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κοροϊδεύετε τον κόσµο. Λέει ότι δεν υπάρχουν διαγωνισµοί; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Λαµπρούλη, τι

συµπεριφορά είναι αυτή; Αφήστε να ολοκληρώσει, σας παρα-
καλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
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Είστε Αντιπρόεδρος του Κοινοβουλίου, είστε εδώ για να τηρείτε
την τάξη και κάνατε αυτό που µόλις κάνατε. Έχετε έρθει στη
Βουλή, είστε Βουλευτής Λαρίσης και δεν ξέρετε ότι ο αναπλη-
ρωτής διοικητής που έπρεπε να διοριστεί για να υπάρχει νόµιµη
συγκρότηση του ΔΣ έχει ορκιστεί από προχθές κι έχει αναλάβει
καθήκοντα. Δεν εκκρεµεί κανένας διαγωνισµός στο νοσοκοµείο
λόγω µη νόµιµης συγκρότησης του ΔΣ, σας είπα. 

Όσον αφορά την αγωνία σας για τα υλικά που λείπουν και ανα-
βάλλονται, είπατε, χειρουργεία, θα έπρεπε να γνωρίζετε και µπο-
ρείτε να µου κάνετε αίτηµα κατάθεσης εγγράφων για να σας το
καταθέσω ότι το Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο Λαρίσης φέτος
έχει κάνει σε ακέραιο αριθµό 30% περίπου περισσότερα χειρουρ-
γεία από πέρσι. Ποια υλικά λείπουν; Περισσότερη παραγωγή χει-
ρουργείων έχει φέτος από κάθε άλλη προηγούµενη χρονιά σας
λέω, 57% αύξηση του προϋπολογισµού.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Αυξήθηκε η εισροή του κόσµου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Λαµπρούλη, τι
κάνετε; Θα αρχίσουν όλοι να κάνουν αυτό το πράγµα; Σας πα-
ρακαλώ! 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Με
ρωτάτε αν έχει υλικά το νοσοκοµείο. Σας απαντώ: Όχι µόνο έχει
υλικά, αλλά τα χρησιµοποιεί και έχει κάνει τα περισσότερα χει-
ρουργεία από την ίδρυσή του. Τι άλλο θέλετε να σας πω για να
µη σας λέω «συµµορία της µιζέριας»;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Δηλαδή ψέµατα λένε εδώ οι γιατροί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κι

επειδή µου λέτε συνέχεια «για τον λαό µας που θα κάνει και τον
λαό µας που θα δείξει», θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι οι µόνοι
λαοί που ξέρω εγώ να έχουν εξεγερθεί στην πρόσφατη ιστορία
για να ρίξουν τα καθεστώτα τους ήταν αυτά που ήταν είτε στην
Ένωση Σοβιετικών Σοσιαλιστικών Δηµοκρατιών είτε στα άλλα
κοµµουνιστικά κράτη, όπου πράγµατι οι λαοί εκεί εξεγέρθηκαν
και έδιωξαν τους κοµµουνιστές κακήν κακώς και στα περισσό-
τερα από αυτά τα κράτη το να είσαι κοµµουνιστής είναι και ποι-
νικό αδίκηµα. Και θα µου πείτε εµένα τι είναι ο κοµµουνισµός και
τι θα κάνει ο λαός;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Αφήστε τα αυτά τώρα. Να απαντήσετε αν θα λύσετε τα προβλή-
µατα των νοσοκοµείων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Λαµπρούλη,
σταµατήστε, σας παρακαλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Ποιος σας είπε, κύριε, ότι εσείς εκπροσωπείτε τον λαό περισσό-
τερο από εµάς; Από πού το µάθατε; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Αφήστε τα αυτά τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Τον

λαό των εκπροσωπούµε ισοτίµως κι εµείς. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Αφήστε τα αυτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Λαµπρούλη, τι

συµπεριφορά είναι αυτή; Σας παρακαλώ! Θα αρχίσουν όλοι να
κάνουν έτσι; Δεν επιτρέπονται αυτά τα πράγµατα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν
έχετε αποκλειστικό προνόµιο αντιπροσώπευσης και εκπροσώπη-
σης κανενός λαού. Κανένας λαός δεν σας το έχει δώσει. Πάντα
σας ψηφίζουν ως ένα µικρό κόµµα του περιθωρίου. Ο λαός εκ-
προσωπείται από όλα τα κόµµατα του Κοινοβουλίου και δεν
έχετε προνοµιακή εκπροσώπησή του ούτε είχατε ποτέ. Μόνο το
φαντασιώνεστε ότι τον εκπροσωπείτε. Στα κράτη που κυβερνή-
σατε όµως σας έδιωξαν κλοτσηδόν και δεν θέλουν ούτε να σας
θυµούνται. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Άρα, λοιπόν, όταν έρχεστε σε ένα φιλελεύθερο αστό πολιτικό,
όπως είµαι εγώ, για να µου κάνετε µάθηµα περί κοµµουνισµού
και τι κάνουν οι λαοί, παρακαλώ πολύ εγώ ιστορία καλώς γνω-
ρίζω. Εγώ ιστορία καλώς γνωρίζω! Δεν τιµώ τους αγώνες της
Αριστεράς, δεν τιµώ τους αγώνες του κοµµουνισµού και δεν έχω

κανένα θέµα να µου κάνετε µαθήµατα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Δεν περιµένουµε από εσάς να τιµήσετε κανένα αγώνα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ξα-

ναλέω λοιπόν. Το Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο Λαρίσης είναι σή-
µερα καλύτερα από ποτέ. Μέσω του Ταµείου Ανάκαµψης δίνου-
µε πολλά εκατοµµύρια για την αναβάθµιση των υποδοµών του
στον ετήσιο προϋπολογισµό του, έχουµε προσθέσει πάνω από
50% ετήσια χρήµατα για δαπάνη, το προσωπικό του είναι περισ-
σότερο από ό,τι είχε τα προηγούµενα χρόνια, έχουµε φτιάξει και-
νούργια µονάδα ΜΕΘ παίδων, όπως σας είπα, που δεν υπήρχε
ποτέ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ. Τα είπατε αυτά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κλεί-
νω. 

Είπε ο κ. Λαµπρούλης -αυτή είναι η άλλη «καραµέλα» της Αρι-
στεράς- «Θα ψάχνουµε τον χορηγό να µας πληρώνει, να µας
πάρει υλικά;».

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Το λέει εδώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Καλά. Δεν έχουµε ποτέ ζητήσει…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Τι «καλά»; Δεν κατάλαβα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Λαµπρούλη, δεν
έχετε αυτό το δικαίωµα και το ξέρετε καλά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν
έχουµε ποτέ ζητήσει από κανέναν χορηγό να µας πάρει υλικά.
Αυτό είναι ψευδές.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Αλήθεια; Για ρωτήστε τον…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Λαµπρούλη,
γιατί η διακοπή τώρα; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Έχουµε δεχθεί χορηγίες. Θα δεχθούµε και άλλους χορηγούς να
µας φτιάξουν υποδοµές, να µας φτιάξουν κλινικές, να µας φτιά-
ξουν µονάδες, γιατί, σε αντίθεση µε εσάς, δεν µας αρέσει να πα-
ραποιούµε την ελληνική µας ιστορία. Και θα σας πω κάτι που δεν
το ξέρετε. 

Η έννοια της χορηγίας αποτελεί αρχαία ελληνική συνήθεια,
πρωτοεµφανιζόµενη στην αρχαία αθηναϊκή δηµοκρατία από
όπου προέρχεται και η λέξη. Ήταν οι πλούσιοι εκείνης της επο-
χής που πλήρωναν στα πλαίσια της αθηναϊκής δηµοκρατίας τα
έξοδα του χορού στα Μεγάλα ή εν άστει Διονύσια. Εξ ου και η
λέξη «χορηγός». Το δε κράτος του οποίου έχετε την τιµή να είστε
Βουλευτής επί τόσα χρόνια έχει κατά βάσιν φτιαχτεί από τους
εθνικούς ευεργέτες και τους χορηγούς εκείνης της εποχής. 

Άρα δεν έχουµε κανένα πρόβληµα να πάρουµε χρήµατα από
χορηγούς που θέλουν να µοιραστούν την καλή τους τύχη µε
τους συµπολίτες τους και εγώ ευχαριστώ τον κάθε χορηγό, από
το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» που είναι ο µεγαλύτερος µέχρι
τον κ. Ξενοφώντα Καντώνια, που είναι στην περιοχή σας που
έλεγα προηγουµένως για τη ΜΕΘ παίδων, που ένα κοµµάτι από
το περίσσευµά τους το δίνουν για να έχουµε καλύτερο Εθνικό
Σύστηµα Υγείας. 

Δεν το θεωρώ ντροπιαστικό. Χάρη και στους χορηγούς έχουµε
πολύ καλύτερα νοσοκοµεία απ’ ό,τι είχαν φτιάξει στη Σοβιετική
Ένωση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ.
Θα συνεχίσουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 1391/16-9-2024 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Φλώρινας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ. Θεοπίστης (Πέτη)
Πέρκα προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Τι θα γίνει µε τη λει-
τουργία και αναβάθµιση του Κέντρου Φυσικής Ιατρικής και Απο-
κατάστασης (ΚΕΦΙΑΠ) Αµυνταίου;».

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δυο λεπτά.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ -µιλάει ο κύριος Υπουργός, δεν πειράζει-, σή-

µερα φέρνω εδώ ένα θέµα που το ξέρει πολύ καλά, έλκει και την
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καταγωγή του από την περιοχή. Μιλούµε για το µοναδικό δηµό-
σιο φορέα φυσικής αποκατάστασης κλειστής νοσηλείας στη βό-
ρεια Ελλάδα και το δεύτερο σε όλη τη χώρα. Πρόκειται για το
ΚΕΦΙΑΠ Αµυνταίου, της λιγνιτικής, πολύπαθης αυτής περιοχής
που δυστυχώς κινδυνεύει. Το ΚΕΦΙΑΠ Αµυνταίου λέω, κύριε
Υπουργέ. Το ξέρετε.

Έχει ξεκινήσει τη λειτουργία του µε τριάντα ανεπτυγµένες κλί-
νες από τις εκατό που είναι διαθέσιµες, µε νοσηλευόµενους
ασθενείς από το 2010 έως 30-8-2024 που αιφνιδίως ανακοινώ-
θηκε στους εργαζόµενους και τους θεραπευόµενους ότι στα-
µατά την κλειστή νοσηλεία για την υποδοχή νέων αιτηµάτων
εισαγωγής. 

Τώρα µιλάµε για ένα κέντρο αποκατάστασης που έχει την απα-
ραίτητη υλικοτεχνική υποδοµή, έχει νοσηλεύσει πάνω από χίλι-
ους εσωτερικούς ασθενείς µε παθήσεις όπως αγγειακά εγκε-
φαλικά επεισόδια, παραπληγία, τετραπληγία από τροχαία ατυ-
χήµατα, εγκεφαλικές αιµορραγίες, σκλήρυνση κατά πλάκας,
µυοπάθειες από παρατεταµένη νοσηλεία σε ΜΕΘ και βεβαίως,
πολλά ορθοπεδικά περιστατικά. 

Επίσης, έχουν θεραπευτεί και πραγµατοποιηθεί χιλιάδες συ-
νεδρίες φυσιοθεραπευτών, λογοθεραπειών, εργοθεραπειών,
πάνω από δέκα χιλιάδες ανά έτος. Σήµερα η κλινική του ΚΕΦΙΑΠ
δεν έχει κανέναν εσωτερικό ασθενή και γίνονται ελάχιστες συνε-
δρίες εξωτερικών ασθενών. 

Αιτία της σηµερινής κατάστασης είναι από τη µια, η άρνηση
των υπευθύνων γιατρών να εγκρίνουν δεκάδες αιτήµατα, λόγω
έλλειψης ιατρικού προσωπικού, γενικής ιατρικής, νευρολόγου,
ψυχιάτρου, ψυχολόγου, κοινωνικού λειτουργού κ.λπ. και από την
άλλη, τη δυστοκία στην εξεύρεση λύσης και από την διοίκηση
του Νοσοκοµείου Φλώρινας, αλλά και από την 3η ΥΠΕ όπου ανή-
κει διοικητικά το κέντρο.

Απότοκη συνέπεια θα είναι και η µετακίνηση του προσωπικού
σε άλλες δοµές. Πρόκειται για πενήντα οκτώ εργαζόµενους που
πιθανόν να χρειαστεί να µετακινηθούν εκτός δήµου, εκτός της
µόνιµης κατοικίας τους, οι οποίοι εργαζόµενοι από την πρώτη
στιγµή ζητούν την επαναλειτουργία της κλινικής και αγωνιούν για
τα σχέδια που απεργάζεται η Κυβέρνηση. Έχουµε κατά καιρούς
ακούσει τις δηµόσιες δηλώσεις σας στο πλαίσιο του σχεδίου δί-
καιης αναπτυξιακής µετάβασης.

Πάγιο αίτηµα της κοινωνίας των θεραπευόµενων και των ερ-
γαζοµένων στο ΚΕΦΙΑΠ είναι η διασφάλιση του δηµόσιου χαρα-
κτήρα της δοµής, η παροχή δωρεάν νοσηλείας, η αναβάθµιση
σε εξοπλισµό και εγκαταστάσεις, η ενίσχυση σε προσωπικό,
ώστε να συνεχιστεί η απρόσκοπτη λειτουργία που προσφέρει σε
έναν τόπο που µετράει τις πληγές του, κύριε Υπουργέ -θα τα
πούµε στον επόµενο Υπουργό αυτά- από την άδικη απογλινιτο-
ποίηση, την χωρίς σχέδιο. 

Τα ερωτήµατα που τίθενται, βέβαια, είναι: Πρώτον. Ποιο είναι
το σχέδιο της Κυβέρνησης για τη µοναδική δηµόσια δοµή παρο-
χής ιατρικών υπηρεσιών αποκατάστασης στη βόρεια Ελλάδα,
ώστε να λειτουργεί µε επάρκεια και να συνεχίσει να προσφέρει
στους ωφελούµενους δωρεάν υπηρεσίες και κυρίως να µην γίνει
βορά στην ιδιωτική πρωτοβουλία; 

Δεύτερον, ποια απόφαση θα λάβετε για την άµεση ενίσχυση
του ΚΕΦΙΑΠ Αµυνταίου µε ιατρικό και νοσηλευτικό εξειδικευµένο
προσωπικό, ώστε να δεχτεί άµεσα τους εκατοντάδες ωφελούµε-
νους που επιθυµούν διακαώς να θεραπευτούν; 

Τι προτίθεστε να κάνετε ώστε να εξασφαλιστούν οι υπηρετούν-
τες υπάλληλοι και τελικά πώς ορίζετε την αναβάθµιση του ΚΕ-
ΦΙΑΠ Αµυνταίου, ώστε να εξυπηρετηθούν οι ανάγκες σε εξοπλισ-
µό και υποδοµές; 

Έχουµε ακούσει πολλές δηλώσεις σας, κύριε Υπουργέ και σή-
µερα θα θέλαµε και µια δέσµευση -θα τα πω και στη δευτερολο-
γία µου- και από τη στιγµή που έκλεισε η κλινική -στην πραγµα-
τικότητα δεν έχει δεχτεί άλλους ασθενείς- υπάρχει µεγάλη ανα-
ταραχή στην περιοχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Πέρκα.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Μονοπωλείτε τη συ-
ζήτηση σήµερα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Είµαι

σε φόρµα σήµερα!
Αγαπητή κυρία συνάδελφε, θέτετε στη Βουλή ένα θέµα που

µε πονάει πάρα πολύ ως δυτικοµακεδόνα και Αµυντιώτη, γιατί
δεν έχω κρύψει ποτέ ότι αισθάνοµαι πολύ µεγάλη περηφάνια ότι
ο αείµνηστος πατέρας µου είχε γεννηθεί στο Αµύνταιο, είχε µε-
γαλώσει στο Αµύνταιο, εκεί είναι ο τάφος του παππού µου, όποτε
πηγαίνω κάνω το τρισάγιο εις µνήµη του και εκεί είναι πάρα
πολλά µέλη της οικογένειάς µου. Αν µε ρωτήσει κάποιος -και
συχνά µε ρωτούν- από πού είστε, κύριε Γεωργιάδη, πάντα λέω -
όχι τώρα που είµαστε εδώ στην ερώτηση- είµαι από το Αµύνταιο
Φλωρίνης και το λέω µε πολύ µεγάλη περηφάνια, µε καµάρι και
πράγµατι θα το ήθελα πάρα πολύ να κατάφερνα επί θητείας µου
να λυθεί το πρόβληµα του ΚΕΦΙΑΠ Αµύνταιου.

Λίγα λόγια να πω γι’ αυτό. Το έχω επισκεφθεί ήδη δύο φορές
και το επισκέφθηκα γιατί ήθελα να έχω προσωπική γνώµη για όλα
αυτά που θα σας πω. 

Το κτήριο είναι καταπληκτικό. Χτίστηκε επί του αειµνήστου
Πρωθυπουργού Κωνσταντίνου Μητσοτάκη, ο οποίος διέγνωσε
την καταλληλόλητα της περιοχής για ένα πραγµατικό κέντρο
αποκατάστασης, όχι µόνο της δυτικής Μακεδονίας, αλλά θα µπο-
ρούσε να παίξει τον ρόλο της ευρύτερης περιοχής και να γίνει
και πόλος και οικονοµικής ανάπτυξης της περιοχής και θα µπο-
ρούσε να προσελκύσει ασθενείς από πολύ µακρύτερες περιοχές. 

Δυστυχώς, µέχρι σήµερα δεν έχει αξιοποιηθεί αυτό το κτήριο
κατά τον τρόπο που θα µπορούσε, σύµφωνα µε το αρχικό όραµα
και την κτηριακή του υποδοµή, έστω και πλέον υποβαθµισµένη
και παραµεληµένη µετά από τόσα χρόνια υπολειτουργίας.

Για την επόµενή του ηµέρα, λοιπόν, για το µέλλον του, γι’ αυτό
που θα ήθελα εγώ και πιστεύω και εσείς να δούµε να γίνει το ΚΕ-
ΦΙΑΠ Αµυνταίου, έχω αναθέσει τη σχετική µελέτη στην ΑΕΜΥ, η
οποία -όπως ξέρετε- διαχειρίζεται το καλύτερο δηµόσιο κέντρο
αποκατάστασης στο Κορωπί, που είναι ένα κόσµηµα, είναι εξαι-
ρετικό, µε τα τελειότερα µηχανήµατα και µε πολύ µεγάλη ηµε-
ρήσια επισκεψιµότητα.  Ως έχοντες, λοιπόν, στην ΑΕΜΥ τη
σχετική τεχνογνωσία από την ίδρυση, λειτουργία και συντήρηση
ενός τέτοιου κέντρου, έχω ζητήσει να µου ετοιµάσουν µια µελέτη
που θα µου πει τι µπορούµε στ’ αλήθεια να κάνουµε για να φτιά-
ξουµε το ΚΕΦΙΑΠ Αµυνταίου, όπως θα έπρεπε να είναι, δηλαδή,
ένα πραγµατικά σύγχρονο και µεγάλο δηµόσιο κέντρο αποκατά-
στασης. 

Η µελέτη αναµένεται, όταν θα µου παραδοθεί έχω δεσµευτεί
να έρθω στο Αµύνταιο, να κάνω παρουσίαση στην τοπική κοινω-
νία, να κάνουµε διάλογο µε την τοπική κοινωνία και µε την περι-
φερειακή αυτοδιοίκηση, τον δήµο και τους φορείς των ασθενών
της περιοχής, για να φτιάξουµε στο τέλος ένα αποτέλεσµα που
θα έχει τη µεγαλύτερη δυνατή σύµπνοια και να πάµε γρήγορα
προς τα εµπρός. 

Αυτό, όµως, είναι για το µέλλον. Εσείς θέτετε -και σωστά- τα
ζητήµατα του παρόντος χρόνου, δηλαδή, την ανακοίνωση, που
κακώς υπήρξε, από την κυρία φυσίατρο, ότι το ΚΕΦΙΑΠ σταµα-
τάει να δέχεται ασθενείς. Την ώρα που έγινε αυτή η ανακοίνωση
δεν είχε πλέον ασθενείς µέσα. Δεν θέλω να υπεισέλθω στο γιατί
και πώς. Απλώς να σας αναφέρω ότι µε δική µου εντολή συστή-
θηκε αµέσως επιτροπή από το Νοσοκοµείο της Φλώρινας, για να
επιλύσει το σχετικό θέµα και έχει βγει ήδη σχετική δηµόσια ανα-
κοίνωση στις 4 Σεπτεµβρίου του 2024, µε υπογραφή του κυρίου
διοικητή του Γενικού Νοσοκοµείου Φλώρινας που λέει ότι το ΚΕ-
ΦΙΑΠ Αµυνταίου δέχεται πλέον νέες αιτήσεις για νοσηλεία ασθε-
νών που χρίζουν αποκατάστασης.

Τα υπόλοιπα θα τα αναφέρω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Κυρία Πέρκα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πριν συνεχίσω -δεν ξέρω αν ακούτε- να πω το

εξής: Ζητάτε µελέτη για τεχνογνωσία για ένα θέµα που το µόνο
που θέλει είναι πόρους, πόρους ανθρώπινους και χρηµατοδοτι-
κούς. Οι ελλείψεις είπαµε ποιες είναι και γιατί δεν έγινε. Έκανα
ένα σχόλιο, δεν µε ακούσατε. Δεν χρειάζονται µελέτες, είναι φα-
νερό. Θέλει γιατρούς και θέλει και πόρους, χρήµα που έχουµε
από το Ταµείο Δίκαιης Μετάβασης και για ανακαίνιση και για τον
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καλύτερο εξοπλισµό. Και µε αυτά µόνο θα µπορούσε να λειτουρ-
γήσει, γιατί το έχει ανάγκη η περιοχή και η Ελλάδα. 

Εν πάση περιπτώσει, εµείς ακούσαµε στις ανακοινώσεις του
Σχεδίου Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης να αναφέρετε πρό-
ταση για αναβάθµιση του ΚΕΦΙΑΠ µέσω ΣΔΙΤ. Υπήρχαν τότε πολ-
λές αντιδράσεις. Ύστερα από αυτό, ακούσαµε πολλές από τις
δηλώσεις σας, ότι προκύπτει σχέδιο ένταξής του σε ΣΔΙΤ µέσω
της «Ανώνυµης Εταιρείας Μονάδων Υγείας». 

Η αρχική σας δήλωση ήταν ότι προς τον Μάιο του 2024 θα εί-
χαµε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο που θα επιβεβαίωνε την παρου-
σία του ΚΕΦΙΑΠ Αµυνταίου ως το µοναδικό δηµόσιο κέντρο
αποκατάστασης στη χώρα. Μάλιστα, δηλώσατε αυτολεξεί ότι η
µόνη σκέψη που υπάρχει αυτή τη στιγµή είναι η συνεργασία της
συγκεκριµένης δοµής µε την «Ανώνυµη Εταιρεία Μονάδων Υ-
γείας», µε στόχο να φτιάξουµε έναν σπουδαίο χώρο που θα βρί-
σκουν καταφύγιο όχι µόνο οι ανασφάλιστοι, αλλά και οι αδύναµοι
συµπολίτες µας που δεν έχουν τη δυνατότητα να πληρώσουν τη
συµµετοχή στα ιδιωτικά κέντρα αποκατάστασης. 

Το πρόβληµα µε την αποκατάσταση το γνωρίζετε καλύτερα
από µένα, είναι τεράστιο. Τα χρήµατα που απαιτούνται και για
απλά ορθοπεδικά, πόσο µάλλον εγκεφαλικά και όλα αυτά που
ανέφερα, δεν µπορεί ο µέσος πολίτης να τα αντέξει, γιατί είναι
και θεραπείες που τραβάνε µήνες. Και είχαµε αυτό το διαµάντι
εκεί. Δεν παρουσιάστηκε εν τέλει κανένα σχέδιο. Και όπως είπα
-το αναφέρετε και ο ίδιος για το εξαιρετικό έργο που υλοποιεί,
τον εξαιρετικό χώρο, την ιδανική τοποθεσία- βεβαίως, θα µπο-
ρούσε να αποτελέσει κέντρο και στολίδι ακόµη και για τα Βαλ-
κάνια. Πραγµατικά είναι και πόλος ανάπτυξης σε µια περιοχή που
πλήττεται πανταχόθεν.

Μέχρι στιγµής, δεν υπάρχει τίποτα. Απεναντίας βλέπουµε την
κλειστή νοσηλεία να παύει και τη διοίκηση του Νοσοκοµείου
Φλώρινας να πασχίζει µε τη δηµιουργία αυτών που αναφέρατε,
επιτροπής γιατρών για την επαναλειτουργία, µετά βέβαια από
πάρα πολλές αντιδράσεις της τοπικής κοινωνίας. 

Ξέρετε πώς νιώθει µια κοινωνία όταν χάνουν τη δουλειά τους
και φεύγει ο κόσµος -φεύγουν σωρηδόν, οι νέοι άνθρωποι φεύ-
γουν- η αγροτική παραγωγή δεν αποζηµιώνεται; Και φτάνουµε
στην υγεία που είναι το πρώτο και κλείνει και µία δοµή. Αυτό είναι
τεράστια πληγή για την περιοχή. 

Αναφερθήκατε µόνος σας στο παρελθόν της δοµής. Ήταν έµ-
πνευση της µητέρας του Πρωθυπουργού, κ. Μαρίκας Μητσο-
τάκη και εγκαινιάστηκε πραγµατικά από τον Κωνσταντίνο
Μητσοτάκη. Και σήµερα το βλέπουµε να στραγγαλίζεται, να τε-
λειώνει και να κλείνει. 

Και τώρα, άκουσα γι’ αυτό το σχέδιο -που θα ήθελα πάρα πολύ
να το πιστέψω και να πω µπράβο, ναι, να γίνει αυτή η µελέτη- και
λέω µέχρι τότε -ας το πω έτσι- δεν µπορεί να διατεθεί ποσό για
ανακαίνιση και ό,τι χρειάζεται και κάπως να λυθεί το θέµα µε
τους γιατρούς; Δεν γίνεται να κλείνει ούτε µία µέρα, δεν γίνεται
να απειλείται η περιοχή, να κλείσει και αυτό το τελευταίο σωστό
πράγµα που λειτουργούσε. 

Έχετε πει κατά καιρούς ότι η ευκαιρία είναι η απολιγνιτοποί-
ηση. Πράγµατι είναι, µε την έννοια ότι υπάρχουν διαθέσιµοι
πόροι. Το ζήτηµα µε τους πόρους είναι πώς θα διανεµηθούν και
πώς θα διατεθούν και τι θα αφήσουν, τι αποτύπωµα θα αφήσουν.
Εδώ εγώ δεν βλέπω κάτι καλό σε ό,τι αφορά το ΚΕΦΙΑΠ, εκτός
αν σύντοµα ακούσουµε µια εξαγγελία ότι γίνεται αυτό και εκείνο. 

Και σε ό,τι αφορά τώρα αυτή την ανώνυµη εταιρεία και την
προηγούµενη δήλωση που είχε να κάνει µε το ΣΔΑΜ, προφανώς
φανταζόµαστε ότι όπως κάνετε σε όλους τους τοµείς της οικο-
νοµίας, πάλι στο µυαλό σας θα ήταν ο ιδιωτικός τοµέας, όπου
βεβαίως, οι ωφελούµενοι τα νοσήλια θα είναι πανάκριβα και θα
πρέπει να τα πληρώνουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε, κυρία
συνάδελφε. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Θα κάνω και µία ακόµα ερώτηση,
κύριε Πρόεδρε. Συγγνώµη.

Κάτι γενικότερο, µιας και είµαστε εδώ. Υπάρχουν τα φαινόµενα
των «αλεξιπτωτιστών» καρδιολόγων από νοσοκοµείο σε νοσοκο-
µείο, για να καλυφθούν οι εφηµερίες, των διαρκών διακοµιδών
στα µεγάλα νοσοκοµεία της κεντρικής Μακεδονίας, στη Θεσσα-

λονίκη κυρίως, και κάποιοι άνθρωποι χάνονται και στον δρόµο.
Η παθολογική και η παιδιατρική κλινική της Φλώρινας φυτοζωούν
και οι γιατροί εξουθενώνονται, κάνοντας έκκληση για προσλή-
ψεις, πάλι για να µπορούν να καλύψουν τις εφηµερίες. 

Είναι µια οριακή κατάσταση σε όλες τις κλινικές. Βεβαίως, πού
και πού εµφανίζονται και κάτι ευφάνταστα σχέδια για τριτοβάθ-
µια νοσοκοµεία, µελέτες δηλαδή, κ.λπ. Θα ήθελα να αναλάβετε
µια ευθύνη, να µας πείτε τι θα γίνει και µε αυτό το θέµα στην πε-
ριοχή. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Πέρκα.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αγα-

πητή, κυρία συνάδελφε. Κατ’ αρχάς, επαναλαµβάνω, το ΚΕΦΙΑΠ
λειτουργεί. Το νοσοκοµείο µετακινεί κόσµο, έχει προσωπικό. Θα
σας καταθέσω και τους πίνακες των υπηρετούντων, για να µη
χάσω χρόνο. Εάν κάποιος ασθενής θέλει να κάνει χρήση του ΚΕ-
ΦΙΑΠ, µπορεί να κάνει αίτηση στο ΚΕΦΙΑΠ του νοσοκοµείου και
θα του παραδώσουµε κανονικά τις υπηρεσίες που πρέπει να του
παρέχουµε. Δεν αλλάζει κάτι, να µην ανησυχεί η περιοχή. Όταν
είναι να αλλάξει, θα αλλάξει µόνο προς το καλύτερο.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γε-
ωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θέλω να σχολιάσω κάτι που είπατε. Δεν µπορείτε, είπατε, να
κάνετε µια µικρή ανακαίνιση και να πάτε λίγους γιατρούς τώρα
και όταν γίνει η µελέτη, έγινε; Όχι, είναι η απάντηση. Διότι, εάν
πας να κάνεις µία µελέτη για να φτιάξεις κάτι σωστά από την
αρχή, δεν κάνεις ενδιάµεσα µερεµέτια.

Σας είπα, αναθέσαµε στην ΑΕΜΥ να µας πει πόσο θα κοστίσει
και µε ποια διαδικασία πρέπει να το κάνουµε, για να φτιάξουµε
το ΚΕΦΙΑΠ Αµυνταίου αυτό πραγµατικά µπορεί να είναι και που
δεν έχει καµµία σχέση µε αυτό που λειτουργεί σήµερα και µε
αυτό που λειτουργούσε όλα αυτά τα χρόνια. Καµµία σχέση. Μι-
λάµε για κάτι εντελώς διαφορετικό. 

Άρα πρώτα κάνεις τη µελέτη, πρώτα αποφασίζεις τι θέλεις να
κάνεις και µετά ξοδεύεις λεφτά. Έτσι δουλεύουν τα σωστά
κράτη. Δεν µπορεί να γίνει µε άλλον τρόπο. Τι να κάνουµε τώρα;
Περιµέναµε να το φτιάξουµε από το 1993 το 2024. Ε, θα περιµέ-
νουµε λίγους µήνες ακόµα, για να έχουµε τη µελέτη. Θα γίνει.
Επί θητείας µου, σας είπα, είναι ένας από τους στόχους µου.
Είναι και -εάν θέλετε- και για λόγους δεν θα πω ιδιοτελείς, αλλά
της οικογενείας µου. Εις µνήµην του πατέρα µου, θέλω να το δω
να συµβαίνει. Για λόγους, δηλαδή, ηθικής τάξεως, µε αυτή την
έννοια και όχι υλικού συµφέροντος. 

Τώρα, δεν είναι τόσο απλό όσο νοµίζετε να φτιάξεις ένα κέν-
τρο αποκατάστασης. Ο λόγος που επιλέξαµε την ΑΕΜΥ είναι
γιατί έχει εµπειρία, έχει γνώση, το κάνει ήδη µε επιτυχία. Εάν κά-
νατε τον κόπο να πάτε στο Κορωπί, για να δείτε το κέντρο που
έχει εκεί η ΑΕΜΥ, εγώ έχω πάει και το έχω δει και σας λέω ότι
είναι όχι εφάµιλλο των καλύτερων ιδιωτικών, αλλά είναι καλύτερο
από πολλά ιδιωτικά. Ένα τέτοιο κέντρο θέλουµε να φτιάξουµε
εκεί, όχι κάτι, όπως έχουµε συνηθίσει να κάνει στην Ελλάδα, τσα-
πατσούλικο. Θέλω να κάνω κάτι σπουδαίο. 

Η ΑΕΜΥ είναι δηµόσιο. Η ΑΕΜΥ είναι εταιρεία του Υπουργείου
Υγείας. Ανήκει 100% στο δηµόσιο. Οι µονάδες είναι δηµόσιες.
Παραδείγµατος χάριν, το Νοσοκοµείο της Θύρας είναι ΑΕΜΥ.
Μιλάµε για δηµόσιο, δεν µιλάµε για µη δηµόσιο. Το αν θα επιλέ-
ξουµε να κάνουµε ΣΔΙΤ, όπως στη διαδικασία για την κατασκευή
του, την ανακαίνισή του και λειτουργία του, δεν θα χάσει τον δη-
µόσιο χαρακτήρα του. Ως δηµόσιο θα λειτουργεί. Το θέµα είναι
από πού θα χρηµατοδοτείται. Δεν θα πληρώνει ο κόσµος για να
πάει. Δεν θα γίνει άλλη µία ιδιωτική µονάδα αποκατάστασης. Συ-
ζητάµε για δηµόσια µονάδα δωρεάν παροχής υπηρεσιών. Εάν
θα πληρώνει ο ΕΟΠΥΥ ή εάν θα πληρώνει ο κρατικός προϋπολο-
γισµός αυτό δεν αφορά τον ασθενή. Ο ασθενής θα πρέπει να βρί-
σκει εκεί δωρεάν υπηρεσίες αποκατάστασης. Και θα βρίσκει εκεί
δωρεάν υπηρεσίες αποκατάστασης, τελεία. Μην αντιδικούµε σε
αυτά που συµφωνούµε. 

21142 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Είµαι βέβαιος -και θα µου επιτρέψετε να το πω αυτό- ότι δεν
είναι όλοι οι άνθρωποι το ίδιο. Ο καθένας κρίνεται κυρίως την
ώρα που κυβερνά. Εσείς, όταν κυβερνήσατε, είχατε επιδείξει
εποικοδοµητικό πνεύµα και, παρά την ιδεολογική µας διαφορά,
δεν είχατε ιδεολογικές αγκυλώσεις. Εάν κάτι έπρεπε να γίνει
σωστά, το κάνατε και σας το έχω αναγνωρίσει αυτό δηµόσια.

Θέλω να το ξαναπώ, επειδή δεν έχει τύχει να βρεθούµε µαζί.
Προχθές που πέρναγα από την παραλιακή, έβγαλα φωτογραφία
στο Ελληνικό τον πύργο και τον ανήρτησα στο Twitter µου, γιατί
θεώρησα ότι είναι µεγάλη τιµή για την πολιτική µου σταδιοδρο-
µία, διότι συνέβαλα ως αρµόδιος Υπουργός Ανάπτυξης τότε για
να γίνει σήµερα αυτό το πολύ µεγάλο έργο. Θέλω να σας το ανα-
γνωρίσω ότι ένα µεγάλο, σηµαντικό, κοµµάτι του έργου αυτού
είναι και λόγω της δικής σας δουλειάς, ως αρµοδία τότε Γενική
Γραµµατεύς, που χειριζόσασταν τη συγκεκριµένη επένδυση. Με
αυτό το εποικοδοµητικό έργο θα πάει η Ελλάδα µπροστά. 

Είµαι βέβαιος ότι, όταν θα κάνουµε τη µελέτη, θα την παρα-
δώσω στην τοπική κοινωνία και σε εσάς και προφανώς στον Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας. Το καταλαβαίνετε αυτό, δεν είναι
κοµµατικό ζήτηµα εδώ. Θα κάνουµε πρώτα εξαντλητικό διάλογο
µε την τοπική κοινωνία και µετά θα εφαρµόσουµε το σχέδιο. Δεν
θα κάνουµε κάτι αιφνιδιαστικά. Το κέντρο, όµως, τώρα λειτουρ-
γεί όπως λειτουργούσε. Η φήµη ότι κλείνει, ότι σταµατάει να δέ-
χεται ασθενείς, δεν είναι πραγµατική.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Θα συνεχίσουµε µε την τρίτη µε αριθµό 1389/16-9-2024 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Κοζάνης της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Παρασ-
κευά Κουκουλόπουλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Μονόδροµος η απόσυρση του Περιφερει-
ακού Χωροταξικού Πλαισίου Δυτικής Μακεδονίας».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Νικόλαος Ταγαράς.

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε, για δύο λεπτά.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, λίγες ηµέρες µετά τις ευρωεκλογές η Κυ-

βέρνησή σας επιφύλαξε µια πολύ δυσάρεστη έκπληξη σε όλους
τους Δυτικοµακεδόνες, δηµοσιεύοντας, δίνοντας ΦΕΚ στο περι-
φερειακό χωροταξικό πλαίσιο της δυτικής Μακεδονίας. Εµπεριέ-
χονται σειρά πρωτοφανών ρυθµίσεων, που δίνουν, κυριολεκτικά,
στην υποβάθµιση της δυτικής Μακεδονίας, που έτσι και αλλιώς
είναι µια γενική αντίληψη στην κοινωνία, δίνουν ΦΕΚ.

Το πιο σηµαντικό, όµως, είναι ότι όλες οι µείζονες επιλογές
που εµπεριέχονται στο χωροταξικό πλαίσιο έχουν γίνει χωρίς
καµµία διαβούλευση. Σπεύδω να πω, να σας προλάβω, ότι στα
σχετικά που επικαλείται στα λαβόντα υπ’ όψιν, κύριε Πρόεδρε, η
σχετική υπουργική απόφαση µε δηµοσίευση του ΦΕΚ, αναφέρον-
ται απόφαση περιφερειακού συµβουλίου και άλλων οργάνων του
2013, του 2015, κάτι που αντίκειται και στην κοινή λογική αλλά
και στη σχετική νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας, που
έχει κάνει σαφές µε επανειληµµένες αποφάσεις ότι σε τέτοιου
χαρακτήρα διοικητικές πράξεις πρέπει να είναι εύλογα πρόσφα-
τες -επίκαιρες, δηλαδή- οι γνωµοδοτήσεις. Αυτό είναι ένα θέµα
ουσίας, που αφορά τη θεσµική διάσταση του πράγµατος, αλλά
υπάρχει και µία ουσιαστική, εξίσου σηµαντική, για να µην πω ση-
µαντικότερη. Ότι δεν έχει γίνει διαβούλευση για µείζονες αλλα-
γές. Διότι οι διαβουλεύσεις που επικαλείστε δεν αναφέρονται
πουθενά σε µείζονες επιλογές που για πρώτη φορά εµφανίζονται
στο σηµερινό χωροταξικό, όπως ισχύει από τα τέλη Ιουνίου µέχρι
σήµερα.

Αναφέροµαι ενδεικτικά σε δύο µεγάλες κατηγορίες. Πρώτον,
υποβαθµίζονται συλλήβδην όλες οι µεταφορές -οδικές, αεροπο-
ρικές, σιδηροδροµικές-, που ξαφνικά χάνουν τον χαρακτήρα των
διευρωπαϊκών δικτύων, όπως ήταν χαρακτηρισµένες από το χω-
ροταξικό που ίσχυε από το 2003 µέχρι πρόσφατα. Επίσης, υπο-
βαθµίζονται συλλήβδην όλες οι πόλεις και αντίστοιχα και τα
ηµιαστικά κέντρα, όπου ενδεικτικά η Κοζάνη από κέντρο επιπέ-
δου 1, διεθνές, ευρωπαϊκό, πάει στο επίπεδο 3, ούτε καν εθνικό,
αλλά περιφερειακό κέντρο, η Πτολεµαΐδα από το δεύτερο εθνικό

επίπεδο πάει στο πέµπτο. Αντίστοιχα, τα Γρεβενά, η Καστοριά
και Φλώρινα υποβαθµίζονται µία ή δύο κατηγορίες.

Είναι µείζονες επιλογές, για τις οποίες δεν ενηµερώθηκε ποτέ
κανείς και έχει παραβιαστεί όχι µόνο η κοινή λογική, όχι µόνο το
βασικό θεσµικό πλαίσιο, αλλά η ίδια η πεµπτουσία της δηµοκρα-
τίας.

Γι’ αυτό, λοιπόν, και έβαλα τίτλο στην ερώτησή µου ότι µονό-
δροµος είναι η απόσυρση, προκειµένου να υπάρξει η απαραίτητη
διαβούλευση.

Θέλω, λοιπόν, να µου πείτε γιατί προχωρήσατε σε µια τέτοια
πράξη και εάν σκέφτεστε να το αποσύρετε, για να υπάρξει η απα-
ραίτητη διαβούλευση για τέτοιες µείζονες επιλογές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κουκουλόπουλο.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για την πρω-
τολογία σας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Νοµίζω ότι και η κ. Πέρκα είναι ταυτόχρονα τώρα;
Είναι το ίδιο θέµα. Έτσι δεν είναι; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Είναι η επόµενη ερώ-
τηση, δεν είναι το ίδιο θέµα, κύριε Υπουργέ. Υπάρχει µια δια-
φορά. Το έχουµε συζητήσει µε τους συναδέλφους.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ας ακούσω και την κ. Πέρκα ως πρωτολογία και να
απαντήσω και εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, κύριε Υπουργέ.
Παραµένουµε στη διαδικασία. Απαντήστε, σας παρακαλώ, και
µετά απαντάτε στην κ. Πέρκα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Θα πω τα ίδια πράγµατα στην ουσία δύο φορές,
αλλά δεν πειράζει.

Κύριε συνάδελφε, σέβοµαι και την αγωνία και τον προβληµα-
τισµό για τον τόπο καταγωγής σας, µια περιφέρεια που έχει ιδι-
αιτερότητες πολλές και σίγουρα η αλλαγή του παραγωγικού
µοντέλου, που είναι πολύ σηµαντική στην ευρύτερη περιοχή, αλ-
λάζει ζωές και δηµιουργεί νέες προοπτικές. 

Όµως, ας δούµε λίγο την ιστορία του Περιφερειακού Χωροτα-
ξικού Πλαισίου της Δυτικής Μακεδονίας πώς ξεκίνησε και πώς
ολοκληρώθηκε. Η υπογραφή της σύµβασης έγινε το 2012. Με-
λετήτρια ήταν η κ. Γιαννακού. Ξεκίνησε η µελέτη, φτάνουµε στο
2016. Η κ. Πέρκα ίσως θα θυµάται. Εγώ θα αναφερθώ στη δια-
δροµή την ιστορική που είναι καταγεγραµµένη. Στις 17 Νοεµ-
βρίου του 2016 εγκρίνεται η στρατηγική µελέτη περιβαλλοντικών
επιπτώσεων από τη Διεύθυνση Περιβαλλοντικής Αδειοδότησης
του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Πριν, όµως, εγ-
κριθεί, υπάρχει, όπως προβλέπεται από τη νοµοθεσία, διαβού-
λευση και έγινε τέτοια διαβούλευση, όπως ο νόµος ορίζει, και µε
θεσµικούς και µε κοινωνικούς φορείς, για να εκφράσουν τη
γνώµη τους επί του περιφερειακού χωροταξικού πλαισίου που
αναφερθήκατε.

Στα πλαίσια αυτά η Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας εξέφρασε
θετική γνωµοδότηση για το σχέδιο το οποίο εξελισσόταν και
αφορά σε αυτό που αναφέρεστε. Αµέσως µετά, όπως είπα, 17
Νοεµβρίου, εγκρίθηκε η περιβαλλοντική έγκριση στρατηγική µε-
λέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων. Φτάνουµε στις 9 Δεκεµβρίου
του 2016. Η αρµόδια υπηρεσία εισηγείται θετικά για την υπο-
γραφή του περιφερειακού χωροταξικού πλαισίου και στη συνέ-
χεια, στις 2-7-2019 -λέω πώς εξελίσσονται οι βασικές στιγµές
εξέλιξης του σχεδιασµού-, υπογράφεται η υπουργική απόφαση
και πάει για την έγκριση του Περιφερειακού Χωροταξικού Πλαι-
σίου Δυτικής Μακεδονίας και πηγαίνει για δηµοσίευση στο
Φύλλο της Εφηµερίδας της Κυβέρνησης. 

Αν θυµάστε, ήταν οι µέρες που άλλαξε η κυβέρνηση, ήρθε η
καινούργια κυβέρνηση, έγινε αλλαγή κατεύθυνσης, που ήταν ση-
µαντική και αφορούσε τη µετάβαση από τον λιγνίτη στις ανανε-
ώσιµες πηγές ενέργειας, στην απολιγνιτοποίηση των περιοχών.
Γι’ αυτό αναφέρθηκα πριν και στην αλλαγή του παραγωγικού
µοντέλου, που είναι πάρα πολύ σηµαντικό. 

Στη φάση αυτή οι αλλαγές που έγιναν ήταν κυρίαρχα για
αυτόν τον λόγο. Γι’ αυτό και µέσα από το σχέδιο δίκαιης αναπτυ-
ξιακής µετάβασης που ξεκίνησε το 2022 και σε αυτό υπήρξε δια-
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βούλευση και θετική γνωµοδότηση του περιφερειακού συµβου-
λίου µετά από όλες τις συζητήσεις που έγιναν και αφορούσαν
τις περιοχές απολιγνιτοποίησης για µετάβαση από τον λιγνίτη
στις ανανεώσιµες πηγές.

Σαν αλλαγή, για να δικαιολογήσω την εξέλιξη της διαβούλευ-
σης στην οποία αναφερθήκατε, ήταν περιβαλλοντικά ευµενέ-
στερη. Ο λιγνίτης είναι από πλευράς περιβαλλοντικού αποτυπώ-
µατος πολύ πιο δυσµενής από τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας.

Αφού έγινε αποδεκτό το σχέδιο δίκαιης αναπτυξιακής µετάβα-
σης και εγκρίθηκε στις 29-4-2022 αυτό το σχέδιο, έπρεπε να προ-
σαρµοστεί το Περιφερειακό Χωροταξικό Πλαίσιο Δυτικής
Μακεδονίας, που, όπως είπα, είχε υπογραφεί, αλλά δεν πρόλαβε
να δηµοσιευτεί, κατά το κοµµάτι της αλλαγής για την απολιγνι-
τοποίηση και τη µετάβαση προς τις ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας. 

Ακριβώς επειδή ήταν φιλοπεριβαλλοντικό από πλευράς απο-
τυπώµατος αυτό το κοµµάτι της αλλαγής και σε συνάρτηση ότι
η επικαιροποίηση των στοιχείων σχετικά µε το παρελθόν που
ελήφθησαν υπ’ όψιν στην κατ’ αρχήν υπογραφή ήταν τέτοιου χα-
ρακτήρα που δεν επηρέαζαν την αλλαγή του περιφερειακού χω-
ροταξικού πλαισίου, γι’ αυτό και δεν έγινε νέα διαβούλευση
συλλογική. Έγινε, όµως, στα πλαίσια του προελέγχου του περι-
βαλλοντικού και ανάλογα µε ποια στοιχεία θα έπρεπε να επικαι-
ροποιηθούν προς τη Διεύθυνση Υδάτων, για παράδειγµα, της
Αποκεντρωµένης Διοίκησης Ηπείρου - Δυτικής Μακεδονίας, αλλά
και προς το Υπουργείο Πολιτισµού, προς το Υπουργείο Αγροτι-
κής Ανάπτυξης, για να εκφράσουν απόψεις συµπληρωµατικά στα
πλαίσια ολοκλήρωσης και αυτά απαντήθηκαν και έληξε η διαδι-
κασία. Για αυτό και υπεγράφη το περιφερειακό χωροταξικό πλαί-
σιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ. Έχετε και τη δευτερολογία σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, δεν θέλω να φανεί ότι δεν
θα απαντήσω, αλλά στη δευτερολογία θα ολοκληρώσω.

Γνωρίζω ότι υπάρχουν κάποια στοιχεία τα οποία χρήζουν από-
λυτης απάντησης σε ό,τι αφορά στοιχεία σε κάποιους πίνακες
που υπάρχουν στο περιφερειακό χωροταξικό. 

Δεν θέλω, όµως, να κλέψω άλλον χρόνο. Θα µου δοθεί η δυ-
νατότητα να συµπληρώσω στη δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, προκειµένου να

έχουµε έναν βασικό διάλογο, προσπάθησα να σας προλάβω.
Όλα αυτά που λέτε ενισχύουν το γιατί και δίνουν περαιτέρω υπό-
σταση στις ήδη ασκηθείσες προσφυγές µε αίτηση αναίρεσης,
στις οποίες θα αναφερθώ µετά. Δύο αιτήσεις αναίρεσης έχουν
γίνει πριν λίγες ηµέρες.

Να βάλουµε, όµως, τα πράγµατα σε µια σειρά. Όσον αφορά
το χωροταξικό, πιστεύω ότι είναι κοινός µας στόχος. Φαντάζοµαι
να το ξέρετε και εσείς. Το χωροταξικό δεν είναι οποιαδήποτε δι-
οικητική πράξη. Το χωροταξικό είναι -ας µου επιτραπεί να πω- το
ευαγγέλιο της ανάπτυξης µιας περιοχής ή ενός τοµέα για δέκα,
δεκαπέντε ή είκοσι χρόνια, µέχρις ότου επικαιροποιηθεί ή αλλά-
ξει ριζικά, αν υπάρχουν νέα δεδοµένα. Δεν µιλάµε για µια διοι-
κητική πράξη από αυτές που συµβαίνουν κάθε µέρα. Είναι από
τις κατ’ εξοχήν πράξεις, τις οποίες οι πολίτες πρέπει να γνωρί-
ζουν πώς και γιατί λαµβάνονται σοβαρές αποφάσεις που αφο-
ρούν το µέλλον τους. 

Το µόνο σηµείο στο οποίο συµφωνώ µε την τοποθέτησή σας
είναι ότι η δυτική Μακεδονία πραγµατικά είναι µια περιφέρεια µε-
τάβασης, γεγονός που δίνει ακόµη µεγαλύτερη σηµασία στο χω-
ροταξικό της. Πρέπει να ονοµάζουµε από τώρα τις βασικές
επιλογές, τις βασικές υποδοµές, στις οποίες θα πατήσει για να
οικοδοµήσει ένα νέο µοντέλο ανάδειξης αυτή η περιφέρεια, που
έχει χάσει ήδη τα τελευταία επτά χρόνια πάνω από 50% του ΑΕΠ.

Κύριε Πρόεδρε, πουθενά δεν έχει γίνει στην Ελλάδα και σε όλη
την Ευρώπη αυτό, µέσα σε επτά χρόνια να έχει χαθεί περίπου το

55% του περιφερειακού εισοδήµατος σε µια περιοχή. Πουθενά!
Είναι κραυγαλέα, είναι έντονη, επιτακτική ανάγκη, λοιπόν, να
υπάρξει ένας τέτοιος σχεδιασµός που θα επιτρέπει να δούµε µε
σχετική αισιοδοξία το µέλλον.

Αντ’ αυτού, εσείς υποβαθµίζετε την κατηγορία και όλες τις
υποδοµές. Αντί να αναβαθµίζουµε τις υποδοµές για να πατήσουν
σε σιδηρόδροµους, σε αεροπορικές µεταφορές. Το διεθνές Αε-
ροδρόµιο της Καστοριάς εξαφανίζεται από τον χάρτη. Ο σιδη-
ρόδροµος προς την Καλαµπάκα και µετέπειτα Ηγουµενίτσα
εξαφανίζεται από τα ευρωπαϊκά δίκτυα, όπως και οι δρόµοι Κο-
ζάνης - Λάρισας και πάει λέγοντας και οι πόλεις υποβαθµίζονται,
όπως ήδη ανέφερα.

Δεν είναι τυχαίο, κύριε Υπουργέ, ότι, όπως έλεγα στην αρχή
της ερώτησής µου, είναι ανάστατη η κοινωνία της δυτικής Μα-
κεδονίας και από τα ξηµερώµατα της περασµένης Δευτέρας που
κατέθεσα την ερώτηση µέχρι τώρα που συζητείται έχουν υπάρξει
εξελίξεις που πρέπει να λάβετε υπ’ όψιν σας και να απαντήσετε
διαφορετικά. Αν δεν µπορείτε σήµερα, σκεφτείτε το να απαντή-
σετε αύριο διαφορετικά.

Το περιφερειακό συµβούλιο, στο οποίο αναφέροµαι στην ερώ-
τησή µου, έγινε παρουσία εκατοντάδων συµπολιτών µας ακριβώς
διότι υπάρχει έντονη ανησυχία για όλο αυτό. Οι παρατάξεις της
σύµπασας αντιπολίτευσης του περιφερειακού συµβουλίου κατέ-
θεσαν σχετική αίτηση αναίρεσης του χωροταξικού, ακριβώς γιατί
δεν έγινε η διαβούλευση και, επίσης, την άλλη µέρα, την περα-
σµένη Τρίτη, υπήρξε µια µείζονα εξέλιξη. Δεν ξέρω αν έχετε ενη-
µερωθεί. 

Η ΠΕΔ Δυτικής Μακεδονίας µε οµόφωνη απόφασή της απο-
φάσισε να προσβάλει το χωροταξικό, ακριβώς γιατί προβαίνει σε
µείζονες αλλαγές που δεν γνώριζε κανένας, χωρίς καµµία δια-
βούλευση, για να το πω απλά. Η ΠΕΔ Δυτικής Μακεδονίας, µάλι-
στα -όχι ότι θα άλλαζε κάτι αν είχε διαφορετικό χαρακτήρα, κύριε
Πρόεδρε-, αλλά πρέπει να επισηµάνω ότι, λόγω του µεγέθους
της Περιφέρειας, που αποτελείται από δεκατρείς δήµους, είναι
µία από τις ΠΕΔ όπου και οι δεκατρείς δήµαρχοι συµµετέχουν
στο Διοικητικό Συµβούλιο συν οκτώ δηµοτικοί σύµβουλοι, δη-
λαδή είκοσι ένας συνολικά συναποτελούν το Δ.Σ. της ΠΕΔ, οι πε-
ρισσότεροι εκ των οποίων προέρχονται από συνδυασµούς αντι-
πολιτεύσεως σε δηµοτικές αρχές.

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να απαντήσετε σήµερα όχι σε εµένα,
αλλά σε όλους -πλην ελαχίστων- τους Δυτικοµακεδόνες που εκ-
προσωπούνται από τις δηµοτικές τους αρχές, γιατί στο σύνολό
της η τοπική αυτοδιοίκηση προσφεύγει µε αίτηση ακυρώσεως,
ακριβώς γιατί δεν έρχεται η διαβούλευση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κουκουλόπουλο.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, αναφερθήκατε σε στοιχεία. Δεν
τα γνωρίζω και δεν γνωρίζω λεπτοµέρειες. Γνωρίζω τις τελευ-
ταίες συζητήσεις που έχουν γίνει και τις αντιδράσεις, αλλά δεν
γνωρίζω λεπτοµερώς αυτά τα οποία επικαλείστε, τα οποία δεν
ελήφθησαν υπ’ όψιν και είναι κρίσιµα. Εγώ θα ήθελα να µου κοι-
νοποιήσετε και να µε ενηµερώσετε ποια είναι αυτά για να τα
δούµε. Θέλω να γνωρίζω συγκεκριµένα ποια είναι αυτά σε σχέση
µε τα αναγραφόµενα και αυτά που έχουν εγκριθεί σήµερα στο
περιφερειακό χωροταξικό πλαίσιο για να τα δούµε. Εδώ είµαστε
και σίγουρα η ζωή «γεννάει» καινούργια πράγµατα και ανάγκες
και οφείλουµε να αξιολογούµε κάθε πληροφορία.

Άρα, µε την έννοια αυτή, να µου στείλετε αυτά τα στοιχεία τα
οποία επικαλείστε, τα οποία λέτε ότι είναι κρίσιµα θέµατα που
αφορούν στην προοπτική εξέλιξης της δυτικής Μακεδονίας και
να τα δούµε, γιατί κοινό στόχο έχουµε ο όποιος σχεδιασµός να
εξυπηρετεί ανάγκες µε προοπτική και µε βιωσιµότητα, πόσω µάλ-
λον σε µια περίοδο που είναι περίοδος µετάβασης σχεδόν σε
όλα, αλλά και για τα θέµατα τα οποία συζητάµε.

Λέω κάτι που νοµίζω ότι αφορά περισσότερο την κ. Πέρκα
στην επίκαιρη ερώτηση που είναι για το ίδιο θέµα και που έχει
και άλλα χαρακτηριστικά, συµπληρωµατικά σ’ αυτά που είπατε.
Ξαναλέω ότι όλα αξιολογούνται. Εγώ θέλω να λάβω γνώση των
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όποιων προτάσεων αλλαγών, για να αξιολογηθούν και αυτά. Δεν
θέλω να πω περισσότερα αυτή τη στιγµή. 

Επειδή µιλάµε για σχέδια και ακούει και ο κόσµος και ίσως να
µην αντιλαµβάνεται, γνωρίζετε ότι αυτοί οι σχεδιασµοί γίνονται
σε διάφορα επίπεδα, γιατί το περιφερειακό χωροταξικό πλαίσιο
είναι δευτέρου επιπέδου σχεδιασµός και δίνει κατευθύνσεις και
βάζει κανόνες και αρχές για να έλθουν τα χαµηλότερα, το πρώτο
επίπεδο σχεδιασµού, τα τοπικά και ειδικά πολεοδοµικά σχέδια,
να εξειδικεύσουν πλέον λεπτοµερώς στο πεδίο τού τι ακριβώς
επιτρέπεται και τι απαγορεύεται, µε ποιους όρους και µε ποιους
κανόνες, χρήσεις γης, όρους δόµησης κ.λπ., πέρα από τα δίκτυα
που αναφερθήκατε και εστιάσατε στις µεταφορές, γιατί δεν
άκουσα κάτι άλλο. Κυρίαρχα άκουσα για χαρακτηρισµούς δρό-
µων, αξόνων κ.λπ..

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Για την κατηγοριοποίηση των
πόλεων.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Βεβαίως. Αυτό είπα. Όλα αυτά είναι ζητούµενα,
αλλά να βάλουµε επιτέλους κανόνες, το τι απαγορεύεται και το
τι ισχύει, γιατί η αναρχία, και ειδικά στον χώρο, είναι ένα µείζον
εθνικό στοίχηµα που πάµε να καλύψουµε διά µέσου όλων των
σχεδιασµών που εξελίσσονται. Επειδή εξελίσσονται παράλληλα
και ταυτόχρονα, θα πρέπει όλοι αυτοί οι σχεδιασµοί να είναι στην
ίδια κατεύθυνση, ο ένας να είναι συµπληρωµατικός του άλλου
και αυτό είναι το στοίχηµα που εξελίσσεται. Εκατό χρόνια κάναµε
να βάλουµε τάξη στον χώρο.

Το έχω πει πολλές φορές και θα το λέω σε κάθε ευκαιρία:
Τώρα είναι η ώρα όλες αυτές τις πληγές και τις εκκρεµότητες να
τις κλείσουµε για το καλό και της περιοχής σας, αλλά και της πα-
τρίδας µας γενικότερα, αυτή η ασυδοσία και η αναρχία, το «όλα
επιτρέπονται παντού» να σταµατήσει.

Θα περιµένω να µου καταθέσετε τις λεπτοµέρειες γι’ αυτά τα
οποία µου είπατε για να τα αξιολογήσουµε, να τα δούµε και θα
τα πούµε. Δεν µπορώ να πω κάτι άλλο από τη στιγµή που δεν
έχω όλη την εικόνα, γιατί θέλω να είµαι ειλικρινής µαζί σας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό. Πολύ καλή απάντηση.
Θα συζητηθεί η όγδοη µε αριθµό 1397/16-9-2024 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Φλώρινας της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ. Θεοπίστης Πέρκα προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Χωρίς δια-
βούλευση και επικαιροποίηση µελετών το Περιφερειακό Χωρο-
ταξικό Πλαίσιο της Περιφέρειας Δυτικής Μακεδονίας».

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Πράγµατι είναι περίπου το ίδιο θέµα, αφορά το ίδιο αντικείµενο.
Κύριε Υπουργέ, είπατε µερικά πράγµατα µε τα οποία θα συµ-

φωνήσω απολύτως και να σας πω ότι δεν κάνατε αυτό που
έπρεπε. Όντως το περιφερειακό χωροταξικό είναι το παραπάνω
επίπεδο και δίνει κατευθύνσεις στα παρακάτω, αλλά εδώ έχουµε
την αντίθετη διαδικασία. Τα ειδικά πολεοδοµικά προχωράνε και
έρχεται µετά το περιφερειακό και εγκρίνεται τώρα, µέσα στο κα-
λοκαίρι. Δηλαδή δεν τηρήθηκαν ούτε τα επίπεδα σχεδιασµού, τα
οποία είναι πολύ σηµαντικά. Είναι σοβαρά και τα θέµατα τα οποία
ανέφερε ο κ. Κουκουλόπουλος. Πρόκειται πραγµατικά για το τι
θα γίνει µε αυτή την πολύπαθη περιοχή την επόµενη µέρα. Είναι
τραγικό αυτό που γίνεται. Δεν δικαιολογείται.

Θα σας πω µερικά στην πρωτολογία µου και θα επανέλθω στη
δευτερολογία. Αυτά που συµβαίνουν σε αυτή την περιοχή και σ’
αυτή τη χώρα µε το πώς περνάνε τα επίπεδα του σχεδιασµού,
µε την έλλειψη εργαλείων, δεν συµβαίνουν σε καµµία ευρωπαϊκή
χώρα, σε καµµία χώρα, θα έλεγα. Υπάρχουν και αντίστοιχες µε-
λέτες.

Ακούστε τώρα. Τον Φεβρουάριο του 2021 είχε γίνει µια συνε-
δρίαση του Περιφερειακού Συµβουλίου Δυτικής Μακεδονίας που
είχα συµµετάσχει κι εγώ και είχα πολύ σοβαρές ενστάσεις για τη
διαδικασία που φαινόταν ότι πάει να ακολουθηθεί για την έγκριση
της αναθεώρησης του Περιφερειακού Χωροταξικού της Περιφέ-
ρειας Δυτικής Μακεδονίας και την περιβαλλοντική έγκρισή του.
Τότε µάλιστα είχα καταγγείλει ότι η Κυβέρνηση, προκειµένου να

εξυπηρετήσει τα συµφέροντα της ΔΕΗ -και το βλέπουµε σήµερα
αυτό- εις βάρος των λιγνιτικών περιοχών σε ό,τι αφορά τα
εδάφη, προχωρά σε διαδικασίες που δεν έχουν και ασφάλεια δι-
καίου στο τέλος-τέλος. Η παράγραφος 7β του ν.4447/2016 ανα-
φέρει ότι για την έγκριση των περιφερειακών χωροταξικών πλαι-
σίων απαιτείται γνώµη του οικείου περιφερειακού συµβουλίου
και ότι τα περιφερειακά χωροταξικά πλαίσια κρίνονται µαζί µε τις
στρατηγικές µελέτες περιβαλλοντικής εκτίµησης και οι διαδικα-
σίες διαβούλευσης είναι κοινές. Αυτό δεν υπάρχει πουθενά στην
περίπτωσή µας. Η Κυβέρνηση δεν ζήτησε ούτε τη γνώµη του Πε-
ριφερειακού Συµβουλίου Δυτικής Μακεδονίας, δεν συνεδρίασε,
δεν προέβη στη διαβούλευση, δεν επικαιροποίησε τις µελέτες
του 2013.

Είπατε ο ίδιος ότι αυτό που γίνεται πραγµατικά αλλάζει το πα-
ραγωγικό προφίλ ολόκληρης της περιοχής. Είναι πολύ βαθύς µε-
τασχηµατισµός, είναι πολύ δύσκολο πράγµα και λέµε ότι δεν
άλλαξε τίποτα από το 2013 που είναι οι µελέτες. Μα, είναι δυνα-
τόν αυτά τα πράγµατα να στέκουν µε επιστηµονικό κριτήριο; Ας
αφήσουµε το πολιτικό, που διαφωνούµε.

Η Κυβέρνηση είναι σαφές ότι παραβιάζει τις αρχές της νοµι-
µότητας και της χρηστής διοίκησης. Οι εγκρίσεις, οι εισηγήσεις,
τα πάντα είναι µε µελέτες του 2013 έως το 2016, που έγιναν κά-
ποιες αλλαγές. 

Επίσης, το 2021 είχα έγκαιρα επισηµάνει ότι αυτή η διαδικασία
αναθεώρησης του περιφερειακού χωροταξικού πλαισίου σύµ-
φωνα µε τους κανόνες της επιστήµης, τα δεδοµένα της κοινής
πείρας και της αρχής της καλής πίστης απαιτούν διαβούλευση
επί επικαιροποιηµένων µελετών. Δεν µπορεί άνθρωπος που
ασχολείται λίγο µε τα χωροταξικά να µου πει ότι δεν είναι έτσι.

Πρόσφατα το Σ.τ.Ε. ακύρωσε αποφάσεις έγκρισης περιβαλ-
λοντικών όρων, µε το σκεπτικό ότι η έγκριση αυτή δεν προέκυψε
από επίκαιρες στρατηγικές µελέτες περιβαλλοντικών επιπτώ-
σεων και είναι απαράδεκτο εν όψει απολιγνιτοποίησης η τοπική
κοινωνία να απέχει ακόµη µια φορά. Στο σχέδιο δίκαιης αναπτυ-
ξιακής µετάβασης δεν συµµετείχε η κοινωνία, στα ΕΣΔΙΜ, τα εδα-
φικά σχέδια, δεν συµµετείχε στα ΠΔΑΜ, τα ειδικά πολεοδοµικά,
προγραµµατικές συµβάσεις που αφορούν το µέλλον και την επι-
βίωση και το παρόν εν τέλει της περιοχής, η κοινωνία απέξω, για
να µην πούµε για το πού πάνε οι πόροι.

Ρωτάµε γιατί δεν πραγµατοποιήθηκε η προβλεπόµενη από τον
νόµο δηµόσια διαβούλευση για το περιφερειακό, γιατί δεν επι-
καιροποιήθηκαν όλες οι σχετικές µελέτες-εγκρίσεις-γνωµοδοτή-
σεις και γιατί η Κυβέρνηση αρνείται τη συµµετοχή των πολιτών
σε όλα τα στάδια σχεδιασµού και υλοποίησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Πέρκα.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, θα επαναλάβω αρκετά από τα στοιχεία που

είπα πριν, γιατί αναφέρεστε στο ίδιο θέµα. Είπα ότι η αναθεώ-
ρηση του Περιφερειακού Χωροταξικού Πλαισίου της Δυτικής
Μακεδονίας ξεκίνησε µετά την υπογραφή της σύµβασης του
2012.

Είπα ότι το 2016 επί ΣΥΡΙΖΑ -και αναφέροµαι σε αυτό, επειδή
αναφερθήκατε στην επικαιροποίηση των στοιχείων κ.λπ..- εγκρί-
θηκε η στρατηγική µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων. Πριν
από αυτή, όπως προβλέπεται, προηγείται διαβούλευση, την
οποία κάνατε και µε φορείς θεσµικούς και κοινωνικούς κ.λπ..
Ακούστηκαν όλοι. Η Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας εξέφρασε
θετική γνώµη. Προχώρησε ο σχεδιασµός, φτιάχτηκε η υπουργική
απόφαση για την έγκριση αναθεώρησης του Περιφερειακού Χω-
ροταξικού Πλαισίου Δυτικής Μακεδονίας, όπως είπα, στις 2-7-
2019. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Δεν έγινε καµµία επικαιροποίηση. Υπεγράφη και πήγε για δη-
µοσίευση, αυτό το οποίο συζητάµε για την έγκριση αναθεώρη-
σης του Περιφερειακού Χωροταξικού Πλαισίου της Δυτικής
Μακεδονίας. Άλλαξε η Κυβέρνηση. Τι καθυστέρησε; Τι προσε-
τέθη πέραν τούτου, που είχε φτάσει στο σηµείο υπογραφής; Η
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απολιγνιτοποίηση, δηλαδή η µετάβαση από τον λιγνίτη στις ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειας. Αυτή ήταν η αλλαγή. Αυτή η αλλαγή
ως αλλαγή ήταν η κυρίαρχη αιτία της καθυστέρησης.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Μικρή αλλαγή είναι αυτή; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Τεράστια! Δεν είπα ότι είναι µικρή, αλλά θα εξηγήσω
ποια είναι τα χαρακτηριστικά στο περιβάλλον της αλλαγής
αυτής. Είναι ευµενέστερα από αυτά που είχαν υπογραφεί, αλλά
δεν δηµοσιεύθηκε στο Φύλλο Εφηµερίδας της Κυβέρνησης,
λόγω του ότι άλλαξε η κυβέρνηση και δεν είχε δηµοσιευθεί στο
ΦΕΚ. Άρα σταµάτησε να ισχύει. Αν είχαν γίνει πέντε µέρες νωρί-
τερα, θα είχαµε ήδη εγκεκριµένο Περιφερειακό Χωροταξικό
Πλαίσιο Δυτικής Μακεδονίας.

Αυτό που άλλαξε, λοιπόν, ήταν προς το ευµενέστερο περιβαλ-
λοντικά, γιατί πάµε από τον λιγνίτη στις ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας. Όσον αφορά την αλλαγή, όπως γνωρίζετε κι εσείς, όταν
υπάρχει κάποια αλλαγή η οποία περιβαλλοντικά είναι ευµενέ-
στερη του υπάρχοντος, δεν είναι απαραίτητο να γίνει διαβού-
λευση στο αν συµφωνούµε για κάτι καλύτερο. Αυτή ήταν η µία
και κυρίαρχη παράµετρος. 

Η άλλη παράµετρος είναι ότι η επικαιροποίηση των στοιχείων
δεν επηρέαζε το θέµα της απολιγνιτοποίησης. Αυτός και µόνο
αυτός ο λόγος, αυτά τα δύο στοιχεία που επικαλέστηκα ήταν που
καθυστέρησαν την υπογραφή. Όµως, το σχέδιο δίκαιης αναπτυ-
ξιακής µετάβασης, που έτυχε θετικής γνωµοδότησης του περι-
φερειακού συµβουλίου και αφορούσε τη µετάβαση από τον
λιγνίτη στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, είχε θετική γνωµοδό-
τηση από το περιφερειακό συµβούλιο. Αυτό ενσωµατώθηκε στην
ουσία κυρίαρχα και εκφράστηκε δι’ αυτού του δρόµου η θετική
γνώµη του περιφερειακού συµβουλίου. Δεν κάναµε τίποτε παρα-
πέρα ή παραπάνω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Γνωρίζω -και σας το λέω γιατί το άκουσα κι εγώ και έχω µιλήσει
και µε τον Περιφερειάρχη Γιώργο Αµανατίδη για το θέµα- τις δια-
βουλεύσεις, τις συζητήσεις και τις αποφάσεις. Μίλησα, λοιπόν,
µε τον Περιφερειάρχη και µου είπε για έναν πίνακα -τον λέω,
γιατί ίσως τον γνωρίζετε κι εσείς και ίσως να µου τα πείτε και στη
δευτερολογία σας-, για κάποια στοιχεία που αναφέρονται στον
πίνακα Π2γ, ο οποίος είναι στο παράρτηµα του κειµένου και ο
οποίος έχει στοιχεία πληροφοριακού χαρακτήρα, στοιχεία της
ΡΑΕ επικαιροποιηµένα, αλλά πληροφοριακού χαρακτήρα, όπως
το πού θα γίνει, πόσο και τι θα γίνει από πλευράς ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας.

Και επειδή ο χάρτης αυτός -σας λέω και κάποιες τεχνικές λε-
πτοµέρειες- είναι σε κλίµακα 1 προς 250.000 -µηχανικός είστε
και θα αντιληφθείτε τι θα πω-, αυτό είναι ο χάρτης, αλλά η απο-
τύπωση των σηµείων δεν είναι στην ίδια κλίµακα, µε αποτέλεσµα,
όταν βλέπει κανείς γραφικά τον χάρτη, να φαίνεται ότι χωρίς
ακάλυπτους χώρους µπαίνουν παντού ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, µην
ξεχνιόµαστε, έχετε και τη δευτερολογία σας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, πήρα λίγο παραπάνω
χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, απλώς σας
υπενθυµίζω ότι θα έχετε και χρόνο στη δευτερολογία σας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Έχετε δίκιο, κύριε Πρόεδρε. Θα κλείσω αµέσως.

Επιπλέον στοιχεία και ό,τι χρειάζεται γι’ αυτό, για να υπάρχει
απόλυτη, ξεκάθαρη θέση, θα ξεκαθαρίσει απόλυτα ότι δεν υπάρ-
χει καµµία δέσµευση, καµµία υποχρέωση για τα αναφερόµενα
ως προς τον πίνακα και σε αυτά που θα εξελιχθούν σε ανανεώ-
σιµες πηγές ενέργειας στην περιοχή.

Όµως, θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου. Συγγνώµη, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Υφυ-
πουργέ. 

Ορίστε, κυρία Πέρκα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κύριε Υπουργέ, µάλλον υπεκφεύ-

γετε. Μου λέτε ότι όντως η περιβαλλοντική µελέτη είναι θετικό-
τερη, γιατί σταµατάει ο λιγνίτης. Εγώ µιλάω για το περιφερειακό
χωροταξικό, που είναι σχεδιασµός άλλου επιπέδου. Είναι και οι
ΜΠΕ. Δεν αρκεί και δεν είναι λίγο. Μίλησε για πολύ βαθύ µετα-
σχηµατισµό. Μιλάει όλη η Ευρώπη, το ξέρουµε όλοι. Αλλάζει
άρδην όλος ο σχεδιασµός. Θα έπρεπε να αλλάξει ο σχεδιασµός
όλων των λιγνιτικών περιοχών συνολικά. Αυτό που γίνεται είναι
απαράδεκτο.

Να σας πω και κάτι, επειδή επικαλείστε συνεχώς τη διαβού-
λευση για το ΣΔΑΜ. Ήµουν στο περιφερειακό συµβούλιο, όταν
συζητιόταν το ΣΔΑΜ. Σας πληροφορώ ότι το καταγγείλαµε, γιατί
µάθαµε επί τόπου ότι, την ώρα που συζητούσε το περιφερειακό
συµβούλιο, γινόταν κυβερνητικό συµβούλιο, που είχε εγκρίνει
ήδη το ΣΔΑΜ. Άρα ήταν προσχηµατική αυτή η διαβούλευση.
Άκουσα να λέτε πριν στον κ. Κουκουλόπουλο να σας φέρει τις
προτάσεις του. Κάντε διαβούλευση, αποσύρτε το αυτό και θα
δείτε πόσες προτάσεις θα φέρουν οι φορείς. 

Και επαναφέρω τα επίπεδα σχεδιασµού. Αν δεν βγει το χωρο-
ταξικό να δώσει κατεύθυνση, εγώ είπα ότι έγινε εκ του πονηρού.
Αλήθεια έγινε εκ του πονηρού, γιατί σήµερα η ΔΕΗ κρατάει, ενώ
είχαν πει λιγότερο, το 60% των εδαφών. Έχει κάνει σύµβαση ήδη
µε τη γερµανική RWE και όσον αφορά την επαναπόδωση των
εδαφών που θα προβλεπόταν στα ειδικά πολεοδοµικά, δεν ξέρω
πώς θα γίνει και τι θα έχει αποµείνει γι’ αυτά που θα θέλουν πιο
πολλή αποκατάσταση, που αποκαταστάσεις δεν γίνονται. Είναι
τραγικό αυτό που γίνεται εκεί.

Η συµµετοχή των διοικούµενων στη διαδικασία έκδοσης διοι-
κητικών πράξεων είναι µέθοδος εκδηµοκρατισµού -διαβάζω κεί-
µενα νοµικά, µπας και συνεννοηθούµε, γιατί µε τα τεχνικά δεν τα
πάµε καλά- της δηµόσιας διοίκησης που αποσκοπεί και στην προ-
στασία των πολιτών, στον καλύτερο κατατοπισµό των διοικητικών
οργάνων, στη µεγαλύτερη αποτελεσµατικότητα της διοικητικής
δράσης, λόγω αποδοχής της από τα πρόσωπα στα οποία απευ-
θύνεται.

Είδα να απολογείστε για κάτι που δεν έθεσα ούτε εγώ ούτε ο
κ. Κουκουλόπουλος, γιατί για τις ΑΠΕ ανοίγεις τον χάρτη και τις
βλέπεις παντού. Ακούστε! Πού είναι το ειδικό χωροταξικό για τις
ΑΠΕ, για να ξέρει ο κόσµος. Έχετε φέρει την κοινωνία απέναντι
παντού, γιατί ακριβώς κάνει ο καθένας όπου θέλει ό,τι θέλει. Τε-
ράστια αιολικά και φωτοβολταϊκά χωρίς συµµετοχή. Και όταν
λέω «συµµετοχή», εννοώ να διαχέεται και το όφελος, όπως είναι
οι ενεργειακές κοινότητες κ.λπ.. Τίποτα τέτοιο δεν γίνεται. Και
λείπει και ο σχεδιασµός, για να µπορέσει ο κόσµος να τακτοποι-
ηθεί. Περιµένουν οι αγρότες να πάρουν επαναπόδωση εδαφών.
Ποιων εδαφών; Και εν µέσω θέρους αναθεωρείται ένα περιφε-
ρειακό χωροταξικό, χωρίς διαβούλευση. Ό,τι και να λέτε, δεν
έγινε διαβούλευση µε τα νέα δεδοµένα. Με µελέτες του 2013 και
εγκρίσεις εκείνης της εποχής κι ενώ έχει αλλάξει το σύµπαν στην
περιοχή, έρχεστε και µας λέτε «αυτό είναι, πάρτε το». Τώρα µας
λέτε «φέρτε προτάσεις». Τι να πρωτοφέρουµε; Είναι πάρα πολύ
σοβαρό αυτό για την περιοχή και δικαίως έχουµε προσφυγές στο
Σ.τ.Ε., όπου νοµίζω ότι θα δικαιωθούµε. Όπως σας είπα, έχουν
δικαιωθεί κι άλλες τέτοιες περιπτώσεις, γιατί είχαν δοθεί εγκρί-
σεις σε ανεπίκαιρες µελέτες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Κατά τη νοµολογία του Σ.τ.Ε. και του Δικαστηρίου της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, ιδιαίτερα για τα θέµατα προστασίας του περι-
βάλλοντος, η διαβούλευση και η διαδικασία πληροφόρησης του
κοινού είναι εξαιρετικά σηµαντική. Και όταν ο νόµος επιτάσσει
διενέργεια διαβούλευσης πριν τη λήψη µιας διοικητικής πράξης,
η διαβούλευση συνιστά ουσιώδη τύπο της διαδικασίας. Δεν είναι,
δηλαδή, κάτι που απλά ξεχάσαµε να κάνουµε, αλλά είναι κάτι
πάρα πολύ σοβαρό.

Ο κανονισµός του Ταµείου Δίκαιης Μετάβασης αναφέρεται
στα εδαφικά σχέδια δίκαιης µετάβασης, τα οποία θα έπρεπε να
συνδιαµορφωθούν, λέει, µε τις τοπικές και περιφερειακές αρχές
και την κοινωνία -γελάω!- και πάνω σ’ αυτά δεν έγινε καµµία δια-
βούλευση. Καµµία διαβούλευση δεν έγινε στα εδαφικά σχέδια,
σε αυτά, δηλαδή, που θα εφαρµοστούν. Δεν έγινε διαβούλευση
πουθενά και για τίποτα. Έγινε µόνο µία τυπική στο ΣΔΑΜ, αφού
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την είχε εγκρίνει ήδη το κυβερνητικό συµβούλιο. Δεν µπορεί να
κοροϊδεύετε µία περιοχή! 

Και έχουµε και τον δείκτη Registering Property - Doing Busi-
ness της Παγκόσµιας Τράπεζας, µε βάση τον οποίο η Ελλάδα
κατατάσσεται, όπως λέει, στην πεντηκοστή έκτη θέση µεταξύ
εκατόν ογδόντα επτά χωρών, γιατί υστερεί στα θέµατα χωροτα-
ξίας. Μα, σε αυτή τη χώρα ήταν επιλογή να µην έχουµε χωροτα-
ξία, να µην έχουµε Κτηµατολόγιο, να µην έχουµε οριοθετήσει
αιγιαλούς και αρχαιολογικούς χώρους. Γιατί; Για να έρχονται οι
επενδυτές και να τους δίνουµε γη και ύδωρ και να κάνουν ό,τι
θέλουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Πέρκα, ολο-
κληρώστε, σας παρακαλώ. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Αυτό δεν θα το επιτρέψουµε στην
περιοχή µας, κύριε Υπουργέ, κάτι που σας λέµε ειλικρινά. Δεν θα
περάσει!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία συνάδελφε, ακούω πάλι για διαβούλευση. Αν η Κυβέρ-
νηση είχε αναλάβει τρεις ηµέρες αργότερα, το Περιφερειακό Χω-
ροταξικό Πλαίσιο Δυτικής Μακεδονίας θα το είχατε υπογράψει. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Θα άλλαζε! 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Επιτρέψτε µου! 
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Όταν αλλάζει ουσιωδώς, η πε-

ριοχή θα άλλαζε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Λέω ότι στις 2 Ιουλίου 2019 υπεγράφη µε ΣΥΡΙΖΑ
κυβέρνηση το Περιφερειακό Χωροταξικό Πλαίσιο Δυτικής Μακε-
δονίας και η αναθεώρησή του. Υπεγράφη, αλλά δεν πρόλαβε να
δηµοσιευτεί στην Εφηµερίδα της Κυβέρνησης. Τι προσετέθη σ’
αυτό που ήδη ήταν στην ουσία υπογεγραµµένο;

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ήρθαν τα πάνω κάτω, κύριε
Υπουργέ!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Μου επιτρέπετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ, µη
διακόπτετε, κυρία Πέρκα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Τι προσετέθη σε αυτό; Ό,τι απορρέει από την κίνηση
µετάβασης από τον λιγνίτη στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας.
Αυτό προσετέθη.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Τα εδάφη;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Τα εδάφη είναι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε τώρα, κυρία

Πέρκα. Δεν θα γίνεται διάλογος τώρα! Σας παρακαλώ! Θα απαν-
τήσει ο Υπουργός αυτό που θέλει να απαντήσει και θα ολοκλη-
ρωθεί η συζήτηση.

Ελάτε, κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ως προς την αλλαγή αυτή, ήταν θετική η γνωµοδό-
τηση του Περιφερειακού Συµβουλίου. Λέτε ότι εσείς είχατε άλλη
άποψη. Σεβαστό. Όταν λέµε «διαβούλευση»…

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Σε άλλα πράγµατα όµως…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Εγώ λέω για το περιφερειακό συµβούλιο. Το αν
εσείς είχατε διαφορετική άποψη και διαµορφώθηκε στο τέλος η
απόφαση του περιφερειακού είναι σεβαστή, αλλά όταν λέµε «δια-
βούλευση» ή στο τέλος φτάνουµε να υπογράψουµε ένα σχέδιο
δεν σηµαίνει ότι θα πρέπει να συµφωνούν απαραιτήτως όλοι,
γιατί έτσι δεν θα υπήρχε ποτέ υπογραφή, ποτέ σχέδιο, ποτέ κα-
νονισµός. 

Και να σας πω κάτι; Επειδή αναφερθήκατε σε έλλειµµα σχε-
διασµού, τα εκατό χρόνια καθυστέρηση θεωρώ ότι δεν θα µας
τα ρίξετε εµάς, δηλαδή για το ότι εκατό χρόνια δεν υπήρξε τάξη
στον χώρο. Όµως, είναι πραγµατικότητα τώρα ότι, µετά από
εκατό χρόνια και µε έναν προϋπολογισµό πάνω από 700 εκατοµ-

µύρια, αυτό το έλλειµµα τάξης στον χώρο και οργάνωσης του
χώρου εξελίσσεται σε όλα τα επίπεδα. Είπατε να τρέξει πρώτα
το ένα, µετά το άλλο. Έφτασε η ώρα που δεν πάει παραπέρα. Γι’
αυτό δεν τελειώναµε ποτέ, γιατί όταν ξεκινούσαµε κάτι να φτιά-
ξουµε και φτάναµε στο τέλος, ξανά από την αρχή, διότι κάποιοι
είχαν αλλάξει άποψη ή είχαν αλλάξει και οι άνθρωποι.

Δεν πάει άλλο. Δεν έχουµε την πολυτέλεια για άλλες χαµένες
ευκαιρίες και καταστροφή περιβάλλοντος λόγω ελλείµµατος
σχεδιασµού και κανόνων. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Σε άλλα πράγµατα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε,

κυρία Πέρκα, σας παρακαλώ. Είναι σε βάρος των άλλων συνα-
δέλφων.

Ολοκληρώστε, κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κυρία συνάδελφε, σας άκουσα µε προσοχή. Ανα-
φερθήκατε στους σχεδιασµούς και στο έλλειµµά τους. Και συµ-
πληρώνω ότι αυτό που δεν έγινε εκατό χρόνια πάει να γίνει σε
τρία χρόνια. Έχει δυσκολίες, έχει συγκρούσεις. Και όλοι αυτοί οι
σχεδιασµοί στα επίπεδα που αναφέρατε πρέπει να είναι ισορρο-
πηµένοι µεταξύ τους. Δεν είναι εύκολη άσκηση και θέλει βοήθεια
από όλους, γιατί, αν θέλουµε αφορµή να σταµατήσουµε κάτι,
βρίσκουµε αµέσως.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Πάτε ανάποδα, λέµε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Πέρκα, θα

σταµατήσετε;
Κύριε Υπουργέ, µην απαντάτε, σας παρακαλώ. Ολοκληρώστε.

Πείτε την άποψή σας και τα επιχειρήµατά σας, για να ολοκληρω-
θεί η συζήτηση της ερώτησης. Περιµένουν και άλλοι Βουλευτές. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Απλώς είπα την άποψή µου και τοποθετήθηκα για όλα αυτά
που εξελίσσονται στη δυτική Μακεδονία. Ο σχεδιασµός µε τα το-
πικά και ειδικά πολεοδοµικά σχέδια είναι πάνω από 16 εκατοµ-
µύρια και είναι σε εξέλιξη. 

Για δε τις περιοχές απολιγνιτοποίησης, ξέρετε ότι τρέχουν
τρία ειδικά πολεοδοµικά σχέδια µε ειδικές στρατηγικές µελέτες
περιβαλλοντικών επιπτώσεων. Οι δύο είναι στην περιοχή της δυ-
τικής Μακεδονίας. Όλα αυτά θα εγκριθούν στο τέλος -γιατί αυτά
θα ορίσουν τις περιοχές απολιγνιτοποίησης- συγκεκριµένα, µε
κανόνες. 

Ταυτόχρονα, σε σχέση και µε το ειδικό χωροταξικό για τις
ΑΠΕ, εκεί θα υπάρχουν περιορισµοί, όχι στο περιφερειακό χω-
ροταξικό. Το λέω γιατί άκουσα πολλά και γράφτηκαν πολλά. 

Όλα αυτά τα τελευταία θα κριθούν µε προεδρικό διάταγµα,
άρα µε ασφάλεια δικαίου και θα ληφθούν υπ’ όψιν όλα αυτά,
αφού θα πάει στο Συµβούλιο της Επικρατείας για να γνωµοδο-
τήσει ότι τηρήθηκαν οι κανόνες, οι νόµοι, η διαβούλευση, η πε-
ριβαλλοντική αδειοδότηση και τα πάντα. 

Με αυτές τις παρατηρήσεις θέλω να ξαναπώ –κλείνοντας,
κύριε Πρόεδρε και συγγνώµη για την καθυστέρηση- ότι είναι ένα
θέµα εθνικό. Είναι εθνικό θέµα οι σχεδιασµοί που συζητάµε.
Μπορεί να συζητούµε κατά τόπον ή σηµειακά ή αποσπασµατικά.
Όµως, αυτή τη στιγµή το πλέγµα συνολικά και σε όλα τα επίπεδα
είναι σε εξέλιξη. Θέλει συνεργασία, για να καταλήξουµε επιτέ-
λους σε αυτά που δεν καταφέραµε εκατό χρόνια. Διαφορετικά,
θα πληρώσουµε τίµηµα µεγαλύτερο από αυτό που πληρώσαµε
πριν από λίγα χρόνια. Και προσπαθούµε να ξεφύγουµε από αυτό.
Αυτό είναι ένα στοίχηµα που αφορά όλους µας. Πρέπει να καθί-
σουµε υπεύθυνα όλοι µας, ισορροπηµένα και για το συµφέρον
του κάθε τόπου και της πατρίδας µας, επιτέλους κανόνες παν-
τού.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε την

πρώτη µε αριθµό 5787/11-7-2024 ερώτηση του κύκλου των ανα-
φορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Μεσσηνίας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία» κ. Ιωάννη Λαµπρόπουλου
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Δό-
µηση σε γήπεδα, κείµενα εκτός ορίων οικισµών και εκτός σχε-
δίου».

Ορίστε, κύριε Λαµπρόπουλε, έχετε τον λόγο.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, έχουν περάσει σχεδόν δύο χρόνια από την πε-

ρίφηµη απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, η οποία ερ-
µήνευσε την ισχύουσα νοµοθεσία για τα εκτός σχεδίων δόµησης
και οικισµών οικόπεδα.

Με αυτή, λοιπόν, τη νοµοθεσία που ίσχυε για πολλά χρόνια
έχουν εκδοθεί εκατοντάδες χιλιάδες άδειες, έχουν κατασκευα-
στεί εκατοντάδες χιλιάδες ή έχουν γίνει αγοραπωλησίες και
έχουν πληρωθεί φόροι στο ελληνικό κράτος.

Σήµερα, λοιπόν, χάρη στην απόφαση αυτή έχουν σταµατήσει
τα πάντα. Δεν εκδίδονται άδειες, δεν προχωράει τίποτα. Η Κυ-
βέρνηση σωστά µελετάει το θέµα και έχει υποσχεθεί ότι θα το
επιλύσει, µέχρις ότου εφαρµοστούν και τελειώσουν τα τοπικά
πολεοδοµικά σχέδια.

Τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια πράγµατι είναι µία µεγάλη µε-
ταρρύθµιση για τη χώρα και σας αξίζει έπαινος και προσωπικά,
κύριε Υπουργέ. Το λέω µετά λόγου γνώσεως.

Τα ερωτήµατα, λοιπόν, που εγώ θέλω να σας απευθύνω σή-
µερα είναι τα εξής: Πρώτον, πότε θα δοθεί λύση σε αυτή την εκ-
κρεµότητα που έχει δηµιουργηθεί για δύο περίπου χρόνια, µέχρι
που να ξεκινήσουν και να ολοκληρωθούν τα τοπικά πολεοδοµικά
σχέδια;

Δεύτερον, πότε θα ολοκληρωθούν –ερωτώ για τον Νοµό Μεσ-
σηνίας- τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια που είναι µία µεγάλη µε-
ταρρύθµιση για τον τόπο, αφού ο καθένας, είτε ιδιώτης είτε
πολίτης είτε επιχειρηµατίας, θα γνωρίζει τι πρέπει να κάνει, πού
θα το κάνει, πώς θα το κάνει, µε τι όρους θα το κάνει; Έτσι θα
έρθει η ανάπτυξη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Περί σχεδιασµού πάλι ο λόγος και εξειδικεύω, αγαπητέ συνά-

δελφε, σε αυτά που άκουσα µε προσοχή.
Σε ό,τι αφορά το πρώτο, στην εκτός σχεδίου περιοχή και κυ-

ρίαρχα για το θέµα του χαρακτηρισµού των δρόµων, το µείζον
το οποίο έχει αναδειχθεί µετά την απόφαση 176/2023 του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας αφορά ακριβώς την απαίτηση προσώ-
που σε κοινόχρηστο δρόµο.

Είναι αλήθεια ότι η πολεοδοµική µας νοµοθεσία εκατό χρόνια
είχε χαρακτηριστικά, τα οποία σήµερα αξιολογούµενα µάς δηµι-
ουργούν την αναγκαιότητα και λόγω συνταγµατικής επιταγής να
αλλάξουµε πράγµατα και να ξεκαθαρίσουµε καταστάσεις. Είναι
ένα πολύ ευαίσθητο θέµα, το οποίο αντανακλά από τη µία
πλευρά στην προστασία του περιβάλλοντος και από την άλλη
στην ανάπτυξη που την έχουµε ανάγκη ως κοινωνία και ως οικο-
νοµία. Και η ισορροπία δεν είναι πάντα εύκολη, αλλά είναι απα-
ραίτητοι οι κοινοί κανόνες για όλους, χωρίς µεταφράσεις και
χωρίς προβλήµατα συνταγµατικότητας ή µη.

Μας έχει απασχολήσει το θέµα. Δεν σας το κρύβω, γι’ αυτό
και το διάστηµα που έχει περάσει από την απόφαση εκείνη πράγ-
µατι είναι µεγάλο, γιατί έχουν ακολουθήσει και άλλες αποφάσεις
που αφορούν γενικότερα στο θέµα της οικοδοµησιµότητας και
εκτός σχεδίου, όπως αναφερθήκατε, αλλά και εντός σχεδίου.

Και είναι θέµατα που µας απασχολούν εντονότατα και επεξερ-
γαζόµαστε την καλύτερη λύση. Για τη, µεν, πρώτη περίπτωση
που αναφέρατε µεταβατικά, για την δεύτερη και ουσιαστικά. Ανα-
φέροµαι στο Νέο Οικοδοµικό Κανονισµό και στα ύψη.

Γνωρίζετε ότι για το ποιοι δρόµοι χαρακτηρίζονται από πλευ-
ράς ασφάλειας δικαίου κοινόχρηστοι επί των οποίων να απαιτεί-
ται πρόσωπο στα εκτός σχεδίου, για πρώτη φορά, πάλι εκατό
χρόνια µετά -το είπα και πριν, θα το λέω κάθε φορά που θα συ-
ζητούµε τέτοια θέµατα- µε έναν διαγωνισµό ο οποίος έχει ήδη
ολοκληρωθεί, έχει ανατεθεί η µελέτη και εξελίσσεται στη νησιω-
τική Ελλάδα, πλην Κρήτης και Εύβοιας, ποιοι από τους υπάρχον-
τες δρόµους θα χαρακτηριστούν κατά το Σύνταγµα αλλά και πο-
λεοδοµικά, κοινόχρηστοι και από αυτών το πρόσωπο που απαι-
τείται.

Είναι µία διαδικασία που είναι σε εξέλιξη. Μέχρι τον Γενάρη θα
έχουµε αποτύπωση και καταγραφή στοιχείων για πρώτη φορά

διαχρονικά που θα βοηθήσει στην ολοκλήρωση άπαξ και παντού
από τους υπάρχοντες δρόµους ποιοι θα είναι κοινόχρηστοι πο-
λεοδοµικά. Μέχρι τότε, όµως, είµαστε στη φάση του να περά-
σουµε τη ρύθµιση που είναι απαραίτητη για να µη διαβάζεται ως
έχει σήµερα το θέµα. Υπάρχουν υπηρεσίες δόµησης που για ανά-
λογο γήπεδο µε ανάλογα χαρακτηριστικά εκδίδουν άδειες και
αλλού δεν εκδίδονται. Δεν µπαίνω σε ανάλυση. Αυτό πρέπει να
ξεκαθαρίσει και είµαστε στη φάση µεταβατικά µε ρύθµιση να το
κάνουµε, µέχρι να ολοκληρωθεί ο χαρακτηρισµός που αναφέρ-
θηκα πριν.

Δεν θέλω να συνεχίσω και να σας κλέψω ξανά χρόνο, κύριε
Πρόεδρε, διότι τον έκλεψα και πριν, στη δευτερολογία µου θα
σας πω και άλλα στοιχεία για αυτό το θέµα, αλλά και για τα το-
πικά πολεοδοµικά της περιοχής σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο κ. Λαµπρόπουλος
έχει τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν θα επαναλάβω τα προηγούµενα, απλώς

θα πω ότι πολύς κόσµος βρίσκεται σε αβεβαιότητα. Πολλοί άν-
θρωποι είχαν διαθέσει χρήµατα, είχαν αγοράσει και ήθελαν να
αξιοποιήσουν για τις οικογένειές τους. Υπάρχει µια εκκρεµότητα,
την αναγνωρίσατε. Ε, ας σπεύσουµε. Εγώ µένω σε αυτό που εί-
πατε ότι πρέπει να δοθεί και γρήγορη και δίκαιη λύση. Γιατί
υπάρχει η δικαστική απόφαση, αλλά οι δικαστικές αποφάσεις
βγαίνουν εν ονόµατι του ελληνικού λαού και κανένας ποτέ δεν
θα πρέπει να πηγαίνει κόντρα και στον λαό και στα συµφέροντα
του λαού. Θα πρέπει κι αυτό να το βλέπουµε.

Πρέπει, λοιπόν, και να προχωρήσει γρήγορα και να είναι δίκαιη
η απόφαση. Βεβαίως, να µην ξεπεράσει και τα προβλεπόµενα
από την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, γιατί είναι
απόφαση και είναι σεβαστή. Μπορούµε να την κρίνουµε, αλλά η
απόφαση είναι σεβαστή. Είναι απόφαση της δικαιοσύνης.

Πρώτον, λοιπόν, πρέπει να προχωρήσουµε σε αυτό, είναι
ανάγκη. Δεύτερον, τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια πρέπει επιτέ-
λους να τελειώσουν για να ξεκαθαρίσουν τα πράγµατα. Έτσι θα
πάµε µπροστά, έτσι θα έχουµε ανάπτυξη, έτσι θα έχουµε οικο-
νοµία, έτσι θα έχουµε δηµιουργία, έτσι θα δούµε την ύπαιθρο
διαφορετική.

Επαναλαµβάνω: Να ξέρει ο καθένας τι θα κάνει, πώς θα το
κάνει, µε τι όρους θα το κάνει.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο κύριος Υφυπουρ-

γός έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας):
Ολοκληρώνω την απάντησή µου για τον χαρακτηρισµό των

δρόµων στην εκτός σχεδίου περιοχή. Είπα ότι για τη νησιωτική
Ελλάδα πλην Κρήτης και Εύβοιας, είναι σε εξέλιξη η µελέτη που
στο τέλος θα οριστούν από τους υπάρχοντες δρόµους ποιοι θα
θεωρούνται πολεοδοµικά και συνταγµατικά µε ασφάλεια ως κοι-
νόχρηστοι, για να υπάρχει οικοδοµησιµότητα στα γήπεδα.

Για, δε, την ηπειρωτική Ελλάδα και Κρήτη και Εύβοια είναι σε
ολοκλήρωση η διαγωνιστική διαδικασία, είναι σε εξέλιξη. Μόνο
για τον χαρακτηρισµό των δρόµων σε όλη την επικράτεια -γιατί
έχει σηµασία να µιλάµε και για τα οικονοµικά, ο σχεδιασµός έχει
και κόστος- 196 εκατοµµύρια. Για τον χαρακτηρισµό των δρόµων
στις εκτός σχεδίου περιοχές σε όλη την επικράτεια! Για να είναι
ασφαλείς αυτοί που βγάζουν άδειες και κατασκευάζουν και για
να ασχολούνται µόνο µε αυτό που κάνουν και όχι για το αν στο
µέλλον υπάρξει κάτι που θα τους γυρίσει πίσω. Εκατό χρόνια δεν
έχει γίνει. Είπα πριν 700 εκατοµµύρια ο σχεδιασµός για τα το-
πικά, τα ειδικά πολεοδοµικά σχέδια. Για να µην µπερδεύεται ο
κόσµος, για τάξη στον χώρο, για οργάνωση του χώρου µε κανό-
νες. Δεν είχε συµβεί ποτέ. Και όσο ήταν χύµα δε µιλούσε κανείς.
Τώρα πάµε να βάλουµε τάξη. Τέλειο δεν θα υπάρξει ποτέ. Να
συµφωνήσουν όλοι σε κάτι, δεν θα υπάρξει ποτέ, αλλά προτιµώ
ένα καλό σχέδιο ως βάση που δυναµικά θα αλλάζει, αν συντρέ-
χουν προϋποθέσεις, από το να επιζητούµε κάτι ιδανικό που θα
συµφωνήσουµε όλοι. Εκατό χρόνια δεν το καταφέραµε, µην κά-
νουµε άλλα εκατό χρόνια από εδώ. 

Σε ό,τι αφορά ειδικότερα για το κοµµάτι που αναφερθήκατε
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στον νοµό που εκπροσωπείτε την περιφερειακή ενότητα. Είναι
οκτώ διαγωνισµοί, οκτώ τοπικά πολεοδοµικά σχέδια, µε περίπου
11.000.000 ευρώ προϋπολογισµό. Τα τέσσερα από αυτά είναι
συµβασιοποιηµένα, άρα οι µελέτες εξελίσσονται. Δεν θέλω να
µπω σε ανάλυση, αλλά θα σας δώσω τον πίνακα για να τον έχετε
και εσείς. Να µη διαβάσω ονοµαστικά -τα έχω µπροστά µου- θα
σας τα δώσω, όµως, για να τα επικοινωνήσετε στην περιφερειακή
ενότητά σας.

Τα άλλα τέσσερα είναι στην ολοκλήρωση της διαγωνιστικής
διαδικασίας. Όλων έχουν εξελιχθεί οι διαγωνισµοί, να συµβασιο-
ποιηθούν και αυτά για να ολοκληρωθούν και στο τέλος όλα αυτά
-το λέω για άλλη µια φορά- θα υπογραφούν και θα εγκριθούν µε
προεδρικό διάταγµα για ασφάλεια δικαίου, για να ελέγξει το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας ότι σε όλη η διαδροµή σχεδιασµού θα
έχουν τηρηθεί τα νόµιµα, συµπεριλαµβανοµένης της διαβούλευ-
σης, ως προβλέπεται και της έκφρασης γνώµης. Αυτά, για να
απαντήσω και στην ιδιαίτερη πατρίδα σας διαµέσου υµών.

Θέλω να σας ευχαριστήσω και εγώ για την ερώτησή σας, όπου
µου δίνετε ευκαιρία να µοιραστώ και θα µοιράζοµαι µε πολλούς
συναδέλφους από δω και µπρος, για να ενηµερωθεί και να ευαι-
σθητοποιηθεί η κοινωνία, όλοι µας και γι’ αυτό ζητώ τη στήριξη
όλων σας, όχι στην υπογραφή, αλλά στη συµµετοχή και τη συµ-
βολή για να διαµορφώσουµε σε κάθε τόπο τον σχεδιασµό, γιατί
κατά τόπο θα είναι ο σχεδιασµός, δεν είναι οριζόντιες διατάξεις
να ισχύουν παντού, µε τον ίδιο τρόπο. Αυτή είναι η διαφορά που
για πρώτη φορά, γίνεται για να αποφύγουµε και την ιδιαιτερό-
τητα του Συµβουλίου της Επικρατείας, που ζητάει τα τοπικά ιδι-
αίτερα χαρακτηριστικά σε κάθε σχεδιασµό να λαµβάνονται υπ’
όψιν για τον τόπο που δεν είναι τα ίδια παντού.

Σας ευχαριστώ πολύ και ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε και εσάς
για την ανοχή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εισερχόµαστε στη
δεύτερη, µε αριθµό 6218/31-7-2024 ερώτηση των αναφορών και
ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία» κ. Χαράλαµπου Μα-
µουλάκη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Ως πότε η Νέα Δηµοκρατία θα ασκεί πολιτική στη λογική
«αποφασίζω για εσάς χωρίς εσάς» για το ζήτηµα του έργου κυ-
βερνητικό πάρκο “Ανδρέας Λεντάκης” στον Δήµο Δάφνης-Υµητ-
τού;».

Ο κ. Μαµουλάκης έχει τον λόγο για την πρωτολογία του.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, περί χωροταξίας ο λόγος. Άκουσα και την

τοποθέτησή σας στη δευτερολογία σας στον συνάδελφο προ-
ηγουµένως εκ Μεσσηνίας ορµώµενο και έχω να πω το εξής: Στην
περίπτωσή µας η ερώτηση που σας θέτω εδώ η οποία ειρήσθω
εν παρόδω κατέστη επίκαιρη, διότι δεν απαντήθηκε από το αρ-
µόδιο Υπουργείο ή τέλος πάντων Οικονοµικών και Οικονοµίας,
εξ ού και η παρουσία σας εδώ, είναι ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα. 

Μιλάµε για εκατόν πενήντα πέντε στρέµµατα σ’ ένα κοµβικό
κεντροβαρές σηµείο του Λεκανοπεδίου που δεν είναι άλλο από
την περιοχή του σηµερινού Δήµου Υµηττού και Δάφνης, αλλά
επειδή αναφέρατε ότι σεβόµαστε τη χωροταξία και τη συλλογι-
στική που διέπει τη χωροταξία, που, όντως, είναι ευαγγέλιο για
τον καθορισµό χρήσεων γης και λοιπών άλλων διατάξεων, εδώ
έχουµε συγκεκριµένη απόφαση του 1996, στην οποία µέχρι σή-
µερα αυτά τα τριάντα χρόνια χρονικό διάκενο, τα µισά κυβερνάει
το κόµµα σας.

Έχουµε, λοιπόν, µια απόφαση για χρήσεις γης συγκεκριµένες.
Χρήσεις γης που αφορούν τις εγκαταστάσεις. Μιλάω για όλο το
σκέλος του πάρκου «Λεντάκης» που ενθυλακώνει περίπου µια
επιφάνεια εκατόν πενήντα πέντε στρεµµάτων σε µια πολύ επιβα-
ρυµένη περιοχή. Και προσέξτε, το 1996 που πληθυσµιακό στοι-
χείο του τότε Δήµου Υµηττού -τώρα έχει συνενωθεί µε τον Δήµο
Δάφνης- ήταν υποδιπλάσιο του σηµερινού. Και τι έχουµε εδώ;
Έχουµε µια διαδικασία που υπήρχαν χρήσεις γης για εγκαταστά-
σεις, πολιτιστικές χρήσεις, χώροι πρασίνου, δηµοτική αγορά,
κέντρο υγείας. Αυτός ήταν στόχος, µια εύρυθµη ανάπτυξη της
περιοχής που να αποφορτίσει και να βελτιώσει στο µικροκλίµα.
Τι έχουµε εµείς τώρα; Έχουµε ένα «µπλίτσκριγκ» ουσιαστικά. Τα-

χύτατη διαδικασία, εκ των υστέρων βέβαια, µετά από τριάντα
χρόνια κωλυσιεργίας και δοµικής αβελτηρίας. Τι έχουµε; Έχουµε
εδώ αιφνιδιαστικά τροπολογία του Υπουργείου, άρθρο 92/2021
µε την οποία τις θέσεις των χρήσεων γης -που προβλεπόταν το
1996- τις αλλάξατε άρδην.

Θα δηµιουργηθούν πλέον χώροι διοίκησης. Όµως, και αυτοί
οι χώροι, ειρήσθω εν παρόδω, δεν καλύπτουν το σύνολο, είναι
µόνο για Υπουργεία τα οποία είναι στον κλειστό αστικό πυρήνα
του Λεκανοπεδίου και όχι περιφερειακά. Τυχαίο; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα δηµιουργηθεί, λέει, κυβερνητικό πάρκο -βλέπω και τον κ.
Ταχιάο δίπλα σας, που ξέρει πολύ καλά για τα ΣΔΙΤ- ύψους 470
εκατοµµυρίων. Εάν αυτό το ανοίξουµε στον χρόνο, θα δούµε ότι
για το συγκεκριµένο ΣΔΙΤ που µεθοδεύετε είναι 1 δισεκατοµµύ-
ριο ευρώ το κόστος για το ελληνικό δηµόσιο.

Δεν είναι, όµως, µόνο αυτό. Το «µπλίτσκριγκ» που σας ανα-
φέρω, έχει και κάποιες αθέατες πτυχές. Το 2021, λοιπόν, αλλά-
ζετε µε πράξη υπουργικού συµβουλίου την έκταση και πάτε µε
το 7Α για τις απαλλοτριώσεις. Το 2022 το έργο εντάσσεται στο
αναπτυξιακό πρόγραµµα συµβάσεων στρατηγικής σηµασίας.
Μετά, έρχεται το ΤΑΙΠΕΔ ως φορέας υλοποίησης. Project prepa-
ration facility, γνωστή η διαδικασία που ακολουθεί η Κυβέρνηση
τα τελευταία δύο χρόνια. Το 2023 εκδίδεται κοινή υπουργική
απόφαση του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και του Ανάπτυ-
ξης κ.λπ.. Το 2024 έχουµε πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέρον-
τος της πρώτης φάσης, µε 421 εκατοµµύρια ευρώ ΣΔΙΤ. Δείτε
τους τόκους που θα επωµιστεί το ελληνικό δηµόσιο, οι φορολο-
γούµενοι, που είναι 1 δισεκατοµµύριο ευρώ κόστος, για να γίνει
τι; Να έρθει ο επενδυτής να κατασκευάσει, να χρηµατοδοτήσει,
να συντηρήσει και να λειτουργήσει για τριάντα χρόνια µε εγγυη-
µένο έσοδο από το ελληνικό δηµόσιο τα µίσθια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Καταλήγω στην
ερώτηση, κύριε Πρόεδρε: Πρώτον, ποια είναι η πρόσφατη εκτί-
µηση της χωρητικότητας των πολεοδοµικών ενοτήτων σε κατοί-
κους και των αναγκών σε γη για κοινωνική υποδοµή σε επίπεδο
πολεοδοµικής ενότητας και σε επίπεδο Δήµου Δάφνης-Υµηττού;
Να πούµε εδώ ότι η αυτοδιοίκηση ωρύεται στην περιοχή, ειδικά
η αντιπολίτευση. Φωνή βοώντος εν τη ερήµω, όµως! Το αναφέρω
για αυτό που είπατε προηγουµένως για τη δηµόσια διαβούλευση,
για το πόσο δεχόµαστε την ίδια την κοινωνία να συµµετέχει στις
αποφάσεις µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Δεύτερον, προηγή-
θηκε ολοκληρωµένη πολεοδοµική µελέτη της ευρύτερης περιο-
χής Δήµου Δάφνης-Υµηττού;

Τρίτον, έχουν µελετηθεί και καταγραφεί οι οικονοµικές και λοι-
πές συνέπειες ως απόρροια της µετεγκατάστασης Υπουργείων
και λοιπών φορέων στους ίδιους τους κατοίκους που επιβαρύ-
νονται στην περιοχή; 

Τέταρτον, ο ορισµός µέσου συντελεστή δόµησης. Ανατριχια-
στικό, κύριε Πρόεδρε, για εµάς τους µηχανικούς! Είναι 1,80 ο
ορισµός µέσου συντελεστή δόµησης, το µέγιστο ύψος και η κά-
λυψη 60% στην περιοχή, µε ύψος είκοσι οκτώ µέτρα. Αντιλαµβά-
νεστε -είστε συνάδελφος- τι συµβαίνει.

Πέµπτον, προηγήθηκε η εκπόνηση κυκλοφοριακής µελέτης
πριν τη λήψη απόφασης για τη δηµιουργία του κυβερνητικού
πάρκου «Ανδρέας Λεντάκης»;

Έκτον, σκοπεύετε να λάβετε υπ’ όψιν, επιτέλους, και να δια-
βουλευτείτε -αυτό που σας είπα- µε την τοπική αυτοδιοίκηση;

Εν κατακλείδι, προτίθεστε να καταργήσετε τη σκανδαλώδη
διάταξη του άρθρου 92 του ν. 4864/2021;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχε-

τε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
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Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, είπατε στην αρχή ότι από το 1996 προβλέ-

πεται η διαδικασία αξιοποίησης ή προστασίας, εάν θέλετε, της
περιοχής και είπατε ότι πέρασαν τόσα χρόνια. Άρα αναφέρεστε
στην καθυστέρηση. Έχετε δίκιο. Συµπληρώσατε, µετά, ότι τρέ-
χουµε γρήγορα αυτά που κάνουµε τώρα.

Κοιτάξτε, είναι αλήθεια -και είπα οριζόντια- και συµπεριλαµβά-
νει και αυτό που αναφέρατε, ότι καθυστερήσαµε να βάλουµε
τάξη στον χώρο. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, η ιστορική πραγ-
µατικότητα εκατό χρόνων. Και πληρώσαµε τίµηµα. Στο τίµηµα
αυτό είναι η µεγάλη συµβολή της έλλειψης οργάνωσης του
χώρου και τάξης, η οποία οργάνωση, εάν υπάρχει, δηµιουργεί
και δίνει ευκαιρίες για επενδύσεις για την οικονοµία, για την κοι-
νωνία, µε προστασία του περιβάλλοντος, αλλά µε κανόνες και
ισορροπία.

Πάµε να φτιάξουµε κάτι στον χώρο, αυτό το κυβερνητικό
πάρκο «Ανδρέας Λεντάκης», όπως αναφέρατε, έκτασης περίπου
εκατόν πενήντα στρεµµάτων εκτός σχεδίου. Από αυτή την
έκταση, το 70% περίπου, δηλαδή από τα εκατόν πενήντα πέντε
στρέµµατα τα εκατόν οκτώ θα είναι κοινωφελείς κοινόχρηστοι
χώροι, χώροι ποδηλατοδρόµων κ.λπ.. 

Αναφέρατε το θέµα του συντελεστή δόµησης, το 1,8. Πράγ-
µατι, είναι 1,8, όχι, όµως, σε όλο το γήπεδο. Επί όλου του γηπέ-
δου ο συντελεστής είναι 1. Επί του πολεοδοµικού κέντρου, όπου
θα αναπτυχθούν αυτές οι εγκαταστάσεις -θα εξηγήσω ποιες- ο
συντελεστής είναι 1,8. Είναι άλλο πράγµα το 1,8 στα εκατόν πε-
νήντα πέντε στρέµµατα και είναι άλλο σε αυτά τα οποία είναι πο-
λεοδοµικό κέντρο.

Τι κάνουµε εκεί; Έχουµε πολλές εγκαταστάσεις, βιοµηχανικές
εγκαταστάσεις, πολλά εγκαταλελειµµένα κτήρια. Έχουµε, δη-
λαδή, σκελετούς κτηρίων. Όσα είναι διατηρητέα τα κρατούµε,
τα ανασκευάζουµε και τα συντηρούµε, για να µπορούν να είναι
λειτουργικά, κρατώντας αυτό που ως ιστορία και ως πολιτισµό
κουβαλούν. Επιπλέον, κάποια άλλα γκρεµίζονται, κατεδαφίζονται
και προστίθενται και νέα κτήρια. Όλα αυτά γίνονται µε στόχο τον
βιοκλιµατικό σχεδιασµό –το λέω, επειδή είστε συνάδελφος και
αντιλαµβάνεστε τις λέξεις-, για να ελαχιστοποιήσουµε το ενερ-
γειακό κόστος και το περιβαλλοντικό αποτύπωµα, µε αναµόρ-
φωση γιατί θα γίνει ένα τεράστιο πάρκο που θα απλώνεται πάνω
από το 50% σε όλο τον χώρο επέµβασης και θα µεταφερθούν
νέα Υπουργεία σε αυτόν τον χώρο.

Όλα αυτά που συζητώ είναι µε ειδικό πολεοδοµικό σχέδιο. Άρα
στο τέλος θα εγκριθούν -γιατί ακόµη δεν έχει ολοκληρωθεί, όπως
ξέρετε, η διαδικασία- µε προεδρικό διάταγµα, πράγµα που ση-
µαίνει ότι θα ελεγχθούν όλες οι διαδικασίες σε ό,τι αφορά τον
σχεδιασµό. Δεν µιλάω για τα οικονοµικά, τις δηµοπρατήσεις και
τις συµπράξεις δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, το κόστος. Γιατί
αναφερθήκατε και σε αυτό. Μιλάω από πλευράς χωροταξίας και
πολεοδοµίας και λέω ότι θα εγκριθεί αυτό µε προεδρικό διά-
ταγµα. Άρα στο τέλος της ηµέρας θα είναι ελεγµένη η διαδικα-
σία, εάν τηρήθηκαν οι κανόνες και οι όροι. Διαφορετικά, δεν θα
εγκριθεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Αναφερθήκατε στη διαβούλευση, η οποία, όπως ξέρετε, γίνε-
ται πριν την έγκριση της στρατηγικής µελέτης περιβαλλοντικών
επιπτώσεων. Είµαστε υποχρεωµένοι να διαβουλευτούµε και µε
θεσµικούς και µε κοινωνικούς φορείς.

Θέλω να σας πω ότι αυτή η διαβούλευση έγινε. Έχω συµµε-
τάσχει σε πολλές από αυτές. Έγινε παρουσία και του δήµου και
εκπροσώπων του δήµου. Δεν µιλώ για τη σηµερινή δηµοτική
αρχή, γιατί τα θέµατα εξελίσσονται. Είχαµε εκλογές και έχουµε
νέα διοίκηση από την πρώτη του χρόνου. Όµως, η προηγούµενη
δηµοτική αρχή γνωµοδότησε θετικά για αυτό το θέµα. Δεν λέω
οµόφωνα, λέω θετικά. Υπήρξαν και ενστάσεις, υπήρξαν και άλλες
παρατηρήσεις. Η γνωµοδότηση, όµως, κατά πλειοψηφία είναι θε-
τική και εξελίσσουµε αυτόν τον σχεδιασµό.

Άρα η διαβούλευση έγινε ως οφείλαµε. Λαµβάνονται υπ’ όψιν
οι γνωµοδοτήσεις, θετικές και αρνητικές. Σε ό,τι αφορά τις θετι-
κές, αυτές µπορεί ενίοτε να είναι µε προτάσεις ή µε παρατηρή-
σεις. Εάν αυτές είναι αξιολογηθούν ως θετικές, µε την έννοια ότι

χρήζουν περαιτέρω ασφάλισης, µπαίνουν ως όροι στη στρατη-
γική µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων.

Σε ό,τι αφορά τις αρνητικές θέσεις, είναι υποχρεωτικό -και το
ξέρετε- να υπάρξει απάντηση µε τεκµηρίωση σε κάθε πρόταση.
Δεν τις πετάµε και δεν πετιούνται έτσι στον αέρα, αλλά οφείλει -
γιατί αξιολογούνται από το Συµβούλιο της Επικρατείας οι αρνη-
τικές προτάσεις και γνωµοδοτήσεις- να εξετάσει για αυτές τις
αρνήσεις και τους λόγους που υπάρχει αρνητική γνωµοδότηση,
εάν υπάρχουν ισχυρά στοιχεία που πρέπει να αλλάξουν τη θέση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε υπερβεί κατά πολύ τον χρόνο σας. Έχετε και δευτερολο-
γία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε. Πήρα φόρα απόψε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τα θέµατα του χω-
ροταξικού χωράνε ώρες συζήτησης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Η συζήτηση δεν τελειώνει, κύριε Πρόεδρε. 

Δεν θέλω να πάρω άλλο χρόνο. Αγαπητέ συνάδελφε, θα συ-
νεχίσω στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μαµουλάκη,
έχετε τον λόγο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ελ-
πίζω να έχω µία ευεργετική από τη δική σας πλευρά προσέγγιση,
εάν θέλετε, γιατί διπλασιάστηκε ο χρόνος απάντησης του κυρίου
Υφυπουργού.

Θα πάω κατευθείαν στο διά ταύτα. Κύριε Υπουργέ, είπατε το
εξής, ότι ακούτε και ότι διαβουλεύεστε. Πραγµατικά, είναι απο-
ρίας άξιο τι θα κάνετε µε τον κορυφαίο επιστηµονικό φορέα
αυτού του τόπου για τα ζητήµατα αυτά, που δεν είναι άλλος από
το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο, το οποίο έχει καταθέσει επισή-
µως, όχι απλά τις επιφυλάξεις του για την επιχειρούµενη από
πλευράς σας παρέµβαση, αλλά τις επιφυλάξεις του, µιλώντας
ξεκάθαρα για ζητήµατα, όπως την αύξηση κατά 50% της κυκλο-
φορίας των µετακινήσεων, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τις οχλή-
σεις, τη δέσµευση τεράστιων χώρων στάθµευσης, τη ρύπανση,
την ηχορύπανση από όλες τις πλευρές. Τα έχει καταθέσει δηµο-
σίως. Άραγε, αυτά θα ληφθούν υπ’ όψιν ή λαµβάνετε υπ’ όψιν
µόνο οτιδήποτε ετερόκλητα θετικά παρατηρείται ή παρουσιάζε-
ται;

Πάµε στην ουσία. Η ουσία είναι εδώ ότι σχεδιάζετε µε ένα
υπερβολικό κόστος -κατάλαβα τη διάθεσή σας να αποφύγετε τα
των οικονοµικών ζητηµάτων και τα παραπέµπετε σε άλλο Υπουρ-
γείο- µε 1 δισεκατοµµύριο ευρώ κόστος, για να κάνετε τι; Να µε-
ταφέρει εννέα από τα δεκάδες Υπουργεία. Να πούµε ότι είστε
και η πολυπληθέστερη Κυβέρνηση στην ιστορία αυτού του τόπου
µε εξήντα δύο Υπουργούς και Υφυπουργούς. Όµως, τι κάνετε;
Δίνετε 9 δισεκατοµµύρια για να µεταφερθούν εννέα Υπουργεία,
τα οποία είναι, ήδη, στον κεντρικό ιστό των Αθηνών, για να πάνε
πού; Στη Δάφνη και στον Υµηττό. Μπορεί να µην είµαι από την
περιοχή, αλλά την επισκέπτοµαι συχνά και γνωρίζω, όπως γνω-
ρίζετε σίγουρα και εσείς, κύριε Ταγαρά, ότι είναι ήδη µία πυκνο-
κατοικηµένη περιοχή, πυκνοδοµηµένη, που έχει, ήδη, προβλή-
µατα άρτιας κυκλοφοριακής προσέγγισης, αν µη τι άλλο, χωρίς
να µιλήσω για τις οχλήσεις της ρύπανσης, κυρίως της αέριας ρύ-
πανση. 

Άρα τι κάνουµε εδώ; Πάµε να επιβαρύνουµε σηµειακά µία πε-
ριοχή, διαθέτοντας απίστευτους πόρους, που δεν νοµίζω ότι µας
περισσεύουν, για να κάνουµε τι; Ένα νέο approach to real estate;
Πείτε µου σας παρακαλώ. Το λέω πραγµατικά εν πλήρει συνει-
δήσει των λεγοµένων µου, γιατί εδώ πρέπει να υπάρχει µια ορ-
θολογική προσέγγιση και οι πολιτικές που χαράσσονται, πρέπει
να εδράζονται σε οικονοµοτεχνικά στοιχεία.

Δεν καταλαβαίνω την προσέγγιση και ελπίζω, κύριε Ταχιάο, να
µην πάει µε unsolicited proposals, µε τις αυτόκλητες προτάσεις,
το εφεύρηµα του κ. Καραµανλή που µας έφερε στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο, ενώ έχει καταδικαστεί ήδη η Ιταλία για τέτοιου είδους
νοµοθετήµατα. Αυτό, όµως, θα το δούµε στην πορεία.

Κύριε Ταγαρά, ειλικρινά είστε άνθρωπος που έχει γνώση και
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εµπειρία και επικαλούµαι πραγµατικά τη δική σας προσέγγιση.
Είναι δυνατόν να θεσµοθετείτε αυτό το πράγµα και µε τέτοιες
διαδικασίες -σας τις παρέθεσα- fast track; Για ποιο λόγο; Τι θε-
τικό θα δώσει σε µια περιοχή όπου υπήρχε σχέδιο, οι χρήσεις
γης ήταν ξεκάθαρες, µε πολύ παραπάνω πράσινο.

Και µη µου πείτε για τον ενιαίο συντελεστή δόµησης που είναι
1,8% σηµειακά και 1% εν συνόλω. Ξέρετε τι σηµαίνει 1% εν συ-
νόλω; Στα εκατόν πενήντα πέντε χιλιάδες στρέµµατα θα δοµηθεί
επιφάνεια εκατόν πενήντα πέντε χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων.
Ο νοών νοείτω.

Καταλήγοντας, για εµάς στον ΣΥΡΙΖΑ δεν υπάρχει δογµατι-
σµός ούτε εµµονή. Εµείς ακούµε τους επιστηµονικούς φορείς γι’
αυτό αναφέρθηκα στο Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο. Θέλω
πραγµατικά να ακούσω πώς εσείς εκλαµβάνετε τις εύλογες πα-
ρατηρήσεις που έχουν θέσει στη δηµόσια σφαίρα. Εµείς δεν
έχουµε δογµατισµούς σε αυτό, αλλά δεν µπορούµε να µην
ακούµε την τοπική κοινωνία αφ’ ενός -τονίζω ότι η Αντιπολίτευση,
η ελάσσων κυρίως, στον Δήµο Δάφνης – Υµηττού έχει καταθέσει
προτάσεις- και φυσικά τον επιστηµονικό κόσµο της χώρας που
εκφράζεται διά των πολυτεχνείων κ.λπ.. 

Σέβοµαι τον χρόνο. Παρ’ όλη την κατάχρηση του κυρίου Υ-
πουργού εγώ θα τον σεβαστώ απόλυτα.

Καταλήγω και λέω το εξής και περιµένω και τη δευτερολογία
σας: Σκεφτείτε πόσο ευεργετικό θα ήταν ένα παλιό εργοστάσιο
πυροµαχικών να είναι άρρηκτα συνδεδεµένο µε µια περιβαλλον-
τική αναµόρφωση του τόπου και όχι µια επιβάρυνση έτι περαι-
τέρω.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, ρωτήσατε αν έχει υπάρξει κυκλοφοριακή

µελέτη. Βεβαίως έχει υπάρξει κυκλοφοριακή µελέτη για να λάβει
υπ’ όψιν όλες τις επιβαρύνσεις λόγω της µετακίνησης ενός ση-
µαντικού αριθµού…

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Δεν το ρώτησα. Το
είπα. Διπλασιάζεται.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ναι. Λέω ότι υπάρχει κυκλοφοριακή µελέτη η οποία
έχει λάβει υπ’ όψιν ακριβώς αυτές τις παρατηρήσεις στις οποίες
αναφερθήκατε, οι οποίες ελήφθησαν υπ’ όψιν στη συζήτηση και
στην έγκριση της στρατηγικής µελέτης περιβαλλοντικών επιπτώ-
σεων.

Να συµπληρώσω µόνο τα εξής σε ό,τι αφορά αυτό: Δεν θα
υπάρξουν και δεν θα µείνουν µόνο οι δρόµοι µεταφοράς και µε-
τακίνησης οι σηµερινοί για να οδηγηθούµε στη νέα θέση µε τις
χρήσεις τις πρόσθετες. Λάβετε υπ’ όψιν ότι θα υπάρξουν και
γραµµές µετρό πρόσθετες, ακριβώς λαµβάνοντας υπ’ όψιν τον
αριθµό των µετακινήσεων προς την πλευρά του κυβερνητικού
πάρκου, όπως και κίνητρα για τα µαζικά µέσα µεταφοράς και
άλλες παρεµβάσεις. Στο τέλος θα πρέπει στην πράξη -η µελέτη
εκεί οδηγεί, γι’ αυτό γίνεται από πριν η µελέτη- αυτές οι µετακι-
νήσεις να µπορούν χωρίς προβλήµατα να οδηγούν στον χώρο
εργασίας και της µεταφοράς των Υπουργείων. Αυτά σε ό,τι
αφορά την κυκλοφοριακή µελέτη και τον φόρτο που βεβαίως µε
τα σηµερινά δεδοµένα δεν επαρκεί. Οι υπάρχοντες δρόµοι που
οδηγούν σήµερα εκεί, σε µια τέτοια µετακίνηση προφανώς και
δεν φτάνουν. Όλα αυτά, όµως, είναι ένας συνολικός σχεδιασµός,
µια µεγάλη µετακίνηση, µια µεγάλη παρέµβαση.

Είπατε πριν αν έχουν ληφθεί υπ’ όψιν και οι αλλαγές από το
1996, οι πληθυσµοί. Αναφερθήκατε στις δεκατέσσερις χιλιάδες
του 1996. Στη µελέτη ελήφθη υπ’ όψιν ο πληθυσµός του 2011
που είναι τριάντα τρεις χιλιάδες εξακόσιοι πενήντα κάτοικοι πε-
ρίπου. Αυτοί που υπάρχουν στη νέα απογραφή είναι διακόσιοι εί-
κοσι δύο παραπάνω. Αυτή είναι η αλλαγή, η αύξηση πληθυσµού
σε σχέση µε αυτόν τον πληθυσµό που ελήφθη υπ’ όψιν στη µε-
λέτη.

Και κάτι επιπλέον. Μιλήσατε και για τα οικονοµικά. Πράγµατι
δεν τα γνωρίζω. Θέλω να είµαι ειλικρινής. Μιλώ γι’ αυτά που γνω-
ρίζω. Και γι’ αυτά που έχω ευθύνη απαντώ. Μιλάµε για µια λει-

τουργία στο κέντρο µε διάσπαρτες δηµόσιες υπηρεσίες σε κτή-
ρια δηµόσια ή µισθωµένα και µια άλλη λειτουργία σε έναν χώρο
που θα κατασκευαστεί. Όσον αφορά την οικονοµοτεχνική µελέτη
-επειδή αναφερθήκατε στο κόστος εκεί- να πω ότι δεν ξέρω ποιο
είναι το κόστος εδώ και όχι µόνο το οικονοµικό αλλά και τα άλλα
κόστη τα οποία συµπληρώνονται. Γι’ αυτό και παραµένω µέχρι
αυτό το σηµείο στην απάντησή µου, χωρίς να γνωρίζω, ξαναλέω,
λεπτοµέρειες επί των οικονοµικών στοιχείων.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Εισερχόµαστε στη συζήτηση της ενδέκατης µε αριθµό 1398/

16-9-2024 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών µε θέµα: «Να κατασκευαστούν τα σχολεία της
κεντρικής Μακεδονίας των οποίων έχει εγκριθεί η ίδρυσή τους,
αλλά δεν λειτουργούν λόγω έλλειψης διδακτηρίου». Θα απαντή-
σει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Νικόλαος Ταχι-
άος.

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ο τίτλος τα λέει όλα. Ανάµεσα στα χιλιάδες σχολεία που υπάρ-

χουν σε όλη τη χώρα βρίσκονται και κάποια που ναι µεν υπάρ-
χουν, αλλά υπάρχουν µονάχα στα χαρτιά, αν και έχουν ιδρυθεί
εδώ και δέκα, δεκαπέντε χρόνια µε σχετικές αποφάσεις του
Υπουργείου Παιδείας. Δεν λειτουργούν αυτά τα σχολεία. Κάθε
χρόνο αναστέλλεται η λειτουργία τους γιατί ποτέ γι’ αυτά τα σχο-
λεία δεν κατασκευάστηκε το κτήριο που θα τα στεγάσει.

Μόνο στην Περιφέρεια της Κεντρικής Μακεδονίας υπάρχουν
σαράντα και πλέον τέτοια σχολεία. Τα τριάντα οκτώ µάλιστα είναι
στην περιοχή της Θεσσαλονίκης, κύριε Υπουργέ, στην ανατολική
και τη δυτική πλευρά της πόλης. Μόνο για ορισµένα από αυτά,
από όσο γνωρίζουµε -το ψάξαµε σχετικά-, έχει εξαγγελθεί η κα-
τασκευή τους -έχει εξαγγελθεί, προσέξτε, δεν έχει ξεκινήσει- και
ελάχιστα, πραγµατικά ελάχιστα βρίσκονται σε φάση κατασκευής.

Δηλαδή µε λίγα λόγια, παρ’ όλο που υπάρχουν εδώ και χρόνια
οι ανάγκες για σχολική στέγη, ανάγκες πιεστικές ανάγκες, επεί-
γουσες, ιδιαίτερα στη Θεσσαλονίκη, αυτές µένουν κυριολεκτικά
στα χαρτιά και ανικανοποίητες. Σήµερα µάλιστα αυτές οι ανάγ-
κες για σύγχρονα και ασφαλή σχολεία στην Περιφέρεια της Κεν-
τρικής Μακεδονίας είναι ακόµα µεγαλύτερες, µιας και είναι
δεκάδες τα σχολεία που είτε στεγάζονται σε λυόµενα κτήρια -
ακόµα λειτουργούν κτήρια από τον σεισµό του 1978 στη Θεσσα-
λονίκη που είχαν όριο ηλικίας θυµίζω τα δεκαπέντε χρόνια, από
τα 1978 µετρήστε πόσες δεκαετίες πέρασαν- είτε σε kibo είτε
λειτουργούν σε ενοικιαζόµενους χώρους είτε σε ακατάλληλα
κτήρια τα περισσότερα από τα οποία έχουν κατασκευαστεί εδώ
και πάνω από πενήντα χρόνια.

Μάλιστα ακόµη και για σχολικά κτήρια τα οποία κρίνονται ακα-
τάλληλα, αντί η Κυβέρνηση να ξεκινήσει άµεσα την κατασκευή
ενός καινούργιου σχολικού κτηρίου που θα στεγάσει αυτό που
κλείνει και να δεχτούν οι γονείς την προσωρινή µεταστέγασή
τους, δεν προχωράει σε αυτό το βήµα, παρά απλώς κλείνει τα
ήδη υπάρχοντα.

Για να µη µακρηγορώ -θα πω περισσότερα στη δευτερολογία-
, σας κάνουµε, κύριε Υπουργέ, δύο πάρα πολύ απλές ερωτήσεις:
Πρώτον, τι θα κάνετε ως Κυβέρνηση για να ολοκληρωθεί άµεσα
η κατασκευή όλων των συγκεκριµένων σχολείων, µε την ευθύνη
του κράτους φυσικά και, δεύτερον, τι θα κάνετε, έτσι ώστε να
υλοποιηθεί ένα πρόγραµµα ανέγερσης νέων, σύγχρονων και
ασφαλών σχολείων στην Περιφέρεια της Κεντρικής Μακεδονίας
και σε όλη τη χώρα βέβαια.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε Βουλευτά, υπό κανονικές συνθήκες θα έπρεπε να
δηλώσω για τη σηµερινή ερώτησή σας αναρµοδιότητα για τον
πολύ απλό λόγο ότι δεν είναι το Υπουργείο Υποδοµών και Μετα-
φορών το Υπουργείο εκείνο το οποίο είναι αρµόδιο για τον σχε-
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διασµό και για την κατασκευή των σχολείων, µε εξαίρεση αυτά
τα οποία αναλαµβάνει για ειδικούς λόγους εξαιρετικά να κατα-
σκευάσει η ΚΤΥΠ, η οποία αποτελεί έναν εποπτευόµενο φορέα
του Υπουργείου ως διάδοχο σχήµα του Οργανισµού Σχολικών
Κτηρίων. Αυτή είναι η πραγµατικότητα για τα σχολεία.

Στην πραγµατικότητα είναι το Υπουργείο Εσωτερικών ως επο-
πτεύον Υπουργείο της τοπικής αυτοδιοίκησης αυτό το οποίο θα
έπρεπε να κληθεί να απαντήσει στα ζητήµατα των σχολείων, διότι
αρµόδιοι για την ίδρυση νέων σχολείων είναι οι δήµοι, αρµόδιοι
για να εισηγηθούν ή να προχωρήσουν στην κατασκευή των σχο-
λικών κτηρίων είναι οι δήµοι. Πάντως δεν είναι η κεντρική εξουσία
σε καµµία περίπτωση, και αυτό νοµίζω ότι είναι πλέον ξεκάθαρο.
Αυτό δεν είναι µια αρµοδιότητα η οποία τώρα περιήλθε στους
δήµους. Είναι µια πολύ παλιά ιστορία και δεν ισχύει κάτι διαφο-
ρετικό και για την περιοχή της Κεντρικής Μακεδονίας ή του
Δήµου Θεσσαλονίκης που, όπως ξέρετε, τον γνωρίζω πάρα πολύ
καλά.

Η ερώτησή σας αναφέρεται σε συγκεκριµένα σχολεία τα οποία
δεν κατονοµάζονται και προφανώς δεν θα µπορούσα εγώ να
φανταστώ ποια είναι αυτά τα σαράντα σχολεία τα οποία λέτε
εσείς ότι έχουν ιδρυθεί και δεν υπάρχουν. Θα σας πω, όµως, ότι
στην Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας αυτή τη στιγµή βρίσκε-
ται στο Ελεγκτικό Συνέδριο για να πάρει τη γνώµη του Ελεγκτι-
κού Συνεδρίου για τη δυνατότητα υπογραφής της σύµβασης ένα
πρόγραµµα κατασκευής δεκαεπτά σχολικών κτηρίων στην κεν-
τρική Μακεδονία. 

Αυτά είναι: Το 7ο Νηπιαγωγείο Πεύκων στον Δήµο Νεάπολης -
Συκεών, το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Πεύκων στον ίδιο δήµο, το 1ο

ΕΠΑΛ Συκεών και Κλειστό Γυµναστήριο στον Δήµο Νεάπολης -
Συκεών -αυτό είναι το συγκεκριµένο σχολείο για την απόκτηση
του οικοπέδου του οποίου καθυστέρησε η υπογραφή αυτού του
έργου το οποίο είχε ξεκινήσει από το 2021-, το ΓΕΛ Ευκαρπίας -
δεν διαβάζω τους δήµους, τους ξέρετε-, το 4ο Δηµοτικό Σχολείο
Ευκαρπίας, το 3ο ΓΕΛ Πολίχνης, το 1ο Λύκειο Πολίχνης, το 2ο Γυ-
µνάσιο Λαγκαδά, το 3ο Γυµνάσιο Ωραιοκάστρου, το 6ο Δηµοτικό
Σχολείο Ωραιοκάστρου, το 1ο ΓΕΛ Μίκρας, το 5ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Αµπελοκήπων, το Ειδικό Δηµοτικό Σχολείο και το Ειδικό Νη-
πιαγωγείο Καλαµαριάς, το 3ο Γυµνάσιο Πυλαίας, το 3ο Λύκειο
Πυλαίας - Χορτιάτη, το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Πανοράµατος και το
Μουσικό Γυµνάσιο - Λύκειο Κατερίνης. Μιλάµε για ένα έργο που
µε αρχικό συµβατικό αντικείµενο προϋπολογισµού 128.400.000
ευρώ µε παρούσα αξία εκτελείται ως ΣΔΙΤ και µε ένα συµβατικό
ποσό της τάξεως των 110 εκατοµµυρίων. Υπάρχει οριστικός ανά-
δοχος από τον Ιούλιο του 2024 και από τις 16 Ιουλίου υπάρχει η
σχετική σύµβαση στο Ελεγκτικό Συνέδριο και έχουν ζητηθεί στις
4-9-2024 συµπληρωµατικά στοιχεία, ώστε να υπογραφεί αυτή η
σύµβαση από την ΚΤΥΠ. 

Δεκαεπτά, λοιπόν, νέα σχολεία κατασκευάζονται στην Περιφέ-
ρεια Κεντρικής Μακεδονίας, σε πείσµα αυτού το οποίο ισχυρίζε-
στε, το οποίο όµως είναι ένα θέµα που µπορούµε να το
συζητήσουµε. Δεν είναι αβάσιµη η άποψη ότι πραγµατικά υπάρ-
χει ένα κτηριακό απόθεµα στη Θεσσαλονίκη και στην κεντρική
Μακεδονία το οποίο είναι πεπαλαιωµένο. Μπορεί να συζητηθεί
και θα σας κάνω κάποιες παρατηρήσεις στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Δελή, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Να τα πάρουµε µε τη σειρά, κύριε Υπουρ-
γέ, γιατί η απάντησή σας είχε ενδιαφέρον.

Κατ’ αρχάς για την αναρµοδιότητα. Συχνά πυκνά την ακούµε
αυτή τη φράση, ιδιαίτερα στην εκπαίδευση, ιδιαίτερα δε σε ό,τι
αφορά τα σχολικά κτήρια. Και αυτό δεν είναι τυχαίο. Ξέρετε
γιατί; Γιατί όλες οι κυβερνήσεις, όχι µόνο η δική σας, τα τελευ-
ταία δέκα - δεκαπέντε χρόνια έχουν διαχύσει τις ευθύνες σε ένα
σωρό Υπουργεία σχετικά µε τη λειτουργία των σχολείων: Άλλο
Υπουργείο έχει το πρόγραµµα, τη λειτουργία αυτή καθαυτή την
µορφωτική του σχολείου, άλλο Υπουργείο έχει την ανέγερση,
άλλο Υπουργείο αναλαµβάνει τα λειτουργικά έξοδα. Είναι ένας
πολύ εύσχηµος τρόπος -δεν θα έλεγα έξυπνος- για να διαχέονται
οι ευθύνες και στο τέλος να µην ευθύνεται κανένας. Εν πάση πε-
ριπτώσει η ερώτηση απευθύνεται στην Κυβέρνηση. Πείτε µας,
λοιπόν, σε ποιον Υπουργό, σε ποιο Υπουργείο θα καταθέτουµε

τις ερωτήσεις για τη σχολική στέγη και από όσο µπορώ να γνω-
ρίζω, οι «ΚΤΙΡΙΑΚΕΣ ΥΠΟΔΟΜΕΣ» που είναι στα χαρτιά υπεύθυ-
νες για τη σχολική στέγη είναι στο δικό σας Υπουργείο, στο
Υπουργείο Υποδοµών.

Μιλήσατε για την ευθύνη των δήµων, στους οποίους έχει ανα-
τεθεί η ευθύνη για την ανέγερση των σχολικών κτηρίων. Με τι
χρήµατα, κύριε Υπουργέ; Με τους πόρους που τους δίνετε και
που δεν µπορούν να αλλάξουν οι δάσκαλοι και οι διευθυντές ένα
τζάµι οι δήµοι θα χτίσουν σχολεία; Εκτός αν θέλετε κι αν τους
οδηγείτε να φορολογήσουν -υπάρχουν αρκετοί πρόθυµοι να το
κάνουν αυτό- ακόµα περισσότερο τους δηµότες τους, έτσι ώστε
να προχωρήσουν στην ανέγερση των σχολείων.

Βεβαίως έχετε ανακαλύψει και έναν καινούργιο τρόπο, όχι
εσείς, όλες οι κυβερνήσεις, τις λεγόµενες «συµπράξεις δηµοσίου
και ιδιωτικού τοµέα». Οι συµπράξεις αυτές βεβαίως συνήθως ευ-
νοούν τον ιδιωτικό τοµέα. Θα αναφερθώ παρακάτω σε αυτό.

Μιλήσατε για τα σχολεία, ότι δεν κατονοµάζονται. Κι όµως,
ήταν πάρα πολύ εύκολο για την υπηρεσία σας, για το γραφείο
σας, µε ένα απλό «κλικ» στις Διευθύνσεις Πρωτοβάθµιας και Δευ-
τεροβάθµιας Εκπαίδευσης να βρείτε τα σχολεία που έχουν τεθεί
σε αναστολή. Θα σας πω όµως ορισµένα παραδείγµατα εδώ. Μι-
λάµε για το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Πανοράµατος, ένα σχολείο του
οποίου έχει εξαγγελθεί η ανέγερση του κτηρίου του -βρίσκεται
µάλιστα ανάµεσα σε αυτά τα δεκαεπτά που αναφέρατε εσείς
πριν από λίγο-, το οποίο, όµως, εξακολουθεί να παραµένει ένα
σχολείο - «φάντασµα», δεν υπάρχει τέτοιο σχολείο. Αντίθετα,
εκατοντάδες µαθητές στοιβάζονται στα δύο σχολεία στο Πανό-
ραµα.

Θέλετε να πάµε στη Θέρµη, λίγο πιο κάτω, και να πάµε σε µια
περιοχή όπου έχουµε πραγµατικά τη δεύτερη πληθυσµιακή
έκρηξη µετά από αυτήν που έγινε στον Εύοσµο; Μιλάµε για
έκρηξη πραγµατικά. Είναι υπερεπείγουσα η ανάγκη κατασκευής
και του 6ου Δηµοτικού Σχολείου Θέρµης -είναι ένα από αυτά τα
σχολεία τα οποία έχουν ιδρυθεί, αλλά είναι στα χαρτιά, δωδεκα-
θέσιο µάλιστα- και του 8ου Νηπιαγωγείου Θέρµης. Επειδή δεν γί-
νονται αυτά τα σχολεία εδώ και χρόνια, γι’ αυτό και έχουµε αυτή
την ασφυκτική κατάσταση στα άλλα σχολεία.

Στον Δήµο Παύλου Μελά -να πάµε στη δυτική Θεσσαλονίκη-
στο 5ο Δηµοτικό Σχολείο της Ευκαρπίας έχουµε κι εκεί την πλη-
θυσµιακή αύξηση της περιοχής.

Δεν θα µπορούσαν να λείπουν και τα σχολεία της ειδικής αγω-
γής, όπου η κατάσταση, κύριε Υπουργέ, στο ζήτηµα της σχολι-
κής στέγης της ειδικής αγωγής είναι δραµατική, πραγµατικά
δραµατική. Τα σχολεία ειδικής αγωγής που έχουν δικά τους κτή-
ρια µετριούνται στα δάχτυλα του ενός χεριού. Μιλάµε για το 8ο

Ειδικό Σχολείο της Θεσσαλονίκης, το Ειδικό της Καλαµαριάς,
δύο Ειδικά Νηπιαγωγεία. Όλα αυτά είναι στα χαρτιά ιδρυµένα,
δεν υπάρχουν. Θα τα βρείτε στις διευθύνσεις, θα τα βρείτε στο
Υπουργείο, όµως είναι σχολεία - «φαντάσµατα», τα οποία δεν
υπάρχουν. 

Φυσικά αποκαλύπτονται µέσα από όλα αυτά τα παραδείγµατα
που έφερα οι προτεραιότητές σας, οι οποίες προφανώς και είναι
διαφορετικές. Αν και εφόσον περισσέψει κάτι µπορεί να δοθεί
και στα σχολεία, σαν αυτά τα 250 εκατοµµύρια που µοίρασε πριν
από λίγες µέρες ο Πρωθυπουργός, που είναι για να γίνουν κά-
ποια µερεµέτια στις τουαλέτες ή κάποια σοβατίσµατα, ενώ τα
πραγµατικά, τα µεγάλα προβλήµατα των σχολείων είναι εδώ και
περιµένουν.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής και ευχαριστώ πάρα πολύ
για την ανοχή. 

Ξέρετε κάτι, κύριε Υπουργέ; Τα σχολεία δεν είναι µονάχα τέσ-
σερα ντουβάρια για να µπαίνουν οι µαθητές. Τα σχολεία είναι
κάτι πολύ περισσότερο, είναι ένα βασικό στοιχείο για το µάθηµα.
Θα έπρεπε να είναι ένα βασικό στοιχείο για το µάθηµα, γιατί δεν
µπορεί σε µία αίθουσα να γίνονται όλα, και να διαβάζουν, και να
τρώνε, και να ξαπλώνουν, και να ζωγραφίζουν, και να κάνουν
µουσική. Γι’ αυτό λέµε εµείς ότι θα πρέπει τα σχολεία να έχουν
εργαστήρια, να έχουν αθλητικούς χώρους, να έχουν αίθουσες
θεάτρου, µουσικής, όλα όσα πρέπει να έχει ένα σύγχρονο και
ασφαλές σχολικό κτήριο τον 21ο αιώνα. 

Σας ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κατ’ αρχάς θα µου επιτρέψετε να σας καλέσω να επισκε-
φθείτε, αν θέλετε να επισκεφθούµε µαζί, ένα από τα σχολεία τα
οποία κατασκευάζει η ΚΤΥΠ εξαιρετικά, σας λέω. Δεν έχετε δίκιο,
δεν είναι αρµοδιότητα της ΚΤΥΠ γενικώς η κατασκευή των σχο-
λείων. Η ΚΤΥΠ κατασκευάζει σχολεία µόνο µετά από συγκεκρι-
µένες προγραµµατικές συµβάσεις που κάνει µε δήµους και όταν
έχουν διασφαλιστεί οι σχετικοί πόροι. Να σας καλέσω, λοιπόν,
για να δείτε πώς σχεδιάζεται ένα καινούργιο σχολείο το οποίο
πραγµατικά διαθέτει όλα τα χαρακτηριστικά, όπως αυτό που πε-
ριγράψατε προηγουµένως, και επιπλέον και µια εξαιρετική αρχι-
τεκτονική, κάτι το οποίο µπορείτε να το δείτε και να το ανα-
γνωρίσετε σε πάρα πολλά από τα σχολεία τα οποία εγκαινιάζει
πολύ τακτικά η ΚΤΥΠ και µάλιστα αποτελεί και προτεραιότητα το
συγκεκριµένο έργο και του Υπουργού κ. Σταϊκούρα. 

Επιτρέψτε µου λοιπόν να πω σε ό,τι αφορά το θέµα της αρµο-
διότητας το εξής. Εγώ µίλησα για αρµοδιότητα, δεν επικαλέστη-
κα αναρµοδιότητα. Ήρθα εδώ για να µιλήσουµε για τα σχολεία.
Είναι η τοπική αυτοδιοίκηση υπεύθυνη για τα σχολεία; Βεβαίως.
Το κατανοείτε ή δεν το κατανοείτε; Προφανώς δεν το κατανοείτε,
διότι εκπροσωπείτε µια πολιτική αντίληψη, ένα κόµµα, το οποίο
πιστεύει στον συγκεντρωτισµό του κράτους -λογικό αυτό- και
προφανώς δεν µπορείτε να καταλάβετε ότι το σχολείο αποτελεί
ένα αντικείµενο της τοπικής κοινωνίας. Γι’ αυτό έχει περάσει στην
τοπική αυτοδιοίκηση, γιατί η τοπική κοινωνία πρέπει να µπορεί
να διαχειριστεί τις απαιτήσεις εκείνες οι οποίες έρχονται από τον
κόσµο και αφορούν την εκπαίδευση των παιδιών τους.

Κάνουν οι δήµοι σχολεία; Προφανώς κάνουν. Εδώ σας ανέ-
φερα έναν δήµο ο οποίος δεν είναι φιλικός προς το κόµµα µας,
προς τη Νέα Δηµοκρατία. Είκοσι οκτώ χρόνια δήµαρχος, ο
Δήµος Νεάπολης- Συκεών. Έχει κάνει σχολεία; Βεβαίως έχει
κάνει σχολεία, πολλά σχολεία. Ήταν στις προτεραιότητές του.
Εξασφάλισε πόρους, δεν φορολόγησε τους δηµότες, γιατί δεν
υπάρχει φορολογία από το Υπουργείο Εσωτερικών επιτρεπόµενη
στους δήµους η οποία να µπορεί να κατευθυνθεί προς τα σχο-
λεία -είναι γνωστό αυτό- και το έκανε. Το έκανε αξιοποιώντας διά-
φορα προγράµµατα, µεταξύ αυτών και ευρωπαϊκά προγράµ-
µατα, που είναι χρήµατα προφανώς που δεν σας αρέσουν, αλλά
πάρα πολλά σχολεία έχουν γίνει µε λεφτά από τα διάφορα κοι-
νοτικά πλαίσια στήριξης και αυτό πρέπει να το αναγνωρίσουµε.

Πού σας είπα ότι έχετε ένα δίκιο; Έχετε δίκιο ότι οι υποδοµές
µας δεν είναι οι καλύτερες στα σχολεία. Αυτός είναι λόγος για
τον οποίο ο Πρωθυπουργός εξήγγειλε αυτό το πολύ σηµαντικό
πρόγραµµα που πήρε και το όνοµα της Μαριέττας Γιαννάκου,
µιας εµβληµατικής φυσιογνωµίας για τον χώρο της παιδείας, ένα
πρόγραµµα το οποίο θα διαθέσει ένα πάρα πολύ σοβαρό ποσό,
τα 250 εκατοµµύρια ευρώ, ακριβώς για να ανανεώσει υποδοµές.

Δεν είναι έτσι όπως το λέτε. Κατ’ αρχάς, όλα τα σχολεία υφί-
στανται προσεισµικό έλεγχο. Κατά συνέπεια, θέµατα στατικότη-
τας, θέµατα στατικής επάρκειας, όλα αυτά είναι ζητήµατα τα
οποία επί της αρχής αντιµετωπίζονται. Άρα στον σχεδιασµό των
επεµβάσεων στην πορεία µπαίνουν θέµατα που έχουν να κάνουν
µε τα ποιοτικά στοιχεία των σχολείων πώς αυτά µπορούν να αν-
ταποκριθούν στοιχειωδώς ή επαρκέστερα στις ανάγκες των µα-
θητών, διότι προφανώς υπάρχουν οι υποδοµές οι οποίες είναι
γερασµένες. Το ξέρουµε αυτό.

Αυτό είναι ένα πρόβληµα το οποίο είναι και παγκόσµιο, δεν
είναι ένα πρόβληµα το οποίο αντιµετωπίζει µόνο η Ελλάδα. Δεν
υπάρχει η δυνατότητα να ανανεώνεις όλα τα δηµόσια κτήρια
κάθε σαράντα και πενήντα χρόνια. Αυτό είναι αδύνατον, πολλώ
δε µάλλον όταν αυτή η ανάγκη δεν προκύπτει µόνο στις πόλεις
οι οποίες δείχνουν µια πληθυσµιακή έξαρση, αλλά και σε πολύ
µικρότερες κοινότητες.

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να πω ότι αυτό το πρόβληµα έχει και
πολύ συγκεκριµένα χαρακτηριστικά. Αναφέρατε τον Δήµο Θεσ-
σαλονίκης. Δεν θα σας πω για τους δήµους οι οποίοι έκαναν επε-
κτάσεις επί επεκτάσεων και συγκέντρωσαν πληθυσµό, χωρίς
βεβαίως προηγουµένως να έχουν διασφαλίσει ότι υπάρχουν οι
κατάλληλες υποδοµές και όχι µόνο για τα σχολεία, για όλα τα

θέµατα. Αλλά θα σας πάω στον Δήµο Θεσσαλονίκης.
Ξέρετε ποιο είναι το χαρακτηριστικό του Δήµου Θεσσαλονί-

κης; Ο Δήµος Θεσσαλονίκης είναι ένας περίκλειστος δήµος, δεν
είχε επεκτάσεις, δεν υπάρχουν οικόπεδα. Μιλάτε για τα σχολεία
του 1978. Τα σχολεία του 1978, όπως ξέρετε, έγιναν σε πλατείες,
έγιναν σε κοινόχρηστους χώρους, όταν δεν υπήρχαν οικόπεδα,
όταν τα οικόπεδα που δεσµεύτηκαν ήταν οικόπεδα τροµακτικής
αξίας που σε καµµία περίπτωση δεν µπορούσαν να αποκτηθούν.
Κι όντως αυτά είναι κτήρια…

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Βλέπω ότι ετοιµάζεστε να µε επι-
πλήξετε. 

Μιλάµε για κτήρια τα οποία είναι όντως πεπαλαιωµένα και
εκείνο το οποίο ξέρω είναι ότι αυτήν τη στιγµή έχουµε µια συ-
νεργασία µε τον κ. Αγγελούδη τον δήµαρχο για να µπορέσουµε
να προχωρήσουµε τουλάχιστον σε εκείνα τα κτήρια τα οποία έρ-
χονται από τον σεισµό του 1978 σε αντικατάσταση. Δεν είναι
όµως εύκολη άσκηση για τον Δήµο Θεσσαλονίκης. Δεν είναι εύ-
κολο γιατί δεν υπάρχουν οικόπεδα. Διότι όπου υπήρχαν οικόπεδα
στην προηγούµενη δεκαετία δεν προχώρησαν τα πράγµατα, µε
πολύ χαρακτηριστικό παράδειγµα τη γωνία Σαπφούς και Βου-
τυρά που τώρα ο δήµος προχώρησε στον καθαρισµό για να µπο-
ρέσει να γίνει η κατασκευή εκεί ενός νέου σχολείου. 

Πάντως σε ό,τι αφορά τη Θεσσαλονίκη, είµαστε σε διαρκή δια-
βούλευση µαζί τους, ώστε η ΚΤΥΠ να µπορέσει σε συνεργασία
µε τον δήµο να βρει εκείνους τους πόρους που είναι απαραίτητοι
για να δηµιουργηθούν νέα σχολεία ή να αντικατασταθούν τα
παλιά. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε την

πρώτη µε αριθµό 1377/11-9-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα
Δηµοκρατία» κ. Μάξιµου Χαρακόπουλου προς τον Υπουργό Εσω-
τερικών µε θέµα: «Κατασκευή νέου σχολικού συγκροτήµατος για
Πρότυπο Γυµνάσιο και Λύκειο Λάρισας». Θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Εσωτερικών κ. Βασίλειος - Πέτρος Σπανάκης.

Κύριε Χαρακόπουλε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα χαιρετίσω κατ’ αρχάς τα άµεσα ανακλαστικά της Κυβέρνη-

σης µε την εδώ παρουσία του αρµόδιου Υφυπουργού και ευελ-
πιστώ, κύριε Σπανάκη, να δροµολογήσει άµεσα την επίλυση του
κτηριολογικού προβλήµατος στο νέο πρότυπο γυµνάσιο και λύ-
κειο που ιδρύθηκε στη Λάρισα από φέτος. 

Κύριε Πρόεδρε, όπως ξέρετε, η επαναθέσπιση των προτύπων
σχολείων ήταν µια από τις βασικές µεταρρυθµίσεις της Κυβέρ-
νησης Μητσοτάκη της πρώτης τετραετίας, διότι εµείς πι-
στεύουµε ότι η αριστεία δεν είναι ρετσινιά, όπως ευαγγελίζονταν
η προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά αντιθέτως είναι µο-
χλός κοινωνικής κινητικότητας, µοχλός προόδου για την κοινωνία
µας.

Δυστυχώς η ίδρυση και η λειτουργία προτύπου σχολείου στη
Λάρισα καθυστέρησε για ακατανόητους προς εµέ, κύριε Υφυ-
πουργέ, λόγους για τέσσερα ολόκληρα χρόνια. Σε αυτόν τον µο-
ναχικό «µαραθώνιο» πολλές φορές χρειάστηκε να παρέµβω προς
την ηγεσία του αρµόδιου Υπουργείου Παιδείας και να φτάσω
µέχρι και στον Πρωθυπουργό, προκειµένου να αρθούν οι ακατα-
νόητοι λόγοι και να δηµιουργηθεί και να λειτουργήσει από φέτος
τον Σεπτέµβριο Πρότυπο Γυµνάσιο και Λύκειο στη Λάρισα, γιατί
δυστυχώς πολλοί κατέφυγαν στην ασφάλεια της σιωπής, προ-
κειµένου να µην γίνουν δυσάρεστοι σε όσους αντιτάσσονται στη
λογική της αξιολόγησης στην εκπαίδευση. Αλλά πιστεύω ότι στην
πολιτική είµαστε για να είµαστε χρήσιµοι στο κοινωνικό σύνολο
και όχι απλά ευχάριστοι σε κάποιους λίγους. 

Κύριε Πρόεδρε, όπως ξέρετε, χτύπησε το πρώτο κουδούνι, τα
πρότυπα σχολεία, γυµνάσιο και λύκειο, λειτουργούν στη Λάρισα,
πλην όµως συστεγάζονται, κύριε Υφυπουργέ, µε το 2ο Γυµνάσιο
και Λύκειο. Και ευλόγως γονείς και εκπαιδευτικοί -οι εκπρόσωποί
τους µε επισκέφθηκαν- θέτουν το ζήτηµα της έλλειψης χώρων
στην πλήρη λειτουργία των προτύπων όταν θα έχουν και τις τρεις
τάξεις και στο γυµνάσιο και στο λύκειο. 

Του λόγου το αληθές µαρτυρά και έγγραφο της αρµόδιας τε-
χνικής υπηρεσίας του Υπουργείου Παιδείας, το οποίο λέει ότι
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είναι προσωρινή αυτή η λύση και καλεί τον δήµο να βρει µια µό-
νιµη και επαρκή λύση για τη στέγαση του πρότυπου γυµνασίου
και λυκείου. 

Επικοινώνησα και βρίσκοµαι άλλωστε σε διαρκή συνεργασία
όλο αυτό το διάστηµα µε τη νέα δηµοτική αρχή µε τον νέο Δή-
µαρχο, τον Θανάση Μαµάκο. Η δηµοτική αρχή αυτή, σε αντίθεση
µε την προηγούµενη, έκανε όλα όσα πρέπει προκειµένου να
ιδρυθεί και να λειτουργήσει πρότυπο σχολείο. Ο δήµος έχει βρει
και έχει παραχωρήσει οικόπεδο στην οδό Σαρίµβεη, προκειµένου
να ανεγερθεί ένα νέο σύγχρονο διδακτήριο. Ελέγχθηκε από την
επιτροπή καταλληλότητας και κρίθηκε ότι πληροί όλες τις προ-
ϋποθέσεις και προδιαγραφές για να χτιστεί εκεί το νέο διδακτή-
ριο, όλα τα σχετικά έγγραφα έχουν διαβιβαστεί στο Υπουργείο
Παιδείας και αναµένεται η εκπόνηση και έκδοση του κτηριολογι-
κού προγράµµατος. Κι αυτό που πρέπει να γίνει από εδώ και στο
εξής, κύριε Υφυπουργέ, είναι η εξασφάλιση χρηµατοδότησης για
τη µελέτη και την κατασκευή του νέου διδακτηρίου. Άλλωστε
έχουν γίνει επαφές και µε την ΚΤΥΠ προκειµένου να υπάρξει
τεχνο-οικονοµική υποστήριξη. 

Γι’ αυτό βρισκόµαστε, κύριε Πρόεδρε, σήµερα εδώ, αναµένον-
τας από την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εσωτερικών να
δροµολογήσει εκείνες τις διαδικασίες για την οικονοµική στήριξη
του Δήµου Λαρισαίων, ώστε η πόλη της Λάρισας να αποκτήσει
ένα σύγχρονο διδακτήριο που θα στεγάσει το πρότυπο γυµνάσιο
και λύκειο της πόλης.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Σπανάκη,

έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε συνάδελφε, είστε έµπειρος στα κοινοβουλευτικά θέ-
µατα πολλά χρόνια στο Κοινοβούλιο και έχετε διατυπώσει
πολλές γραπτές και επίκαιρες ερωτήσεις για τον νοµό σας και
για ζητήµατα τα οποία αφορούν το µέλλον του νοµού σας.

Με πολλή προσοχή διάβασα την ερώτησή σας. Δεν σας κρύβω
ότι µε κάθε λεπτοµέρεια επικοινώνησα µε όλες τις αρµόδιες υπη-
ρεσίες. Όταν λέµε µε όλες τις αρµόδιες υπηρεσίες, ακόµη και
µε υπηρεσίες που δεν έχω αρµοδιότητα ως Υφυπουργός Εσω-
τερικών. Θα ήθελα όµως να απαντήσω επί της ουσίας στο ερώ-
τηµά σας και µετά θα δούµε λίγο και τη µεγάλη εικόνα για τον
Δήµο Λαρισαίων.

Ρωτάτε, λοιπόν, αν έχουµε την πρόθεση να ενισχύσουµε οικο-
νοµικά τον Δήµο Λαρισαίων για την κατασκευή σύγχρονων κτη-
ριακών εγκαταστάσεων για τα πρότυπα σχολεία της Λάρισας. 

Tο είπατε εσείς ο ίδιος, ότι µία από τις µεγάλες µεταρρυθµί-
σεις της Κυβέρνησεως του Κυριάκου Μητσοτάκη είναι τα πρό-
τυπα σχολεία σε κάθε γωνιά της πατρίδας µας. Η απάντηση,
λοιπόν, είναι ξεκάθαρη: Ναι, θα ενισχύσουµε οικονοµικά τον
Δήµο Λαρισαίων για να κατασκευαστεί αυτό το σχολείο, ξεκά-
θαρη και αναλαµβάνω προσωπικά, µαζί µε τον Υπουργό τον Θε-
όδωρη τον Λιβάνιο τον συντονισµό όλων εκείνων των υπηρεσιών,
των Υπουργείων και φυσικά του δήµου και της περιφέρειας, προ-
κειµένου να προχωρήσουν οι διαδικασίες. 

Θέλω, όµως, να είµαι πολύ συγκεκριµένος απέναντί σας. Με
έγγραφο που έχει τεθεί στη διάθεσή µου από τον Δήµο Λαρι-
σαίων µε ηµεροµηνία 18 Σεπτεµβρίου –τώρα, πρόσφατο- ο
δήµος, όπως είπατε και εσείς, διαθέτει οικόπεδο -προσέξτε- ιδιο-
κτησίας του κατάλληλο, µε εµβαδό που ικανοποιεί τις ανάγκες
διδασκαλίας µαθησιακού δυναµικού επτακοσίων πενήντα µαθη-
τών, έκτασης πέντε χιλιάδων εκατόν τριάντα πέντε τετραγωνικών
µέτρων. Ολόκληρο είναι έκτασης περίπου έξι χιλιάδων, περίπου,
τετραγωνικών µέτρων, όπως λέει η αρµόδια διεύθυνση πολεο-
δοµίας. 

Η επιτροπή καταλληλόλητας έχει ήδη γνωµοδοτήσει υπέρ της
καταλληλόλητας του συγκεκριµένου οικοπέδου και το ενδεικτικό
κτηριολογικό πρόγραµµα βρίσκεται ήδη στην αρµόδια Υφυ-
πουργό Παιδείας και αναµένεται να εγκριθεί εντός των προσε-
χών ηµερών.

Σας απαντώ ότι υπάρχει µία επικοινωνία του Δήµου Λαρισαίων
µε το αρµόδιο Υπουργείο και προσωπικά µε τη Ζέττα τη Μακρή,
την αρµόδια Υφυπουργό και εντός των επόµενων εβδοµάδων θα
εγκριθεί το κτηριολογικό πρόγραµµα. Μετά θα έχουµε ανάλυση

του κόστους για την κατασκευή αυτού του σχολείου και µετά θα
δοθεί µια συγκεκριµένη εξήγηση από πού θα χρηµατοδοτηθεί. 

Σε επικοινωνία που είχα εγώ προσωπικά µε τον Περιφερειάρχη
Θεσσαλίας, τον κ. Κουρέτα µου είπε ότι: «Εγώ µπορώ να χρηµα-
τοδοτήσω αυτό το σχολείο», όµως εγώ δεν βιάζοµαι να σας
απαντήσω. Σας απαντώ ότι το Υπουργείο Εσωτερικών θα αναλά-
βει τον συντονισµό και αυτό το σχολείο θα γίνει στη Λάρισα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Χα-
ρακόπουλε, έχετε τον λόγο.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, να ευχαρι-
στήσω για την ξεκάθαρη δέσµευση και τη βούληση της Κυβέρ-
νησης, όπως διατυπώθηκε από τον αρµόδιο Υφυπουργό Εσωτε-
ρικών, ότι θα γίνει ένα νέο, σύγχρονο διδακτήριο που θα στεγά-
σει το Πρότυπο Γυµνάσιο και το Λύκειο στη Λάρισα. 

Κύριε Πρόεδρε, ξέρετε ότι είµαι επίµονος πολιτικός και αυτό
ενίοτε δεν θεωρείται προσόν για να κάνει καριέρα κανείς στην
πολιτική, αλλά τουλάχιστον κοιµόµαστε ήσυχοι µε τη συνείδησή
µας. Θέλω, κύριε Υφυπουργέ, επειδή και εσείς είστε επίµονος
πολιτικός να πω ότι µε ικανοποίηση άκουσα τα λεγόµενά σας.
Όµως, θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι θα παρακολουθώ επιστα-
µένως και στενά την εξέλιξη της υπόθεσης της ανέγερσης του
νέου διδακτηρίου για το Πρότυπο Σχολείο στη Λάρισα. Φαντά-
ζοµαι ότι ο στόχος είναι του χρόνου τον Σεπτέµβριο να υπάρχει
ένα τέτοιο σύγχρονο διδακτήριο για να µπορέσει να φιλοξενήσει
τα παιδιά, γιατί -όπως είπα- στην πλήρη ανάπτυξή του το πρό-
τυπο σχολείο µε τρεις τάξεις είναι αδύνατο να συστεγαστεί µε
το 2ο Γυµνάσιο και Λύκειο της Λάρισας.

Θέλω να πιστεύω, λοιπόν, ότι δεν θα χρειαστούν άλλα τέσσερα
χρόνια, προκειµένου να χτιστεί το νέο διδακτήριο ούτε θα χρει-
αστεί να καταφύγω ξανά στο Μαξίµου, ζητώντας την άµεση πα-
ρέµβαση του Πρωθυπουργού, προκειµένου να χτιστεί ένα νέο
διδακτήριο στη Λάρισα, όπως µε παρέµβαση του Πρωθυπουρ-
γού -ξέρετε πολύ καλά- σε χρόνο ρεκόρ, σε έξι µήνες χτίστηκε
το νέο σχολείο Δαµασίου, κύριε Πρόεδρε, µετά τους σεισµούς
που είχαµε πριν τρία χρόνια. 

Και πάλι σας ευχαριστώ, για την ξεκάθαρη βούληση και εδώ
θα είµαστε να παρακολουθούµε την υλοποίηση της καθαρής δέ-
σµευσης και βούλησης της Κυβέρνησης.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να πω µόνο κι εγώ

λόγω εντοπιότητας, κύριε Χαρακόπουλε, ότι εκκρεµεί και η Φα-
λάνη από τον σεισµό ακόµα, η οποία Φαλάνη και µε ερωτήσεις
έχει παραπεµφθεί στις καλένδες. Αυτό είναι άλλο θέµα. Δεν κάνω
εγώ επίκαιρη ερώτηση. Είµαι Προεδρεύων σε επίκαιρες ερωτή-
σεις.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Το προσυπογράφω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το ότι το προσυπο-

γράφετε, δεν σηµαίνει ότι και το πρότυπο θα γίνει του χρόνου.
Δεν κατάλαβα κάτι τέτοιο από τον Υπουργό. Ας µας απαντήσει ο
Υπουργός.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Ξέρετε τα θέµατα τα εκπαιδευτικά και της καταστάσεως
των σχολείων µε ενδιαφέρουν από τότε που πήγα στην Α’ γυµνα-
σίου και ήµουν όλα τα χρόνια πρόεδρος στο πενταµελές και
πάντα στο δεκαπενταµελές συµβούλιο. 

Όµως θέλω να δούµε τη µεγάλη εικόνα. Και ποια είναι η µε-
γάλη εικόνα; Στον Νοµό Λάρισας έχουµε στην πρωτοβάθµια πε-
νήντα και πλέον νέους διορισµούς εκπαιδευτικών, νέες καλύψεις
θέσεων. Στη δευτεροβάθµια έχουµε πάνω από εβδοµήντα νέες
καλύψεις θέσεων. Αυτά είναι στοιχεία τα οποία είναι στη διάθεσή
µου από το Υπουργείο Παιδείας. 

Αλλά επειδή αναφερθήκατε στα οικονοµικά και θέλω για να
µην αδικώ την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εσωτερικών. Από
την ηµέρα που ανέλαβε ο Κυριάκος Μητσοτάκης τη διακυβέρ-
νηση της χώρας, ειδικά και συγκεκριµένα για τον Δήµο Λαρι-
σαίων, η χρηµατοδότηση για σχολεία, για κάλυψη δαπανών, για
επισκευή και συντήρηση σχολικών κτηρίων, για προγράµµατα
επιχορήγησης των δήµων, για προγράµµατα πυροπροστασίας
των δήµων, για κατασκευή ραµπών και χώρων υγιεινής, για αξιο-
ποίηση κτηριακών εγκαταστάσεων, προσεγγίζει η χρηµατοδό-

21154 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τηση από το Υπουργείο Εσωτερικών προς τον Δήµο Λαρισαίων
τα 8 εκατοµµύρια ευρώ. 

Και επειδή µας παρακολουθούν από την Λάρισα και οφείλουµε
να είµαστε ξεκάθαροι στις απαντήσεις µας, θέλω να σας πω ότι
όλα αυτά έρχονται να προστεθούν σε έναν συνολικό προγραµ-
µατισµό που έχει εξαγγείλει από το βήµα της Εκθέσεως της Θεσ-
σαλονίκης ο Πρωθυπουργός για αναβάθµιση και όχι µερεµέτια
που λένε κάποιοι. Αν διαφωνούν µε τα µερεµέτια να µας το
πούνε. Αλλά εδώ είναι αναβάθµιση των σχολικών µας αυλών και
άλλων χώρων, όπου κριθεί και εδώ ο ρόλος της αυτοδιοίκησης
είναι κρίσιµος και σηµαντικός, διότι θα γίνει µια προτεραιοποίηση
των αναγκών και µάλιστα, µαζί µε ταυτόχρονη ιδιωτική χρηµατο-
δότηση. Και εδώ ο ρόλος των δήµων είναι εξαιρετικά σηµαντικός. 

Άρα, λοιπόν, έχουµε τρία διαφορετικά πράγµατα τα οποία
αφορούν: Έχουµε τη λειτουργία των προτύπων και την κατα-
σκευή που χρειάζεται. Σήµερα έχουµε δύο τάξεις, του χρόνου
θα έχουµε τέσσερις και σιγά-σιγά η ανάγκη θα µεγαλώνει. Άρα,
λοιπόν, καταλαβαίνουµε ότι τα επόµενα χρόνια ο προγραµµατι-
σµός θα είναι συγκεκριµένος. Όµως, απαντήσεις θα δώσουµε
όταν θα ξέρουµε ακριβώς το κόστος κατασκευής. Το ξεκαθαρίζω
σε αυτήν την Αίθουσα. 

Από την άλλη έχουµε κάλυψη σηµαντικών κενών στην πρωτο-
βάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση και από την άλλη έχουµε
ένα νέο πρόγραµµα που και στον Νοµό Λάρισας, όπως και σε
κάθε γωνιά της χώρας, θα γίνουν σηµαντικές βελτιώσεις καθ’
υπόδειξη και σε συνεργασία µε τις τοπικές κοινωνίες, µε την το-
πική αυτοδιοίκηση, µε τους συλλόγους γονέων και κηδεµόνων,
µε τα µαθητικά µας συµβούλια. Διότι αυτή η Κυβέρνηση κάνει
έργο στην πράξη. Και το ξέρετε πάρα πολύ καλά αυτό, κύριε συ-
νάδελφε, διότι έχετε διατελέσει σε προηγούµενες κυβερνήσεις
και σε σηµαντικά ζητήµατα που αφορούν, όπως για παράδειγµα,
τον αγροτικό κόσµο της Θεσσαλίας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πάντως, κύριε Χα-

ρακόπουλε, άνθρακας ο θησαυρός -δεν το λέω υποτιµητικά ή ει-
ρωνικά- µε την έννοια του σοβαρού ερωτήµατος της ερώτησής
σας, του θέµατος που άπτεται η ερώτηση και χρονοδιάγραµµα
τουλάχιστον που εσείς ο ίδιος ενδεχοµένως θα θέλατε, όπως και
εγώ προφανώς, από τον Σεπτέµβρη να έχουµε ένα τέτοιο σχο-
λείο, αλλά δεν άκουσα κάτι από τον Υπουργό, ώστε να δεσµεύε-
ται γι’ αυτό.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ το βλέπω
µισογεµάτο το ποτήρι, εσείς το βλέπετε µισοάδειο. Ο Υπουργός
ανέλαβε µια δέσµευση. Εδώ θα είµαι να του ασκήσω και πάλι κοι-
νοβουλευτικό έλεγχο αν δεν τηρηθούν τα δεσµευόµενα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αν υπάρχει πολι-
τική βούληση σε ένα πεντάµηνο γίνεται σχολείο, σε ένα εξάµηνο,
σε ένα επτάµηνο. Και η τεχνογνωσία υπάρχει, είναι θέµα πολιτι-
κής βούλησης. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ας ξεκινήσουµε µε την καλή
διάθεση και την πρόθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα το αναµένουµε.
Προχωράµε στην πέµπτη µε αριθµό 1375/9-9-2024 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα:
«Ατελείωτα τα προβλήµατα των αγροτών και των κτηνοτρόφων
λόγω της δραµατικά παρατεινόµενης ανεπάρκειας στη λειτουρ-
γία του ΟΠΕΚΕΠΕ».

Στην ερώτηση του κ. Μπούµπα θα απαντήσει ο Υφυπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Διονύσιος Σταµενίτης. 

Κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πάλι εδώ είµαστε, για ένα σκάνδαλο το οποίο

δεν έχει προηγούµενο. Δεν το λέµε εµείς, το λέει η Ευρώπη. Μι-
λάµε για τον ΟΠΕΚΕΠΕ, µιλάµε για µια αµαρτία που ξεκινάει εδώ
και πάρα πολλά χρόνια και διογκώνεται, µε αποτέλεσµα πολλές
ευρωπαϊκές επιδοτήσεις να βρίσκονται στον αέρα.

Μιλάµε για έναν ΟΠΕΚΕΠΕ, ο οποίος έπρεπε να ξεκινήσει τις
δηλώσεις κάπου τον Μάρτιο. Ξεκινάει στα µέσα Ιουλίου, συγκε-

κριµένα στις 17 Ιουλίου, µε ανύπαρκτους χάρτες, µετά παρου-
σιάζει κάτι πεπαλαιωµένους χάρτες και σήµερα κινδυνεύουν
αγρότες να µην πάρουν τις µεταβιβάσεις των δικαιωµάτων, όχι
µόνο το τσεκ. Το τσεκ είναι να το πάρουν, όπως έχετε πει, µετά
τις 25 Οκτωβρίου.

Όµως στο ένα λάθος που κάνετε, το διπλασιάζετε το λάθος,
διότι οι διορθωτικές αιτήσεις είχαν µέχρι τις 7 Οκτωβρίου κατα-
ληκτική ηµεροµηνία. Τώρα τι χρονικά περιθώρια θα έχουν προ-
κειµένου να γίνουν; Οι διορθώσεις στις µεταβιβάσεις των
δικαιωµάτων να γίνουν αιτήµατα ανωτέρας βίας, να γίνουν διοι-
κητικές πράξεις, να ελεγχθεί το εθνικό απόθεµα. Βάλτε τώρα ότι
πρέπει να έχουµε και τη δηµοσιονοµική πειθαρχία. Όλες αυτές
οι πράξεις πρέπει να γίνουν σε σύντοµο χρονικό διάστηµα.

Έχουµε τώρα έναν πίνακα που ο ΟΠΕΚΕΠΕ καλείται να πλη-
ρώσει 522.000.000 ευρώ για το τσεκ του 2024, 81.000.000 ευρώ
υπόλοιπο προηγούµενων ετών, 40.000.000 ευρώ για τη θεοµηνία
του «Ντάνιελ», συν κάτι υπόλοιπα 22.000.000 ευρώ -έχω τους πί-
νακες µπροστά µου-, άρα πηγαίνουµε κοντά στο 1.000.000.000
ευρώ. Εγώ διαβάζω προσεκτικά αυτούς τους πίνακες που έχω
µπροστά µου και µπορώ να σας τους δώσω.

Άρα εδώ µιλάµε τώρα για έναν ΟΠΕΚΕΠΕ ο οποίος δεν συν-
δέεται ψηφιακά πουθενά. Δεν συνδέεται ούτε µε το gov.gr, δεν
συνδέεται ούτε µε το Εθνικό Κτηµατολόγιο, δεν συνδέεται ούτε
µε την ΑΑΔΕ, δηλαδή είναι ανεξάρτητος µε ένα χειροκίνητο πε-
παλαιωµένο σύστηµα. Επειδή οι οµοϊδεάτες σας εταίροι είναι
από τη Θεσσαλία, οι ίδιοι Θεσσαλοί κτηνοτρόφοι καταγγέλλουν
τον ΟΠΕΚΕΠΕ ότι µε αυτό το χειροκίνητο σύστηµα εισαγωγής
ζώων έχουν ευθύνες ακόµα και για την πανώλη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αλλά πάµε τώρα. Αυτό που συµβαίνει φέτος είναι πρωτό-
γνωρο. Πριν από δύο χρόνια -νοµίζω το 2022- ήταν µετά βαΐων
και κλάδων που λέγατε στην Κυβέρνηση ότι πληρώνονται και οι
ευρωπαϊκές ενισχύσεις και οι µεταβιβάσεις δικαιωµάτων. Τώρα
δεν προλαβαίνουµε για τις µεταβιβάσεις δικαιωµάτων, µε βάση
τα στοιχεία, διότι στην καλύτερη των περιπτώσεων πάµε για τέλη
Οκτωβρίου, που σίγουρα θα υπάρχουν και κάποιες ενστάσεις,
που σίγουρα πρέπει να γίνουν και διασταυρωτικοί έλεγχοι των
στοιχείων απέναντι στα αιτήµατα που προκύπτουν και µόνο µε
ηλεκτρονικό σύστηµα θα µπορέσει να γίνει ο έλεγχος και όχι µε
χειρόγραφες αιτήσεις.

Πείτε µου εσείς, που αυτό το σύστηµα πέφτει διαρκώς και οι
αιτήσεις δεν έχουν ολοκληρωθεί. Εκκρεµούν χιλιάδες αιτήσεις
αγροτών. Έρχεται, λοιπόν, πριν από λίγους µήνες η Ευρωπαία
Επίτροπος κ. Λάουρα Κασάνο και επιβάλει στον ΟΠΕΚΕΠΕ πρό-
στιµο 283.000.000 ευρώ. Γιατί; Διότι προχθές έλεγε ο κ. Στύλιος
δεν υπάρχουν δικαστικές αποφάσεις. Μα εδώ τα πρόστιµα κα-
ραδοκούν από πλευράς της Κοµισιόν. Η Ευρωπαία επίτροπος τα
έχει επιβάλει αυτά τα πρόστιµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε πα-
ρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και εσείς λέτε τώρα ότι θα είναι υπό την επιτήρηση του Υπουρ-

γείου Αγροτικής Ανάπτυξης ο ΟΠΕΚΕΠΕ. Καλό ακούγεται. Κα-
νείς δεν αµφισβητεί την πρόθεσή σας για ενδελεχή έλεγχο σε
αυτές τις ατασθαλίες, σε αυτή την κακοδιαχείριση του ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ, ο οποίος είναι σε βάρος των αγροτών και των κτηνοτρό-
φων.

Έχουµε ακούσει κάτι καλό για τον ΟΠΕΚΕΠΕ στη διαχείριση
ευρωπαϊκών κονδυλίων εδώ και πάνω από είκοσι χρόνια που λει-
τουργεί ο οργανισµός; Πείτε µου. Είναι το µεγάλο πρόβληµα, το
µεγάλο αγκάθι των αγροτών, το οποίο συνεχώς διογκώνεται.

Το οξύµωρο ποιο είναι; Δώσαµε και 20.000.000 ευρώ -εδώ και
χρόνια βέβαια, όχι µόνο από τη δική σας Κυβέρνηση, µερίδιο ευ-
θύνης έχει και το ΠΑΣΟΚ- για να ψηφιοποιηθεί ο ΟΠΕΚΕΠΕ. Εί-
κοσι εκατοµµύρια ευρώ! Μιλάµε για χρήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, ολοκληρώ-
στε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Και στη νέα ΚΑΠ δώσαµε σε
ιδιωτική εταιρεία 700.000 ευρώ, για να τη µελετήσει σε βάθος,
που µόνο προς όφελος των αγροτών δεν είναι.
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Ο ΟΠΕΚΕΠΕ -κατακλείδι στην πρωτολογία µου, κύριε Πρό-
εδρε- ξέρουµε ότι είναι µια µεγάλη αµαρτία. Είναι ένα τεράστιο
σκάνδαλο. Το ξέρουν τοις πάσι. Μας πήραν χαµπάρι οι Ευρω-
παίοι. Γίναµε ρεντίκολο στην Ευρώπη -να βάλουµε τη λατινική
λέξη.

Προτίθεστε να κάνετε κάτι; επιτέλους Καταργείστε τον. Ας
πάει στις  διευθύνσεις γεωργίας, όπως ήταν παλιά. Από αγροτικό
νοµό είµαι, από συνεταιρισµό, πέρα από τη δηµοσιογραφία, πέ-
ρασα χρόνια. Πρέπει να στηριχθεί και ο συνεταιρισµός επί του
βάθους και ο ΟΠΕΚΕΠΕ, που είναι αµαρτία µεγάλη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητέ συνάδελφε, θα µείνω λίγο σε αυτά που γράψατε στο
κείµενο της ερώτησής σας, γιατί σήµερα ασχοληθήκατε µε πάρα
πολλά ζητήµατα. 

Κοιτάξτε, έχω κληθεί και άλλες φορές να απαντήσω σε θέµατα
σχετικά µε τα οικολογικά ζητήµατα από την προηγούµενη χρονιά
ακόµα, του 2023, τότε που µερικοί συνάδελφοί σας έβλεπαν
µόνο προβλήµατα και προβλέπατε αποτυχία στον σχεδιασµό και
στην εφαρµογή τους, παρά το γεγονός ότι στην πράξη διαψεύ-
στηκαν. Πληρώθηκαν οι παραγωγοί, όπως πληρώνονταν κάθε
χρόνο, µε ελάχιστες διαφορές που θα ολοκληρωθεί η πληρωµή
στις 15 Οκτωβρίου. Υπήρχε η καθυστέρηση της πληρωµής των
οικολογικών σχηµάτων, αλλά το τελικό αποτέλεσµα είναι το ίδιο.
Τώρα µας εγκαλείτε για το 2024. 

Η εφαρµογή του στο 2023, το πρώτο έτος εφαρµογής, πράγ-
µατι δεν ήταν εύκολη για καµµία χώρα. Ωστόσο, όπως είπα και
προηγουµένως, το υλοποιήσαµε µε επιτυχία. Οι παραγωγοί πλη-
ρώθηκαν και τον Μάιο και τον Ιούνιο σχεδόν σε όλο το ποσό,
εκτός από τις πληρωµές που ολοκληρώνονται µέχρι 15 Οκτω-
βρίου.

Άρα, λοιπόν, και στα οικολογικά σχήµατα υπήρχε έντονο εν-
διαφέρον από τους παραγωγούς και πλήρης απορρόφηση χρη-
µάτων, πράγµα που αποτελούσε και τον δύσκολο στόχο - πρόκ-
ληση για όλα τα µέλη. Αυτό αποδεικνύει ότι και οι περσινές µοµ-
φές για ασάφειες και ανεπάρκειες ήταν τουλάχιστον υπερβολι-
κές. Έρχεστε τώρα και κάνετε λόγο ξανά για καθυστερήσεις και
ελλείψεις. 

Πέρυσι, πρώτο έτος εφαρµογής, διαπιστώθηκαν από όλες τις
χώρες δυσκολίες και στρεβλώσεις. Γι’ αυτό άλλωστε υπήρχαν
και αντιδράσεις πανευρωπαϊκά. Αυτές οι διαπιστώσεις οδήγησαν
στην πρώτη τροποποίηση του στρατηγικού σχεδίου από τη χώρα
µας, η οποία επέτρεψε την απλούστερη και αποτελεσµατικότερη
εφαρµογή τους. 

Παράλληλα, ως κράτος-µέλος επικοινωνήσαµε όλες τις διαπι-
στώσεις µας στο ανώτερο δυνατό επίπεδο των οργάνων της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και µε τεκµηριωµένες προτάσεις και συµµα-
χίες µε κράτη-µέλη διεκδικήσαµε, προτείναµε αλλαγές, απλοποι-
ήσεις και βελτιώσεις µέσω αναθεώρησης της νέας ΚΑΠ και κα-
ταφέραµε, πράγµατι, την τροποποίηση πολλών σηµείων του
κανονιστικού πλαισίου. 

Ενδεικτικά αναφέρω, γιατί πρέπει οι παραγωγοί να γνωρίζουν:
Εξαίρεση των εκµεταλλεύσεων έως εκατό στρέµµατα από ελέγ-
χους και κυρώσεις της αιρεσιµότητας. Απαλοιφή της υποχρεω-
τικής αγρανάπαυσης. Εντοπισµένες εξαιρέσεις στα πρότυπα για
καλή γεωργική και περιβαλλοντική κατάσταση. Ευελιξία σε περι-
πτώσεις ανωτέρας βίας. Δυνατότητα περισσότερων τροποποι-
ήσεων των στρατηγικών σχεδίων. Οι συγκεκριµένες τροποποιή-
σεις αποτυπώθηκαν µόλις τον Μάιο του 2024 στον κανονισµό
2024/1468 που τροποποιεί τους κανονισµούς της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής 2021/2115 και 2021/2116 και συνέχεια έπρεπε να εν-
σωµατωθούν στο εθνικό θεσµικό πλαίσιο µε τροποποίηση των
εφαρµοστικών αποφάσεων που αφορούν την αιρεσιµότητα και
τα οικολογικά σχήµατα. 

Πράγµατι, παρά το γεγονός ότι µεσολάβησαν οι ευρωεκλογές
και στη συνέχεια αλλαγές στην πολιτική ηγεσία, γεγονός που ση-
µαίνει αυτονόητες καθυστερήσεις, οι υπηρεσίες µας προχώρη-
σαν σε τροποποίηση των εφαρµοστικών αποφάσεων και οι
περισσότερες από αυτές ήταν έτοιµες µέσα στο καλοκαίρι.

Μάλιστα, αξίζει να πούµε ότι όλες σχεδόν έχουν τροποποιηθεί
έως και τέσσερις φορές από την αρχική τους έκδοση και δύο
φορές µέσα στο 2024. Την πρώτη για να ενσωµατώσουν τις αλ-
λαγές από την τροποποίηση του στρατηγικού σχεδίου και τη δεύ-
τερη για να εναρµονιστούν µε τροποποιηµένο ενωσιακό πλαίσιο.
Είναι ένα γεγονός που µαρτυρά όχι µόνο τη γρήγορη ανταπό-
κριση των υπηρεσιών µας, αλλά και ότι η επικαιροποίηση των
εφαρµοστικών αποφάσεων είναι µια δυναµική διαδικασία συνε-
χούς αναπροσαρµογής. 

Άρα, αποµένουν λίγες για τις οποίες η τροποποίηση δεν έχει
ακόµη οριστικοποιηθεί και υπογραφεί, επειδή απαιτούσαν περισ-
σότερη διαβούλευση µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή ή µε συναρ-
µόδιες υπηρεσίες αυτά της αιρεσιµότητας και κάποιων οικολο-
γικών σχηµάτων. Ως στόχο έχουµε τη διαβεβαίωση των αρµο-
δίων υπηρεσιών ότι και αυτές βρίσκονται στο τελικό στάδιο και
θα κατατεθούν άµεσα για εφαρµογή. 

Θέλω να τονίσω, γιατί το είπατε, ότι µέχρι σήµερα που συζη-
τάµε, πεντακόσιες εβδοµήντα επτά χιλιάδες δηλώσεις έχουν ορι-
στικοποιηθεί, από αυτές τις εξακόσιες δεκαπέντε,  εξακόσιες
είκοσι χιλιάδες που ήταν πέρυσι. Στον χρόνο που υπολείπεται θα
ολοκληρωθούν και αυτές, όπως γίνεται µε τις µεταβιβάσεις.

Οι παραγωγοί, όπως και πέρυσι έτσι και φέτος, θα πληρωθούν
στον χρόνο που πρέπει και δεν θα χαθεί ούτε 1 ευρώ από τους
παραγωγούς, είτε στην προκαταβολή είτε στις πληρωµές, τέλος
Σεπτέµβρη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Μπού-
µπα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Μην εξωραΐζετε την κατά-
σταση, κύριε Υπουργέ. Αν ο ΟΠΕΚΕΠΕ λειτουργούσε ορθά ως
θεσµοθετηµένο όργανο καταβολής κοινοτικών ενισχύσεων, δεν
θα ήταν σε ευρωπαϊκή επιτήρηση. Πείτε µου άλλο κράτος να έχει
µπει σε τέτοια επιτήρηση όπως ο ΟΠΕΚΕΠΕ στην Ελλάδα. 

Αυτό το όργανο το οποίο κάνατε, δυσλειτουργεί είναι ακόµη
χειροκίνητο. Έλεος! Μιλάτε για ένα επιτελικό, ψηφιοποιηµένο
κράτος, know-how και ο ΟΠΕΚΕΠΕ είναι στη δεκαετία του 1950,
που δεν υπήρχε τότε ως ΟΠΕΚΕΠΕ, έγινε µετά το 2000. Είναι
αδιανόητο αυτό που συµβαίνει.

Να πάµε λίγο στο θέµα των προστίµων. Έχουµε 283 εκατοµ-
µύρια από την πρώτη µατιά για τον ΟΠΕΚΕΠΕ.

Όµως, εδώ τώρα µπορείτε εσείς, κύριε Σταµενίτη, κύριε Υ-
πουργέ, να δεσµευτείτε πότε θα πληρωθούν οι αγρότες; Όλοι
µιλάτε περί της 28ης Οκτωβρίου της εθνικής επετείου. Θα υπάρ-
χει χρόνος για να γίνουν διορθωτικές πράξεις; Δεν υπάρχει χρό-
νος. Η καταληκτική πρώτη ηµεροµηνία για αυτό ήταν η 7η Οκ-
τωβρίου. Εσείς δεν δώσατε παραπάνω παράταση για ενστάσεις
απέναντι στις αιτήσεις των δικαιωµάτων. Μιλάµε για τις βασικές
αιτήσεις εισοδηµατικής πολιτικής βιωσιµότητας του 2024. Δεν
µιλάµε για τις άλλες µεταβιβάσεις. Είναι φύσει αδύνατο. Και εδώ
ελλοχεύει ο κίνδυνος να χαθεί και η αναδιανεµητική -να το πω
σωστά- 170 εκατοµµύρια που αντιστοιχεί σε τριακόσιες χιλιάδες
αγρότες.

Και πείτε µου εσείς τώρα. Αυτό που ακούστηκε και από την
Ευρωπαία εισαγγελέα ότι δόθηκαν από τον ΟΠΕΚΕΠΕ 14 εκα-
τοµµύρια ευρώ σε βιολογική κτηνοτροφία, σε αγροκτήµατα,
πάρτε τους οµοϊδεάτες σας, τους έτερους άλλους Υπουργούς,
τον κ. Τσιάρα και τον κ. Κέλλα, και πάτε στον ΟΠΕΚΕΠΕ και πείτε
αυτά τα 14 εκατοµµύρια ευρώ για βιολογική κτηνοτροφία σε ποια
αγροκτήµατα δόθηκαν; Τα αγροκτήµατα δεν υπάρχουν. Είναι
φαντάσµατα, όπως λένε τα δηµοσιεύµατα. Πάτε, λοιπόν, ζητήστε
τη λίστα και δώστε την και σε εµάς. Εµείς ως Ελληνική Λύση το
ψάχνουµε µε τον ΟΠΕΚΕΠΕ εδώ και πάρα πολύ καιρό και δεν
µπορούµε να βρούµε άκρη από έναν αµαρτωλό ΟΠΕΚΕΠΕ και
αν θέλετε, ό,τι στοιχεία έχουµε να σας τα δώσουµε.

Πάµε τώρα σε µια τραγελαφική κατάσταση όπου ο ΟΠΕΚΕΠΕ
χρωστάει από το 2014 χρήµατα σε αγρότες. Έχει εκκρεµότητες.
Μιλάµε για 81 εκατοµµύρια ευρώ. Όσοι είχαν την ατυχία να
µπουν σε έναν δειγµατοληπτικό έλεγχο και ήταν καθόλα νόµιµοι
όλα αυτά τα χρόνια επειδή µπήκαν σε έλεγχο, δεν έχουν πληρω-
θεί. 

Το κάναµε αυτό ξανά επίκαιρη ερώτηση, κύριε Υπουργέ, και
το θυµάστε και δεν έχει δοθεί ακόµη λύση. Περιµένουν αρκετοί
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αγρότες από παλαιά οφειλόµενα οι άνθρωποι να πάρουν λεφτά.
Εδώ µιλάµε τρεις χιλιάδες εξακόσιοι ένα δικαιούχοι δεν έχουν
πάρει χρήµατα από το 2014. Αντιλαµβάνεστε για τι κωλυσιεργία
µιλάµε;

Μιλάµε, επίσης, και για µια προγραµµατική περίοδο 2014-
2020, για µια µεταβατική περίοδο 2020-2022 και οι πληρωµές –
λέει- ξεκίνησαν. Πού είναι; Καταλαβαίνετε τώρα για τι αµαρτία,
για τι σκάνδαλο και για τι µπάχαλο µιλάµε στον ΟΠΕΚΕΠΕ; Έ-
λεος µε αυτόν τον ΟΠΕΚΕΠΕ. Δεν πάει άλλο. Έχουµε που έχου-
µε την τρύπα του ΕΛΓΑ και φέρνετε το καινούργιο νοµοσχέδιο
για τον Ελληνικό Οργανισµό Γεωργικών Ασφαλίσεων ορθά να
δούµε τα λάθη του και εκεί και έχουµε έναν ΟΠΕΚΕΠΕ ο οποίος
είναι στο στόχαστρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης; 

Δείτε πόσα παράπονα έχουν οι αγρότες, όλοι όσοι σχετίζονται
µε τη διακίνηση αγροτικών και κτηνοτροφικών προϊόντων, όσοι
µελετητές γεωπόνοι κάνουν δηλώσεις. Όλοι τα έχουν µε τον
ΟΠΕΚΕΠΕ. Είναι τυχαίο; Είναι η µεγάλη αµαρτία του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης, η οποία λιµνάζει, µεγιστοποιείται. Μόνο
δικαιώµατα στους αγρότες δεν δίνει. Τα δικά της δικαιώµατα
µόνο ανοίγει. Δεν πάει άλλο αυτή η κατάσταση. 

Πότε θα πληρωθούν οι αγρότες; Δεν θα γίνουν λάθη; Δεν θα
γίνουν ενστάσεις; Δεν θα γίνουν διοικητικές πράξεις; Δεν θα γί-
νουν αιτήσεις ανωτέρας βίας; Και πότε θα πάµε στη µεταβίβαση
δικαιωµάτων; Πότε προσανατολίζεστε; 

Μπορείτε χρονικά, κύριε Υπουργέ, να πείτε τώρα στους αγρό-
τες που ακούνε πότε θα πληρωθούν και πότε θα γίνουν οι άλλες
µεταβιβάσεις των δικαιωµάτων και πότε θα έχουµε την αναδια-
νεµητική των 170 εκατοµµυρίων ευρώ; Πότε θα τα πάρουν όλα
αυτά; Δεν είναι µόνο οι αιτήσεις αιρεσιµότητας σε ό,τι αφορά τα
οικολογικά σχήµατα που είπατε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, κύ-
ριε Μπούµπα, παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Είναι πολλαπλά τα προβλή-
µατα και πρέπει να δείτε τι θα κάνετε µε τον πρωτογενή τοµέα.
Δεν υπάρχει στρατηγικός σχεδιασµός και ένα όργανο του ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ  το οποίο είναι -να µην εκφραστώ- ένα µπάχαλο, είναι µια
αµαρτία, είναι ένα σκάνδαλο. Δεν πάει άλλο αυτή η κατάσταση
µε τον ΟΠΕΚΕΠΕ. Δείτε τι θα κάνετε. Ξέρω ότι δεν είναι εύκολο.
Δεν είναι εύκολο. Κόβεις ένα κεφάλι και βγαίνουν άλλα δύο. Λερ-
ναία Ύδρα έχει καταντήσει ο ΟΠΕΚΕΠΕ. Είναι το µεγάλο
πλήγµα, η µεγάλη αµαρτία, το µεγάλο σκάνδαλο, η µεγάλη δια-
φθορά στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης χρόνια.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο. Θερµή παράκληση για την τήρηση του χρόνου.
Εντάξει, ανοχή υπάρχει πάντα.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Μπούµπα, εγώ θα επιµείνω να απαντήσω σε αυτό το κεί-
µενο των ερωτήσεων και προφανώς αν θέλετε να ξανακάνετε επί-
καιρη για τα θέµατα που έχετε θέσει τώρα, ευχαρίστως να σας
απαντήσω, όπως κάνω κάθε φορά.

Όµως, για το πρόβληµα µε την πληρωµή στα βιολογικά έχει
απαντηθεί εδώ και δύο µήνες. Έχει απαντηθεί εδώ και δύο µήνες.
Έχει βγάλει δελτίο Τύπου ο ΟΠΕΚΕΠΕ. Έχει απαντηθεί. Παρα-
καλώ να το αναζητήστε, να το βρείτε. Έχει απαντηθεί και είναι
ξεκάθαρο το τι έχει γίνει και είναι µια λάθος κατάσταση, ένα
λάθος ρεπορτάζ.

Επίσης, επιµένετε για το 2014. Σας είχα απαντήσει πέρσι ότι
πράγµατι έχουν ξεκινήσει οι πληρωµές του 2014, έχει γίνει σύµ-
βαση µε την εταιρεία και προχωρούν και οι πληρωµές του 2015,
του 2016 και του 2017, αλλά πρέπει να ξέρουν και αυτοί που µας
ακούνε σήµερα ότι τα προβλήµατα δεν προέκυψαν από το 2014,
αλλά προέκυψαν µε διοικητικές πράξεις, µε αποφάσεις του ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ  ή µε δικαστικές αποφάσεις πολλά χρόνια µετά. Πράγµατι
αφορούν το 2014, αλλά µπορεί η βεβαίωση της επιστροφής των
χρηµάτων και ότι είναι δικαιούχοι οι παραγωγοί να προέκυψε το
2019, το 2020, το 2021. Το πληροφοριακό σύστηµα έγινε, υπάρ-
χει, προχωράει και ένα-ένα τα αίτια καθαρίζονται και προφανώς

υπάρχει πληροφοριακό σύστηµα. 
Τώρα αυτό το χειροκίνητο δεν µπορώ να το αντιληφθώ. Συγ-

γνώµη, υπάρχει ένα σύστηµα, ένας διαγωνισµός που έχει υπο-
γραφεί η σύµβαση τον Νοέµβριο και υλοποιούνται κανονικά όλα
τα πληροφοριακά συστήµατα και οι παραγωγοί δεν έχουν να φο-
βηθούν, οι πληρωµές θα γίνουν κανονικά τέλος Οκτωβρίου και
τέλος Δεκεµβρίου, όπως γίνονταν κάθε χρόνο, εκτός της περσι-
νής χρονιάς που είχαµε το πρόβληµα της εφαρµογής των οικο-
λογικών σχηµάτων και αυτά πληρώθηκαν τον Απρίλιο, τέλος
Απριλίου. Εποµένως, επανερχόµαστε στις κανονικές πληρωµές.

Και συνεχίζω, λοιπόν, και απαντώ στην ερώτηση που µου κά-
νατε. Οι  περισσότερες αποφάσεις, όπως σας είπα, γιατί εκεί
είναι το ζητούµενο και αυτά πρέπει να ξέρουν οι παραγωγοί και
αυτοί που κάνουν τις δηλώσεις ΟΣΔΕ, έχουν τροποποιηθεί πάρα
πολλές φορές εγκαίρως και όσες χρειάστηκε και τις επόµενες
µέρες θα υπογραφούν και αυτές οι λίγες που αποµένουν.

Και θέλω να θυµίσω ότι επιλέξαµε οικολογικά σχήµατα να πε-
ριέχουν πολλές επιµέρους δράσεις, προκειµένου να εξυπηρε-
τούν περισσότερους στόχους και να ανταποκρίνονται στις δυνα-
τότητες περισσότερων παραγωγών, πράγµα που σηµαίνει ότι
κάθε τροποποίηση είναι πιο περίπλοκη και πιο χρονοβόρα. 

Σε κάθε περίπτωση η καθυστέρηση έκδοσης κάποιων αποφά-
σεων δεν επηρεάζει την οµαλή άσκηση των γεωργικών πρακτι-
κών. Φροντίζουµε να υπάρχει συνεχής και πλήρης ενηµέρωση
των ενδιαφεροµένων µε όλα τα µέσα. Ποια είναι αυτά; Προδη-
µοσιεύσεις, δελτία Τύπου, οδηγία εφαρµογής, ηµερίδες, δηµο-
σιεύσεις. Και σας διαβεβαιώνω από εδώ ότι εάν προκύψει κάτι
-προβλήµατα, καθυστερήσεις ή αβλεψίες-, θα αναλάβουµε άµε-
σα συγκεκριµένες πρωτοβουλίες για να ξεπεραστούν, όπως κά-
ναµε και πέρσι, ώστε να µην ζηµιωθεί κανένας παραγωγός χωρίς
υπαιτιότητά του. Το έχουµε πράξει κάθε φορά όπου χρειάστηκε. 

Και επειδή συνεχώς αναφέρετε στην ερώτησή σας, στο γρα-
πτό κείµενο, και σε καθυστερήσεις των απαραίτητων εγκυκλίων
του ΟΠΕΚΕΠΕ, ο οργανισµός έχει εκδώσει όλες τις εγκυκλίους
που είναι απαραίτητες για αυτό το στάδιο των δηλώσεων ΣΔΕ
του 2024. Και σας πληροφορώ, επίσης, ότι η εγκύκλιος των µε-
ταβιβάσεων που αναφέρεστε εκδόθηκε στις 19 Σεπτεµβρίου του
2024 και το σύστηµα για την υποβολή αιτήσεων είναι ανοικτό από
19 Σεπτεµβρίου µέχρι 20 Οκτωβρίου και θα προχωρήσουν κανο-
νικά. Άλλες εγκύκλιοι, όπως αυτές των ελέγχων, των συνδεδεµέ-
νων ενισχύσεων και του εθνικού αποθέµατος, δεν απαιτούνται
σε αυτή τη φάση και γι’ αυτό και πάντοτε εκδίδονται µεταγενέ-
στερα. 

Όσο για τον ισχυρισµό σας ότι το σύστηµα του ΟΣΔΕ του 2024
είναι κλειστό ακόµα, το 2024 θα µου επιτρέψετε να το χαρακτη-
ρίσω άτοπο. Δεν µπορώ να καταλάβω σε τι αναφέρεστε. Λειτουρ-
γεί κανονικά σε όλη την Ελλάδα. Γίνονται αιτήσεις ενίσχυσης για
το 2024 είτε on line είτε µέσω και ΚΥΔ. Και σας είπα στην πρώτη
µου απάντηση ότι µέχρι σήµερα έχουν οριστικοποιηθεί πεντακό-
σιες εβδοµήντα επτά χιλιάδες αιτήσεις και, µάλιστα, αυτό θα ορι-
στικοποιηθεί στις 30 Σεπτεµβρίου του 2024.

Όσον αφορά για τις ασυµβατότητες µεταξύ των οικολογικών
σχηµάτων της ECO ΚΑΠ και των δράσεων των υποµέτρων 10.1
«Ενίσχυση για γεωργοπεριβαλλοντικές και κλιµατικές επιπτώ-
σεις» και του µέτρου 11 «Βιολογική γεωργία», µάλλον δεν είστε
ορθά ενηµερωµένος. 

Η υπ’ αριθµόν 581 ΥΑ µε ΦΕΚ 1137/14-2-2024 που αναφέρετε
στην ερώτησή σας είναι η τρίτη τροποποίηση της υπ’ αριθµόν
1606 ΥΑ του 2023 και έχουµε ήδη από τον Ιούλιο του 2024 την
τέταρτη τροποποίηση, την υπ’ αριθµόν 3185 ΥΑ µε ΦΕΚ 4358 της
25ης Ιουλίου του 2024 στην οποία περιγράφεται σαφώς, µεταξύ
άλλων, η ασυµβατότητα µεταξύ των οικολογικών σχηµάτων της
περιόδου ‘23 µε ‘27 και των αγροτοπεριβαλλοντικών παρεµβά-
σεων του ΣΣΚΑ, όπου και οι οικολογικές πρακτικές στις οποίες
αναφέρεστε σε αυτές συµπεριέχονται. Εκεί ακριβώς στηρίζεται
η προδηµοσίευση των βιολογικών, µε την οποία οι παραγωγοί
ενηµερώνονται εγκαίρως για το τι θα ισχύσει, ώστε οι ίδιοι να κά-
νουν τον προγραµµατισµό τους και να αποφεύγονται αιφνιδια-
σµοί και αστοχίες.

Οφείλω να θυµίσω ότι οι περιορισµοί στη συµβατότητα των
παρεµβάσεων απορρέουν από ενωσιακή υποχρέωση για απο-
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φυγή διπλής χρηµατοδότησης και µη συµβατών γεωργικών πρα-
κτικών. 

Κλείνοντας, θα πω ότι οι διεκδικήσεις µας για περισσότερη
απλούστευση, βελτίωση και ευελιξία ειδικότερα των οικολογικών
σχηµάτων και γενικότερα της ΚΑΠ είναι συνεχείς και συστηµατι-
κές µέσα από τη δεύτερη τροποποίηση του στρατηγικού σχεδίου
που είναι υπό διαπραγµάτευση και µε τις παρεµβάσεις και προ-
τάσεις στο Συµβούλιο Υπουργών που έγιναν και πριν από δεκα-
πέντε µέρες και χθες. 

Προς επιβεβαίωση αυτών που είπα τώρα, οι προτάσεις µας
ήταν αντικείµενο συζήτησης στο Συµβούλιο Υπουργών που έγινε
στις 10 Σεπτεµβρίου και παρουσιάστηκαν από την Ελληνική Αν-
τιπροσωπεία στη συνάντηση των αρχών της ΚΑΠ αµέσως µετά
το Συµβούλιο Υπουργών, µε τα συµπεράσµατα να συγκλίνουν
στην ελληνική θέση περί ανάγκης απλοποίησης της ΚΑΠ. 

Οι Έλληνες παραγωγοί δεν πρέπει να έχουν κανένα φόβο ότι
δεν θα ολοκληρωθούν οι πληρωµές στον χρόνο που πρέπει. Εί-
µαστε σε θέση να τις διασφαλίσουµε µε διαφανείς, ακριβείς δια-
δικασίες και σε συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα για όλα αυτά
στις ηµεροµηνίες που πρέπει και τέλος Οκτωβρίου και τέλος Δε-
κεµβρίου και αυτό οι παραγωγοί το γνωρίζουν καλά και γι’ αυτό
συνεχίζουν και στηρίζουν την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη.

Σας ευχαριστώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Καταργήστε τον ΟΠΕΚΕΠΕ,

κύριε Υπουργέ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Η έκτη µε αριθµό 1381/13-9-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου της Βουλευτού Ιωαννίνων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Νέα Αριστερά» κ. Μερόπης Τζούφη προς τον Υπουργό Κλιµατι-
κής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας µε θέµα: «Άµεση επίλυση
των ζητηµάτων που αφορούν τους µόνιµους, συµβασιούχους και
πυροσβέστες πενταετούς υποχρέωσης», δεν θα συζητηθεί κατό-
πιν συνεννόησης.

Θα εισέλθουµε τώρα στη συζήτηση των τεσσάρων τελευταίων
επίκαιρων ερωτήσεων του σηµερινού κοινοβουλευτικού ελέγχου
αρµοδιότητας του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, στις οποίες θα απαντήσει η Υφυπουργός κ. Μακρή.

Θα συζητηθεί η ένατη µε αριθµό 1386/15-9-2024 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «Νίκη» και Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ. Δηµητρίου Να-
τσιού προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού µε θέµα: «Συγχωνεύσεις τµηµάτων σε σχολεία πρωτοβάθ-
µιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης».

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, τις τελευταίες µέρες στον χώρο της πρωτο-

βάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης επικρατεί µεγάλος
αναβρασµός που αποκρύπτεται τεχνηέντως από τα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης. Εκπαιδευτικοί, γονείς, µαθητές έρχονται αντιµέτω-
ποι µε την απόφαση του Υπουργού για στοίβαγµα των µαθητών
σε τµήµατα των είκοσι επτά και είκοσι οκτώ µαθητών. Το Υπουρ-
γείο διαµηνύει ότι οι συγχωνεύσεις γίνονται όπως κάθε χρόνο,
αλλά οι διαµαρτυρίες που φτάνουν από κάθε γωνιά της Ελλάδας
το διαψεύδουν κατηγορηµατικώς. Οι γονείς πλέον -και όχι οι µα-
θητές- καταλαµβάνουν διευθύνσεις εκπαίδευσης και σχολεία. Ο
Πρωθυπουργός και οι ψιµυθιολόγοι του πασχίζουν να παρουσιά-
σουν µια µαγική εικόνα ευρυθµίας και θέλοντας να παίξουν τα
επικοινωνιακά τους παιχνίδια αποσιωπούν τα σοβαρά προβλή-
µατα και την ακόµη µεγαλύτερη υποβάθµιση της λειτουργίας των
σχολείων.

Διαφηµίζετε µε τυµπανοκρουσίες το ψηφιακό φροντιστήριο.
Είµαστε η µοναδική χώρα στον πλανήτη που έχει αυτόν τον
θεσµό αντί να έχει την ενισχυτική διδασκαλία που έτσι θα µπο-
ρούσε να παταχθεί και η παραπαιδεία. Και το χειρότερο είναι ότι
προσλαµβάνετε µε απολύτως αδιαφανή κριτήρια εκπαιδευτικούς
ακόµα και µε φροντιστηριακή προϋπηρεσία και τους µοριοδο-
τείτε σκανδαλωδώς, προκειµένου να στήσετε τον δικό σας επι-
τελικό κοµµατικό στρατό. 

Από τα ιλαροτραγικά που συνέβησαν ήταν να αναγνωρίζεται
η εµπειρία σε φροντιστήριο µόνο για το ψηφιακό φροντιστήριο,
αλλά όχι για τα σχολεία και να βγαίνει απόφαση µοριοδότησης
προϋπηρεσίας φροντιστηρίου αφού έχουν ολοκληρωθεί οι αιτή-
σεις πρόσληψης. 

Ο Υπουργός δηλώνει ότι οι λόγοι των συγχωνεύσεων σχολείων
είναι εκπαιδευτικοί και όχι οικονοµικοί και ότι έγιναν µε παιδοκεν-
τρικό/παιδαγωγικό σκεπτικό. Σηµειώνει δε ότι: «Το θέµα των συγ-
χωνεύσεων έχει µια διάσταση οργάνωσης για να µπορέσουν οι
µαθητές να έχουν τα καλύτερα δυνατά αποτελέσµατα και την κα-
λύτερη δυνατή παιδεία». Προφανώς προφάσεις εν αµαρτίαις. 

Οι αντιδράσεις, παρ’ όλα αυτά, πληθαίνουν µέρα µε τη µέρα,
οι διαµαρτυρίες εύλογες και αναµενόµενες από όλη την Ελλάδα.
Ενδεικτικώς µόνο τις τελευταίες δέκα ηµέρες είχαµε: Ματαίωση
αγιασµού για συµπαράσταση σε διωγµό δώδεκα µαθητών λόγω
συγχώνευσης στο 2ο ΓΕΛ Θεσσαλονίκης, ασφαλιστικά µέτρα γο-
νέων κατά διεύθυνσης εκπαίδευσης για αναγκαστικές µετακινή-
σεις µαθητών του Δηµοτικού Σχολείου Βαρυπέτρου Χανίων,
διαµαρτυρία των εκπαιδευτικών του 1ου Γυµνασίου Αγρινίου για
τµήµατα τριάντα µαθητών, αγώνα γονέων εκπαιδευτικών δηµο-
τικής επιτροπής παιδείας για να µην µεταφερθεί από το ΕΠΑΛ
Μεσολογγίου στη Ναύπακτο ή στο Αγρίνιο µαθητής τρίτης λυ-
κείου µε αυτισµό λόγω κατάργησης τµήµατος, διαµαρτυρία στο
Υπουργείο από ενώσεις γονέων Αγίων Αναργύρων, Καµατερού
και Περιστερίου, λύκεια Ηλείας, Καράτουλα, Βαρθολοµιού, Λε-
χαινών, Ανδραβίδας µε µαθητές να µεταφέρονται σε απόσταση
πολλών χιλιοµέτρων. 

Μετά λύπης ακόµη παρατηρώ ότι πλέον οι αναιρέσεις συγχω-
νεύσεων γίνονται µόνο σε περιπτώσεις έντονων διαµαρτυριών ή
µικροπολιτικών εξυπηρετήσεων. Άκρως προκλητικά τα στελέχη
σας σε ρόλο Μαυρογιαλούρου, θα έλεγα, έφτασαν στο σηµείο
να ευχαριστούν τον κ. Πιερρακάκη που αναίρεσε την σύµπτυξη
όχι ενός, αλλά έως και είκοσι τµηµάτων. Είναι κωµικοτραγικό να
ερίζουν Βουλευτές για το ποιος απέτρεψε συγχωνεύσεις µόνο
και µόνο για να εισπράξουν ψηφοθηρικούς επαίνους, όπως σε
Λακωνία, Ηµαθία και αλλού. 

Πώς ξεκινούν, λοιπόν, τα σχολεία; Χειρότερα από κάθε άλλη
χρονιά. Αντί να αφοσιωθούν αποκλειστικά στο παιδαγωγικό και
διδακτικό τους έργο, διευθυντές και εκπαιδευτικοί ασχολούνται
µε τα δεκάδες πρακτικά που πρέπει να συντάξουν, τα έντυπα που
πρέπει να στείλουν σε έντυπη και ψηφιακή µορφή, τις καταχω-
ρήσεις στο my school χωρίς γραµµατειακή ή άλλη υποστήριξη,
µε µηδενικά ταµεία µετά τη διάλυση των σχολικών επιτροπών, µε
τη δαµόκλειο σπάθη των «εντέλλεστε» να επικρέµαται, δηλαδή
ολοκλήρωση αυθηµερόν ως κάποια συγκεκριµένη ώρα. Θα σας
καταθέσω και δύο έγγραφα στα Πρακτικά, τα οποία θεωρώ ότι
προσβάλλουν τη δηµοκρατία µας και το λειτούργηµα του εκπαι-
δευτικού.

Ερωτώ: Είναι κατάλληλα τα σχολεία να φιλοξενήσουν τόσο πο-
λυπληθή τµήµατα και έχουν ελεγχθεί για την αντοχή και τη στα-
τική τους επάρκεια; Τηρείται η απαίτηση της αναλογίας δύο
τετραγωνικών µέτρων για κάθε µαθητή που σαφώς ορίζει ο κα-
νονισµός πυροπροστασίας και τι θα συµβεί σε µια κατάσταση
έκτακτης ανάγκης, παραδείγµατος χάριν σεισµού; Επιτυγχάνον-
ται καλύτερα µαθησιακά αποτελέσµατα σε ένα πολυπληθές
τµήµα µε πολλές φορές το ένα τρίτο των µαθητών να έχει δια-
γνωσµένες µαθησιακές δυσκολίες και παράλληλες στηρίξεις;
Προτίθεστε, λοιπόν, να αναιρέσετε συµπτύξεις σε περιπτώσεις
τµηµάτων όπου υπάρχει σύµφωνη γνώµη συλλόγου διδασκόν-
των, συµβούλων, διευθυντή εκπαίδευσης; Ποιοι είναι οι υπεύθυ-
νοι, λοιπόν, για αυτή την απευκταία κατάσταση στην παιδεία µας;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Μακρή, έχετε

τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να πω στον Πρόεδρο της Νίκης µε πάρα πολύ σε-

βασµό, απευθυνόµενη σε έναν παλιό δάσκαλο αλλά νέο κοινο-
βουλευτικό, ότι όταν ερωτάται ένα Υπουργείο και η απάντηση
δίνεται διά του ή της Υπουργού ή του αρµόδιου Υφυπουργού, η
υποχρέωση είναι να απαντήσει σε όσα τον ρωτούν γραπτώς. Σε
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όλα τα οψιγενή επιχειρήµατα για θέµατα που θέσατε, παραθέ-
τοντας δίκην πυροτεχνηµάτων διάφορα σχολεία, δεν µπορώ να
απαντήσω. Θα µπορούσατε κάλλιστα να τα περιλάβετε στο έγ-
γραφο αυτό. Θα σας είχα συγκεκριµένες απαντήσεις.

Επειδή, όµως, κύριε Πρόεδρε, ξέρετε ότι κάθε εβδοµάδα είµαι
εδώ και είµαι στη διάθεσή σας, µε ένα άλλο έγγραφό σας να
έρθω και να σας απαντήσω για τα θέµατα που θέσατε. 

Γράφετε στο κείµενό σας ότι αποκρύπτεται τεχνηέντως ο πρω-
τοφανής αναβρασµός που υπάρχει στην πρωτοβάθµια και δευ-
τεροβάθµια εκπαίδευση. Όσο ανακριβές είναι αυτό, τόσο ανα-
κριβές θα ήταν να πω κι εγώ ότι διογκώνεται και σκοπίµως αυτός
ο αναβρασµός. Άρα, λοιπόν, δεν ισχύει.

Όµως, θέλω να απαντήσω για την ενισχυτική διδασκαλία για
την οποία µας ψέξατε ότι δεν την έχουµε και να σας ενηµερώσω
ότι η ενισχυτική διδασκαλία στα πανελλαδικώς εξεταζόµενα µα-
θήµατα υπάρχει ήδη από την προηγούµενη τετραετία της κυβέρ-
νησης Μητσοτάκη.

Μιλήσατε για αδιαφανείς προσλήψεις στο ψηφιακό φροντιστή-
ριο. Είναι διαφανέστατες και σύµφωνες µε την προκήρυξη η
οποία έχει βγει και στην οποία ορθότατα υπολογίζεται η φροντι-
στηριακή εµπειρία, γιατί η αµεσότητα που πρέπει να υπάρχει -
την οποία κατά κάποιο τρόπο εµποδίζει ή διαφοροποιεί το
ψηφιακό φροντιστήριο- είναι εξαιρετικά ισχυρό προσόν και ορ-
θότατα λαµβάνεται υπ’ όψιν. 

Και έρχοµαι και σε κάτι άλλο το οποίο θεωρώ ότι ήταν άηθες
εκ µέρους σας να επικαλεστείτε, όπως σηµείωσα, τις ανακοινώ-
σεις των στελεχών. Όπως ξέρετε, το Υπουργείο δεν έχει ευθύνη
για το τι θα ανακοινώσει κάθε συνάδελφος. Θα σας πω, όµως,
µόνο για µένα και όχι για τον Υπουργό που έχει κάνει πολύ πε-
ρισσότερες συναντήσεις. 

Την προηγούµενη εβδοµάδα δέχθηκα κοινοβουλευτικό έλεγχο
από τον Βουλευτή Δράµας κ. Νικολαΐδη. Ρώτησα, λοιπόν, τον κ.
Νικολαΐδη αν ήταν ανοιχτές οι πόρτες του Υπουργείου, του γρα-
φείου του Υπουργού, του δικού µου, του γραµµατέα για εκείνον
και είπε ναι. Επίσης, τον ρώτησα αν βρήκε ευήκοα ώτα και είπε
ναι. Σήµερα, κύριε Πρόεδρε, λίγο πριν έρθω εδώ, ήρθαν στο γρα-
φείο µου περίπου δεκαπέντε άτοµα συνοδευόµενα από τον Βου-
λευτή του ΣΥΡΙΖΑ και πρώην Υφυπουργό Παιδείας κ. Συµεών
Κεδίκογλου. Αυτά για την ιστορία και την αποκατάστασή της. 

Τώρα σε ό,τι αφορά στην ερώτηση που µου κάνετε και συγκε-
κριµένα όσον αφορά στο πρώτο ερώτηµα που αφορά στο αν
είναι κατάλληλα τα σχολεία να φιλοξενήσουν τα τµήµατα, ξέρετε
πολύ καλά -µια που είστε εκπαιδευτικός- ότι αυτή είναι µια
άσκηση που γίνεται κάθε χρόνο. Κάθε χρόνο ο αρµόδιος γραµ-
µατέας πρωτοβάθµιας, δευτεροβάθµιας και ειδικής αγωγής µαζί
µε τους συναδέλφους του διευθυντές πρωτοβάθµιας, δευτερο-
βάθµιας και τους περιφερειακούς διευθυντές κάνει αυτή την
άσκηση εξορθολογισµού και πλήρους αξιοποίησης του ανθρώ-
πινου δυναµικού µε βάση και µε το µαθητικό δυναµικό το οποίο
υπάρχει. Έβγαλε τις σχετικές εγκυκλίους και έκανε αυτή την
άσκηση µε βάση του τι υπέδειξαν οι συνάδελφοί του µε τους
οποίους συνεργάστηκε.

Ξέρετε, επίσης, κάτι που έχω πει πάρα πολλές φορές στην Αί-
θουσα, ότι θα µπορούσα κάλλιστα, κάνοντας χρήση της δυνατό-
τητας που δίνει ο Κανονισµός, να παραπέµψω σε Πρακτικά, αλλά
σέβοµαι τον κοινοβουλευτικό έλεγχο και εσάς και γι’ αυτό δεν το
κάνω. Ο µέγιστος αριθµός των είκοσι πέντε ή είκοσι επτά µαθη-
τών ή είκοσι δύο κατά περίπτωση δεν είναι κάτι το οποίο εισήχθη
επί Νέας Δηµοκρατίας. Ίσχυε πολλές φορές από το 2013. Και
δεν κάνω αναφορά για να επικαλεστώ ως δικαιολογία τον αριθµό,
αλλά για να σας πω ότι αυτό είναι ορθό παιδαγωγικά. Γι’ αυτό
και κανείς δεν το άλλαξε και δεν το διαφοροποίησε.

Οι συγχωνεύσεις που λαµβάνουν χώρα γίνονται πάντοτε µε
παιδαγωγικά κριτήρια. Λαµβάνονται, δηλαδή, υπ’ όψιν οι συνθή-
κες διαβίωσης και των εκπαιδευτικών, οι συγκοινωνιακές συνθή-
κες, το υψόµετρο, η απόσταση από την έδρα του νοµού, αλλά
και ο ελάχιστος και µέγιστος αριθµός µε βάση και τις κτηριολο-
γικές συνθήκες.

Όλοι αυτοί οι εκπαιδευτικοί που είναι διευθυντές πρωτοβάθ-
µιας ή περιφερειακοί γνωρίζουν την αντοχή και την καταλληλό-
τητα των κτηρίων. Κάνουν, λοιπόν, ως έχουν υποχρέωση και

ευθύνη, τις εισηγήσεις προς τον γενικό γραµµατέα, για να λά-
βουν την τελική απόφαση. Αντιλαµβάνεστε ότι αυτό είναι κάτι το
οποίο ανήκει στις δικές τους αρµοδιότητες και στη δική τους ευ-
θύνη και, αν θέλετε την προσωπική µου γνώµη, δεν αµφισβητώ
ότι το κάνουν µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο και όπως ο νόµος
ορίζει.

Σε ό,τι αφορά στα κενά που υπάρχουν στην εκπαίδευση, κάθε
χρόνο υπάρχουν κενά στην εκπαίδευση και οφείλονται είτε σε
κάποιο ευτυχές γεγονός, όπως είναι η εγκυµοσύνη είτε σε κά-
ποιο ατύχηµα. Και δεν υπάρχουν µόνο στην αρχή της χρονιάς,
αλλά και κατά τη διάρκεια της χρονιάς. Γι’ αυτό πολλές φορές
φτάνουν και σε πέντε οι φάσεις στις προσλήψεις των αναπληρω-
τών. Διότι απλούστατα και οι εκπαιδευτικοί µας είναι άνθρωποι
και πολλές φορές υπάρχει σοβαρός λόγος να αναπληρωθούν.
Αυτό είναι κάτι το οποίο αντιλαµβάνεστε και κάτι το οποίο είµαι
σίγουρη ότι γνωρίζετε πως συµβαίνει.

Έρχοµαι τώρα στις συγχωνεύσεις τµηµάτων. Τα τµήµατα στη
χώρα µας είναι εβδοµήντα µία χιλιάδες τριακόσια τριάντα έξι. Οι
αρχικές συγχωνεύσεις ήταν εννιακόσιες είκοσι εννέα, δηλαδή
ποσοστό 1,29%. Τώρα είναι επτακόσιες σαράντα τέσσερις. Και
είναι επτακόσιες σαράντα τέσσερις επειδή απλούστατα ένα
Υπουργείο που δεν είναι δογµατικό αναγνώρισε σε µερικές πε-
ριπτώσεις ιδιαιτερότητες -τις οποίες υποθέτω κι εσείς έτσι υπαι-
νικτικά επισηµάνατε- και µε βάση αυτές έκανε τροποποίηση των
αρχικών αποφάσεων. Κι αν στην πορεία διαπιστωθούν κι άλλες
ιδιαιτερότητες που επιβάλλουν να χαρακτηριστούν κι άλλα τµή-
µατα, βεβαίως και θα το κάνουµε, γιατί πάντοτε το κριτήριό µας
είναι το συµφέρον των µαθητών, αλλά και των εκπαιδευτικών και
δεν γίνεται καθόλου για λόγους οικονοµίας και για άλλους λό-
γους που µπορεί να φαντάζεται κάποιος. Ο κύριος λόγος είναι
ότι η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έκανε και φέτος µό-
νιµους διορισµούς δέκα χιλιάδων εκπαιδευτικών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού) 

Και για να προλάβω πιθανή ερώτηση για τις αφυπηρετήσεις,
θα σας πω ότι είναι µόλις τέσσερις χιλιάδες. Άρα, λοιπόν, αυτοί
προστίθενται στους σχεδόν τριάντα χιλιάδες που διορίστηκαν
από την προηγούµενη κυβέρνηση. Και εδώ θέλω να σας πω ότι
µέσα σε αυτούς είναι τετραπλάσιοι στην πρωτοβάθµια και τη
δευτεροβάθµια και οκταπλάσιοι στο ειδικό εκπαιδευτικό και βοη-
θητικό προσωπικό που παρέχει την ειδική µέριµνα και φροντίδα
που έχουµε για την ειδική αγωγή, για την οποία θα σας απαν-
τήσω, κύριε Πρόεδρε, στη δευτερολογία µου για να µην κάνω
άλλη κατάχρηση στον χρόνο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, κυ-

ρία Υφυπουργέ. 
Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. Θερµή παράκληση να

τηρήσετε τον χρόνο, όσο αυτό είναι δυνατόν. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ναι, κύριε Πρόεδρε. 
Έχετε καθαρά τεχνοκρατική προσέγγιση στην παιδεία, κυρία

Υφυπουργέ, ενώ δεν έχετε και εµπειρία τάξης. Εγώ έχω κάνει µά-
θηµα και µε είκοσι επτά και είκοσι οκτώ µαθητές. Δεν γίνεται δι-
δασκαλία έτσι. Έστω και ένα τµήµα να υπάρχει µε τόσα παιδιά,
ο δάσκαλος αδυνατεί, γιατί σήµερα έχουµε και πολλούς µαθητές
µε µαθησιακά προβλήµατα. 

Με συγχωρείτε πάρα πολύ και µε όλο τον σεβασµό, αλλά δεν
ξέρετε τι σηµαίνει παιδεία. Ποτέ δεν µας είπατε ποιον άνθρωπο
θέλετε να βγάλετε από τα σχολεία. Το µόνο που σας ενδιαφέρει
είναι τα νούµερα, τα ντουβάρια και όλα τα παρεπόµενα. Απαν-
τάτε µε υπεκφυγές, αλλά «σοφόν το σαφές». 

Ερωτώ, λοιπόν, και πάλι το εξής: Σε τµήµατα είκοσι οκτώ παι-
διών γίνεται πιο ελκυστικό µάθηµα και επιτυγχάνονται καλύτερα
εκπαιδευτικά αποτελέσµατα ή σε τµήµατα δεκαεπτά και δεκαο-
κτώ µαθητών; Ξέρετε µήπως καµµιά νέα παιδαγωγική, νέας
κοπής, την οποία εµείς οι εκπαιδευτικοί ή οι εκπαιδευτικοί συνά-
δελφοί µου αγνοούµε; Είναι κατάλληλες οι αίθουσες να φιλοξε-
νήσουν πολυπληθή τµήµατα; Γνωρίζουµε πολλές περιπτώσεις
σχολείων τα οποία έχουν δεκαετίες να ελεγχθούν. Μάλιστα, ει-
πώθηκε και σε προηγούµενη επίκαιρη ερώτηση για τη στατικό-
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τητα τους, για τα εκατοντάδες κοντέινερ και για τα περιστατικά
τραυµατισµών εκπαιδευτικών και µαθητών µε τελευταίο αυτή την
εβδοµάδα στη Φιλιππιάδα, ενώ κάθε χρόνο πολλαπλασιάζονται.

Ξεχνάτε τα ασυντήρητα προαύλια-παγίδες σε κτήρια που πνί-
γονται στην πρώτη µπόρα χωρίς κλιµατιστικό ή ανεµιστήρα. Επι-
σκεφθείτε σχολεία και ελέγξτε τι πραγµατικά συµβαίνει. Ενδει-
κτικά, σας αναφέρω τη συγχώνευση της Δ’ τάξης µε είκοσι επτά
µαθητές στο 4ο Δηµοτικό Σχολείο Παλλήνης, σε ένα σχολείο που
στεγάζεται εξ ολοκλήρου σε λυόµενα. Με τα εικοσιεφτάρια τµή-
µατα σε πολλά σχολεία σαφώς και δεν υλοποιείται η αναλογία
του ενός µαθητή σε κάθε δύο τετραγωνικά µέτρα, όπως ορίζει ο
κανονισµός πυροπροστασίας. Κατά συνέπεια, υπάρχει σαφής
παραβίαση του νόµου και έκπτωση στην ασφάλεια των µαθητών.
Τι θα γίνει, όπως προείπα στην πρωτολογία µου, σε περίπτωση
ανάγκης, όπως στην περίπτωση ενός σεισµού; 

Επιτυγχάνονται καλύτερα µαθησιακά αποτελέσµατα σε ένα
πολυπληθές τµήµα µε πολύ υψηλό ποσοστό µαθητών, όπως
είπα, που έχει διαγνωσµένες µαθησιακές δυσκολίες και παράλ-
ληλα στήριξη σε µαθητές που χρειάζονται περισσότερο χρόνο
και διαφοροποιηµένη διδασκαλία; Γίνεται έτσι εξοικονόµηση
πόρων; Στα εργαστήρια πληροφορικής είναι καλύτερο να είναι
δύο µαθητές ανά υπολογιστή και όχι ένας; Διότι όλοι ξέρουµε
πως δεν υπάρχουν εργαστήρια µε τριάντα υπολογιστές. 

Προτίθεστε να ζητήσετε την παραίτηση του διορισµένου από
εσάς Αναπληρωτή Περιφερειακού Διευθυντή Εκπαίδευσης Αττι-
κής κ. Νικολόπουλου, γνωστού για τα «εντέλλεσθε» αυθηµερόν
και βασικού υπεύθυνου για το πρωτοφανές χάος στην Αττική µε
τις παλινωδίες του όλο το καλοκαίρι, αλλά και ως σήµερα, καθώς
µε έγγραφο που απέστειλε την ηµέρα του Αγιασµού, παρακαλώ,
η Περιφερειακή Διεύθυνση Αττικής προς τους διευθυντές εκπαί-
δευσης ζήτησε να γνωστοποιήσουν πόσο προσωπικό εξοικονο-
µήθηκε -άτοµα και ώρες- από τη συγχώνευση των τµηµάτων στα
σχολεία αρµοδιότητάς τους, αποκαλύπτοντας έτσι ότι οι συγχω-
νεύσεις έγιναν απροκάλυπτα για να προσληφθούν λιγότεροι ανα-
πληρωτές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου)

Σηµαντικοί οι µόνιµοι διορισµοί, αλλά µε ελαχιστοποίηση των
προσλήψεων αναπληρωτών. Καταφέρνετε το οξύµωρο, να αυξά-
νονται οι διορισµοί και να υποβαθµίζεται η εκπαιδευτική διαδικα-
σία. Και όπως είπα στον πρόλογο της δευτερολογίας µου, η
παιδεία είναι πολύ σηµαντικό πράγµα. Κάποτε πρέπει να δώ-
σουµε τον ορισµό της παιδείας, τι άνθρωπο θέλουµε. 

Έχω πει πολλές φορές από το Βήµα της Βουλής ερανιζόµενος
έναν εξαιρετικό ορισµό του Πλούταρχου στο «Περί Παίδων Αγω-
γής» -και µε αυτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- ότι «παιδεία εστί ου
την υδρία πληρώσαι, αλλά ανάψαι αυτήν». Η παιδεία δεν είναι το
γέµισµα ενός άδειου δοχείου, στη συγκεκριµένη περίπτωση του
εγκεφάλου του παιδιού µε σκόρπιες γνώσεις, µε όλα αυτά τα ψη-
φιακά µε τα οποία έχετε βαρύνει τα παιδιά. Η παιδεία στην πα-
ράδοσή µας είναι άναµµα ψυχής, είναι φως, κάτι που δεν
προσφέρετε. Μόνο σκοτάδια βλέπουµε! 

Και διατηρείτε ακόµη –τα είχα δείξει πέρυσι- και τα βιβλία, κυ-
ρίως γλώσσας, στο δηµοτικό σχολείο τα οποία είναι απροκάλυ-
πτα –έτσι τα ονοµάζω- περιοδικά ποικίλης ύλης. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κυρία

Μακρή, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα διαφωνήσω ότι είναι πράγµατι πολύ σπουδαία η παι-

δεία. Εσείς, όµως, την εγκαταλείψατε για να έρθετε στην πολι-
τική, όχι εγώ. Εγώ τη Νοµική άφησα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Αυτό δεν είναι … (δεν ακούστηκε)

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Τώρα, σε ό,τι αφορά στον κοινοβουλευτικό έλεγ-
χο, κύριε Πρόεδρε, µε πάρα πολύ σεβασµό και πολλή προσοχή
θα επαναλάβω πως όταν κάνουµε επίκαιρη ερώτηση, αναµέ-
νουµε από τον απαντώντα Υπουργό ή Υφυπουργό να απαντήσει
επί της ερωτήσεως. Εάν εσείς για τους δικούς σας λόγους συ-

νεχίζετε να λέτε ονόµατα σχολείων, συνεχίζετε να βάζετε θέµατα
όπως για τον αναπληρωτή περιφερειακό διευθυντή, τα οποία δεν
είναι στην ερώτησή σας, λυπάµαι αλλά θα τα αγνοήσω και δεν
θα απαντήσω. Στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε άλλη φορά. 

Στο δεύτερο ερώτηµά σας δεν πολυεπιµείνατε, που σηµαίνει
ότι ούτε και εσείς ο ίδιος του δίνετε αξία. Δεν ξέρω γιατί. Μιλάει
για πολυπληθή τµήµατα µε το 1/3 να έχει διαγνωσµένες µαθη-
σιακές δυσκολίες. Θέλω να µου υποδείξετε κάποια τµήµατα τα
οποία έχουν το 1/3 αυτών των µαθητών, δηλαδή, όπως µας ανα-
φέρατε διάφορα σχολεία τα οποία ως αντιλαµβάνεστε ουδείς
γνωρίζει αυτή τη στιγµή και µπορεί να απαντήσει, ας µου αναφέ-
ρετε και κάποια σχολεία που έχουν το 1/3 των µαθητών µε µα-
θησιακές δυσκολίες.

Λέµε, λοιπόν, τι ισχύει από το 2017. Ένας µαθητής ανά τµήµα
µε αναπηρία και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες. Ο µέγιστος αριθ-
µός των µαθητών µε µαθησιακές δυσκολίες, δηλαδή δυσλεξία,
δυσγραφία, δυσαριθµησία, δυσαναγνωσία, δυσορθογραφία,
πάλι από το 2017, είναι τέσσερις ανά τµήµα. Εάν υπάρχει υπέρ-
βαση αυτών των ορίων, µειώνεται ο µέγιστος αριθµός των µαθη-
τών, εκτός εάν λειτουργεί τµήµα ένταξης στην περίπτωση των
µαθησιακών δυσκολιών. 

Όπως σας είπα και στην πρωτολογία και για να µην κουράζω
επαναλαµβάνοντας, δεν υπάρχει κανένας δογµατισµός, καµµία
δυσκαµψία. Το Υπουργείο ακούει και διορθώνει όπου και όταν
χρειάζεται. 

Σε ό,τι αφορά στην παράλληλη στήριξη στην εκπαίδευση, επί-
σης δεν το θέσατε στην προφορική σας δευτερολογία, αλλά δεν
πειράζει. Εγώ θα απαντήσω γιατί θεωρώ ότι είναι σηµαντικό. Σέ-
βοµαι πάντοτε τις γραπτές ερωτήσεις και σ’ αυτές έχω υποχρέ-
ωση να δώσω απαντήσεις.

Η διδασκαλία, ένα προς ένα, είναι µία συνθήκη που δεν εφαρ-
µόζεται πουθενά στην Ευρώπη. Σε µας, από την εγκύκλιο που εκ-
δόθηκε το 2023 µε βάση εισήγηση του ΥΕΘ, υπάρχουν διευκρινι-
στικές οδηγίες ότι ένας εκπαιδευτικός παράλληλης στήριξης της
εκπαίδευσης συνολικά υποστηρίζει την τάξη, εκτός αν το ΚΕ-
ΔΑΣΥ µε ειδικά αιτιολογηµένη απόφασή του έχει δώσει διαφο-
ρετικές οδηγίες. Και εκεί δεν είµαστε δογµατικοί και εκεί δεν
οχυρωνόµαστε.

Να µην κουράσω να αναφέρω πάλι τους διορισµούς που έχουν
γίνει. Θα σας θυµίσω ότι είµαστε πρώτοι στον αριθµό των εκπαι-
δευτικών. Η αναλογία η οποία υπάρχει είναι ένας εκπαιδευτικός
ανά 8,1 µαθητές, ενώ στην Ευρώπη είναι ένας εκπαιδευτικός σε
12,2 µαθητές…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Δεν υπάρχει αυτό.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Δεν θα µε αµφισβητείτε. Αυτά είναι στοιχεία.

Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας για τα θέµατα της ει-
δικής αγωγής ότι τα έτη 2022-2023 δηµιούργησε η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας του Κυριάκου Μητσοτάκη εκατόν σα-
ράντα έξι τµήµατα ένταξης στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθ-
µια εκπαίδευση και µε τα ήδη λειτουργούντα είµαστε τώρα στα
τρεις χιλιάδες εννιακόσια εξήντα επτά τµήµατα ένταξης, σχεδόν
τέσσερις χιλιάδες.

Άρα, λοιπόν, µε τον θεσµό της παράλληλης στήριξης της εκ-
παίδευσης και τα τµήµατα ένταξης, µε τη µείωση του αριθµού
των µαθητών, όταν υπάρχει, µε τον διορισµό και τις προσλήψεις
εκπαιδευτικών, νοµίζω ότι αποδεικνύουµε έµπρακτα αυτά για τα
οποία µας κατηγορείτε µε τόση ελαφρότητα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Συνεχίζουµε µε την έβδοµη µε αριθµό 1379/12-9-2024 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Σπυρίδωνα Τσιρώνη προς τον Υπουρ-
γό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Ορθή
εφαρµογή άρθρου 17 ν.5128/2024».

Ορίστε, κύριε Τσιρώνη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, µε την παρούσα ερώτηση σάς καλώ να εφαρ-

µόσετε ορθά ως Υπουργείο το άρθρο 17 του προσφάτως ψηφι-
σθέντος νόµου 5128/2024, το οποίο προβλέπει ότι οι νεοδιορι-
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ζόµενοι εκπαιδευτικοί ή µέλη ειδικού εκπαιδευτικού προσωπικού
και ειδικού βοηθητικού προσωπικού που ανήκουν στις ειδικές κα-
τηγορίες µετάθεσης της παραγράφου 1 του άρθρου 13 του προ-
εδρικού διατάγµατος 50/1996 ή το άρθρο 8 του προεδρικού
διατάγµατος 56/2001 αντίστοιχα, καθώς και όσοι έχουν οι ίδιοι ή
οι σύζυγοί τους ποσοστό αναπηρίας 75% και άνω ή έχουν τέκνο
µε αναπηρία 67% και άνω, ανεξαρτήτως παθήσεως, δύνανται να
αποσπώνται µε απόφαση του αρµόδιου οργάνου ύστερα από
γνώµη των οικείων υπηρεσιακών συµβουλίων κατόπιν προσκόµι-
σης πιστοποιητικού ΚΕΠΑ που αποδεικνύει τα ανωτέρω. Ο χρό-
νος απόσπασης λογίζεται ως χρόνος υπηρέτησης του εκπαι-
δευτικού στην οργανική του θέση.

Πλην, όµως, στην εγκύκλιο 94121 Ε2/21-8-2024 του γενικού
γραµµατέα Ειδικής Αγωγής του Υπουργείου σας, όλως αυθαιρέ-
τως και παρανόµως, η ως άνω διάταξη ερµηνεύεται ότι αφορά
µόνο στους εκπαιδευτικούς που διορίζονται µετά από τη δηµο-
σίευση του νόµου και όσους εκπαιδευτικούς διανύουν το δεύ-
τερο έτος διορισµού τους κατά το τρέχον έτος 2024-2025. 

Όµως, κυρία Υπουργέ, από τη διατύπωση της διάταξης του
άρθρου 17 συνάγεται ότι δεν καταργήθηκε το άρθρο 62, παρά-
γραφος 5, περίπτωση α’ του ν.4589/2019, αλλά τροποποιήθηκε
µε την προσθήκη του τελευταίου ως άνω εδαφίου και άρα, εξα-
κολουθεί να εφαρµόζεται, τουλάχιστον για τους εκπαιδευτικούς
που διορίστηκαν µετά από τη δηµοσίευση του ανωτέρω νόµου
Γαβρόγλου, εφόσον το άρθρο 17 του νόµου που ψηφίστηκε εδώ
από το 2024 δεν είναι νέα διάταξη, η οποία για πρώτη φορά να
ρυθµίζει το ζήτηµα, αλλά τροποποίηση και συµπλήρωση ήδη υφι-
στάµενης. 

Ως έγκριτος νοµικός γνωρίζετε ότι η εγκύκλιος δεν µπορεί να
προβαίνει σε ερµηνεία αντίθετη στον νόµο και προφανώς, δεν
µπορεί να αντικαταστήσει τη σαφή βούληση του νοµοθέτη που
είναι να ισχύει για το σύνολο των εκπαιδευτικών που αφορά,
όπως συνάγεται και από την αιτιολογική έκθεση του νόµου. 

Τέλος, η ως άνω εγκύκλιος παραβιάζει κατάφωρα τη συνταγ-
µατική αρχή της ισότητας που καθιερώνει το άρθρο 4 του Συν-
τάγµατος και επιβάλλει στο κράτος οµοιόµορφη µεταχείριση
προσώπων που τελούν υπό τις αυτές ή παρόµοιες συνθήκες,
οπότε ερωτάσθε αν προτίθεσθε να προβείτε στην άµεση ανά-
κληση της αντίθεσης στο νόµο εγκυκλίου του γενικού γραµµα-
τέα; 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Μακρή.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα πω δι’ ολίγων πως ήταν και πως είναι το θεσµικό πλαίσιο.

Το 2019 µε τον ν.4589 προβλέφθηκε οι νεοδιόριστοι να υποχρε-
ούνται να µένουν δύο χρόνια, να υπηρετούν δηλαδή, την οργα-
νική τους θέση στο µέρος στο οποίο διορίστηκαν. Ειδικά της
ειδικής αγωγής, πλέον των δύο ετών, να µην µπορούν για µια
πενταετία να πάνε στη γενική αγωγή. Δεν επιτρεπόταν, λοιπόν,
τότε καµµία απόσπαση και καµµία µετάθεση. 

Το 2020 προβλέφθηκε η δυνατότητα απόσπασης για νεοδιό-
ριστους που είναι στις ειδικές κατηγορίες, που έχουν τα ποσοστά
αναπηρίας, τα αναφέρατε και εσείς στην ερώτηση, να µην κου-
ράζοµαι να τα επαναλαµβάνω. Υπήρχε δυνατότητα απόσπασης
ή µετάθεσης, αλλά η υποχρέωση να υπηρετήσουν πραγµατικά
την οργανική τους θέση παρέµεινε. 

Τώρα, τον Ιούλιο του 2024 προβλέφθηκε να υπάρχουν αυτές
οι αποσπάσεις και να θεωρείται πλασµατικά ότι οι νεοδιόριστοι
έχουν υπηρετήσει την οργανική τους θέση και νοµίζω ότι αυτό
είναι σωστό και δίκαιο. 

Θέλω να σας πω ότι όπως έχετε διατυπώσει την επίκαιρη ερώ-
τηση νοµικά και µε βάση τα ισχύοντα, υπάρχουν και κάποιες
αστοχίες τις οποίες δεν θα τις επαναλάβω εδώ γιατί θεωρώ ότι
αποδυναµώνει το αίτηµά σας και το ερώτηµά σας. Θα σας πω,
όµως, κύριε συνάδελφε επειδή το ερώτηµα είναι εύλογο, επειδή
υπάρχουν πολλοί παράγοντες, ότι ο Υπουργός έχει δώσει οδηγία
και εντολή στις υπηρεσίες να συντάξουν σχετική εισήγηση για
να αντιµετωπίσουν το θέµα αυτό και µετά από την εισήγηση που
θα λάβει και σε συνεννόηση, βεβαίως, µε τους υπηρεσιακούς πα-

ράγοντες, θα λυθεί µε σχετική απόφαση. 
Δεν είµαστε αυτή τη στιγµή σε θέση να πούµε κάτι περισσό-

τερο, αλλά κρατήστε αυτό, το λέω δηµόσια σε κοινοβουλευτικό
έλεγχο, σε εσάς -και εννοείται ότι αυτό είναι κάτι που είναι και
ανακοινώσιµο, προφανώς- ότι επεξεργάζεται το Υπουργείο το
θέµα αυτό και περιµένει ο Υπουργός τις σχετικές εισηγήσεις.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο κ. Τσιρώνης έχει

τον λόγο για να δευτερολογήσει.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Εύχοµαι να ικανοποιηθεί το αίτηµα και

µετά από την εισήγηση να γίνει πράξη αυτό. Απλά, θα επιµείνω,
για να σας δείξω ότι δεν είναι ούτε νοµικά λογική η εγκύκλιος
του γενικού γραµµατέα ούτε κοινωνικά αποδεκτή.

Πριν µπω, όµως, στο νοµικό κοµµάτι, θα ήθελα να σας πω ότι
αυτό που γίνεται σήµερα εδώ, γίνεται σχεδόν σε κάθε νοµοσχέ-
διο της Κυβέρνησης. Και ως Νίκη, αλλά και προσωπικά έχω κα-
ταγγείλει τον τρόπο νοµοθέτησης της Κυβέρνησης και δυστυχώς
για εσάς, αλλά κυρίως δυστυχώς για τους πολίτες και τις επαγ-
γελµατικές κατηγορίες που αφορά κάθε φορά ένας νόµος, έρ-
χεται ένα νοµοσχέδιο µε πάρα πολλές ασάφειες. Πολλές φορές
γράφεται µέσα ότι θα ρυθµιστούν µε ΚΥΑ ή µε εγκυκλίους οι δια-
τάξεις και κάθε φορά έχουµε προβλήµατα και οδηγούν στο Σ.τ.Ε.
πάρα πολύ κόσµο που ταλαιπωρείται και υπερφορτώνουµε τα δι-
καστήρια για να βγει τελικά µια ερµηνεία της ασάφειας που έχει
δηµιουργήσει ο νόµος και µε αυτόν τον τρόπο να επιβαρύνεται
και η τσέπη όλων των εµπλεκοµένων.

Πάµε για τη συγκεκριµένη εγκύκλιο τώρα. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Δεν τα είπαµε; Τα είπαµε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Όχι, δεν τα είπαµε.
Θα σας πω γιατί δεν υπάρχει λογική. Είπα ότι παραβιάζει την

αρχή της ισότητας. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): …(Δεν ακούστηκε).
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Μακάρι να ικανοποιηθεί και να µη χρει-

αστεί.
Η λογική, όµως, ποια είναι; Εάν από την αρχή έλεγε «από την

ψήφιση του νόµου να ισχύει», δεν έπρεπε να βάλει το προηγού-
µενο έτος. Ακόµα και αν ήταν ορθό νοµικά και λογικά να γίνει
αυτό, δεν µπορεί να περιλαµβάνει το έτος 2023-2024 και πλέον
το έτος 2024-2025 και να δηµιουργεί ανισότητα σε αυτούς που
έχουν έναν χρόνο πριν. Δηλαδή, είτε είναι από το 2019, που
ορθώς πρέπει να είναι από το 2019 και νοµικά πρέπει να είναι
από το 2019 -εάν µε αφήνατε να το αναπτύξω, θα σας έλεγα το
γιατί- είτε πρέπει να είναι από τη στιγµή που ψηφίζεται. Άρα,
υπάρχει κενό. Και υπάρχει κενό σε αυτούς που έχουν διοριστεί
το 2022. Γιατί να είναι από το 2023-2024; Υπάρχει κενό σε αυτό,
άρα δεν υπάρχει λογική και νοµιµότητα σε αυτό. 

Μένω, όµως, στο ότι υπάρχει τέτοια εισήγηση και ελπίζω πραγ-
µατικά -γιατί µε έχει πάρει πάρα πολύς κόσµος και µιλάµε για ει-
δικές κατηγορίες και ΑΜΕΑ και πολυτέκνων- να το αντιµετωπί-
σετε ως οφείλετε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Δεν νοµίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι χρειάζεται να σας
απασχολήσω πολύ. Νοµίζω ότι ήταν σαφής η πρωτολογία µου.
Υπάρχει αυτή η εντολή και η οδηγία του Υπουργού να γίνουν οι
σχετικές εισηγήσεις. 

Σε ό,τι αφορά σε όλα τα υπόλοιπα, νοµίζω ότι απάντησα µε το
ότι έχει δοθεί η σχετική οδηγία. Σε κάθε περίπτωση, να ξέρετε -
και µην το πάρετε αυτό ούτε ως παρατήρηση ούτε ως υπόδειξη,
προς Θεού!- ότι όταν γίνεται επεξεργασία ενός νοµοσχεδίου, εάν
τυχόν διαπιστωθούν ασάφειες, Βουλευτής της Αντιπολίτευσης
µπορεί πολύ εύκολα να τις επισηµάνει και εµείς τις ακούµε. Άρα,
λοιπόν, είναι και αυτό πεδίον δόξης λαµπρόν, εκτός από τον κοι-
νοβουλευτικό έλεγχο και υπερβολές ή ανακρίβειες που πολλές
φορές ακούγονται.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τη
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δέκατη τρίτη  µε αριθµό 1399/16-9-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου της Βουλευτού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ.
Ασηµίνας Διγενή προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού, µε θέµα: «Σοβαρά προβλήµατα αντιµετωπίζει η
δηµόσια κεντρική ιστορική βιβλιοθήκη Χίου «Κοραής»». 

Κυρία Διγενή έχετε τον λόγο.
ΑΣΗΜΙΝΑ (ΣΕΜΙΝΑ) ΔΙΓΕΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η δηµόσια κεντρική ιστορική βιβλιοθήκη της Χίου «Κοραής»

είναι µία από τις µεγαλύτερες βιβλιοθήκες της χώρας -η τρίτη
στη σειρά- και περιλαµβάνει διακόσιες πενήντα χιλιάδες τόµους
και πολυάριθµα έργα και εκθέµατα υψηλής πολιτιστικής, καλλι-
τεχνικής και ιστορικής σηµασίας. 

Εµπνευστής και θεµελιωτής αυτής της βιβλιοθήκης ήταν ο
Αδαµάντιος Κοραής. Η βιβλιοθήκη ιδρύθηκε το 1792 ως παράρ-
τηµα της Μεγάλης Σχολής της Χίου. Πρώτος πυρήνας της ήταν
τα βιβλία του Αδαµάντιου Κοραή και λογίων φίλων του, Ελλήνων
και ξένων. Το κτήριο στο οποίο βρίσκεται και σήµερα ανοικοδο-
µήθηκε το 1885 και συµπληρώθηκε µε µεταγενέστερες προσθή-
κες.

Παρά την προσφορά της βιβλιοθήκης στα γράµµατα και στον
πολιτισµό της Χίου, της Ελλάδας και παγκοσµίως, τα προβλή-
µατα που αντιµετωπίζει είναι πολύ σοβαρά. Ποια είναι αυτά; 

Πρώτον, η χρηµατοδότησή της από το Υπουργείο είναι πολύ
µικρή, µε αποτέλεσµα να αδυνατεί να αντιµετωπίσει τις σύγχρο-
νες προκλήσεις στο επίπεδο των βιβλιοθηκών. 

Δεύτερον, το κτήριο της βιβλιοθήκης βρίσκεται σε πολύ κακή
κατάσταση, αφού χτίστηκε το 1885, όπως είπαµε. Η δυσλειτουρ-
γία σε όλα τα επίπεδα είναι εµφανέστατη και επικίνδυνη. Τα βι-
βλιοστάσια, που αποτελούν χώρους µε εκατοντάδες κούτες
βιβλίων και ανεκτίµητες ιστορικές εφηµερίδες, βρίσκονται σε
πολύ άσχηµες συνθήκες. 

Τρίτον, η µη ύπαρξη επαρκούς επιστηµονικού προσωπικού
όλων των ειδικοτήτων αλλά και διοικητικού, οικονοµικού και γε-
νικών καθηκόντων προσωπικού, που θα σηµατοδοτούσε τη στή-
ριξη των τµηµάτων της, την ανάδειξη νέων, την ηλεκτρονική
ανάδειξη των πολύτιµων ιστορικών βιβλίων, την αξιοποίηση και
την προστασία των βιβλίων, την εξυπηρέτηση των επισκεπτών
και ερευνητών, οδηγεί σε σοβαρά προβλήµατα, που συχνά είναι
αξεπέραστα. 

Τέλος, η κακή τεχνολογική υποδοµή της βιβλιοθήκης δηµιουρ-
γεί σοβαρά ζητήµατα στην ανάπτυξη των σύγχρονων δυνατοτή-
των, αξιοποίησης δηλαδή των ιστορικών της στοιχείων, ερευνη-
τική δουλειά, αξιοποίηση του διαδικτύου κ.ά.. 

Για όλους τους παραπάνω λόγους απαιτείται άµεσα να αυξη-
θεί σηµαντικά η χρηµατοδότηση της βιβλιοθήκης, έτσι ώστε να
µπορούν να καλυφθούν πλήρως οι ανάγκες της σε κτηριακή, τε-
χνολογική και ηλεκτρονική υποδοµή και να µπορούν να προστα-
τευτούν τα ιστορικά αυτά κειµήλια. 

Απαιτείται να στελεχωθεί πλήρως µε όλο το απαραίτητο µό-
νιµο προσωπικό η βιβλιοθήκη αλλά και τα ΓΑΚ Χίου.

Πρέπει να επανέλθει το κτήριο του «Παρθεναγωγείου», κυριό-
τητας της βιβλιοθήκης Κοραή, που σήµερα δραστηριοποιείται το
τµήµα Ναυτιλίας του Πανεπιστηµίου Αιγαίου, προκειµένου να
αποκτήσει τη δυνατότητα ανάπτυξης των δραστηριοτήτων της.

Να αποπερατωθούν τα δύο κτήρια της οδού Πρωίου όπισθεν
της βιβλιοθήκης που βρίσκονται σε ηµιτελή κατάσταση. Η ολο-
κλήρωση των οικοδοµικών εργασιών θα σηµατοδοτήσει την ανά-
πτυξη των συλλογών της ή του δανειστικού τµήµατός της.

Να µην παραχωρηθούν τα δύο κτήρια της οδού Πρωίου, όπως
έχει αποφασίσει το εφορευτικό συµβούλιο της βιβλιοθήκης
«Κοραή», σε µακροχρόνια σύµβαση. 

Να διαµορφωθούν οι υποδοµές προστασίας διαφόρων συλλο-
γών, λευκωµάτων, φωτογραφικών αρχείων και προπαντός των
χειρογράφων της. 

Να καλυφθούν οι ανάγκες της υπηρεσίας Γενικά Αρχεία του
Κράτους Χίου σε κτηριακή στέγη, που σήµερα στεγάζεται στα
υπόγεια της βιβλιοθήκης «Κοραή», στερώντας τη βιβλιοθήκη
«Κοραή» από χρήσιµους χώρους.

Ερωτάται η Υπουργός πώς τοποθετείται η Κυβέρνηση σε αυτά
τα ζητήµατα;

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ  ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ και τη συ-
νάδελφο, που έχει µια πολύ καλά δοµηµένη ερώτηση. 

Θα προσπαθήσω, κυρία Διγενή, να απαντήσω στα ερωτήµατα
που βάλατε. Ενδεχοµένως να µην προλάβω στην πρωτολογία,
αλλά στη δευτερολογία θα τα συµπληρώσω.

Θα ήθελα να σας διευκρινίσω ότι η δηµόσια κεντρική ιστορική
βιβλιοθήκη της Χίου «Κοραής», όπως και όλες οι δηµόσιες βιβλιο-
θήκες της χώρας είναι νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, που
εποπτεύεται, βεβαίως, από το Υπουργείο Παιδείας. Ως νοµικό
πρόσωπο δηµοσίου δικαίου διοικείται από το εφορευτικό συµ-
βούλιο και τον διευθυντή -εµείς ελέγχουµε τη νοµιµότητα των
πράξεων, τη νοµιµότητα, την κανονικότητα και την επιλεξιµότητα
των δαπανών-, αυτό είναι το ανώτατο όργανο της βιβλιοθήκης.
Έχει αρµοδιότητες που προβλέπονται από τον νόµο, τις οποίες
µπορεί κατά περίπτωση να µεταβιβάζει. Πάντως, όλες οι εξου-
σίες απορρέουν ή ασκούνται από το εφορευτικό συµβούλιο που
εξασφαλίζει τον αποτελεσµατικό έλεγχο της περιουσίας, της οι-
κονοµικής διαχείρισης, τη βελτίωση των υπηρεσιών, εγκρίνει τον
προϋπολογισµό, τον απολογισµό, τον ισολογισµό, αποδέχεται ή
αποποιείται κληρονοµιά, κληροδότηµα, επιχορηγήσεις, χορη-
γίες, δωρεές, καταρτίζει τον εσωτερικό κανονισµό λειτουργίας.
Ας µην κουράσω µε άλλες λεπτοµέρειες.

Άρα, κυρία συνάδελφε, το ζήτηµα της παραχώρησης ακινή-
των ιδιοκτησίας της βιβλιοθήκης, για το οποίο και µας ρωτάτε,
εµπίπτει στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων του εφορευτικού συµ-
βουλίου της βιβλιοθήκης. Συνεπώς η παραχώρηση του κτηρίου
του «Παρθεναγωγείου», που είναι κυριότητας της βιβλιοθήκης
«Κοραή», όπου σήµερα δραστηριοποιείται στο τµήµα Ναυτιλίας
του Πανεπιστηµίου Αιγαίου, και η παραχώρηση των δύο κτηρίων
της οδού Πρωίου είναι αρµοδιότητας του  εφορευτικού συµβου-
λίου. Για ό,τι έχει να κάνει µε το κτηριακό αρµόδιο είναι το εφο-
ρευτικό συµβούλιο το οποίο αποφασίζει πώς θα το διαχειριστεί,
ελεγχόµενο, βεβαίως -θα το επαναλάβω-, για τη νοµιµότητα. Αν
αποφασίσει, δηλαδή, να πουλήσει κάτι χωρίς να τηρήσει τις νό-
µιµες διαδικασίες, ελέγχεται. Το τι θα αποφασίσει να κάνει προ-
έρχεται και εκκινείται από το εφορευτικό συµβούλιο. 

Θέτετε, επίσης, και το θέµα της στέγασης της υπηρεσίας των
ΓΑΚ στη Χίο. Η υπηρεσία των ΓΑΚ της Χίου έχει ένα εγκεκριµένο
κτηριολογικό πρόγραµµα και πρέπει να εξευρεθούν νέοι χώροι.
Αυτό είναι και προτεραιότητα του ΓΑΚ - τµήµατος Χίου. Αυτό το
συνολικό πρόγραµµα καταρτίστηκε σε συνεργασία µε την αρµό-
δια υπηρεσία του Υπουργείου µας και τώρα η υπηρεσία έχει εν-
τείνει ρυθµούς για να βρει τον κατάλληλο χώρο που πρέπει να
είναι τετρακόσια πενήντα τετραγωνικά -είναι το µεικτό εµβαδόν-
που έχει εγκριθεί. 

Επίσης, θα ήθελα να πω κάτι που είµαι σίγουρη ότι το γνωρί-
ζετε, ότι ο πρόεδρος της βιβλιοθήκης «Κοραή» εξέφρασε την επι-
θυµία να αποµακρυνθούν τα ΓΑΚ γρήγορα από τους χώρους της
βιβλιοθήκης που κατέχουν, γνωρίζοντας ότι έχει ήδη µισθωµένο
κτήριο το ΓΑΚ της Χίου. Αυτό δηµιουργεί πρόσθετη ευθύνη να
βρεθεί χώρος να στεγαστούν τα Γενικά Αρχεία του Κράτους -
τµήµα Χίου. 

Περιµένω από την αρµόδια Κτηµατική Υπηρεσία της Χίου µέχρι
τα τέλη Σεπτεµβρίου, δηλαδή την επόµενη εβδοµάδα, να δηµο-
σιεύσει τη δηµοπρασία για την ανέγερση νέου χώρου, γιατί,
κυρία Διγενή, έχουν ήδη ληφθεί αποφάσεις προέγκρισης ανάλη-
ψης υποχρέωσης και δέσµευσης πίστωσης για τις στεγαστικές
ανάγκες των ΓΑΚ – τµήµα Χίου. Η χρηµατοδότηση της βιβλιοθή-
κης από τον τακτικό προϋπολογισµό του ΥΠΕΘΑ το έτος 2024
ήταν 16.801 ευρώ. Το 2024, επίσης, επιχορηγήθηκε εκτάκτως µε
το ποσό των 9.000 ευρώ. Αυτά προστέθηκαν στα 14.954 ευρώ,
που πήρε το έτος 2023. Δεν ανέφερα τις προηγούµενες χρονιές
γιατί θεωρώ ότι πάµε πολύ πίσω. 

Επίσης, υπάρχει, κυρία συνάδελφε, το Τοµεακό Πρόγραµµα
Ανάπτυξης του ΥΠΕΘΑ που είναι µέρος του Εθνικού Προγράµ-
µατος Ανάπτυξης. Αυτά έχουν εγκριθεί µε απόφαση του Υφυ-
πουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων. 
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Με βάση αυτά, από την έναρξη της περιόδου ΕΠΑ 2021-2025
η βιβλιοθήκη της Χίου έχει πάρει 70.853,71 ευρώ. Η πράξη µέσω
της οποίας χρηµατοδοτήθηκε έχει την ονοµασία: «Υποστήριξη
και εκσυγχρονισµός της Δηµόσιας Κεντρικής Ιστορικής Βιβλιο-
θήκης Χίου και των κινητών µονάδων της». 

Από το τοµεακό Πρόγραµµα Ανάπτυξης του Υπουργείου µας
στον Άξονα 5 «Εξωστρέφεια» και στην προτεραιότητα 5.6 «Υπο-
δοµές και δράσεις σύγχρονου πολιτισµού» έχουν προϋπολογι-
στεί, κυρία συνάδελφε, 28.800.000 ευρώ για δράσεις που
αφορούν σε όλες τις δηµόσιες βιβλιοθήκες, βέβαια. Και επίσης,
υπάρχουν και 4.400.000 στην πράξη µε τίτλο: «Δράσεις ανάπτυ-
ξης, αναβάθµισης, εκσυγχρονισµού και συντήρησης των κτηρια-
κών, των ηλεκτροµηχανολογικών εγκαταστάσεων και των λοιπών
συναφών υποδοµών», συµπεριλαµβανοµένου και του εξοπλισµού
για τις δηµόσιες βιβλιοθήκες και τα ΓΑΚ. Άρα, λοιπόν, εξαρτάται
από το εφορευτικό συµβούλιο εάν αυτή την ισχυρή χρηµατοδό-
τηση θα την αξιοποιήσει µε τεχνικά δελτία Τύπου, για να εγκριθεί
η πρόταση, οπότε να βελτιωθούν όλα αυτά τα οποία εσείς επι-
σηµαίνετε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Διγενή, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΑΣΗΜΙΝΑ (ΣΕΜΙΝΑ) ΔΙΓΕΝΗ: Είµαι αναγκασµένη να επιµείνω

στο πολύ σοβαρό ζήτηµα της έλλειψης επαρκούς επιστηµονικού
προσωπικού όλων των ειδικοτήτων. Δηλαδή, δεν έχει βιβλιοθη-
κονόµους, συντηρητές, αρχειονόµους, πληροφορικής, και βε-
βαίως, δεν έχει και όλους αυτούς που χρειάζονται στα διοικητικά
και οικονοµικά θέµατα. 

Ξέρετε δεν είναι πολυτέλεια η βιβλιοθηκονοµία. Είναι ένας διε-
πιστηµονικός και πολυεπιστηµονικός τοµέας που εφαρµόζει τις
πρακτικές, τις προοπτικές και τα εργαλεία διαχείρισης, τεχνολο-
γίας πληροφοριών, εκπαίδευσης και άλλους τοµείς στις βιβλιο-
θήκες, τη συλλογή, οργάνωση, διατήρηση και διάδοση των
πόρων πληροφοριών και την πολιτική οικονοµία της πληροφο-
ρίας. Όσο εµείς µιλάµε εδώ στη Βουλή, χωρίς να γίνεται τίποτα
επί της ουσίας, τα πολύτιµα ιστορικά κειµήλια κινδυνεύουν και
δεν νοµίζω ότι µπορούν να σωθούν µε τα ποσά που ακούσαµε
λίγο πριν, µε τις 7.000 και τις 9.000 ευρώ. Όσο δεν καλύπτονται
οι ανάγκες της σε κτηριακή, τεχνολογική και ηλεκτρονική υπο-
δοµή, αυτές οι ανεκτίµητης αξίας συλλογές, τα λευκώµατα, τα
φωτογραφικά αρχεία και τα σπάνια χειρόγραφά της διατρέχουν
τεράστιο κίνδυνο. 

Πράγµατι, δεν χωράει το µυαλό του ανθρώπου την κατάσταση
στην οποία βρίσκονται τα βιβλιοστάσια εκεί. Εγώ πήγα στη Χίο
και τα είδα. Κατέγραψα το πρόβληµα και µάλιστα, έκανα και ένα
εκτενές ρεπορτάζ στον «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ». Είδα βιβλιοστάσια µε βι-
βλία, εγκυκλοπαίδειες, περιοδικά, λεξικά και εφηµερίδες, όλα
σπάνια και πολύτιµα, που φυλάχθηκαν για εκατοντάδες χρόνια
και τώρα κινδυνεύουν. Πότε; Στον 21ο αιώνα! Άκουσα τους αγα-
νακτισµένους κατοίκους, που βλέπουν την αδιαφορία και την εγ-
κατάλειψη αυτού του κοσµήµατος του νησιού, να λένε πως
πονάει η ψυχή τους βλέποντας τις εκατοντάδες κούτες βιβλίων
και τις ανεκτίµητες ιστορικές εφηµερίδες, τις σπάνιες εκδόσεις
αφηµένες όπως-όπως, χωρίς το σωστό περιβάλλον φύλαξης και
συντήρησης, χωρίς τις απαιτούµενες συνθήκες θερµοκρασίας,
µια πολύτιµη κληρονοµιά τελείως εγκαταλελειµµένη.

Και βέβαια, ούτε κουβέντα για κάποια έκθεση όλων αυτών των
σηµαντικών ιστορικών κειµηλίων. Μιλάµε για βιβλία, χάρτες,
γκραβούρες, πίνακες, µετάλλια, ασηµικά. Το να συµβεί αυτό είναι
αδύνατον, ένα όνειρο απατηλό.

Με δυο λόγια, µιλάµε για έναν εθνικό θησαυρό σε κίνδυνο, µε
ιστορική, µάλιστα, σηµασία για τον τόπο και αξία ανυπολόγιστη,
και οι κάτοικοι της Χίου που πονάνε και αγαπάνε τη βιβλιοθήκη
τους και εµείς, βέβαια, θα θέλαµε να ακούσουµε όχι λόγια, υπο-
σχέσεις, διαβεβαιώσεις, αοριστολογίες και υπεκφυγές, αλλά
συγκεκριµένες κουβέντες που θα συνοδεύονται µε πράξεις για
την πραγµατική διάσωση της βιβλιοθήκης και τη στήριξή της. Πε-
ριµένουµε, λοιπόν, να ακούσουµε µε στοιχεία συγκεκριµένα και
µε χρονοδιάγραµµα ποια θα είναι ακριβώς η χρηµατοδότηση της
βιβλιοθήκης «Κοραή» για την αντιµετώπιση των κτηριακών αναγ-
κών και για τη δηµιουργία τεχνολογικής και ηλεκτρονικής υπο-

δοµής, χωρίς να ακούµε «ψίχουλα». Ποιος είναι ο σχεδιασµός
του Υπουργείου για την προστασία των ιστορικών κειµηλίων και
συγγραµµάτων; Ποιος είναι ο σχεδιασµός προσλήψεων προσω-
πικού και πότε θα υπάρξει προκήρυξη θέσεων;

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υπουργέ,

έχετε τον λόγο. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Αντιλαµβάνοµαι το ενδιαφέρον και πραγµατικά
είναι και για µένα πολύ µεγάλη χαρά να απαντώ για τα θέµατα
αυτά όπου ξεφεύγουµε λίγο από τα τετριµµένα που απασχολούν
για την Παιδεία. Όχι ότι κι εκείνα έχουν λιγότερη σηµασία, αλλά
είναι κάτι αναζωογονητικό να ασχολούµαστε και µε τα θέµατα
των βιβλιοθηκών. Θα σας πω όµως µε σεβασµό, κυρία Διγενή,
ότι δεν είναι µόνο τα 9.000 ευρώ που αναφέραµε. Εγώ σας ανέ-
φερα και πολλά εκατοµµύρια τα οποία εξαρτάται από το εφο-
ρευτικό συµβούλιο αν τα αξιοποιήσουν και αν θέλετε την προ-
σωπική µου γνώµη, πιστεύω ότι θα το κάνουν.

Πολύ σωστά επιµείνατε στη στελέχωση, γιατί και τα χρήµατα
όσα και αν είναι δεν αρκούν, αν δεν υπάρχει το κατάλληλο προ-
σωπικό για να τα αξιοποιήσει και για να παρέχει υπηρεσίες εκεί
και να συντηρεί.

Το προσωπικό, λοιπόν, στις βιβλιοθήκες, άρα και στη βιβλιο-
θήκη «Κοραής», καλύπτεται µέσω διορισµών, µετατάξεων και
αποσπάσεων των εκπαιδευτικών. Στη δηµόσια αυτή βιβλιοθήκη
για την οποία µας ρωτάτε υπάρχουν δεκατρείς οργανικές θέσεις
δηµοσίου δικαίου και δύο οργανικές θέσεις ιδιωτικού δικαίου αο-
ρίστου χρόνου. Είναι καλυµµένες τρεις θέσεις, οι οκτώ είναι
κενές και τέσσερις είναι δεσµευµένες για κάλυψη µέσω της δια-
δικασίας προγραµµατισµού προσλήψεων και µία υπάλληλος σε
προσωποπαγή θέση ΙΔΑΧ.

Υπάρχει, όµως, η επιτροπή της πράξης υπουργικού συµβου-
λίου που εγκρίνει τη στελέχωση µέσω νέων προσλήψεων και µά-
λιστα, έχει ξεκινήσει η διαδικασία, θα πληρωθεί µια θέση που
είναι κενή για το µόνιµο προσωπικό κλάδου ΠΕ Αρχειονόµων και
Βιβλιοθηκονόµων, ειδικότητας ΠΕ Βιβλιοθηκονόµων σε αυτή τη
βιβλιοθήκη για την οποία ρωτάτε το Υπουργείο. Είναι στην προ-
κήρυξη 4Κ/2023 και αναµένεται και η έκδοση των οριστικών πι-
νάκων των διοριστέων.

Έχει υποβληθεί επίσης, στο πλαίσιο του ετήσιου προγραµµα-
τισµού προσλήψεων για το έτος 2025, στο Υπουργείο Εσωτερι-
κών προς έγκριση αίτηµα για την πλήρωση τριών κενών οργα-
νικών θέσεων της βιβλιοθήκης αυτής, συγκεκριµένα µιας θέσης
κλάδου ΔΕ Οδηγών, µιας κλάδου ΤΕ Διοικητικού-Λογιστικού,
µιας κλάδου ΥΕ Προσωπικού καθαριότητας εσωτερικών χώρων.

Τώρα φτάνουµε στην κινητικότητα και τη στελέχωση µέσω µε-
τατάξεων. Το 2019, κυρία συνάδελφε, ένας υπάλληλος κλάδου
ΠΕ Φιλολογικών Σπουδών πήγε στη βιβλιοθήκη. Στο πλαίσιο του
ενιαίου συστήµατος κινητικότητας του έτους 2024, προκηρύχθη-
καν για πλήρωση µέσω µετάταξης πέντε οργανικές θέσεις δια-
φόρων κλάδων του φορέα. Δεν υποβλήθηκε, δυστυχώς, καµµία
αίτηση.

Και σε ό,τι αφορά στη στελέχωση µέσω αιτήσεων αποσπά-
σεων, κάθε χρόνο γίνονται µετά από την έκδοση πρόσκλησης
αποσπάσεις εκπαιδευτικών, εννοείται λαµβάνοντας υπ’ όψιν
πάντα τις ανάγκες των σχολικών µονάδων που δεν θέλουµε να
αποδυναµωθούν και το σχολικό έτος 2024-2025 έχουν αποσπα-
στεί τέσσερις εκπαιδευτικοί για να στελεχώσουν τον φορέα και
να βοηθήσουν στην υλοποίηση εκπαιδευτικών προγραµµάτων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Η τελευταία επίκαιρη ερώτηση, η έκτη µε αριθµό 1384/13-9-

2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσ-
σαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου προς τον Υπουργό
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Η κατά-
σταση της γενικής εκπαίδευσης και της ειδικής αγωγής στη Θεσ-
σαλονίκη», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος της Βουλευτού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων. 
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Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 21.32’ λύεται η συνεδρίαση για την προ-

σεχή Τετάρτη 25 Σεπτεµβρίου 2024 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση
επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε
την ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί.
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